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Αθήνα, σήµερα στις 30 Σεπτεµβρίου 2014, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου το Τµήµα Διακοπής Εργασιών της  Βουλής (Γ’ σύνθεση), για
να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ.
ΧΡΗΣΤΟΥ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµεθα στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 95/25-9-2014 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή Αρκαδίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέα
Λυκουρέντζου προς τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστα-
σίας του Πολίτη, σχετικά µε τη στελέχωση της Υπηρεσίας Φύλα-
ξης Εγκαταστάσεων Κράτησης Αλλοδαπών Κορίνθου µε µόνιµο
προσωπικό.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Βασίλειος
Κικίλιας. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
να αναπτύξετε την ερώτησή σας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η Υπηρεσία Φύλαξης Εγκαταστάσεων Κράτη-

σης Αλλοδαπών στην Κόρινθο, παρά το γεγονός ότι έχει αποφα-
σιστεί να στελεχωθεί, σύµφωνα µε υπάρχον οργανόγραµµα,
δυστυχώς, οι οργανικές θέσεις δεν έχουν καλυφθεί. Επιπλέον,
µία µέριµνα, η οποία επίσης προβλέπεται, για την υποστήριξη
της φύλαξης των εγκαταστάσεων από security, δηλαδή από ιδιω-
τικές εταιρείες φύλαξης και ασφάλειας, δεν έχει ληφθεί, καθώς
δεν έχει γίνει επιλογή αναδόχου.

Αυτό έχει ως συνέπεια αστυνοµικές δυνάµεις της Αρκαδίας να
αξιοποιούνται για την υποστήριξη των συναδέλφων τους από την
Κορινθία ούτως ώστε να µπορεί να εξασφαλίζεται η περιφρού-
ρηση των εγκαταστάσεων και η ασφάλεια των ανθρώπινων υπάρ-
ξεων που βρίσκονται σε αυτές από οποιαδήποτε απειλή. 

Από το 2012 καθηµερινά –µα καθηµερινά- διατίθενται αστυνο-
µικοί από την αστυνοµική δύναµη της Αρκαδίας, οι οποίοι µετα-
βαίνουν στην Κορινθία, εκπληρώνουν την υπηρεσία τους και
επιστρέφουν εκ νέου. Και έχουν εξαιρεθεί αυτού του καθήκοντος
και οι εκ της Λακωνίας αστυνοµικοί και οι εκ της Μεσσηνίας, µε
αποτέλεσµα όλο το βάρος να πέφτει στους υπηρετούντες στην
Αρκαδία. 

Υπάρχει µία δυνατότητα –δεν ξέρω, θα µου απαντήσετε, εάν
το έχετε εξετάσει- να µετατεθούν αστυνοµικοί στην Κορινθία,
ώστε να διατίθενται για τη φύλαξη αυτών των εγκαταστάσεων,
οι οποίοι επιθυµούν από άλλες περιοχές της χώρας να πάνε σε

οργανικές θέσεις στην Κορινθία.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κλείνω, αµέσως κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, υπάρχουν πολλοί αστυνοµικοί, οι οποίοι έχουν χρόνια

υπηρεσίας και θέλουν να µεταβούν και να υπηρετήσουν στην Αρ-
καδία, αλλά δεν θα γίνει αυτό κατορθωτό, διότι οι νέοι απόφοιτοι
οι οποίοι ολοκληρώνουν την εκπαίδευσή τους στις παραγωγικές
σχολές, ίσως προηγηθούν αυτών των τοποθετήσεων, µε αποτέ-
λεσµα να έχουµε ακόµη ένα ζήτηµα δυσαρέσκειας σε κάποιους
αστυνοµικούς, οι οποίοι τιµούν τη στολή τους, την υπηρεσία
τους, εκπληρούν το καθήκον τους και θα ήθελαν να υπηρετή-
σουν κάτω από ευνοϊκότερες συνθήκες µέσα στο σηµερινό δυ-
σµενές οικονοµικό περιβάλλον. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προ-

στασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε συνάδελφε, είναι εύλογη και εύστοχη η

ερώτησή σας και θέλω να είµαι ξεκάθαρος και ειλικρινής. 
Κατ’ αρχάς, θα σας πω αυτά τα οποία µπορούν να γίνουν, γιατί

θα ήθελα να ενηµερώσω για µία ακόµα φορά το Τµήµα αλλά και
εσάς ότι η πραγµατικότητα είναι πως το θέµα της παράνοµης µε-
τανάστευσης στη χώρα µας είναι κάτι ζωντανό, το οποίο δεν αν-
τιµετωπίζεται στατικά.

Αυτό σηµαίνει ότι οι συνθήκες, οι αριθµοί και οι άνθρωποι αλ-
λάζουν και επιβαρύνονται –µπορώ να πω- ειδικά, σε ό,τι έχει να
κάνει µε τα θαλάσσια σύνορα µας. Μιλάµε για δεκαεξίµισι χιλιά-
δες χιλιόµετρα θαλάσσιων συνόρων και η επιβάρυνση από την
περσινή χρονιά στη φετινή, στο Λιµενικό και την Ελληνική Αστυ-
νοµία που πρέπει να υποστεί αυτό το βάρος, είναι της τάξεως
του 250% µε 300%. 

Όµως, σωστά αναφέρατε ότι για το συγκεκριµένο Κέντρο, το
οποίο είναι ένα από τα προαναχωρησιακά κέντρα της Ελληνικής
Αστυνοµίας και του Υπουργείου Δηµοσίας Τάξης, υπάρχει η
ανάγκη και της κάλυψης οργανικών θέσεων, αλλά υπάρχει και η
δυνατότητα εκ του νόµου και στον αστυνοµικό διευθυντή να µπο-
ρεί να αποσπά αστυνοµικούς από τους γύρω νοµούς. 

Αυτό το οποίο σίγουρα εγώ θα πρέπει να εξετάσω –και σας
ευχαριστώ που µου δίνετε την ευκαιρία να το ξαναδώ µπροστά
µου- είναι το εάν αποσπώνται αστυνοµικοί από τους γύρω νο-
µούς, αυτό πρέπει να γίνεται ισόποσα, έτσι ώστε να µην επιβα-
ρύνεται ένας νοµός έναντι του άλλου. Αυτό είναι ένα θέµα
ξεκάθαρο. 

Επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι µέχρι το τέλος Οκτω-

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΤΜΗΜΑ ΔΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

ΘΕΡΟΥΣ 2014

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΒ’

Τρίτη 30 Σεπτεµβρίου 2014



βρίου τριάντα οκτώ από αυτές τις θέσεις θα καλυφθούν. Έχει
ήδη πάρει η απόφαση –σας ενηµερώνω τώρα σε ό,τι έχει να
κάνει µε τα επιχειρησιακά της Ελληνικής Αστυνοµίας- ο Αρχηγός.
Περαιτέρω λεπτοµέρειες για το πώς είναι η διάταξη και το οργα-
νόγραµµα για λόγους ασφαλείας καταλαβαίνετε ότι δεν µπορώ
να δώσω. 

Κύριε συνάδελφε, σε ό,τι έχει να κάνει µε τη φύλαξη και το δια-
γωνισµό, ο οποίος είχε προκηρυχθεί για όλα τα κέντρα, µε από-
φαση στις 20 Ιουνίου 2014 του γενικού γραµµατέα του
Υπουργείου κηρύχθηκε άγονος ο διαγωνισµός γιατί οι εν λόγω
εταιρείες δεν µπόρεσαν να φέρουν τα επαρκή δικαιολογητικά.
Το ένα κοµµάτι του θέµατος είναι αυτό, σε ό,τι έχει να κάνει µε
την ιδιωτική φύλαξη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Το άλλο κοµµάτι έχει να κάνει µε τα οικονοµικά µας. Θέλω να
σας πω ότι όσο αυξάνονται οι αριθµοί και µεγαλώνει η πίεση και
όσο η χώρα βρίσκεται σε συγκεκριµένα πεπερασµένα οικονοµικά
όρια και δυνατότητες –και σταµατάω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-
αντιλαµβάνεστε ότι δυσκολεύει και η δική µας ζωή. Δεν είναι δη-
λαδή απεριόριστα τα κονδύλια, αλλά είναι συγκεκριµένα. 

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Ορίστε, κύριε Λυκουρέντζο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ για την παρουσία σας και την

καλοσύνη σας να απαντήσετε στην ερώτηση, την οποία σας
έθεσα. 

Θα ήθελα να σηµειώσω ότι απασχολεί η υπόθεση της Υπηρε-
σίας Φύλαξης των εγκαταστάσεων της Κορίνθου όλους τους συ-
ναδέλφους της Πελοποννήσου. Έχω µαζί µου δύο ερωτήσεις,
τις οποίες έχει καταθέσει ο συνάδελφος Χρίστος Δήµας, µε τον
οποίο συµφωνώ στα ερωτήµατα που θέτει, τα οποία είναι ίδια µε
τα ερωτήµατα που θέτω εγώ, πλην αυτού της Αρκαδίας. Κατα-
θέτω και αυτές τις ερωτήσεις στα Πρακτικά για να συµπληρώσω
την ενηµέρωσή σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είπατε «ισόποση κατανοµή των υποχρεώσεων στις δυνάµεις
που απαιτούνται µεταξύ των όµορων νοµών». Ε, αυτό δεν γίνεται.
Αυτό σας παρακαλώ πάρα πολύ να το εξετάσετε, διότι έχουν επι-
βαρυνθεί οι αστυνοµικοί της Αρκαδίας. Σκεφθείτε ότι ταξιδεύουν
περισσότερο από δύο και τρεις φορές την εβδοµάδα οι ίδιοι άν-
θρωποι για να µεταβούν στην Κόρινθο και αδυνατίζει η φύλαξη
και η ασφάλεια στην εκλογική µου περιφέρεια, κάτι το οποίο δεν
επιθυµούν ούτε οι ηγέτες σας –οι αξιωµατικοί, ο περιφερειακός,
ο διευθυντής της Αρκαδίας- ούτε και οι αστυνοµικοί. 

Γνωρίζω –όπως σωστά είπατε- το δυσχερές πρόβληµα της αν-
τιµετώπισης των υπηκόων τρίτων χωρών, οι οποίοι παρανόµως
εισέρχονται στη χώρα µας. Αυτή είναι και η επιστηµονική και η
πολιτική ορθή ορολογία, διότι τελευταίως ακούµε για µετανά-
στες, οι οποίοι εισέρχονται στη χώρα, περιφρονώντας τη µετα-
ναστευτική πολιτική, την οποία έχει ψηφίσει η Βουλή των
Ελλήνων και περιφρονώντας και τις παράνοµες ενέργειες, οι
οποίες γίνονται και εξευτελίζουν την ανθρώπινη προσωπικότητα
µε το δουλεµπόριο. 

Ωραία, λοιπόν, συµφωνούµε. Αυτό επιβάλλει το αξιακό µας σύ-
στηµα, ο σεβασµός της ανθρώπινης προσωπικότητας και της αν-
θρώπινης ζωής. Θέλουµε να προστατεύσουµε τη ζωή αυτών των
πολιτών, οι οποίοι –επαναλαµβάνω- παρανόµως εισέρχονται στη
χώρα. Όµως, η  χώρα δεν είναι «ξέφραγο αµπέλι» και εσείς έχετε
αναλάβει την ευθύνη να την περιφρουρήσετε και να εκτελέσετε
πλήρως τα καθήκοντα σας.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, θέλω να σας κάνω µία παρότρυνση,
επειδή διετέλεσα για ένα χρόνο Υπουργός της Υγείας και αντι-
µετωπίσαµε από κοινού µε τον προκάτοχό σας Υπουργό θέµατα
υγειονοµικής πλευράς –δηµόσιας υγείας, να το πω καλύτερα-,

σε σχέση µε τις επιπτώσεις στους πληθυσµούς, αλλά και στους
ίδιους εκείνους οι οποίοι παρανόµως εισέρχονται στη χώρα µας.
Οφείλετε να το θέσετε στους εταίρους µας. 

Αντιµετώπισα πολλές φορές αντιπροσωπείες από θεσµικά όρ-
γανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης –και όχι µόνο- οι οποίοι µας έθε-
ταν ενώπιον των ευθυνών µας µε την άνεση εκείνων, οι οποίοι
στο κέντρο της Ευρώπης δεν αντιµετωπίζουν τα κύµατα των πα-
ρανόµως εισερχοµένων υπηκόων τρίτων χωρών στην πατρίδα
µας. 

Οφείλετε να το θέσετε και να αξιώσετε πόρους και να διαπραγ-
µατευτείτε και να αντιληφθούν ότι η Ελλάδα είναι Ευρώπη και
εδώ είναι τα ακρότατα σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
οφείλουν να έχουν έγνοια, ίδια έγνοια µε εκείνη που έχουν για
το σεβασµό των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Και εµείς που επιµέ-
νουµε –γιατί σε αυτήν την πατρίδα γεννήθηκε η δηµοκρατία και
η ευρωπαϊκή ιδέα- και στο σεβασµό αυτών των αξιών και των δι-
καιωµάτων, θέλουµε να παρέχουµε υπηρεσίες υψηλού επιπέδου
και περίθαλψης, αλλά χρειαζόµαστε πόρους.

Δεν µπορούν, λοιπόν, να γυρίζουν την πλάτη µπροστά σε µία
πραγµατικότητα, την οποία οι Υπουργοί της Ελλάδος οφείλουν
να θέτουν και να αξιώνουν να ανταποκριθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση
ως ενότητα µε τη θεσµική της οργάνωση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προ-

στασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ξεκινώντας από το θέµα της επίκαιρης ερώ-

τησης επαναλαµβάνω ότι συµφωνώ µαζί σας ότι θα πρέπει η κα-
τανοµή σε ό,τι έχει να κάνει µε τις αποσπάσεις να είναι ισόποση
και θα γίνει προσπάθεια προς αυτήν την κατεύθυνση, θα το ζη-
τήσω από τον Αρχηγό της Ελληνικής Αστυνοµίας. Ξέρετε ότι
κάνω µεγάλη προσπάθεια να µην εµπλέκοµαι στα επιχειρησιακά
θέµατα της Ελληνικής Αστυνοµίας. Θεωρώ ότι αυτός είναι ο
ρόλος και το όριο πίσω από το οποίο πρέπει να κινείται το πολι-
τικό προσωπικό και ένας Υπουργός Δηµοσίας Τάξης. 

Παρ’ όλα αυτά είναι εύλογο αυτό το οποίο ζητάτε. Σας είπα
ότι θα δηµιουργηθούν τριάντα οκτώ θέσεις µέσα στον Οκτώβρη.
Και εν τοιαύτη περιπτώσει όταν ένα αίτηµα είναι δίκαιο και έχει
λογική, πρέπει όχι µόνο να εισακούεται, αλλά να γίνεται και προ-
σπάθεια να βρεθεί µια λύση, η κατά το δυνατόν η αρτιότερη λύση
µε βάση τις συνθήκες στις οποίες ζούµε.

Δώσατε µια ευκαιρία, γιατί πράγµατι από το πολύ κρίσιµο
πόστο του Υπουργού Υγείας αντιµετωπίσατε και σε δύσκολες
εποχές το θέµα του ιατρικού «σκριν», είναι και κοµµάτι του επαγ-
γέλµατός µου, γιατί εγώ γιατρός είµαι. Και αυτό το θέµα είναι
πάρα πολύ σηµαντικό σε ό,τι έχει να κάνει µε την παράνοµη µε-
τανάστευση. 

Βεβαίως και µε την Επίτροπο την κ. Μάλµστροµ, µε την οποία
προφανώς δεν συµφωνούµε σε αρκετά, έχει υπάρξει η συγκε-
κριµένη προσπάθεια στο Μιλάνο, στην τελευταία Σύνοδο και θα
υπάρξει και σε λίγες µέρες στο Λουξεµβούργο. Βέβαια, η ελλη-
νική Κυβέρνηση και στην Ελληνική Προεδρία έκανε στις προσπά-
θειές της διά του Πρωθυπουργού και των αρµοδίων Υπουργών
και σίγουρα πάντως είναι ελπιδοφόρο µήνυµα ότι ο Υπουργός
Εθνικής Αµύνης κ. Δηµήτρης Αβραµόπουλος ανέλαβε ένα καίριο
πόστο αυτό του Επιτρόπου και για άλλα θέµατα, µεταξύ αυτών
και της παράνοµης µετανάστευσης. 

Σε κάθε περίπτωση θα ήθελα να ζητήσω –και δεν έχει σηµασία
ότι είµαστε λίγοι σήµερα εδώ πέρα, ας µεταφερθεί και στους συ-
ναδέλφους από όλες τις πτέρυγες και από όλα κόµµατα, γιατί οι
αντιπαραθέσεις εδώ µέσα σε πολιτικό επίπεδο είναι σεβαστές,
αποδεκτές και προϋπόθεση της δηµοκρατίας και του Συντάγµα-
τος- όταν βγαίνουµε έξω, σε διεθνή φόρα, στις Βρυξέλλες, στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και σε άλλους φορείς και µιλάµε γι’ αυτό
το πολύ σηµαντικό θέµα, το οποίο άπτεται ανθρωπιάς και αξιο-
πρέπειας –δεν το συζητάω- αλλά και εθνικής ασφάλειας και της
οικονοµικής επιβίωσης της χώρας µας και της κοινωνικής συνο-
χής, να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί.

Μπορώ να δεχτώ και να αντιπαρέλθω αυτό το οποίο είπε ο κύ-
ριος Υπουργός ο κ. Λυκουρέντζος, ότι οι χώρες του Βορρά έχουν
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τα συµφέροντά τους, τα οποία υπηρετούν, αλλά κι εµείς έχουµε
τα δικά µας και υπάρχει ένας ζωντανός διάλογος προς αυτήν την
κατεύθυνση. Αυτό το οποίο δύσκολα µπορεί να αντιπαρέλθει
ένας Υπουργός Δηµοσίας Τάξης είναι όταν υπάρχουν συνάδελ-
φοι οι οποίοι –εγώ δέχοµαι τις καλές προθέσεις- µε τον έναν
τρόπο ή µε τον άλλο ίσως από υπερβάλλοντα ζήλο, ίσως πολλές
φορές και από κοµµατικό συµφέρον, δεν θέτουν τα θέµατα στη
σωστή τους βάση.

Το Υπουργείο µας είναι ανοικτό σε ενηµέρωση ως προς όλους.
Οι Βουλευτές όλων των πτερύγων επισκέπτονται αυτά τα κέντρα
και έχουν εικόνα. 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ και σας ζητώ να στηρίξετε όλοι
αυτήν την προσπάθεια. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναγνώσω στο Τµήµα µια ανακοί-
νωση από την οµάδα ΠΣΕΑ και Πολιτικής Προστασίας, η οποία
έχει ως εξής: 

Στα πλαίσια της άσκησης ΤΑΜΣ- τουτέστιν, για τους ειδικούς
που γνωρίζουν από Στρατό, Τακτική Άσκηση Μετά Στρατεύµα-
τος- «Παρµενίων-2014», την Τετάρτη 1η Οκτωβρίου 2014 θα διε-
ξαχθεί δοκιµαστική ενεργοποίηση της σειρήνας της Βουλής των
Ελλήνων, όπως παρακάτω: 

1. Τοπική ώρα 11.00’, σήµανση συναγερµού αεροπορικής επί-
θεσης για χρονική διάρκεια εξήντα (60) δευτερολέπτων.

2. Τοπική ώρα 11.05’ σήµανση λήξης συναγερµού για χρονική
διάρκεια εξήντα (60) δευτερολέπτων.

Η ενεργοποίηση της σειρήνας συναγερµού Πολιτικής Άµυνας
έχει καθαρά δοκιµαστικό σκοπό και εποµένως δεν υπάρχει λόγος
σύγχυσης ή ανησυχίας. 

Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµόν
98/25-9-2014 επίκαιρης ερώτησης της Βουλευτού Επικρατείας
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μάνιας Παπαδη-
µητρίου προς τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του
Πολίτη, σχετικά µε τη διενέργεια έρευνας για απόδοση ευθυνών
για την επίθεση των ΜΑΤ κατά εργαζοµένων του νοσοκοµείου
«Ευαγγελισµός» στα εγκαίνια της νέας πτέρυγας.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Βασίλειος
Κικίλιας.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
να αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτηση. 

ΓΕΣΘΗΜΑΝΗ (ΜΑΝΙΑ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, η αναµονή της παρουσίας του Πρωθυπουρ-
γού και υψηλών προσώπων του επιχειρηµατικού κόσµου στον
«Ευαγγελισµό» για τα εγκαίνια της νέας χειρουργικής πτέρυγας
του νοσοκοµείου την Τρίτη 16 Σεπτεµβρίου, δηµιούργησε στην
Κυβέρνησή σας την ανάγκη να πάρει «δραστικά µέτρα», δηλαδή
να κινητοποιήσει ένα µεγάλο µέρος της Αστυνοµίας και των ΜΑΤ,
για να προστατέψει κατά τη γνώµη σας, ενώ κατά τη δική µας να
παρακωλύσει το δικαίωµα των πολιτών να παραστούν στη φιέστα
που ετοιµάζατε για την τηλεόραση. Αυτή τη φιέστα τελικά κατα-
φέρατε να την παρουσιάσετε µε την στιλπνότητα και το θάµπος
που αναλογεί στα κανάλια της τηλεόρασης, πλην όµως ο φακός
των φωτογράφων απεκάλυψε στο ίντερνετ την άλλη όψη αυτής
της λαµπερής γιορτής.

Γιατροί και νοσηλευτές που διαδήλωναν την αντίθεσή τους την
ίδια ώρα, καταγγέλλοντας την υποκρισία της Κυβέρνησης να εγ-
καινιάζει νέες σύγχρονες αίθουσες, τη στιγµή που υπάρχει σο-
βαρή έλλειψη µόνιµου απαραίτητου προσωπικού στο νοσοκοµείο,
απωθήθηκαν βιαίως από το χώρο των εγκαινίων από δύναµη των
ΜΑΤ που κατέκλυσε το προαύλιο του νοσοκοµείου. Υπήρξαν τρεις
σοβαροί τραυµατισµοί: κάταγµα στο µετατάρσιο ενός, κάκωση
στο γόνατο µε υγρό ενός άλλου και θλάση στον ώµο ενός τρίτου
νοσηλευτή. Αυτά προκλήθηκαν από τηνεπίθεση των ΜΑΤ. 

Η Πανελλήνια Οµοσπονδία Νοσηλευτικού Προσωπικού, η ΠΑ-
ΣΟΝΟΠ, ζήτησε την άµεση παρέµβαση του Υπουργού Προστα-
σίας του Πολίτη, που τυχαίνει να είναι και γιατρός. 

Σας ρωτάµε λοιπόν και εµείς, κύριε Κικίλια: Είναι στην πρό-
θεσή σας να διενεργήσετε έρευνα για την απόδοση ευθυνών
σχετικά µε την παρουσία των ΜΑΤ, αλλά και τη βίαιη επέµβασή

τους µέσα στο νοσοκοµείο που είχε ως αποτέλεσµα τον τραυµα-
τισµό των νοσηλευτών; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προ-

στασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, σας ευχαριστώ για την ερώτησή σας. Θα

µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε το εξής: Είναι καλό σε αυτές τις
εποχές και τους καιρούς που υπάρχει ένταση, τουλάχιστον σε
ό,τι αφορά το Υπουργείο Δηµοσίας Τάξεως που θεωρώ ότι θα
πρέπει να λειτουργήσει θεσµικά- και το Υπουργείο και ο Υπουρ-
γός και η Ελληνική Αστυνοµία να είµαστε προσεκτικοί σε αυτά
που λέµε, προκειµένου να µην αδικήσουµε ενδεχοµένως κάποι-
ους.

Μόνο και µόνο που µου θέτετε αυτήν την ερώτηση, ακόµα και
αν όλα τα στοιχεία ήταν άλλα και διαφορετικά, εγώ θα έπρεπε
να διερευνήσω το θέµα και θα το κάνω. Ξεκινώ, λοιπόν, από το
τέλος και σας λέω ότι διενεργείται ένορκη διοικητική εξέταση.
Προσέξτε όµως, µέχρι να φτάσουµε εκεί, πόσα βήµατα πριν
υπάρχουν.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα σας παρακαλώ πολύ να µην ακυρώνετε
30 εκατοµµύρια ευρώ µιας επένδυσης σε νέα χειρουργεία σε µια
πτέρυγα και –να µου επιτρέψετε- µιλώ ως ορθοπεδικός χειρουρ-
γός. Αυτό δείχνει ότι και η ιδιωτική πρωτοβουλία µπορεί να συ-
νεργαστεί και να συνεισφέρει στο ελληνικό δηµόσιο διά του ΕΣΥ
και αυτό να είναι προς όφελος των Ελλήνων ασφαλιζόµενων. 

Ξέρετε, ο «Ευαγγελισµός» είναι η ναυαρχίδα των ελληνικών
νοσοκοµείων και άρα αυτό µόνο «συν» µπορεί να είναι. Άρα, δεν
καταλαβαίνω –οφείλω ειλικρινά να οµολογήσω- γιατί αφήνετε τέ-
τοια αιχµή. Αυτό είναι το ένα κοµµάτι.

Το δεύτερο κοµµάτι έχει να κάνει µε τις προσλήψεις σε δύσκο-
λες εποχές και καιρούς. Ζητώ συγγνώµη που ξεφεύγω από το
δικό µου αντικείµενο, το αντικείµενο του Υπουργείου Δηµοσίας
Τάξης, όµως, επειδή δεν είναι εδώ ο κ. Βορίδης, θέλω να πω ότι
στις 16-9-2014 ανακοινώθηκε πρόγραµµα προσλήψεων.

Έχουν ήδη προσληφθεί τετρακόσιοι γιατροί και αναµένεται να
προσληφθούν άλλοι τετρακόσιοι, χίλιοι νοσηλευτές µέσα από τη
διαδικασία του ΑΣΕΠ, διακόσιοι διασώστες του ΕΚΑΒ και προκη-
ρύσσονται εντός των ηµερών εννιακόσιες θέσεις για επικουρι-
κούς γιατρούς. Επιπλέον, προκηρύσσονται χίλιες θέσεις για
οικογενειακούς γιατρούς. Επαναλαµβάνω ότι ξεφεύγω από την
αρµοδιότητά µου, για να σας ενηµερώσω, µια που µου θέτετε
την ερώτηση.

Άρα, λοιπόν, αναρωτιέµαι και εδώ –είστε εκτός από συνάδελ-
φος και νέος άνθρωπος- γιατί πιστεύετε ότι θα πρέπει να υπάρ-
χουν τόσο αιχµηρές ερωτήσεις για το συγκεκριµένο θέµα.
Θεωρώ ότι µε συγκαταβατικότητα µπορούµε ενδεχοµένως να
βρούµε και σηµεία επαφής. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά το περιστατικό, να σας πω ποια είναι η
δική µου ενηµέρωση. Εκ του νόµου και του Συντάγµατος, κατ’
αρχάς, καταλαβαίνετε ότι είναι υποχρεωµένη η Ελληνική Αστυ-
νοµία να περιφρουρεί και να δίνει τη δυνατότητα νοµίµων και ει-
ρηνικών συναθροίσεων άνευ χρήσεως όπλων και λοιπά. Επίσης,
όµως, είναι υποχρεωµένη να προστατεύει το συνταγµατικό δι-
καίωµα στη διαµαρτυρία. Έχει και τα δύο µαζί.

Άρα, λοιπόν, καταλαβαίνετε ότι θα ήταν αδύνατο για την Ελ-
ληνική Αστυνοµία να µην παραταχθεί στο προαύλιο και να επι-
τρέψει να µπει µέσα στην αίθουσα της εκδήλωσης οποιοσδήποτε
χωρίς πρόσκληση. Παρ’ όλα αυτά, στους επτά συνδικαλιστές
γιατρούς που έφυγαν από τη συγκέντρωση των εκατό, διακο-
σίων, τριακοσίων –πόσοι ήταν, δεν ξέρω ακριβώς- και ζήτησαν
να ανέβουν πάνω, τους επετράπη να ανέβουν µετά από διαβού-
λευση µε την Ελληνική Αστυνοµία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ολοκληρώνω µε αυτό κατ’ αρχάς και αν µου επιτρέπετε, θα
συνεχίσω µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κυρία
συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΓΕΣΘΗΜΑΝΗ (ΜΑΝΙΑ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Κατ’ αρχάς, χαί-
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ροµαι πολύ που διενεργείται ΕΔΕ. Αυτό είναι το πιο σηµαντικό.
Όσο για το θέµα του κατά πόσο η ιδιωτική πρωτοβουλία συν-

δυασµένη µε τη δηµόσια µπορεί να κάνει κάτι καλό, είναι κάτι
που µπορούµε να το συζητάµε για πάρα πολύ καιρό. 

Εδώ έχουµε τις καταγγελίες των γιατρών του νοσοκοµείου
«Ευαγγελισµός» ότι στα χειρουργεία που εγκαινιάζονταν θα µπο-
ρούν να πηγαίνουν οι ασθενείς µόνο πληρώνοντας, ενώ υπάρ-
χουν πολύ σοβαρές ελλείψεις στα πρωινά ιατρεία.

Η ίδια είχα την ευκαιρία να συνοδεύσω εκεί πριν από λίγο
καιρό µε τον κ. Λαφαζάνη µία καθαρίστρια από τις αγωνίστριες
του Υπουργείου Οικονοµικών που τη χτύπησαν µε κλοτσιά όρ-
γανα των ΜΑΤ. Είδα την ακτινογραφία εκεί στον «Ευαγγελισµό».
Είχε και αυτή κάκωση κάτω από το γόνατο. Σήµερα έχει διαγνω-
στεί από τη µαγνητική µάλιστα και κάκωση η οποία θα χρειαστεί
ίσως και εγχείρηση. 

Την ηµέρα εκείνη η κατάσταση στην εφηµερία ήταν σχεδόν κα-
τάσταση πολέµου. Εκατοντάδες ασθενείς συνωστίζονταν στους
διαδρόµους και πανικόβλητοι νοσηλευτές και γιατροί έτρεχαν
πάνω-κάτω, για να εξυπηρετήσουν δυσανάλογα µεγάλο πλήθος,
καθώς τα µέτρα της Κυβέρνησης είχαν οδηγήσει τους φτωχότε-
ρους από τους πολίτες να πηγαίνουν στις εφηµερίες των νοσο-
κοµείων και για τα καθηµερινά τους φάρµακα, µε αποτέλεσµα να
βλέπεις επείγοντα και χρόνια περιστατικά να πρέπει να εξυπηρε-
τηθούν αδιακρίτως, µε µόνο κριτήριο την ταχύτητα και την κρίση
των ιδρωµένων ελάχιστων νοσηλευτών. Μας έλεγαν «σας παρα-
καλούµε, φωτογραφίστε το χώρο, βγάλτε το θέµα, πείτε κάτι για
τον κόσµο». Το κάναµε.

Η νοσηλεύτρια που βοήθησε την καθαρίστρια να τελειώσει τις
εξετάσεις µέσα σε λίγες ώρες σήµερα είναι µία από αυτούς που
βρίσκονται χτυπηµένοι µε ανάλογο τρόπο από ανάλογο όργανο
της τάξεως. Δεν φαντάζοµαι ότι υπάρχει κάποια σχέση, είναι
απλώς ένα τυχαίο γεγονός. Όµως, αυτό δείχνει µια ανάλογη
πρακτική. Όπως χτυπήσατε τις καθαρίστριες, έτσι χτυπήσατε και
τους νοσηλευτές µέσα στο νοσοκοµείο. Όµως, εκεί ήταν νοσο-
κοµείο. Στη συνέχεια, θα δούµε τα ΜΑΤ και σε εκκλησία; Θα τα
δούµε και σε νεκροταφείο; Θα τα δούµε και σε σχολείο;

Στα µάτια τα δικά µας, η κατάσταση αυτή βγαίνει εκτός ορίων
δηµοκρατικού πολιτεύµατος και γι’ αυτό περιµένουµε τη διενέρ-
γεια της ΕΔΕ. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προ-

στασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, θα επαναλάβω ότι δεν είµαι ο Υπουργός

Υγείας -παρ’ ότι είµαι γιατρός- και άρα θα αποφύγω αυτήν τη
στιγµή να σχολιάσω πολλά από τα θέµατα που αναφέρατε στη
δευτερολογία σας –αν και θα µπορούσα- για κάτι πιο σηµαντικό.

Δείγµα γραφής δείχνει καθένας από τον τρόπο µε τον οποίο
συµπεριφέρεται. Δεν δέχοµαι σε καµµία των περιπτώσεων ούτε
προς το πρόσωπό µου ούτε εκπροσωπώντας την ελληνική Κυ-
βέρνηση τον τρόπο µε τον οποίο θέτετε το θέµα που έχει να
κάνει µε τις καθαρίστριες και τα προβλήµατά τους. Αναφέρεστε
σε άλλο περιστατικό εκείνης της ηµέρας.

Σας λέω ότι εγώ θα υποστηρίξω µέχρι και τον τελευταίο αστυ-
νοµικό, στο τελευταίο χωριό της χώρας, που αυτήν την εποχή
είναι ένας Έλληνας εργαζόµενος σε ειδικές συνθήκες, κάνει υπό
αυτές τις πολύ δύσκολες συνθήκες τη δουλειά του και χρειάζεται
και στήριξη, χρειάζεται και την αίσθηση ότι δεν είναι ξένο κοµµάτι
προς την ελληνική κοινωνία. Η Ελληνική Αστυνοµία και η ελλη-
νική κοινωνία γίνονται πολύ µεγάλες προσπάθειες να είναι ένα
και έτσι πρέπει.

Από την άλλη, στο πλαίσιο της ισονοµίας και της ισοπολιτείας
του κράτους δικαίου σε καµµία των περιπτώσεων δεν θα επέ-
τρεπα έτσι ατιµωρητί κάποιος να ξεφύγει και να συµπεριφερθεί
µε άλλο τρόπο.

Αυτά βεβαίως είναι λόγια. Τα λόγια πάντως δεν λένε τίποτα.
Χρειάζονται έργα. Πέντε-έξι ηµέρες αφότου ανέλαβα τη συγκε-
κριµένη θέση –µία ιδιαίτερη τιµή-, συνέβη ένα περιστατικό, όπως
γνωρίζετε, στο Υπουργείο Οικονοµικών, µε τον συγκεκριµένο

αστυνοµικό και την καθαρίστρια. Την ίδια στιγµή –την ίδια στιγµή
όµως- τέθηκε ο αστυνοµικός σε διαθεσιµότητα. Την ίδια στιγµή,
κυρία συνάδελφε!

Επίσης, κυρία συνάδελφε, οι συνάδελφοι αστυνοµικοί, οι
οποίοι από εκεί και πέρα βρίσκονταν ενώπιον των καθαριστριών
ήταν γυναίκες χωρίς τον εξοπλισµό τους.

Επίσης, µετά από λίγες ηµέρες διαδήλωσαν στην Αθήνα έξι χι-
λιάδες συνταξιούχοι. Και όλοι θυµόµαστε εικόνες από το παρελ-
θόν, οι οποίες δεν περιποιούν τιµή για τον τρόπο µε τον οποίο
συµπεριφερθήκαµε. Ο ίδιος ο πρόεδρος των συνταξιούχων ήρθε
και µε ευχαρίστησε προσωπικά. Οι άνδρες των ΥΜΕΤ –ούτε καν
των ΜΑΤ- ήρθαν χωρίς εξαρτύσεις στους συγκεκριµένους. Αυτό
σηµαίνει ότι η Ελληνική Αστυνοµία δείχνει το κοινωνικό της πρό-
σωπο διά του Υπουργείου. Σηµαίνει ότι ξέρει να ξεχωρίζει τις κα-
ταστάσεις. Σηµαίνει ότι σε καµµία των περιπτώσεων δεν θα
επιτρέψουµε ενδεχοµένως σε έναν ανεγκέφαλο να αµαυρώσει
την πολύ καλή εικόνα που θεωρώ ότι έχει η Ελληνική Αστυνοµία.
Αυτό είναι το ένα κοµµάτι.

Επίσης, όµως, χωρίς να κρίνει εάν πολιτικά κάτι συνάδει ή όχι,
εάν συµφωνεί ή όχι, η Ελληνική Αστυνοµία είναι υποχρεωµένη να
εφαρµόζει τον νόµο. Αυτό σηµαίνει ότι κανείς δεν µπορεί να κάνει
κατάληψη σε µία οργανωµένη, δοµηµένη συνάθροιση, συγκέν-
τρωση, εκ του νόµου, που σηµαίνει ότι τα περιστατικά –κατά την
προσωπική µου γνώµη και τη γνώµη της Ελληνικής Αστυνοµίας-
δεν είναι έτσι όπως τα παρουσιάζετε.

Παρ’ όλα αυτά σας είπα γι’ αυτά τα οποία είδαν το φως της
δηµοσιότητας ότι διενεργείται ήδη συγκεκριµένη έρευνα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού.)

Επιτρέψτε µου όµως –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε την
ανοχή σας- να πάω ένα βήµα παρακάτω. Κοιτάξτε εγώ θα το επα-
ναλάβω: Είστε µία νέα συνάδελφος, όπως είµαι και εγώ. Αισθά-
νοµαι ότι ενδεχοµένως, εάν δεν µιλούσαµε εδώ πέρα και δεν τα
διαβάζατε από την ερώτηση την οποία έχετε συντάξει, θα µιλού-
σαµε διαφορετικά. Θα ήθελα να ελπίζω ότι µπορούµε να µιλή-
σουµε διαφορετικά.

Γιατί εγώ δεν πιστεύω ότι σε µία νέα συνάδελφο ταιριάζει αυτό
το σκληρό ύφος. Ειλικρινά δεν το πιστεύω. Μπορεί ο κ. Λαφαζά-
νης, ο οποίος έχει και χρόνια στην πλάτη του ο άνθρωπος και εν-
δεχοµένως άλλες εικόνες, άλλες εµπειρίες να µιλάει έτσι και έχει
τον απόλυτο σεβασµό µου. Αν σας ρωτήσω πότε γεννηθήκατε
είµαι σίγουρος ότι γεννηθήκατε µετά τη Μεταπολίτευση, µετά το
1974. Άρα καταστάσεις τέτοιες που έχουν ζήσει άλλοι συνάδελ-
φοι ενδεχοµένως δεν έχετε ζήσει. Εποµένως, πείτε µου ποιος ο
λόγος εσείς και εγώ –εγώ γεννηµένος το 1974 και εσείς πολύ
µετά- να αντιδικούµε µε τέτοια στερεότυπη πολιτική έκφραση.
Εγώ δεν βρίσκω κανέναν λόγο. Με την πρώτη ευκαιρία, λοιπόν,
διαφορετικά! 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Χριστογιάννης ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Η τρίτη µε αριθµό 100/25-9-2014 επίκαιρη ερώτηση του πρώην

Προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Αθηνών του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Απόστολου Κακλαµάνη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την πρόταση νοµοθέτησης
τεκµηρίου (µαχητού) περί µη καταβολής των νοµίµων φόρων για
σηµαντικά ποσά που έχουν διαρρεύσει από 1-1-2009 µέχρι 17-6-
2012 στο εξωτερικό και επιβολής φόρου 30%-40% ανά ύψος
ποσού και µείωσής του στο ήµισυ για ποσά που «επαναπατρίζον-
ται» για µία πενταετία, τουλάχιστον, στην Ελλάδα, δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Επίσης, η τέταρτη µε αριθµό 101/25-9-2014 επίκαιρη ερώτηση
του Βουλευτή Έβρου των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Μαρίνου Ου-
ζουνίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη µεταβί-
βαση του Δηµοτικού Κάµπινγκ Αλεξανδρούπολης στο ΤΑΙΠΕΔ,
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δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και δια-
γράφεται.

Επίσης η πέµπτη µε αριθµό 99/25-9-2014 επίκαιρη ερώτηση
του Βουλευτή Τρικάλων της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Γεωρ-
γίου Κυρίτση προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Οικονοµι-
κών, σχετικά µε τα δάνεια που έχουν λάβει από τις ελληνικές
τράπεζες τα πολιτικά κόµµατα της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού
και διαγράφεται. 

Εισερχόµεθα στην έκτη µε αριθµό 102/25-9-2014 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε την αύξηση των ωρών της Φυσικής Αγω-
γής στα σχολεία σύµφωνα µε τις ανάγκες κάθε ηλικίας.

Στην ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός κ. Δερµεντζόπουλος. 

Κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξετε
την επίκαιρη ερώτηση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µας αφορά ένα σοβαρό κατά τη

γνώµη µας ζήτηµα που έχει να κάνει µε τη σταδιακή, τα τελευταία
χρόνια, µείωση των ωρών διδασκαλίας της Φυσικής Αγωγής σε
όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης. Και φέτος, όπως και τα προ-
ηγούµενα χρόνια, υπήρξε µείωση κατά µία ώρα στη Β’ γυµνασίου
και στη Β’ λυκείου. 

Αναλυτικά, από το τρέχον σχολικό έτος 2014-2015 οι ώρες της
Φυσικής Αγωγής διαµορφώνονται ως εξής: δύο ώρες ανά εβδο-
µάδα στην Α’, Β’ και Γ’ γυµνασίου, δύο ώρες την εβδοµάδα στην
Α’ λυκείου, µία ώρα την εβδοµάδα στην Β’ λυκείου και δύο ώρες
στην Γ’ λυκείου. Δεν υπάρχει ώρα για το µάθηµα της σωµατικής
αγωγής στη Γ’ τάξη των επαγγελµατικών λυκείων. 

Στο δηµοτικό οι ώρες, ενώ θα έπρεπε να είναι αυξηµένες, πα-
ραµένουν στις δύο ώρες την εβδοµάδα σε όλες τις τάξεις και
τέσσερις στα ολοήµερα δηµοτικά σχολεία. Δεν υφίσταται Φυσική
Αγωγή στην προσχολική εκπαίδευση, ενώ υπάρχουν προτάσεις
και των καθηγητών της Φυσικής Αγωγής, µε την αποδοχή και των
νηπιαγωγών, για τη λειτουργία πιλοτικού προγράµµατος και στα
νηπιαγωγεία. 

Επίσης, υπάρχει τεράστιο πρόβληµα µε τις σχολικές µονάδες
ειδικής αγωγής, µε την απουσία καθηγητών Φυσικής Αγωγής που
θα έχουν ειδίκευση στην ειδική αγωγή. Βεβαίως, αντιλαµβάνεστε
ότι εκεί έχει πολύ µεγάλη σηµασία η συµµετοχή των παιδιών µε
ειδικές ανάγκες σε µια σειρά από κινητικές δραστηριότητες.

Τα αποτελέσµατα αυτής της κατάστασης είναι τραγικά και
στην κυριολεξία χτυπούν καµπανάκι. Αυτήν τη στιγµή η συντρι-
πτική πλειοψηφία των µαθητών του σχολείου σε όλες τις βαθµί-
δες είναι κινητικά αδρανής. Το ποσοστό των υπέρβαρων και
παχύσαρκων παιδιών έχει αυξηθεί τα τελευταία χρόνια, φέρνον-
τας την Ελλάδα στις πρώτες χώρες σε επίπεδο Ευρώπης. 

Έχει πέσει ο µέσος όρος ηλικίας εµφάνισης σοβαρών ασθε-
νειών, όπως των καρδιαγγειακών νοσηµάτων, των µυοσκελετικών
διαταραχών, των ψυχικών παθήσεων, που σε συνδυασµό µε την
κακή διατροφή εµφανίζονται πάρα πολύ νωρίς. 

Εµείς θεωρούµε ότι το σύνολο του λαού µας δεν µπορεί να
συµβιβαστεί µε αυτήν την κατάσταση. Η φυσική αγωγή είναι µια
παιδαγωγική διαδικασία που θα έπρεπε να έχει αναβαθµισµένο
ρόλο στο πλαίσιο του εκπαιδευτικού έργου. Αποσκοπεί στη βελ-
τίωση και της σωµατικής υγείας και στην ανάπτυξη των φυσιο-
λογικών συστηµάτων του ανθρώπινου οργανισµού και βεβαίως
στην καλλιέργεια της προσωπικότητας και των αξιών που προ-
άγει η Φυσική Αγωγή και ο αθλητισµός.

Δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µε µπαλώµατα στο ωρολόγιο
πρόγραµµα. Χρειάζεται ολοκληρωµένο σχεδιασµό που να εξα-
σφαλίζει και τις υποδοµές και το επιστηµονικό δυναµικό στο σχο-
λείο. 

Κατόπιν όλων αυτών ρωτάµε την Κυβέρνηση τι µέτρα θα πάρει
προκειµένου να αυξηθούν οι ώρες Φυσικής Αγωγής στο σχολείο,
σύµφωνα µε τις ανάγκες της κάθε ηλικίας. Οι έρευνες και οι µε-
λέτες που έχουν γίνει για αυτό το θέµα µιλούν για τουλάχιστον
τριάντα λεπτά κάθε µέρα συµµετοχή των παιδιών σε έντονη ή µέ-
τρια κινητική δραστηριότητα, κάτι το οποίο βεβαίως απέχει από

τη σηµερινή πραγµατικότητα. 
Και βέβαια αυτή η αύξηση των ωρών θα µπορούσε να δώσει

διέξοδο στους εργαζόµενους και να οδηγήσει σε διορισµό κα-
θηγητών Φυσικής Αγωγής σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευ-
σης. 

Αυτά είναι τα ερωτήµατα που θέτουµε στο Υπουργείο Παι-
δείας, γιατί θεωρούµε ότι είναι σηµαντικά και πρέπει να απαντη-
θούν άµεσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, εν πολλοίς σε όλα όσα αναφέρατε για το
ρόλο της Φυσικής Αγωγής στη διάπλαση του χαρακτήρα των παι-
διών, στην αναγκαιότητα της ύπαρξης πολλών ωρών Φυσικής
Αγωγής, µας βρίσκετε απόλυτα σύµφωνους. Σε αυτό που δεν
µας βρίσκετε σύµφωνους είναι στο χαρακτηρισµό στην ερώτησή
σας ότι το Υπουργείο Παιδείας εµπαίζει µαθητές, γονείς και εκ-
παιδευτικούς ως προς το θέµα της Φυσικής Αγωγής.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι έχετε απόλυτο δίκιο και είστε
απόλυτα ακριβής όταν µιλάτε για τον αριθµό των ωρών διδασκα-
λίας Φυσικής Αγωγής σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης. 

Θα σας πω όµως ότι από τότε που η νέα πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας ανέλαβε, θεωρεί και θεώρησε πολύ σηµαν-
τικό τον ρόλο της Φυσικής Αγωγής στην εκπαίδευση. Εξ αυτού,
λοιπόν, του λόγου, σε πρώτο επίπεδο, αυτό φάνηκε από την αύ-
ξηση της µίας ώρας ακόµα που δώσαµε στη Γ’ λυκείου. 

Πέρα από αυτό, µέσα από τις παράλληλες δράσεις του κοινω-
νικού σχολείου, που το ίδιο το Υπουργείο συντονίζει και προκα-
λεί, θα σας πω ότι βασικός πυλώνας του κοινωνικού σχολείου
είναι η Φυσική Αγωγή. Μέσα, λοιπόν, από το κοινωνικό σχολείο
αναπτύσσονται άξονες και δράσεις σχετικές µε την άθληση, τη
διατροφή και τον ολυµπισµό.

Θα σας θυµίσω ακόµη ότι συνεχίζεται σε νέα πια µορφή το
πρόγραµµα «ΑΓΩΝΕΣ ΑΘΛΟΠΑΙΔΕΙΑΣ» στα δηµοτικά, τα γυµνά-
σια και τα λύκεια, µε αναβάθµιση των µαθητών σε πανελλήνια,
ευρωπαϊκά και παγκόσµια σχολικά πρωταθλήµατα.

Ακόµη, το Υπουργείο Παιδείας συνεργάζεται άµεσα µε φορείς
και οργανισµούς, όπως είναι η Ελληνική Ολυµπιακή Επιτροπή και
η Εθνική Ολυµπιακή Ακαδηµία, σε προγράµµατα µιας ευρύτερης
αθλητικής παιδείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ακόµη, το Υπουργείο Παιδείας παρέχει άδειες εισόδου στα
σχολεία σε οµοσπονδίες και εξειδικευµένους καθηγητές σωµα-
τικής αγωγής, µε σκοπό την ανάπτυξη και προώθηση όλων των
αθληµάτων. Φέτος, εφαρµόζουµε το καινοτόµο πρόγραµµα
«Kids’ Athletics» που επεκτείνεται σε πανελλαδικό επίπεδο.

Ακόµη, για να σηµατοδοτήσουµε αυτήν την αναγκαιότητα,
αυτή την προσοχή που εµείς οι ίδιοι δίνουµε, µεθαύριο τη Δευ-
τέρα, την πρώτη Δευτέρα κάθε Οκτωβρίου, τη θεσµοθετήσαµε
ως πανελλήνια ηµέρα του σχολικού αθλητισµού.

Πέρα από αυτά, έχουµε µια διεθνή παρουσία, όπου συνδιορ-
γανώνουµε το Υπουργείου Παιδείας κάτω από την έγκριση της
Διεθνούς Οµοσπονδίας Σχολικού Αθλητισµού, κάθε χρόνο, παγ-
κόσµιους σχολικούς αγώνες αθλητικής παιδείας, τους πρώτους
παγκόσµιους σχολικούς αγώνες. Συµµετέχουµε ακόµη, σε συ-
νεργασία µε όλες τις χώρες σε άλλους διεθνείς αγώνες.

Για το πρόβληµα παχυσαρκίας, στο οποίο αναφερθήκατε –και
είναι ένα πραγµατικά πολύ σηµαντικό ζήτηµα στη χώρα µας, που
ξεκινά από την παιδική ηλικία- υπάρχει το πρόγραµµα «ΕΥΖΗΝ»,
το οποίο λειτουργούµε σε συνεργασία µε το Χαροκόπειο Πανε-
πιστήµιο και έχει απτά αποτελέσµατα.

Κύριε συνάδελφε, όλες αυτές οι δράσεις είναι µε τη συµµε-
τοχή των µαθητών. Σε αυτές τις δράσεις κάθε χρόνο συµµετέ-
χουν πάνω από εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες µαθητές και
µαθήτριες, όπως επίσης συµµετέχουν τρεις χιλιάδες αθλητές
ΑΜΕΑ σε αθλητικές δραστηριότητες που έχουν ενταχθεί κι αυτές
στο τακτικό πλαίσιο του σχολικού αθλητισµού. 

Τι θέλω να πω µε αυτά; Θέλω να πω ότι δεν γίνονται όλα αυτά
–τα πιο πολλά- µέσα στις ώρες της Φυσικής Αγωγής. Οι ώρες
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της Φυσικής Αγωγής πραγµατικά περιορίζονται σε αυτές που
αναφέρατε στην ερώτησή σας.

Θα σας κάνω όµως µία άλλη ερώτηση. Τι πρέπει να αφαιρέ-
σουµε εµείς από το τριανταπεντάωρο των µαθητών, για να αυ-
ξήσουµε τις ώρες της γυµναστικής που κι εµείς το επιζητούµε;
Κάντε µας µία ολοκληρωµένη πρόταση. Κάντε µας µία πρόταση
στην οποία να µην χαρακτηρίζονται «µπαλώµατα» αυτά τα οποία
εµείς κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Κι ελάτε να βρούµε µαζί τις ώρες
που θα αφαιρέσουµε, από τι θα τις αφαιρέσουµε, έτσι ώστε να
µπορέσουµε να αυξήσουµε τις ώρες γυµναστικής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε.
Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Μάλιστα.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι όταν από τη

µία συµφωνείτε –και καλώς συµφωνείτε- στις διαπιστώσεις µας
για τον ρόλο της Φυσικής Αγωγής στην ανάπτυξη και υγεία του
νέου ανθρώπου και συνολικά του πληθυσµού –δεν αφορά µόνο
τους νέους ανθρώπους, αλλά συνολικά τον πληθυσµό- και από
την άλλη, µειώνετε τις ώρες διδασκαλίας στο σχολείο, που κατά
τη γνώµη µας είναι το πιο σηµαντικό, καθώς από εκεί ξεκινά κι
εκεί θεµελιώνεται η σχέση του νέου ανθρώπου µε την άσκηση
και τη Φυσική Αγωγή, αν αυτό δεν λέγεται εµπαιγµός, πείτε µας
εσείς πώς λέγεται. Πάντως, αυτό είναι στην ουσία του.

Εδώ όµως υπάρχει ένα µεθοδολογικό πρόβληµα, όσον αφορά
την προσέγγιση του Υπουργείου και δεν αναφέροµαι στενά στη
σηµερινή πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, αλλά αναφέροµαι δια-
χρονικά στον τρόπο και τη µεθοδολογία, µε την οποίαν αντιµε-
τωπίζει το Υπουργείο Παιδείας το θέµα της Φυσικής Αγωγής και
του αθλητισµού.

Καλές είναι οι παράλληλες δράσεις. Καλά είναι τα kids’ athlet-
ics. Εµείς δεν λέµε όχι, ούτε έχουµε διαφορετική γνώµη. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, το πιο βασικό, αυτό το οποίο χρειάζεται
να γίνει για να αποκτήσει ενεργό στάση ο νέος άνθρωπος, το
παιδί από την πιο µικρή ηλικία, να κάνει τρόπο ζωής µε συστη-
µατικό τρόπο τη σχέση του µε τη Φυσική Αγωγή και τον αθλητι-
σµό, είναι η λειτουργία του σχολείου, δεν είναι οι ανταγωνιστικές
δραστηριότητες και τα σχολικά πρωταθλήµατα. Βεβαίως, και
αυτά χρειάζεται να γίνουν. Δεν λέµε όχι. Το πιο βασικό, όµως,
είναι µέσα στο σχολείο τι πρόγραµµα, τι σύστηµα, τι µεθοδολο-
γία υπάρχει. Αυτό είναι που δεν γίνεται όλα αυτά τα χρόνια από
τη µεριά του Υπουργείου Παιδείας. Και κατά τη γνώµη µας, δεν
είναι θέµα ούτε αδυναµίας, ούτε ανικανότητας, ούτε έλλειψης
σχεδιασµού. Είναι συνειδητή πολιτική επιλογή, που αφ’ ενός έχει
να κάνει µε τις αλλαγές που έχουν γίνει στο σχολείο όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια, ότι δηλαδή το σχολείο χάνει και αυτόν το ρόλο
που είχε στη διαµόρφωση προσωπικότητας, στο να δίνει ουσια-
στικές γνώσεις και εξαντλεί το ρόλο του σε ορισµένες αποσπα-
σµατικές γνώσεις, δεξιότητες επί της ουσίας -φυσικά σε ένα
τέτοιο σχολείο η Φυσική Αγωγή περιττεύει ή περιθωριοποιείται-
και από την άλλη µεριά έχει να κάνει µε µια διαδικασία εµπορευ-
µατοποίησης µιας σειράς αναγκών, µεταξύ των οποίων είναι και
η Φυσική Αγωγή και ο αθλητισµός. 

Έχουµε φτάσει, λοιπόν, σήµερα στο σηµείο µια οικογένεια να
θεωρεί πολυτέλεια το να πληρώνει, µε βάση τη συνολικότερη οι-
κονοµική κατάσταση, για να στείλει το παιδί της σε ένα άθληµα,
για να του δώσει αυτό που δεν µπορεί να του δώσει το σχολείο.
Αυτή είναι λοιπόν η σηµερινή κατάσταση. 

Εποµένως, δεν είναι θέµα αδυναµίας ή δεν είναι θέµα –αν θέ-
λετε- των παράλληλων δράσεων που καλώς -λέµε εµείς- και πρέ-
πει να γίνουν. Είναι θέµα της συστηµατοποίησης και της
µεθοδολογίας που υπάρχει και πρέπει να ξεκινάει µέσα από το
σχολείο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Μπορούν να βρεθούν ώρες. Υπάρχουν µαθήµατα, στο πλαίσιο

της ευέλικτης ζώνης, που επί της ουσίας αυτό που µαθαίνουν
είναι η υποταγή του µαθητή στον αυριανό εργοδότη και όχι απλά
είναι άχρηστα στο σηµερινό σχολείο, αλλά, αν θέλετε, είναι και
επικίνδυνα, κατά τη δική µας άποψη. Μπορούν λοιπόν να βρε-
θούν ώρες για να προστεθούν στο µάθηµα της Φυσικής Αγωγής. 

Αν δεν αλλάξει αυτή η κατάσταση, τα αποτελέσµατα θα είναι
ακόµη πιο τραγικά από αυτά που υπάρχουν αυτήν τη στιγµή. Και
δεν είναι θέµα µόνο υγείας, αλλά είναι και τα ζητήµατα της προ-
σωπικότητας, είναι τα ζητήµατα των αξιών που έπρεπε και θα
πρέπει να προάγει ο αθλητισµός. Είναι επίσης και τα ζητήµατα
της βίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Χθες είχαµε ένα ακόµη τραγικό περιστατικό µε το θάνατο ενός
φιλάθλου. Θα µπορούσε να αντιµετωπιστεί το ζήτηµα της βίας,
αν ήταν διαφορετική η σχέση και η στάση ενός νέου ανθρώπου
απέναντι στον αθλητισµό. Αντί αυτός να είναι ενεργός συµµέτο-
χος είναι σήµερα απλός θεατής, έρµαιο του φανατισµού και των
διαφόρων µεγαλοσυµφερόντων που λυµαίνονται το χώρο του
αθλητισµού. 

Όλα αυτά είναι οι αρνητικές συνέπειες της έλλειψης Φυσικής
Αγωγής που πρέπει να ξεκινάει -επαναλαµβάνω- από την εκπαί-
δευση και από τις πιο µικρές βαθµίδες της εκπαίδευσης. Άρα,
κατά τη γνώµη µας, είναι συνειδητή επιλογή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Μου είχε διαφύ-
γει να πατήσω το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας σας. Μι-
λάτε παραπάνω από ό,τι γράφει το χρονόµετρο, τουλάχιστον
ενάµισι λεπτό. Συντοµεύετε παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Εντάξει. Άρα, είναι συνειδητή πολιτική
επιλογή και κυρίως είναι ζήτηµα µεθοδολογίας, κύριε Υπουργέ.
Είναι ζήτηµα µεθοδολογίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Επιµένετε στη λέξη «εµπαιγµός».
Εγώ επιµένω στη λέξη «προσπάθεια» που γίνεται. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Βάλτε εσείς άλλη λέξη. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Θα σας ρωτήσω κάτι, απαντώντας
στην ερώτησή σας µε ερώτηση: Πού τις είδατε τις ώρες, κύριε
συνάδελφε, που µπορούµε να προσθέσουµε; Ποιες ώρες θεω-
ρείτε εσείς περιττές σε ένα ήδη φορτωµένο εβδοµαδιαίο πρό-
γραµµα των µαθητών; 

Σας καλώ να δώσετε ολοκληρωµένη πρόταση στο πρόγραµµα
σπουδών όλων των τάξεων. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Βεβαίως.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Κι αν νοµίζετε εσείς ότι δεν επαρκεί
η προσπάθεια που κάνουµε όλο αυτό το διάστηµα για να ανα-
πτύξουµε τη Φυσική Αγωγή, µε τις παράλληλες δράσεις, µε όλα
αυτά που κάνουµε, µε την αύξηση των ωρών που εµείς δώσαµε
τελευταία, δεν µπορώ να καταλάβω πώς αντιλαµβάνεστε εσείς
ότι µπορεί ένα παιδί να ασχοληθεί µε όλα αυτά που του ζητάµε
και µε επαρκή τρόπο. Για αυτό αναπτύσσουµε τις παράλληλες
δράσεις. 

Όσον αφορά την «εµπορευµατοποίηση» της Φυσικής Αγωγής,
δεν ξέρω αυτό τι σηµαίνει και δεν ξέρω πώς το αντιλαµβάνεστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Πείτε µας πόσα θα πληρώσουν τα παιδιά
στα σωµατεία!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Ειλικρινά πολλές φορές από την πτέ-
ρυγά σας έχω ακούσει να µιλάτε για εµπορευµατοποίηση της
παιδείας. Όµως, για τη Φυσική Αγωγή είναι η πρώτη φορά και
καταγράφεται. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Από πού κατεβήκατε; Από το διάστηµα; 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Είπατε και πριν πως θεωρείτε ότι
εµείς λειτουργούµε ερήµην των γυµναστών, των καθηγητών Φυ-
σικής Αγωγής. Κάνετε λάθος. Έχουµε καθηµερινή επικοινωνία.

3764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



Μάλιστα, µόλις σήµερα είδα το σύνολο των σχολικών συµβούλων
της Φυσικής Αγωγής και βρεθήκαµε σύµφωνοι σε πάρα πολλά
σηµεία. Δεν ξέρω ποιοι σας πληροφορούν. Όµως, πραγµατικά
θεωρούν ότι αυτό που γίνεται φέτος, αυτήν τη χρονιά, στον
τοµέα της Φυσικής Αγωγής δεν έχει ξανασυµβεί στα χρονικά της
παιδείας. 

Μιλήσατε για την προσχολική εκπαίδευση. Έχετε την εντύ-
πωση εσείς ότι δεν απασχόλησε την ηγεσία του Υπουργείου Παι-
δείας το πώς θα µπει στο νηπιαγωγείο; Αλλά εσείς θεωρείτε
πάρα πολύ εύκολο το να βάλεις τη Φυσική Αγωγή σε ένα παιδί
κάτω των έξι ετών χωρίς σχεδιασµό και χωρίς τίποτα; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Είπα «πιλοτικά». 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Όλα τα συζητάµε, όλα τα βλέπουµε
και τα κάνουµε σε συνεργασία µε το σώµα των καθηγητών της
Φυσικής Αγωγής. Δεν κάνουµε τίποτα βεβιασµένα και τίποτα µε
«µπαλώµατα» και απρογραµµάτιστα, όπως επικαλείστε. 

Όµως, κύριε συνάδελφε, θα επιµείνω και εγώ για άλλη µια
φορά στο να µας καταθέσετε µία ολοκληρωµένη πρόταση για το
συνολικό πρόγραµµα, προκειµένου να το συζητήσουµε. Είµαι βέ-

βαιος, λοιπόν, ότι όταν θα προσπαθήσετε να κάνετε το συνολικό
πρόγραµµα, θα βρεθείτε σε πολύ πιο δύσκολη θέση από αυτή
που είµαστε εµείς σήµερα που το υλοποιούµε. 

Σας ευχαριστώ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Η έβδοµη µε αριθµό 97/25-9-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Β’ Αθηνών των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών κ.
Δηµητρίου Ανδρουλάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε τις δηλώσεις του Υπουργού στη γερµανική εφηµερίδα «HAN-
DELSBLATT» περί σχεδιαζόµενου προγράµµατος της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας για αγορά ενυπόθηκων τίτλων ABS, δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του ερωτώµενου Υπουργού και
διαγράφεται. 

Όπως είναι γνωστό, ο Υπουργός Οικονοµικών σήµερα έχει τις
διαπραγµατεύσεις µε την τρόικα και δεν µπορούσε να έρθει στη
Βουλή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ 

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Ανταγωνιστικότητας: «Ρύθµιση θεµάτων Εφοδιαστι-
κής και άλλες διατάξεις». 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας και στο σύνολο ως διε-
νεµήθη; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης και Αντα-

γωνιστικότητας: «Ρύθµιση θεµάτων Εφοδιαστικής και άλλες δια-
τάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Ρύθµιση θεµάτων Εφοδιαστικής και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’

ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1
Ορισµοί

Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος νόµου ισχύουν
οι κάτωθι ορισµοί:

α) Εφοδιαστική (Logistics) είναι το σύνολο των διεργασιών που
είναι απαραίτητες για το σχεδιασµό, την υλοποίηση και τον
έλεγχο της ροής (της µεταφοράς, της διαµεταφοράς και της
αποθήκευσης) αγαθών και εµπορευµάτων από οποιοδήποτε ση-
µείο προέλευσης σε οποιοδήποτε σηµείο προορισµού και αντι-
στρόφως, καθώς και για το σχεδιασµό, την υλοποίηση και τον
έλεγχο της παροχής συναφών υπηρεσιών και της σχετικής πλη-
ροφορίας.

β) Δραστηριότητες Εφοδιαστικής είναι ιδίως: Η συλλογή, φόρ-
τωση, µεταφορά, µεταφόρτωση, εκφόρτωση και παράδοση αγα-
θών και εµπορευµάτων, η οµαδοποίηση (consolidation) και ο
διαχωρισµός (deconsolidation) αγαθών και εµπορευµάτων, η
αποθήκευση και η διαχείριση της απογραφής εµπορευµάτων, η
διαχείριση επιστροφών εµπορευµάτων και φθαρµένων ή κατε-
στραµµένων εµπορευµάτων (reverse logistics) ή ακατάλληλων
εµπορευµάτων ή υλικών συσκευασίας και η διαχείριση και επε-
ξεργασία της πληροφορίας που αφορά όλες αυτές τις δραστη-
ριότητες (κύριες δραστηριότητες). Η συσκευασία, η
ανασυσκευασία, η ετικετοποίηση, ο έλεγχος της ποιότητας, η συ-
ναρµολόγηση ή οι µικρές τροποποιήσεις, οι εκτελωνιστικές ερ-
γασίες και η έκθεση και ο δειγµατισµός προϊόντων
(δευτερεύουσες - συµπληρωµατικές δραστηριότητες). Προκει-
µένου οι δευτερεύουσες δραστηριότητες να εντάσσονται στο
πλαίσιο άσκησης δραστηριότητας Εφοδιαστικής, απαιτείται η
κατά κύριο λόγο άσκηση µίας τουλάχιστον κύριας δραστηριότη-
τας.

γ) Επιχείρηση που δραστηριοποιείται στην Εφοδιαστική είναι
κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που ασκεί κατ’ επάγγελµα δρα-
στηριότητες Εφοδιαστικής είτε αποκλειστικά είτε παράλληλα
είτε σε συνδυασµό µε άλλες εµπορικές ή βιοµηχανικές – βιοτε-
χνικές δραστηριότητες.

δ) Επιχείρηση παροχής υπηρεσιών Εφοδιαστικής (Third Party
Logistics – 3PL) είναι η επιχείρηση που δραστηριοποιείται στην
Εφοδιαστική και η οποία ασκεί, µε σκοπό την παροχή υπηρεσιών
Εφοδιαστικής προς τρίτους, τουλάχιστον µία ή περισσότερες
από τις κύριες δραστηριότητες της µεταφοράς, της διαµεταφο-
ράς και της αποθήκευσης αγαθών και εµπορευµάτων.

ε) Κέντρο Αποθήκευσης και Διανοµής είναι το σύνολο των εγ-
καταστάσεων, στεγασµένων ή µη, συµπεριλαµβανοµένων και των

χώρων στάθµευσης οχηµάτων, ρυµουλκούµενων και εµπορευ-
µατοκιβωτίων κάθε τύπου, οι οποίες εξυπηρετούν αποκλειστικά
την άσκηση µίας ή περισσότερων κύριων δραστηριοτήτων Εφο-
διαστικής, και είναι αυτόνοµες, υπό την έννοια ότι δεν λειτουρ-
γούν εντός του χώρου άσκησης άλλης βιοτεχνικής ή
βιοµηχανικής ή λιανεµπορικής ή γεωργικής δραστηριότητας από
το ίδιο πρόσωπο και προς εξυπηρέτηση της δραστηριότητας
αυτής. Στο Κέντρο Αποθήκευσης και Διανοµής δύνανται να
ασκούνται και δευτερεύουσες - συµπληρωµατικές δραστηριότη-
τες Εφοδιαστικής.

στ) Φορέας Κέντρου Αποθήκευσης και Διανοµής είναι το φυ-
σικό ή νοµικό πρόσωπο, το οποίο έχει το δικαίωµα χρήσης και
εκµετάλλευσης του Κέντρου Αποθήκευσης και Διανοµής και στο
όνοµα του οποίου εκδίδονται οι άδειες εγκατάστασης και λει-
τουργίας ή υποβάλλονται οι προβλεπόµενες στο άρθρο 8 υπεύ-
θυνες δηλώσεις.

ζ) Κτιριακές Εγκαταστάσεις Κέντρου Αποθήκευσης και Διανο-
µής είναι κάθε δοµική κατασκευή που προορίζεται για την εξυ-
πηρέτηση των πάσης φύσεως αναγκών για τη λειτουργία του
Κέντρου Αποθήκευσης και Διανοµής.

η) Εγκατάσταση (Ίδρυση) Κέντρου Αποθήκευσης και Διανοµής
είναι η προετοιµασία, η διαµόρφωση και η τοποθέτηση κάθε ανα-
γκαίας υποδοµής, για την άσκηση κύριων ή και δευτερευουσών
- συµπληρωµατικών δραστηριοτήτων Εφοδιαστικής είτε σε υφι-
στάµενες κτιριακές εγκαταστάσεις είτε σε κτιριακές εγκαταστά-
σεις που θα κατασκευαστούν.

θ) Λειτουργία Κέντρου Αποθήκευσης και Διανοµής είναι η
έναρξη της άσκησης των δραστηριοτήτων Εφοδιαστικής, κύριων
ή και δευτερευουσών - συµπληρωµατικών, εντός των ορίων του
Κέντρου Αποθήκευσης και Διανοµής.

ι) Επέκταση Κέντρου Αποθήκευσης και Διανοµής είναι, µετά
την αρχική εγκατάσταση:

αα) κάθε προσθήκη Κτιριακών Εγκαταστάσεων ή
ββ) η συµπλήρωση των ασκούµενων στο κέντρo δραστηριοτή-

των Εφοδιαστικής στο ίδιο ή σε όµορο γήπεδο ή
γγ) κάθε επαύξηση της ισχύος τυχόν εγκατεστηµένου µηχα-

νολογικού εξοπλισµού.
ια) Εκσυγχρονισµός Κέντρου Αποθήκευσης και Διανοµής είναι,

µετά την αρχική εγκατάσταση:
αα) η αντικατάσταση ή η συµπλήρωση τυχόν εγκατεστηµένου

µηχανολογικού εξοπλισµού ή και κτιριακών εγκαταστάσεων,
ββ) η αλλαγή ή η συµπλήρωση των ασκούµενων στο κέντρο

δραστηριοτήτων Εφοδιαστικής στο ίδιο γήπεδο.
ιβ) Αδειοδοτούσα Αρχή είναι καθεµία από τις διοικητικές αρχές

και τους φορείς που ορίζονται στο άρθρο 17 παρ. 14 του ν.
3982/2011 (Α’ 143).

Άρθρο 2
Πεδίο εφαρµογής

1. Στις διατάξεις των Κεφαλαίων  Α’ και Β’ υπάγονται οι δρα-
στηριότητες  Εφοδιαστικής που περιγράφονται  στο άρθρο 1.

2. Δεν υπάγονται στις διατάξεις  των Κεφαλαίων αυτών:
α) Οι συναφείς δραστηριότητες, τις οποίες ασκούν ή την εκ-

µετάλλευση των οποίων έχουν οι Ένοπλες Δυνάµεις, η Ελληνική
Αστυνοµία, το Πυροσβεστικό Σώµα και το Λιµενικό Σώµα - Ελλη-
νική Ακτοφυλακή.

β) Με την επιφύλαξη του άρθρου 11, τα πρατήρια υγρών και
αερίων καυσίµων που προορίζονται για εφοδιασµό κάθε µετα-
φορικού µέσου.

γ) Οι αποθήκες καυσίµων κεντρικών θερµάνσεων.
δ) Οι Εµπορευµατικοί Σταθµοί Αυτοκινήτων Τύπου Α’, σύµ-

φωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 79/2004 (Α’62).
ε) Οι αποθήκες φαρµάκων.
στ) Οι αποθήκες εύφλεκτων, εκρηκτικών, διαβρωτικών, οξει-

δωτικών ή τοξικών ουσιών.
ζ) Οι αποθήκες υγρών ή αερίων καυσίµων και βιοµηχανικών ή

ιατρικών αερίων.
η) Οι αποθήκες για ανακύκλωση άχρηστων υλικών και κάθε εί-

δους αποβλήτων και λυµάτων.
Δεν θίγονται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου οι ειδικό-
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τερες διατάξεις που αφορούν τους όρους αποθήκευσης και µε-
ταφοράς φαρµάκων για ανθρώπινη ή κτηνιατρική χρήση, ιατρο-
τεχνολογικών προϊόντων, προϊόντων τροφίµων και ποτών,
ζωοτροφών, φυτοπροστατευτικών προϊόντων, λιπασµάτων και
πολλαπλασιαστικού υλικού, εκρηκτικών υλών και κάθε είδους
αποβλήτων και λυµάτων, καθώς και οι λοιπές υγειονοµικές δια-
τάξεις, οι πυροσβεστικές διατάξεις και οι διατάξεις που αναφέ-
ρονται στην προστασία του περιβάλλοντος και την τελωνειακή
νοµοθεσία.

Άρθρο 3
Καθεστώς άσκησης δραστηριοτήτων Εφοδιαστικής

1. Με την επιφύλαξη των διατάξεων του παρόντος νόµου,
καθώς και των κανόνων του δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η
άσκηση µίας ή περισσότερων δραστηριοτήτων Εφοδιαστικής
είτε για την εξυπηρέτηση των εµπορικών ή βιοτεχνικών - βιοµη-
χανικών δραστηριοτήτων µιας επιχείρησης είτε µε σκοπό την πα-
ροχή υπηρεσιών Εφοδιαστικής προς τρίτους είτε και για τους
δύο αυτούς σκοπούς, είναι ελεύθερη και δεν υπόκειται σε προ-
ηγούµενη διοικητική άδεια ή άλλο περιορισµό.

2. Από τη ρύθµιση της παραγράφου 1 εξαιρούνται:
α) οι µεταφορικές επιχειρήσεις του ν. 3887/2010 (Α’ 174),
β) οι σιδηροδροµικές επιχειρήσεις κατά την έννοια των διατά-

ξεων του π.δ. 41/2005 (Α’ 60), όπως ισχύουν,
γ) οι αεροπορικές επιχειρήσεις κατά την έννοια των διατάξεων

του Κανονισµού ΕΚ 1008/2008,
δ) οι επιχειρήσεις παροχής ταχυδροµικών υπηρεσιών κατά την

έννοια των διατάξεων του ν. 4053/2012 (Α’ 44).

Άρθρο 4
Αστική Μεταφορά, Προσωρινή Αποθήκευση

και Διανοµή Εµπορευµάτων

Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µετά από πρόταση των
Υπουργών Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, Εσωτερικών και
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, και αφού
προηγηθεί διαβούλευση επί του σχεδίου µε την Κεντρική Ένωση
Δήµων Ελλάδας, καθορίζονται οι κανόνες για τη µεταφορά και
τη διανοµή αγαθών και εµπορευµάτων εντός και περιµετρικά
αστικής περιοχής µε γνώµονα τη διασφάλιση της ελάχιστης δυ-
νατής διατάραξης της αστικής κυκλοφορίας. Με το προεδρικό
διάταγµα ρυθµίζονται ιδίως:

α) Η δηµιουργία ειδικών εγκαταστάσεων προσωρινής αποθή-
κευσης, ενοποίησης και αποοµαδοποίησης φορτίων και φορτο-
εκφόρτωσης εµπορευµάτων και στάθµευσης φορτηγών
αυτοκινήτων σε περιοχές των δήµων, προκειµένου να επιτευχθεί
συγκεντρωµένη µεταφορά και εκφόρτωση προς τα καταστήµατα
και η ρυθµιζόµενη πρόσβαση φορτηγών αυτοκινήτων εντός και
διαµέσου της πόλης.

β) Η χρήση καθαρών τεχνολογιών εντός του αστικού ιστού και
οι ελάχιστες απαιτήσεις σε σχέση µε τους όρους φορτοεκφόρ-
τωσης εµπορευµάτων.

γ) Οι όροι για τη χωροθέτηση των εγκαταστάσεων του παρόν-
τος άρθρου σε εντός σχεδίου περιοχές.

Άρθρο 5
Πράσινη Εφοδιαστική

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται οι όροι λειτουργίας του συστή-
µατος καταγραφής των περιβαλλοντικών επιδόσεων των επιχει-
ρήσεων που δραστηριοποιούνται στην Εφοδιαστική, στους
οποίους συµπεριλαµβάνεται και το αποτύπωµα άνθρακα, σε κεν-
τρική βάση δεδοµένων που τηρείται στο Υπουργείο Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, καθώς και οι τρόποι γνωστοποίησης
στην αγορά και στο ευρύ κοινό των επιχειρήσεων που δραστη-
ριοποιούνται στην Εφοδιαστική, οι οποίες διατηρούν ή επαυξά-
νουν τις περιβαλλοντικές τους επιδόσεις ή εφαρµόζουν σύστηµα
περιβαλλοντικής διαχείρισης πιστοποιηµένο από αρµόδιο φορέα.

Άρθρο 6
Δράσεις προώθησης της Εφοδιαστικής

1. Αρµόδιες υπηρεσίες για την  εφαρµογή του παρόντος
νόµου  είναι, αναλόγως των αρµοδιοτήτων  τους, οι εξής:

α) το Τµήµα Λειτουργίας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Ανταγωνιστικότητας,

β) το Τµήµα Αδειοδότησης Επιχειρήσεων και Κωδικοποίησης
Διαδικασιών του Υπουργείου Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότη-
τας,

γ) το Τµήµα Βιοµηχανικής και Επιχειρηµατικής Χωροθεσίας
του Υπουργείου Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας,

δ) το Τµήµα Εφοδιαστικής Αλυσίδας του Υπουργείου Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων.

2. Οι επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται  στην εφοδιαστική
αλυσίδα ενηµερώνουν  το Γενικό Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.) µε
τα ειδικότερα στοιχεία  που αφορούν στη λειτουργία τους. Με
απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας δύ-
ναται να εξειδικεύονται τα στοιχεία αυτά, καθώς και κάθε λεπτο-
µέρεια για τον τρόπο υποβολής τους.

Άρθρο 7
Σύσταση Συµβουλίου Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας Εφοδιαστικής

1. Συστήνεται Συµβούλιο Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
Εφοδιαστικής στο Υπουργείο Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας
ως γνωµοδοτικό και συµβουλευτικό όργανο του Υπουργού Ανά-
πτυξης και Ανταγωνιστικότητας και του Υπουργού Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων σε θέµατα ανταγωνιστικότητας, ανάπτυ-
ξης και οργάνωσης της Εφοδιαστικής στο πλαίσιο Εθνικής Στρα-
τηγικής.

2. To Συµβούλιο Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας  Εφοδια-
στικής απαρτίζεται από  τον Πρόεδρο και τα εξής  µέλη:

α) έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Ανάπτυξης και Ανταγωνι-
στικότητας,

β) έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων,

γ) έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής,

δ) έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών,
ε) έναν εκπρόσωπο σιδηροδροµικής επιχείρησης,
στ) έναν εκπρόσωπο του Συνδέσµου Επιχειρήσεων και Βιοµη-

χανιών,
ζ) έναν εκπρόσωπο της Ελληνικής Εταιρείας Εφοδιαστικής

(Logistics),
η) έναν εκπρόσωπο του Πανελλήνιου Συνδικάτου Χερσαίων

Εµπορευµατικών Μεταφορών,
θ) έναν εκπρόσωπο της Πανελλήνιας Ένωσης Επιχειρήσεων

Διαµεταφοράς,
ι) έναν εκπρόσωπο του Συνδέσµου Επιχειρήσεων Διεθνούς

Διαµεταφοράς και Επιχειρήσεων Εφοδιαστικής (Logistics),
ια) έναν εκπρόσωπο της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητηρίων Ελ-

λάδος (Κ.Ε.Ε.Ε.).
ιβ) πέντε εκπρόσωπους ιδιωτικών επιχειρήσεων που δραστη-

ριοποιούνται στην Εφοδιαστική και
ιγ) ένα µέλος Διδακτικού Επιστηµονικού Προσωπικού Ανωτά-

του Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος ή Ανωτάτου Τεχνολογικού Εκπαι-
δευτικού Ιδρύµατος.

Ο Υπουργός Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας αποστέλλει
σχετική επιστολή στα Υπουργεία και τους φορείς, προκειµένου
να ορισθούν οι αντίστοιχοι εκπρόσωποι. Σε περίπτωση παρέλευ-
σης άπρακτου χρονικού διαστήµατος δέκα πέντε (15) ηµερών,
οι εκπρόσωποι ορίζονται από κοινού από τους Υπουργούς Ανά-
πτυξης και Ανταγωνιστικότητας και Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων µε την απόφαση της παραγράφου 3 του παρόντος άρ-
θρου. Ειδικά, για τις περιπτώσεις ιβ’ και ιγ’ τα πρόσωπα επιλέ-
γονται από τον Υπουργό Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας και
πρέπει να διαθέτουν σχετική τεχνογνωσία ή να έχουν ενεργό
ρόλο στην άσκηση δραστηριοτήτων εφοδιαστικής.

3. Ο πρόεδρος και τα µέλη του  Συµβουλίου διορίζονται µε
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κοινή  απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης  και Ανταγωνιστικό-
τητας και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων µε τετραετή  θη-
τεία και δεν δικαιούνται  αµοιβή ή άλλη αποζηµίωση για  τη
συµµετοχή τους στις συνεδριάσεις και στις λοιπές δράσεις του
Συµβουλίου.

4. Το Συµβούλιο συνεδριάζει σε  τακτά χρονικά διαστήµατα
κατά  τη διάρκεια του έτους. Στις  συνεδριάσεις του Συµβουλίου
επιτρέπεται να καλούνται εµπειρογνώµονες, ειδικοί, καθώς και
άλλοι εκπρόσωποι φορέων που συµµετέχουν στο Συµβούλιο,
ανάλογα µε το θέµα συζήτησης κάθε συνεδρίασης. Κατά τα
λοιπά, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις περί συλλογικών ορ-
γάνων του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας (ν. 2690/1999) (Α’ 45).

5. Στις γνωµοδοτικές και συµβουλευτικές αρµοδιότητες του
Συµβουλίου Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας Εφοδιαστικής
εµπίπτουν:

α) Ο εντοπισµός των βασικών περιοχών και θεµάτων στρατη-
γικής για την ανταγωνιστικότητα και την ανάπτυξη της Εφοδια-
στικής και η διαµόρφωση θέσεων, κατευθύνσεων και προτάσεων
για τη βελτίωσή τους.

β) Η δροµολόγηση πρωτοβουλιών µε διάρκεια και προοπτική,
για τη βελτίωση της οργάνωσης της Εφοδιαστικής και της συ-
νεργασίας των συναρµόδιων δηµοσίων Αρχών και της ποιότητας
των παρεχόµενων υπηρεσιών, µε στόχο τη µείωση του κόστους
ανά µονάδα προϊόντος και, κατ’ επέκταση, την ενδυνάµωση της
ανταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονοµίας.

γ) Η σύνταξη προτάσεων για την κωδικοποίηση και απλοποί-
ηση της νοµοθεσίας, µε στόχο την άρση των εµποδίων, την επα-
νεξέταση και περαιτέρω απλοποίηση των διαδικασιών και τη
βελτίωση του θεσµικού περιβάλλοντος άσκησης δραστηριοτή-
των Εφοδιαστικής, καθώς και την καθιέρωση ενός αναγνωρισµέ-
νου συστήµατος διαρκούς κατάρτισης σε θέµατα Εφοδιαστικής.

δ) Η σύνταξη γνωµοδοτήσεων προς τους συναρµόδιους σε θέ-
µατα Εφοδιαστικής Υπουργούς, κατόπιν υποβολής σχετικών
ερωτηµάτων, στα θέµατα αρµοδιότητάς τους.

ε) Η εκπόνηση ετήσιου προγραµµατισµού δράσης µε χρονική
ιεράρχηση ενεργειών.

στ) Η διατύπωση προτάσεων για περαιτέρω ανάπτυξη και βελ-
τίωση των υφιστάµενων µεταφορικών υποδοµών, µε έµφαση
στην προώθηση σηµαντικών έργων υποδοµής σε σιδηροδροµι-
κούς και οδικούς άξονες, ώστε να µεγιστοποιούνται τα οφέλη για
την Εφοδιαστική.

ζ) Η εξέταση κινήτρων για επενδύσεις σε καινοτόµες και περι-
βαλλοντικά συµβατές δράσεις στην Εφοδιαστική.

6. Τη γραµµατειακή υποστήριξη του  Συµβουλίου Ανάπτυξης
και Ανταγωνιστικότητας  της Εφοδιαστικής παρέχει η αρµόδια
υπηρεσία του Υπουργείου Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΚΕΝΤΡΑ ΑΠΟΘΗΚΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΔΙΑΝΟΜΗΣ

Άρθρο 8
Εγκατάσταση και Λειτουργία Κέντρων Αποθήκευσης και Δια-

νοµής

1. Απαλλάσσονται από την υποχρέωση  εφοδιασµού µε άδεια
εγκατάστασης  και άδεια λειτουργίας όλα  τα Κέντρα Αποθήκευ-
σης και  Διανοµής ανεξάρτητα από την  ύπαρξη ή µη µηχανολο-
γικού  εξοπλισµού, που δεν κατατάσσονται  στην κατηγορία Α’
του ν. 4014/2011 και των κατ’ εξουσιοδότηση αυτού κανονιστι-
κών πράξεων. Για την έναρξη λειτουργίας των Κέντρων Αποθή-
κευσης και Διανοµής που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της
παρούσας παραγράφου υποβάλλεται στην Αδειοδοτούσα Αρχή
υπεύθυνη δήλωση, µε την οποία δηλώνεται η έναρξη της λει-
τουργίας και βεβαιώνεται από τον νόµιµο εκπρόσωπο του φορέα
του Κέντρου Αποθήκευσης και Διανοµής η συµµόρφωσή του µε
τις πάσης φύσεως απαιτήσεις της νοµοθεσίας για τη νόµιµη λει-
τουργία του Κέντρου Αποθήκευσης και Διανοµής και η οποία συ-
νοδεύεται από τις απαραίτητες εγκρίσεις και δικαιολογητικά. Οι
ρυθµίσεις της παρούσας παραγράφου δεν θίγουν τις υποχρεώ-
σεις του φορέα του Κέντρου Αποθήκευσης και Διανοµής που
απορρέουν από τις διατάξεις του ν. 4014/ 2011.

2. Για την εγκατάσταση ή την επέκταση ή τον εκσυγχρονισµό
Κέντρων Αποθήκευσης και Διανοµής που, ανεξαρτήτως της
ύπαρξης ή µη µηχανολογικού εξοπλισµού, κατατάσσονται στην
υποκατηγορία Α2 του ν. 4014/2011 και των κατ’ εξουσιοδότηση
αυτού κανονιστικών πράξεων, η Αδειοδοτούσα Αρχή εκδίδει
άδεια εγκατάστασης µε την προσκοµιδή των απαραίτητων δι-
καιολογητικών και εγκρίσεων. Για την έναρξη λειτουργίας Κέν-
τρων Αποθήκευσης και Διανοµής που εµπίπτουν στην παρούσα
παράγραφο αρκεί η υποβολή υπεύθυνης δήλωσης, συνοδευό-
µενης από τα προβλεπόµενα δικαιολογητικά, µε την οποία δηλώ-
νεται η έναρξη της λειτουργίας και βεβαιώνεται η συµµόρφωση
του φορέα µε τους όρους της άδειας εγκατάστασης, εφόσον η
υπεύθυνη δήλωση συνοδεύεται από εγγυητική επιστολή. Η εγ-
γυητική επιστολή επιστρέφεται στον φορέα του Κέντρου Εγκα-
τάστασης και Διανοµής µε την ολοκλήρωση επιθεώρησης που
λαµβάνει χώρα εντός δύο (2) µηνών από την υποβολή της υπεύ-
θυνης δήλωσης. Αν ο φορέας δεν επιθυµεί την κατάθεση εγγυη-
τικής επιστολής, υποβάλλει στην Αδειοδοτούσα Αρχή αίτηση
έκδοσης άδειας λειτουργίας, συνοδευόµενη από τα νόµιµα δι-
καιολογητικά. Η Αδειοδοτούσα Αρχή διενεργεί επιθεώρηση
εντός δύο (2) µηνών από την υποβολή της αίτησης µε πλήρη φά-
κελο και χορηγεί άδεια λειτουργίας, εφόσον διαπιστώνει ότι
έχουν τηρηθεί οι όροι και οι περιορισµοί που έχουν τεθεί µε την
άδεια εγκατάστασης.

3. Για την εγκατάσταση ή την  επέκταση ή τον εκσυγχρονισµό
Κέντρων Αποθήκευσης και Διανοµής  που, ανεξάρτητα από την
ύπαρξη  ή µη µηχανολογικού εξοπλισµού, κατατάσσονται στην
υποκατηγορία  Α1 του  ν. 4014/2011 και των κατ’ εξουσιοδότηση
αυτού κανονιστικών πράξεων, η Αδειοδοτούσα Αρχή εκδίδει
άδεια εγκατάστασης µε την προσκοµιδή των απαραίτητων δι-
καιολογητικών και εγκρίσεων και µετά από τη διενέργεια επιθε-
ωρήσεως. Για τη λειτουργία Κέντρου Αποθήκευσης και Διανοµής
που εµπίπτει στην παρούσα παράγραφο, εκδίδεται άδεια λει-
τουργίας κατόπιν υποβολής σχετικής αίτησης από τον φορέα
στην Αδειοδοτούσα Αρχή, συνοδευόµενης από τα προβλεπόµενα
δικαιολογητικά. Για την έκδοση της άδειας διενεργείται επιθεώ-
ρηση, η οποία λαµβάνει χώρα εντός τριών (3) µηνών από την
υποβολή της αίτησης. Εφόσον κατά τη διενέργεια επιθεώρησης
διαπιστώνεται συµµόρφωση µε τους όρους και περιορισµούς της
άδειας εγκατάστασης, η Αδειοδοτούσα Αρχή εκδίδει άδεια λει-
τουργίας.

4. Δεν απαιτείται άδεια εγκατάστασης για επέκταση ή εκσυγ-
χρονισµό Κέντρου Αποθήκευσης και Διανοµής που έχει εφοδια-
σθεί µε άδεια λειτουργίας ή για τα οποία έχει υποβληθεί η
υπεύθυνη δήλωση της παραγράφου 2, εφόσον δεν µεταβάλλεται
από την επέκταση ή τον εκσυγχρονισµό η κατάταξη του Κέντρου
Αποθήκευσης και Διανοµής στην υποκατηγορία Α2 του ν.
4014/2011 και των κατ’ εξουσιοδότηση αυτού εκδιδοµένων κα-
νονιστικών πράξεων. Η παρούσα παράγραφος δεν εφαρµόζεται
για τις περιπτώσεις της παραγράφου 3.

5. Απαλλάσσονται από την υποχρέωση  εφοδιασµού µε άδεια
εγκατάστασης τα Κέντρα Αποθήκευσης και Διανοµής που εγκα-
θίστανται σε ΒΙ.ΠΕ., οι οποίες έχουν οργανωθεί σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ν. 4458/1965, σε Βιοµηχανικές και Επιχειρηµατικές
Περιοχές που έχουν οργανωθεί σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
2545/ 1997 και σε Επιχειρηµατικά Πάρκα που οργανώνονται σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του ν. 3982/2011.

6. Η άδεια εγκατάστασης των παραγράφων 2 και 3 εκδίδεται
για χρονικό διάστηµα  τριών (3) ετών, που µπορεί να παραταθεί
κατόπιν αιτήµατος του φορέα  µέχρι τη συµπλήρωση εξαετίας.
Το αίτηµα εξετάζεται µε βάση τα ίδια δεδοµένα που ίσχυαν κατά
την αρχική χορήγηση της άδειας και γίνεται δεκτό, εφόσον:

α) υποβάλλεται κατά τη διάρκεια ισχύος της άδειας,
β) έχει γίνει έναρξη της υλοποίησης της εγκατάστασης.
7. Η χορηγούµενη κατά τις διατάξεις του παρόντος κεφαλαίου

άδεια λειτουργίας εκδίδεται µε αόριστη χρονική διάρκεια.
8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών  Ανάπτυξης και Ανταγω-

νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων  και Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και  Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζεται ο τύπος
και το ελάχιστο περιεχόµενο των υπεύθυνων δηλώσεων για την
εφαρµογή των προηγούµενων παραγράφων, ο τύπος και το πε-
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ριεχόµενο της άδειας εγκατάστασης, της άδειας λειτουργίας, ο
τύπος και το περιεχόµενο των τροποποιήσεων και ανανεώσεων
των αποφάσεων αυτών, καθώς και τα δικαιολογητικά που συνο-
δεύουν τις ως άνω υπεύθυνες δηλώσεις και τις αιτήσεις για την
έκδοση αδειών. Με την ίδια απόφαση καθορίζεται το ύψος και
το περιεχόµενο της εγγυητικής επιστολής, οι προϋποθέσεις κα-
τάπτωσής της, καθώς και η διαδικασία διενέργειας επιθεωρή-
σεων, σύµφωνα µε τις προηγούµενες παραγράφους και ο τύπος
των συντασσόµενων εκθέσεων επιθεώρησης.

9. Με κοινή απόφαση, των Υπουργών  Ανάπτυξης και Ανταγω-
νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων  και Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, οι δραστηριότητες
που ασκούνται στα Κέντρα Αποθήκευσης και Διανοµής κατατάσ-
σονται σε κατηγορίες ανάλογα µε το βαθµό όχλησης, µε βάση
τα κριτήρια και τις κατευθύνσεις της απόφασης 11508/2009 του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων.

Άρθρο 9
Προϋποθέσεις για την εγκατάσταση των Κέντρων

Αποθήκευσης και Διανοµής

1. Τα Κέντρα Αποθήκευσης και  Διανοµής µπορούν να εγκαθί-
στανται, εκτός από τις ΒΙ.ΠΕ. που έχουν  οργανωθεί σύµφωνα
µε τις διατάξεις  του ν. 4458/1965, τις Βιοµηχανικές και Επιχει-
ρηµατικές Περιοχές που έχουν οργανωθεί σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του ν. 2545/1997 και τα Επιχειρηµατικά Πάρκα του ν.
3982/2011, και σε περιοχές εντός εγκεκριµένου σχεδίου πόλεως,
σύµφωνα µε τους όρους του προεδρικού διατάγµατος του άρ-
θρου 4 του παρόντος νόµου και σύµφωνα µε τις εκάστοτε κείµε-
νες νοµοθετικές και κανονιστικές διατάξεις.

2. Τα Κέντρα Αποθήκευσης και  Διανοµής µπορούν να εγκαθί-
στανται  και σε περιοχές εκτός εγκεκριµένων  σχεδίων πόλεων ή
εκτός ορίων  οικισµών, προϋφιστάµενων του έτους 1923 ή οριο-
θετηµένων σύµφωνα µε τους όρους του από 24.4.1985 προεδρι-
κού διατάγµατος, εφόσον δεν υφίσταται ειδικός όρος
προστασίας της αντίστοιχης περιοχής κατά τις κείµενες διατά-
ξεις. Οι όροι δόµησης για τα Κέντρα Αποθήκευσης και Διανοµής
είναι οι ίδιοι που ισχύουν για τα βιοµηχανικά κτίρια.

3. Επιτρέπεται η εγκατάσταση Κέντρου  Αποθήκευσης και Δια-
νοµής σε  πολυώροφα κτίρια στα οποία  έχουν συσταθεί ιδιοκτη-
σίες κατ’  ορόφους, εφόσον από τον κανονισµό  συνιδιοκτησίας
δεν απαγορεύεται  η άσκηση των δραστηριοτήτων Εφοδιαστικής
που ασκούνται στο πλαίσιο του συγκεκριµένου Κέντρου Αποθή-
κευσης και Διανοµής. Τυχόν έλλειψη κανονισµού συνιδιοκτησίας
δεν συνιστά κώλυµα για την εγκατάσταση.

4. Η συνολική γενική διάταξη  του Κέντρου Αποθήκευσης και
Διανοµής σχεδιάζεται µε κύριο κριτήριο την ελαχιστοποίηση της
πρόκλησης προβληµάτων στα κυκλοφοριακά ρεύµατα των οδών
µπροστά από αυτό, από την πορεία των οχηµάτων από και προς
το Κέντρο Αποθήκευσης και Διανοµής.

Άρθρο 10
Κυκλοφοριακές συνδέσεις

1. Σε περίπτωση που το Κέντρο  Αποθήκευσης και Διανοµής
ιδρύεται σε περιοχή εκτός εγκεκριµένου σχεδίου πόλης, η κυ-
κλοφοριακή σύνδεσή του µε εθνικές ή επαρχιακές οδούς γίνεται
σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις του β.δ. 465/1970,
όπως αυτό ισχύει κάθε φορά.

2. Με κοινή απόφαση, των Υπουργών Ανάπτυξης και Ανταγω-
νιστικότητας και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, ρυθµίζον-
ται οι όροι διαµόρφωσης και οι λεπτοµέρειες κατασκευής
εισόδων και εξόδων, ενιαίων ή χωριστών, στους οποίους συµπε-
ριλαµβάνονται και οι όροι απότµησης και κατασκευής πεζοδρο-
µίου για τα Κέντρα Αποθήκευσης και Διανοµής που ιδρύονται σε
περιοχές εντός εγκεκριµένου σχεδίου πόλης.

Άρθρο 11
Λοιπές εγκαταστάσεις Κέντρου

Αποθήκευσης και Διανοµής

Σε κάθε Κέντρο Αποθήκευσης και Διανοµής είναι δυνατόν να
υφίστανται και εγκαταστάσεις αντλιών υγρών καυσίµων, διανο-
µέα υγραερίου (LPG), πλυντηρίων, λιπαντηρίων και κεκλιµένων
επιπέδων επιθεώρησης, συνεργείων επισκευής φορτηγών αυτο-
κινήτων, καθώς και µικρής κλίµακας κτιριακές εγκαταστάσεις
διανυκτέρευσης οδηγών φορτηγών αυτοκινήτων, εφόσον εξα-
σφαλίζεται για καθεµία από αυτές τις εγκαταστάσεις ο σχετικός
χώρος, πέραν της οριζόµενης ελάχιστης συνολικής ωφέλιµης
επιφάνειας των κτιριακών εγκαταστάσεων και των χώρων στάθ-
µευσης και ελιγµών, και εφόσον τηρούνται οι διατάξεις της κείµε-
νης νοµοθεσίας για την εγκατάσταση και λειτουργία των λοιπών
αυτών εγκαταστάσεων.

Άρθρο 12
Εφαρµογή διατάξεων του ν. 3982/2011

1. Ως προς την τηρητέα διαδικασία  και τις προθεσµίες για την
έκδοση αδειών εγκατάστασης και  λειτουργίας Κέντρων Αποθή-
κευσης  και Διανοµής, καθώς και για τη διενέργεια ελέγχων και
επιθεωρήσεων εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις των άρθρων
24 έως και 28 του        ν. 3982/2011 (Α’ 143).

2. Ως προς τις προϋποθέσεις αλλαγής  του Φορέα Κέντρου
Αποθήκευσης  και Διανοµής εφαρµόζεται αναλόγως  το άρθρο
23 του ν. 3982/2011.

3. Ως προς τις προϋποθέσεις λειτουργίας  των Κέντρων Απο-
θήκευσης και  Διανοµής εφαρµόζονται αναλόγως  οι διατάξεις
του άρθρου 21 του  ν. 3982/2011.

4. Ως προς την επιβολή κυρώσεων  σε περίπτωση µη συµµόρ-
φωσης  µε τις διατάξεις των άρθρων  του παρόντος Κεφαλαίου
Β’ εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις του άρθρου 29 του ν.
3982/2011.

Άρθρο 13
Μεταβατικές διατάξεις

1. Οι υφιστάµενες εγκαταστάσεις  που αποτελούν Κέντρα Απο-
θήκευσης  και Διανοµής κατά την έννοια  του παρόντος νόµου
και έχουν  αδειοδοτηθεί σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων
9 επ.του π.δ. 79/2004 που αφορούν τους Σταθµούς Φορτηγών
Αυτοκινήτων ή Εµπορευµατικούς Σταθµούς Αυτοκινήτων Τύπου
Β’, ή τις διατάξεις του ν. 3982/2011 θεωρούνται ότι συµµορφώ-
νονται µε τον παρόντα νόµο. Για την επέκταση ή τον εκσυγχρο-
νισµό των υφιστάµενων εγκαταστάσεων της παρούσας
παραγράφου εφαρµόζονται οι διατάξεις του παρόντος νόµου.

2. Σε υφιστάµενες εγκαταστάσεις  που αποτελούν Κέντρα Απο-
θήκευσης  και Διανοµής κατά την έννοια  του παρόντος νόµου και
δεν  είναι εφοδιασµένες µε άδεια εγκατάστασης ή λειτουργίας,
σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 9 του π.δ. 79/2004 που
αφορούν τους Σταθµούς Φορτηγών Αυτοκινήτων ή Εµπορευµατι-
κούς Σταθµούς Αυτοκινήτων Τύπου Β’, ή τις διατάξεις του ν. 3982/
2011, µπορεί να χορηγηθεί ενιαία άδεια εγκατάστασης και λει-
τουργίας ή µπορούν αυτές να υποβάλουν για τη νόµιµη λειτουργία
τους την υπεύθυνη δήλωση της παραγράφου 1 του άρθρου 8 του
παρόντος, υπό τις προϋποθέσεις του παρόντος νόµου. Η χορή-
γηση της άδειας ή η αποδοχή της υπεύθυνης δήλωσης πραγµα-
τοποιείται χωρίς την επιβολή προστίµου, εφόσον ο φορέας της
εγκατάστασης υποβάλλει εντός δύο (2) ετών από την έναρξη
ισχύος της απόφασης της παραγράφου 8 του άρθρου 8 όλα τα
νόµιµα δικαιολογητικά στην Αδειοδοτούσα Αρχή.

3. Αιτήσεις για τη χορήγηση άδειας εγκατάστασης ή λειτουρ-
γίας κατά τις διατάξεις του ν. 3982/2011 ή τις διατάξεις του π.δ.
79/2004 που αφορούν τους Σταθµούς Φορτηγών Αυτοκινήτων ή
Εµπορευµατικούς Σταθµούς Τύπου Β’, οι οποίες είναι εκκρεµείς
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος άρθρου, εξετάζονται σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου. Σε περίπτωση που
οι εκκρεµείς αιτήσεις έχουν κατατεθεί σε αναρµόδια Αρχή, αυτές
διαβιβάζονται εντός δέκα (10) ηµερών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος στην Αδειοδοτούσα Αρχή, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του παρόντος νόµου.

4. Σε υφιστάµενες εγκαταστάσεις  που αποτελούν Κέντρα
Αποθήκευσης  και Διανοµής κατά την έννοια  του παρόντος
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νόµου και των  οποίων η λειτουργία δεν είναι  σύµφωνη µε τις
διατάξεις του  παρόντος νόµου, επιβάλλονται οι  κυρώσεις του
άρθρου 29 του ν. 3982/2011.

5. Μέχρι την έκδοση της κοινής  υπουργικής απόφασης της
παραγράφου 9 του άρθρου 8 του παρόντος νόµου, εφαρµόζεται
η οικ.3137/191/Φ.15/2012 απόφαση  των Υπουργών Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας  και Ναυτιλίας και Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, όπως ισχύει (Β’1048).

6. Η παρ. 4 του άρθρου 34 του ν. 4262/2014 εφαρµόζεται για
όσες περιπτώσεις  ρυθµίζονται στον παρόντα νόµο  και εµπί-
πτουν στο πεδίο εφαρµογής  του ν. 4262/ 2014 αναφορικά µε τη
µετάβασή τους στο καθεστώς του τελευταίου αυτού νόµου.

7. Η παρ. 1 του άρθρου 75 του  ν. 3982/2011, ως ισχύει, εφαρ-
µόζεται και  για τις δραστηριότητες που  αποτελούν Κέντρα Απο-
θήκευσης  και Διανοµής κατά την έννοια  του παρόντος νόµου.

ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙΚΑ / ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΑ ΠΑΡΚΑ

ΕΦΟΔΙΑΣΤΙΚΗΣ  ΕΘΝΙΚΗΣ ΕΜΒΕΛΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 14
Επιχειρηµατικό/Εµπορευµατικό Πάρκο

Εφοδιαστικής Εθνικής Εµβέλειας

1. Καθορίζεται νέα µορφή επιχειρηµατικού  πάρκου, το Επιχει-
ρηµατικό/Εµπορευµατικό  Πάρκο Εφοδιαστικής Εθνικής Εµβέ-
λειας, για το οποίο έχουν εφαρµογή οι διατάξεις του τρίτου
µέρους του ν. 3982/2011.

Ως Επιχειρηµατικό/Εµπορευµατικό  Πάρκο Εφοδιαστικής Εθνι-
κής Εµβέλειας  κατά την έννοια του παρόντος  άρθρου νοείται
το Επιχειρηµατικό  Πάρκο, στο οποίο µπορούν να εγκαθίστανται
κατά κύριο λόγο επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στην
Εφοδιαστική, και το οποίο ιδρύεται σε έκταση τουλάχιστον τρια-
κοσίων στρεµµάτων και εξασφαλίζει υποχρεωτικά πρόσβαση σε
συνδυασµένη µεταφορά. Η πρόσβαση σε συνδυασµένη µετα-
φορά στο πλαίσιο του Επιχειρηµατικού/Εµπορευµατικού Πάρκου
Εφοδιαστικής Εθνικής Εµβέλειας εξασφαλίζεται εφόσον η
έκτασή του εµπεριέχει είτε εγκατάσταση σιδηροδροµικού σταθ-
µού µε δυνατότητα διακίνησης εµπορευµατικών συρµών είτε λι-
µενική εγκατάσταση µε δυνατότητα εξυπηρέτησης πλοίων
µεταφοράς εµπορευµατοκιβωτίων τουλάχιστον είτε αερολιµε-
νική εγκατάσταση που εξυπηρετεί αεροσκάφη µεταφοράς φορ-
τίων ή εφάπτεται µε τέτοιες εγκαταστάσεις.

2. Η Εταιρεία Ανάπτυξης του Επιχειρηµατικού/Εµπορευµατι-
κού Πάρκου Εφοδιαστικής  Εθνικής Εµβέλειας υποχρεούται σε
κατασκευή των σιδηροδροµικών υποδοµών εντός του Πάρκου
υπό την εποπτεία του διαχειριστή της υποδοµής ως προς την τή-
ρηση των προδιαγραφών κατασκευής και ασφάλειας, ενώ η σύν-
δεση του Πάρκου µε το εθνικό σιδηροδροµικό δίκτυο δια
παρακαµπτηρίου αναλαµβάνεται και χρηµατοδοτείται από τον
διαχειριστή της υποδοµής, χωρίς να εµποδίζεται η εφαρµογή
των διατάξεων του άρθρου 9Α του ν. 3891/2010.

3. Με προεδρικό διάταγµα, που  εκδίδεται µετά από πρόταση
των Υπουργών Περιβάλλοντος, Ενέργειας  και Κλιµατικής Αλλα-
γής, Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας και Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων καθορίζονται και οι όροι δόµησης ειδικώς για
τα Επιχειρηµατικά/Εµπορευµατικά Πάρκα Εφοδιαστικής Εθνικής
Εµβέλειας, µε τους ακόλουθους περιορισµούς:

α) Ποσοστό κάλυψης έως 70%.
β) Συντελεστής δόµησης µέχρι 1,6 για τα ακίνητα στα οποία

ασκούνται δραστηριότητες Εφοδιαστικής και 1,2 για τις λοιπές
χρήσεις.

γ) Μέγιστο ύψος οικοδοµής όχι ανώτερο των είκοσι πέντε (25)
µέτρων.

δ) Ελάχιστο ποσοστό κοινόχρηστων και κοινωφελών χώρων
25% υπολογιζόµενο επί της συνολικής επιφάνειας του Επιχειρη-
µατικού/Εµπορευµατικού Πάρκου Εφοδιαστικής Εθνικής Εµβέ-
λειας. Στο ποσοστό αυτό περιλαµβάνονται χώροι εντός του
Επιχειρηµατικού/Εµπορευµατικού Πάρκου µε ήδη διαµορφω-
µένη τέτοια χρήση. Οι χώροι υψηλού πρασίνου περιµετρικά του

Επιχειρηµατικού/Εµπορευµατικού Πάρκου Εφοδιαστικής Εθνι-
κής Εµβέλειας ορίζονται σε 5% κατ’ ελάχιστον επί της συνολικής
επιφάνειας του Πάρκου και συνυπολογίζονται στη συνολική
έκταση των κοινόχρηστων και κοινωφελών χώρων.

Με το ίδιο προεδρικό διάταγµα καθορίζονται ειδικότερα οι
δραστηριότητες που δύνανται να αναπτύσσονται και ο βαθµός
ανάπτυξής τους εντός του Επιχειρηµατικού/Εµπορευµατικού
Πάρκου Εφοδιαστικής Εθνικής Εµβέλειας, στις οποίες, πέραν
των Δραστηριοτήτων Εφοδιαστικής, περιλαµβάνονται και η λει-
τουργία εκθεσιακών κέντρων µε δυνατότητα χονδρικής πώλησης
εµπορευµάτων, καθώς και οι µεταποιητικές δραστηριότητες χα-
µηλής ή µέσης όχλησης.

4. Για την εγκατάσταση, τη διαχείριση  και τη λειτουργία Επι-
χειρηµατικών/Εµπορευµατικών Πάρκων Εφοδιαστικής Εθνικής
Εµβέλειας εφαρµόζονται κατά τα λοιπά οι διατάξεις του Τρίτου
Μέρους του ν. 3982/2011, όπως εκάστοτε ισχύουν.

5. Τα επενδυτικά σχέδια για την  ανάπτυξη Επιχειρηµατικών/Εµ-
πορευµατικών  Πάρκων Εφοδιαστικής Εθνικής Εµβέλειας µπο-
ρούν να υπάγονται στις διατάξεις του ν. 3894/2010, όπως ισχύει.
Στην περίπτωση αυτή, για τη διαδικασία αδειοδότησης του Επιχει-
ρηµατικού/Εµπορευµατικού Πάρκου Εφοδιαστικής Εθνικής Εµβέ-
λειας εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν. 3894/2010.

Άρθρο 15
Ανάπτυξη Επιχειρηµατικών/Εµπορευµατικών

Πάρκων Εφοδιαστικής Εθνικής Εµβέλειας
στην περιοχή του Θριασίου

και στο πρώην «στρατόπεδο Γκόνου»

Στο ακίνητο ιδιοκτησίας της ανώνυµης εταιρίας µε την επωνυ-
µία «ΓΑΙΑΟΣΕ – ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΑΣΤΙΚΩΝ ΑΚΙΝΗΤΩΝ, ΚΤΗ-
ΜΑΤΙΚΩΝ, ΟΙΚΟΔΟΜΙΚΩΝ, ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΣΥΝΑΦΩΝ
ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ» και το διακριτικό τίτλο «ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε.», που πε-
ριγράφεται στο από Νοέµβριο 2004 τοπογραφικό διάγραµµα κλί-
µακας 1:2.000 του πολιτικού τοπογράφου µηχανικού
Κωνσταντίνου Ξενιού και προσαρτάται σε σµίκρυνση ως Παράρ-
τηµα Α’ στον παρόντα νόµο, καθώς και στο ακίνητο συνολικής
έκτασης 672.269,63 τ.µ., που περιγράφεται ως «Τµήµα 1 ΑΚ
11892» στο από 6.8.2007 τοπογραφικό διάγραµµα κλίµακας
1:2.000, του Ζ’ Τµήµατος της Κτηµατικής Υπηρεσίας του Νοµού
Θεσσαλονίκης και προσαρτάται σε σµίκρυνση ως Παράρτηµα Β’
στον παρόντα νόµο, ιδιοκτησίας του Υπουργείου Οικονοµικών,
το οποίο βρίσκεται στο Δήµο Δέλτα, συνορεύει προς βορρά µε
ασφαλτοστρωµένη οδό που ξεκινά από την Εθνική Οδό Θεσσα-
λονίκης – Έδεσσας και καταλήγει στην εσωτερική περιφερειακή
οδό, νότια, ανατολικά και δυτικά µε διάφορες ιδιοκτησίες µικρών
γεωτεµαχίων, το οποίο παραχωρήθηκε µε το άρθρο 18 του ν.
3534/2007 (Α’ 40) προς χρήση στην εταιρεία µε την επωνυµία
«ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε.», ως καθολική διάδοχο της ανώνυµης εταιρείας
µε την επωνυµία «ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΑ, ΜΕΤΑΦΟΡΙΚΑ ΚΑΙ ΔΙΑΚΟ-
ΜΙΣΤΙΚΑ ΚΕΝΤΡΑ – ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ, ΕΚΜΕ-
ΤΑΛΛΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΩΝ
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ» και το διακριτικό τίτλο «ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΑ ΚΕΝ-
ΤΡΑ Α.Ε.» µπορούν να αναπτύσσονται Επιχειρηµατικά/Εµπορευ-
µατικά Πάρκα Εφοδιαστικής Εθνικής Εµβέλειας κατά τις
διατάξεις του προηγούµενου άρθρου.

Άρθρο 16
Τυποποίηση για δραστηριότητες Εφοδιαστικής

και λοιπά θέµατα

1. Με ευθύνη του νοµικού προσώπου  ιδιωτικού δικαίου µε την
επωνυµία  «Εθνικό Σύστηµα Υποδοµών Ποιότητας»  προωθείται,
µέσω των αρµόδιων  προς τούτο λειτουργικών µονάδων  αυτού,
η σύνταξη, η έκδοση, η υιοθέτηση  και η διάθεση προτύπων και
προδιαγραφών που αναφέρονται σε δραστηριότητες Εφοδιαστι-
κής και ιδίως σε θέµατα που αφορούν σε µοναδιαία φορτία (unit-
loads), τη σήµανση φορτίων, τις προδιαγραφές µέσων
αποθήκευσης κατά τη µεταφορά προϊόντων, όπως παλέτες, κι-
βώτια και τη χρήση γραµµικών κωδικών (barcodes), καθώς και
σε θέµατα διαχείρισης της πληροφορίας κατά την άσκηση δρα-
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στηριοτήτων Εφοδιαστικής.
2. Για τα µηχανήµατα έργου, τα  οποία αποτελούν ηλεκτροκί-

νητα  ή µηχανοκίνητα ανυψωτικά περονοφόρα  µηχανήµατα παν-
τός τύπου, όπως  τύπου ΚΛΑΡΚ, τα οποία εµπίπτουν στην
ειδικότητα 2 (εργασίες ανύψωσης και µεταφοράς φορτίων, σύµ-
φωνα µε την 1032/166/ 5.3.2013 (Β’ 519) απόφαση του Υφυπουρ-
γού Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων), δεν υφίσταται υποχρέωση έκδοσης άδειας κυκλοφο-
ρίας και κυκλοφορίας µε πινακίδα αριθµού κυκλοφορίας, εφόσον
δεν προορίζονται για κυκλοφορία, αλλά αποκλειστικά για χρήση
εντός εγκατάστασης.

Άρθρο 17
Λοιπές καταργούµενες και τροποποιούµενες διατάξεις

1. Από την έναρξη της ισχύος  του Κεφαλαίου Β’ του παρόντος
νόµου καταργούνται:

α) οι διατάξεις της υποπαραγράφου 3.2 του άρθρου 9 και της
παρ. 2 του άρθρου 10 του π.δ. 79/2004,

β) οι διατάξεις των περιπτώσεων α’ και γ’ της παραγράφου 4
του άρθρου 17 του ν. 3982/2011 µε την επιφύλαξη των περιπτώ-
σεων της παραγράφου 2 του άρθρου 2 του παρόντος νόµου και
οι περιπτώσεις β’, δ’ και ε’ αναριθµούνται σε περιπτώσεις α’ έως
γ’ αντίστοιχα.

2. Από την έναρξη της ισχύος  του Κεφαλαίου Β’ του παρόν-
τος, από την παρ. 1 του άρθρου 19 του ν. 3982/ 2011 διαγράφον-
ται οι λέξεις  «και αποθήκες χαµηλής όχλησης».

3. Από τη δηµοσίευση του παρόντος  νόµου στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, καταργούνται οι διατάξεις των  άρθρων 1 έως
21 του ν. 3333/2005 και τα  άρθρα 22 έως 26 του ίδιου νόµου
αναριθµούνται σε άρθρα 1 έως 5 αντίστοιχα.

4. Μετά την υποπερίπτωση γγ’ της περίπτωσης δ’ της παρ. 1
του άρθρου 41 του ν. 3982/2011 προστίθεται υποπερίπτωση δδ’
ως εξής:

«δδ. ΕΠ επιχειρήσεων εφοδιαστικής  αλυσίδας (logistics), όπου
οι δραστηριότητες αυτού του τύπου καταλαµβάνουν τουλάχι-
στον το εξήντα τοις εκατό (60%) της συνολικής εκτάσεως των
γηπέδων του ΕΠ, το δε υπόλοιπο καταλαµβάνεται από δραστη-
ριότητες υπαγόµενες στο δεύτερο Μέρος.»

Άρθρο 18

1. Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 11 του Καταστατικού
της ΗΔΙΚΑ (άρθρο ΠΕΜΠΤΟ του  ν. 3607/2007) αντικαθίστανται
ως εξής:

«Άρθρο 11
Σύνθεση - θητεία του Διοικητικού Συµβουλίου -

Απουσία µελών του Δ.Σ.
1. Το Διοικητικό Συµβούλιο αποτελείται από πέντε (5) µέλη ως

ακολούθως: τον Πρόεδρο και τον Διευθύνοντα Σύµβουλο, έναν
(1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Πρόνοιας, έναν (1) εκπρόσωπο των εργαζοµένων και
έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας.

Ο Διευθύνων Σύµβουλος δύναται να ασκεί παράλληλα και κα-
θήκοντα Προέδρου του Διοικητικού Συµβουλίου, χωρίς καµία
πρόσθετη αµοιβή. Στην περίπτωση αυτή, ως πέµπτο µέλος του
Διοικητικού Συµβουλίου ορίζεται ένας (1) ειδικός επιστήµονας.

2. Ο Πρόεδρος, ο Διευθύνων Σύµβουλος και τα µέλη του Διοι-
κητικού Συµβουλίου ορίζονται και παύονται αζηµίως για το Δη-
µόσιο και την Εταιρεία µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας κατόπιν σχετικής εισηγή-
σεως του ΙΚΑ - ΕΤΑΜ, πλην του Εκπροσώπου του Υπουργείου
Υγείας, για τον οποίο εισηγείται ο Γενικός Γραµµατέας του
Υπουργείου Υγείας.»

2. Το άρθρο 11 του ν. 4225/2014 (Α’ 2) αντικαθίσταται ως εξής:
«Η «Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.» αποδίδει σε άµεση σύνδεση και σε πραγ-

µατικό χρόνο, ταυτόχρονα µε την υποβολή της αίτησης για τη
χορήγηση ληξιαρχικής πράξης γέννησης του νεογέννητου, τον
Α.Μ.Κ.Α. του, ο οποίος δύναται να αποτελεί στοιχείο της ληξιαρ-
χικής πράξης γέννησης.»

3. Α. Στο τέλος  της παρ.1 του άρθρου 5 του ν. 2458/ 1997 (Α’
15), όπως ισχύει, προστίθεται παράγραφος  2 ως ακολούθως:

«2. Σύνταξης γήρατος δικαιούνται και όσοι έχουν συµπληρώ-
σει 40 έτη ασφάλισης µε καταβολή ασφαλιστικών εισφορών σε
οποιονδήποτε ασφαλιστικό φορέα και το 62ο έτος της ηλικίας
τους. Για τη συµπλήρωση των 40 ετών ως χρόνος ασφάλισης λο-
γίζονται οι αναφερόµενοι στην παρ. 7 του άρθρου 4 του ν.
3029/2002 και του άρθρου 40 του ν. 2084/1992 ως αυτά τροπο-
ποιήθηκαν µε το ν. 3996/2011.»

Β. Η παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 2458/1997 αναριθµείται σε
παράγραφο 3.

Γ. Όταν ο ΟΓΑ είναι τελευταίος ασφαλιστικός φορέας, αν δεν
πληρούνται οι προϋποθέσεις συνταξιοδότησης από τον ΟΓΑ ή
αν ο ΟΓΑ δεν είναι αρµόδιος για την κρίση του συνταξιοδοτικού
δικαιώµατος, η αίτηση συνταξιοδότησης δεν διαβιβάζεται σε
προηγούµενο ασφαλιστικό φορέα, πριν τη συµπλήρωση του
67ου έτους της ηλικίας.

4. Στο τέλος  της παρ. 2 του άρθρου 71 του  ν. 3996/2011 (Α’
170) προστίθεται εδάφιο  ως εξής:

«Με την ίδια ή όµοια  απόφαση, είναι δυνατόν να καθορίζονται
διαδικασίες εγγραφής στο µητρώο ανέργων του ΟΑΕΔ, ανανέ-
ωσης ανεργίας, υποβολής αιτήσεων τακτικής επιδότησης ανερ-
γίας και λοιπών παροχών, µέσω του διαδικτύου, µε τη χρήση
κωδικών πρόσβασης.»

5. Στην παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 4109/2013 (Α’ 16) προστί-
θεται περίπτωση ιδ’ ως εξής:

«ιδ) Από 1.1.2015, το «Θεραπευτήριο Χρονίων Παθήσεων Ευ-
ρυτανίας» λειτουργεί ως αυτοτελές νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου.»

6. Στην παρ. 4 του άρθρου 9 του ν. 4109/2013 (Α’ 16) προστί-
θενται εδάφια ως εξής:

«Ο πρόεδρος του Δ.Σ. είναι πλήρους απασχόλησης. Οι απο-
δοχές του Προέδρου του Δ.Σ., καθώς και οι αποζηµιώσεις των
Αντιπροέδρων και των µελών των Διοικητικών Συµβουλίων για τη
συµµετοχή τους στις συνεδριάσεις αυτών, καθορίζονται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας. Οι Αντιπρόεδροι και τα εντεταλµένα
µέλη στα οποία έχει ανατεθεί ευθύνη εποπτείας παραρτήµατος
ή παραρτηµάτων ή θεµατική αρµοδιότητα, εφόσον είναι δηµόσιοι
λειτουργοί δύνανται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, του Υπουργού Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργού να λαµβάνουν άδεια προκειµέ-
νου να ανταποκριθούν στα καθήκοντά τους, η οποία δεν δύναται
να υπερβαίνει κατ’ ανώτατο όριο τις δεκαπέντε (15) εργάσιµες
ηµέρες µηνιαίως. 

Τον Πρόεδρο αναπληρώνει στα καθήκοντά του ως προέδρου
ο A’ Αντιπρόεδρος και σε περίπτωση κωλύµατος αυτού ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος ενώ ως µέλος του Δ.Σ. τον αντικαθιστά το αναπλη-
ρωµατικό µέλος. Ο Πρόεδρος προεδρεύει του Δ.Σ., συντάσσει
την ηµερήσια διάταξη της συνεδρίασης του Δ.Σ. και ορίζει τους
εισηγητές των θεµάτων. Ο Πρόεδρος µπορεί να καλεί στις συνε-
δριάσεις εκπροσώπους των συνδικαλιστικών οργανώσεων των
εργαζοµένων, καθώς και κάθε υπηρεσιακό παράγοντα ή εκπρό-
σωπο επιστηµονικού, ερευνητικού ή τοπικού φορέα.

Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας επιτρέπεται η πρόωρη λήξη της θητείας του Προ-
έδρου, των Αντιπροέδρων και των µελών των Διοικητικών Συµ-
βουλίων των Ν.Π.Δ.Δ. που συστήνονται µε το παρόν άρθρο,
αζηµίως για το Ελληνικό Δηµόσιο.»

7. Παρατείνεται η διάρκεια ισχύος της διάταξης του άρθρου
11 του ν. 4239/2014 (Α’ 43) µε τους αυτούς όρους και προϋπο-
θέσεις που ορίζονται σε αυτήν, µέχρι την οριστική συγκρότηση
του νέου Ειδικού Σώµατος Ιατρών Υγειονοµικών Επιτροπών
ΚΕ.Π.Α..

Άρθρο 19

Στις παραγράφους 2 και 3 του άρθρου 51 του ν. 4276/ 2014
(Α’ 155 ) η λέξη «δηµοσίευση» αντικαθίσταται από τις λέξεις
«έναρξη ισχύος». 
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Άρθρο 20

A) Παράταση ρύθµισης για τις µετακινήσεις προσωπικού εντός
της ίδιας υγειονοµικής περιφέρειας

Τα εδάφια 5 και 6 του άρθρου 24 του ν. 3599/2007, όπως προ-
στέθηκαν µε το άρθρο 49 του ν. 4272/2014, αντικαθίστανται ως
ακολούθως:

«Με απόφαση του Διοικητή της οικείας Υγειονοµικής Περιφέ-
ρειας (Υ.Πε.), δύνανται να ανανεωθούν οι τρίµηνες µετακινήσεις,
πάσης φύσεως προσωπικού, του προηγούµενου εδαφίου, έως
τις 31.12.2014. Η ανανέωση αφορά σε νοσοκοµεία της ίδιας Υγει-
ονοµικής Περιφέρειας.» 

Β) Παράταση συµβάσεων θεραπευτών ιατρών του      ΕΟΠΥΥ 
Το άρθρο 52 του ν. 4272/2014 αντικαθίσταται ως ακολούθως:
«Οι συµβάσεις θεραπευτών ιατρών µε τον ΕΟΠΥΥ, οι οποίες

λήγουν στις 30.9.2014 παρατείνονται µέχρι και τις 31.12.2014.»

Άρθρο 21
Υπηρεσιακή τοποθέτηση Επαγγελµατιών Οπλιτών

Στην παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 2936/2001 (Α’ 166) προστί-
θενται εδάφια ως εξής:

«Οι γυναίκες Επαγγελµατίες Οπλίτες, οι οποίες δεν έχουν µο-
νιµοποιηθεί, έχουν συµπληρώσει πέντε (5) έτη στρατιωτικής υπη-
ρεσίας και επιστρέφουν από άδεια κύησης-τοκετού, µπορεί να
τοποθετούνται κατ' εξαίρεση και µε αίτησή τους στον τόπο προ-
τίµησής τους, άλλως σε όµορη Περιφερειακή Ενότητα, όπου και
δύνανται να παραµένουν για δύο (2) έτη, εφόσον υπάρχουν
κενές οργανικές θέσεις, σύµφωνα µε τους Πίνακες Οργάνωσης
και Υλικού (ΠΟΥ) του οικείου Κλάδου ή των Κοινών Σωµάτων των
Ενόπλων Δυνάµεων και το επιτρέπουν οι τρέχουσες επιχειρησια-
κές ανάγκες.

Τα θέµατα συνυπηρέτησης των εν λόγω γυναικών Επαγγελµα-
τιών Οπλιτών ρυθµίζονται από τις διατάξεις που αφορούν τους
µονιµοποιηθέντες Επαγγελµατίες Οπλίτες.»

Άρθρο 22

Η υποπαράγραφος 2 της παρ. IB’ του άρθρου πρώτου του ν.
4152/2013 (Α’ 107) ισχύει και για τις αντιπυρικές περιόδους 2014
και 2015.

Άρθρο 23
Διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών

1. Μετά το άρθρο 27 του ν. 4172/2013 (Α’ 167), όπως ισχύει,
προστίθεται άρθρο 27Α ως εξής:

«Άρθρο 27Α
Αναβαλλόµενη Φορολογική Απαίτηση

1. Ο φόρος  εισοδήµατος, ο οποίος αναλογεί:
α) Στο υπολειπόµενο (αναπόσβεστο) ποσό της χρεωστικής

διαφοράς της παρ. 2 του άρθρου 27, που έχει προκύψει σε
βάρος των εποπτευόµενων από την Τράπεζα της Ελλάδος νοµι-
κών προσώπων των παραγράφων 5, 6 και 7 του άρθρου 26 και

β) στο ποσό των συσσωρευµένων προβλέψεων και λοιπών εν
γένει ζηµιών, λόγω πιστωτικού κινδύνου, αναφορικά µε απαιτή-
σεις των προαναφερθέντων νοµικών προσώπων, υφιστάµενες
κατά την 31η Δεκεµβρίου 2014, για το οποίο έχει ή θα λογισθεί
«αναβαλλόµενη φορολογική απαίτηση», σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις των Διεθνών Προτύπων Χρηµατοοικονοµικής Αναφοράς και
τις διατάξεις του παρόντος νόµου ή τις αντίστοιχες διατάξεις του
προϊσχύσαντος ν. 2238/1994, εµφανίζεται στις τελευταίες εκά-
στοτε νοµίµως ελεγµένες και εγκεκριµένες από την τακτική γε-
νική συνέλευση των µετόχων, ετήσιες εταιρικές οικονοµικές
καταστάσεις των ανωτέρω νοµικών προσώπων, εφόσον έχουν
συνταχθεί µε βάση τα Διεθνή Πρότυπα Χρηµατοοικονοµικής Ανα-
φοράς, µετατρέπεται, στο σύνολό του ή µερικά µε τον τρόπο που
περιγράφεται κατωτέρω, κατά περίπτωση, σε οριστική και εκκα-
θαρισµένη απαίτηση αυτού έναντι του Δηµοσίου, σε περίπτωση

κατά την οποία το λογιστικό, µετά από φόρους, αποτέλεσµα χρή-
σης του νοµικού προσώπου είναι ζηµία, σύµφωνα µε τις, κατά τα
παραπάνω, νοµίµως ελεγµένες και εγκεκριµένες εταιρικές οικο-
νοµικές καταστάσεις από την τακτική γενική συνέλευση των µε-
τόχων. Το ποσό της οριστικής και εκκαθαρισµένης απαίτησης
προσδιορίζεται δια του πολλαπλασιασµού του συνολικού ποσού
της, κατά τα παραπάνω, οριζόµενης αναβαλλόµενης φορολογι-
κής απαίτησης µε το ποσοστό που αντιπροσωπεύει η λογιστική,
µετά από φόρους, ζηµία χρήσης στο σύνολο των ιδίων κεφα-
λαίων, όπως αυτά εµφανίζονται στις εκάστοτε ετήσιες εταιρικές
οικονοµικές καταστάσεις του νοµικού προσώπου, οι οποίες
έχουν συνταχθεί για το οικείο φορολογικό έτος, µη συµπεριλαµ-
βανοµένης σε αυτά της λογιστικής ζηµίας χρήσης [Φορολογική
Απαίτηση = Ποσό Αναβαλλόµενης Φορολογικής Απαίτησης οι-
κονοµικών καταστάσεων X λογιστική, µετά από φόρους, ζηµία
χρήσης/(ίδια κεφάλαια - Λογιστική, µετά από φόρους, ζηµία χρή-
σης)].

Η απαίτηση της παραγράφου αυτής γεννάται κατά το χρόνο
έγκρισης των εκάστοτε ετήσιων εταιρικών οικονοµικών καταστά-
σεων από την τακτική γενική συνέλευση των µετόχων και συµ-
ψηφίζεται µε τον αναλογούντα φόρο εισοδήµατος της χρήσης,
στην οποία εγκρίθηκαν οι οικονοµικές καταστάσεις, και των επό-
µενων χρήσεων, µέχρι την ολοσχερή εξόφλησή της.

Στην περίπτωση πτώχευσης, διαδικασίας εξυγίανσης, ειδικής
εκκαθάρισης ή εκκαθάρισης του νοµικού προσώπου σε εφαρ-
µογή διατάξεων της ελληνικής νοµοθεσίας ή της ευρωπαϊκής,
όπως αυτή έχει ενσωµατωθεί στο ελληνικό δίκαιο, το υπολειπό-
µενο ποσό της αναβαλλόµενης φορολογικής απαίτησης, σύµ-
φωνα µε το πρώτο εδάφιο, µετατρέπεται σε οριστική και
εκκαθαρισµένη απαίτηση κατά τα οριζόµενα στην παράγραφο 4
του παρόντος άρθρου.

2. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 δεν εφαρµόζονται στο ποσό
της αναβαλλοµένης φορολογικής απαίτησης που έχει λογισθεί
επί των συσσωρευµένων προβλέψεων και λοιπών εν γένει ζηµιών
λόγω πιστωτικού κινδύνου αναφορικά µε απαιτήσεις κατά εται-
ρειών του ιδίου εταιρικού οµίλου, καθώς και µετόχων, εταίρων,
µελών διοικητικών συµβουλίων, διευθυνόντων συµβούλων, γενι-
κών διευθυντών και διευθυντών αυτών. Ως εταιρεία του ιδίου
εταιρικού οµίλου νοείται κάθε συνδεδεµένη επιχείρηση κατά την
έννοια του παρόντος νόµου.

3. Σε περίπτωση  συµψηφισµού της ανωτέρω απαίτησης  το
σχετικό ποσό αφαιρείται  από τη συνολική φορολογική  απαίτηση
του νοµικού προσώπου, όπως η απαίτηση αυτή προσδιορίζεται
στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1.

4. Το µέρος της ανωτέρω απαίτησης που δεν έχει συµψηφι-
σθεί µε το φόρο εισοδήµατος του νοµικού προσώπου, κατά τα
οριζόµενα στην παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου εντός
τριάντα (30) ετών από το χρόνο γένεσης της απαίτησης που ορί-
ζεται στην παράγραφο 1, εξοφλείται µε τη χορήγηση τίτλων του
Ελληνικού Δηµοσίου. Με τη χορήγηση των τίτλων εξαντλείται η
σχετική υποχρέωση του Ελληνικού Δηµοσίου. Στην περίπτωση
αυτή, το νοµικό πρόσωπο θα προβεί αντίστοιχα σε δωρεάν έκ-
δοση κοινών µετοχών, οι οποίες θα ανήκουν κατά κυριότητα στο
Ελληνικό Δηµόσιο συνολικής αγοραίας αξίας ίσης µε την ονοµα-
στική αξία των εκδοθέντων τίτλων του Ελληνικού Δηµοσίου. Ως
αγοραία αξία των τίτλων νοείται: (α) εφόσον οι µετοχές του νο-
µικού προσώπου είναι εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθη-
νών ή σε αλλοδαπό χρηµατιστήριο ή σε άλλον διεθνώς
αναγνωρισµένο χρηµατιστηριακό θεσµό, ο µέσος όρος της χρη-
µατιστηριακής τιµής τους κατά τις προηγούµενες τριάντα (30)
ηµέρες ή (β) εφόσον οι µετοχές δεν είναι εισηγµένες, η εσωτε-
ρική λογιστική αξία τους, όπως προκύπτει από τον νόµιµα συν-
ταγµένο τελευταίο ισολογισµό της επιχείρησης αφού ληφθούν
υπόψη τυχόν παρατηρήσεις στην έκθεση ελέγχου του ανεξάρ-
τητου ορκωτού ελεγκτή. Σε περίπτωση που το νοµικό πρόσωπο
τεθεί σε εκκαθάριση, ειδική εκκαθάριση, διαδικασία εξυγίανσης
ή κηρυχθεί σε πτώχευση, µέχρι την ολοκλήρωση των σχετικών
διαδικασιών, εφόσον αυτή λάβει χώρα νωρίτερα από τη λήξη της
τριακονταετίας, το µέρος της ανωτέρω απαίτησης που δεν έχει
συµψηφισθεί µε φορολογικές υποχρεώσεις του νοµικού προσώ-
που καθίσταται εισπράξιµο από το Δηµόσιο. Η εκπλήρωση της
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υποχρέωσης του Δηµοσίου πραγµατοποιείται µε τη χορήγηση
τίτλων Ελληνικού Δηµοσίου, η οποία εξαντλεί τη σχετική υποχρέ-
ωση του Ελληνικού Δηµοσίου και αποτελεί την τελευταία πράξη
της κατά περίπτωση διαδικασίας εκκαθάρισης, ειδικής εκκαθά-
ρισης, εξυγίανσης ή πτώχευσης.

5. Με απόφαση  του Υπουργού Οικονοµικών ορίζονται: (α)
κάθε σχετικό µε την εφαρµογή  του παρόντος άρθρου θέµα και
ιδίως η διαδικασία και το  αρµόδιο όργανο για τον κατ' έτος
προσδιορισµό του ποσού της οριστικής και εκκαθαρισµένης
απαίτησης κατά του Ελληνικού Δηµοσίου, σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στην παράγραφο 1, την παρακολούθηση και πιστοποίηση
του µη συµψηφισθέντος ετήσιου υπόλοιπου της φορολογικής
απαίτησης της παραγράφου 1, καθώς και την πιστοποίηση της
εξόφλησης της απαίτησης αυτής από το Ελληνικό Δηµόσιο κατά
τα αναφερόµενα στην παράγραφο 4 και (β) κάθε σχετικό µε την
εφαρµογή της παραγράφου 4 θέµα και ιδίως οι βασικοί όροι που
διέπουν τους εκδιδόµενους τίτλους του Ελληνικού Δηµοσίου,
όπως η διάρκεια και το επιτόκιό τους, σύµφωνα µε τις συνθήκες
αγοράς κατά το χρόνο έκδοσης των τίτλων αυτών, µε την προ-
ϋπόθεση ότι η αγοραία αξία τους δεν θα υπερβαίνει την ονοµα-
στική και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια αναφορικά µε την έκδοση
δωρεάν µετοχών των νοµικών προσώπων προς το Ελληνικό Δη-
µόσιο.

6. Από τη  θέση σε ισχύ του παρόντος  άρθρου, δεν εφαρµό-
ζεται ως προς τις, σε αυτό αναφερόµενες, φορολογικές  απαι-
τήσεις, κάθε άλλη διάταξη  νόµου, η οποία τυχόν θέτει
διαφορετικές προϋποθέσεις, αιρέσεις  ή προθεσµίες στην επι-
στροφή από το Δηµόσιο, φόρου εισοδήµατος. Η Φορολογική Δι-
οίκηση δύναται να προβεί σε έλεγχο της φορολογικής
απαίτησης, ο οποίος µπορεί να διενεργηθεί εντός τριάντα (30)
ετών από την έναρξη ισχύος του παρόντος άρθρου και να εκδώ-
σει πράξη διορθωτικού προσδιορισµού του φόρου εισοδήµατος
κάθε χρήσης για την οποία δεν προσδιορίστηκε ορθά η απαί-
τηση.

7. Σε περίπτωση  µετατροπής της αναβαλλόµενης  φορολογι-
κής απαίτησης επί του  ποσού των συσσωρευµένων προβλέψεων
και λοιπών εν γένει ζηµιών  λόγω κάλυψης πιστωτικού κινδύνου
κατά τα οριζόµενα στην παράγραφο 1 σε οριστική και εκκαθαρι-
σµένη απαίτηση έναντι του Δηµοσίου, το δικαιούχο νοµικό πρό-
σωπο δεν µπορεί να εκπίπτει από τα ακαθάριστα έσοδά του, το
ποσό των προβλέψεων και λοιπών εν γένει ζηµιών λόγω κάλυψης
πιστωτικού κινδύνου, που αφορούν στο ποσό της κατά τα ανω-
τέρω µετατραπείσας φορολογικής απαίτησης σε οριστική.

8. Το ποσό της χρεωστικής διαφοράς, για το οποίο έχει πραγ-
µατοποιηθεί µετατροπή της αναβαλλόµενης φορολογικής απαί-
τησης σε οριστική και εκκαθαρισµένη απαίτηση έναντι του
Δηµοσίου, αφαιρείται από το υπολειπόµενο (αναπόσβεστο) ποσό
της χρεωστικής διαφοράς, που εκπίπτει από τα ακαθάριστα
έσοδα του νοµικού προσώπου κατά τις διατάξεις του άρθρου 27
παράγραφος 2.

9. Οι διατάξεις  του παρόντος άρθρου αφορούν  φορολογικές
απαιτήσεις που γεννώνται από το φορολογικό έτος 2016 και εφε-
ξής.»

2. Το τρίτο εδάφιο της περίπτωσης στ’ της παρ. 7 του άρθρου

13 του ν. 4111/2013 (Α’ 18), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο
9 παρ. 1 του ν. 4224/2013 (Α’ 288), αντικαθίσταται ως εξής:

«Δεκαπέντε (15) ηµέρες µετά τη θέση σε ισχύ της σύµβασης
παραχώρησης της περίπτωσης β’ της παρούσας παραγράφου
και πάντως το αργότερο µέχρι τις 31 Μαρτίου 2015, η ΟΔΙΕ Α.Ε.
τίθεται εκ του νόµου σε λύση και εκκαθάριση.»

3. Στη Διεύθυνση  Οικονοµικής Διαχείρισης της Γενικής Διεύ-
θυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµικών
µεταφέρονται το σύνολο των αρµοδιοτήτων, ο µηχανογραφικός
και λοιπός εξοπλισµός, οι διαθέσιµοι πόροι και ο προϋπολογι-
σµός της Διεύθυνσης Κρατικών Λαχείων του ιδίου Υπουργείου.
Το υφιστάµενο προσωπικό της Διεύθυνσης Κρατικών Λαχείων
παρέχει τις υπηρεσίες του στη Διεύθυνση Οικονοµικής Διαχείρι-
σης, µέχρι τις 31.12.2014 µε την ίδια σχέση εργασίας. Αποσπά-
σεις υπαλλήλων στη Διεύθυνση Κρατικών Λαχείων διατηρούνται
σε ισχύ µέχρι λήξεως του χρόνου απόσπασης και οι αποσπασµέ-
νοι συνεχίζουν να παρέχουν τις υπηρεσίες τους στη Διεύθυνση
Οικονοµικής Διαχείρισης, µέχρι τη λήξη της απόσπασής τους.

Άρθρο 24

Οι τιµές εκκίνησης και οι συντελεστές αυξοµείωσης, όπως
προσδιορίζονται στο άρθρο 57 του ν. 4223/2013 (Α’ 287) εφαρ-
µόζονται και σε υποθέσεις φορολογίας κληρονοµιών, δωρεών,
γονικών παροχών και µεταβίβασης ακινήτων, φορολογίας εισο-
δήµατος και φόρου προστιθέµενης αξίας, στις οποίες η φορο-
λογική υποχρέωση γεννάται από τη δηµοσίευση του παρόντος
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Οι διατάξεις του προηγού-
µενου εδαφίου ισχύουν και στον υπολογισµό του Τέλους Ακίνη-
της Περιουσίας (ΤΑΠ), σύµφωνα µε το άρθρο 24 του  ν.
2130/1993 (Α’ 62). Οι διατάξεις των προηγουµένων εδαφίων δεν
εφαρµόζονται για ακίνητα περιοχών που εντάχθηκαν στο σύ-
στηµα του αντικειµενικού προσδιορισµού για πρώτη φορά µετά
τις 31.12.2008.

Άρθρο 25

Από τη δηµοσίευση του παρόντος οι δικαιούχοι των κατοικιών
του Ηλιακού Χωριού στην Πεύκη καθίστανται αυτοδικαίως και
αδαπάνως συγκύριοι κατ' ιδανικά µερίδια του Ενεργειακού Κέν-
τρου που βρίσκονται στο Ο.Τ. 1 του ως άνω Ηλιακού Χωριού. Οι
δικαιούχοι στους οποίους θα αποδοθούν οι οριστικοί τίτλοι πα-
ραχώρησης ιδιοκτησίας των κατοικιών, υπάγονται στην παρ. 15
(α) του άρθρου 23 του ν. 4178/2013.

Άρθρο 26
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του Κεφαλαίου Β’ του παρόντος νόµου αρχίζει από τη
δηµοσίευση της κοινής υπουργικής απόφασης της παρ. 8 του
άρθρου 8 του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
Κατά τα λοιπά, η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
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ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

3. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ 4. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΤΙΚΟΤΗΤΑΣ ΜΕΤΑΡΡΥΘΜΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

5. ΥΓΕΙΑΣ 6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΠΡΟΝΟΙΑΣ

7. ΥΠΟΔΟΜΩΝ, 8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ,
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ

ΑΛΛΑΓΗΣ

9. ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΗΣ 10. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 12. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριοι συνάδελ-
φοι, παρακαλώ το Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για
την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψή-
φιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το Τµήµα παρέ-

σχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να

κάνω και την εξής ανακοίνωση. 
Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων: «Οργάνωση της νοµικής µορφής των θρησκευτικών
κοινοτήτων και των ενώσεών τους στην Ελλάδα και άλλες διατά-
ξεις αρµοδιότητας Γενικής Γραµµατείας Θρησκευµάτων». 

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων:
«Οργάνωση της νοµικής µορφής των θρησκευτικών κοινοτήτων
και των ενώσεών τους στην Ελλάδα και άλλες διατάξεις αρµο-
διότητας Γενικής Γραµµατείας Θρησκευµάτων».

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί της
αρχής. Στην αυριανή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και
οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα. 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 25-9-2014 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συνεδριά-
σεις. 

Και στο σηµείο αυτό θα έρθω στις ανακοινώσεις των κοµµά-
των. 

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ µας γνωρίζουν
ότι στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµά-
των, όπως αυτό αναφέρθηκε προηγουµένως, ορίζεται ως ειδικός
αγορητής ο Βουλευτής κ. Πύρρος Δήµας. 

Ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Ανεξάρτη-
των Δηµοκρατικών Βουλευτών µάς γνωρίζει ότι κατά τη συζή-
τηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, όπως αυτό
αναφέρθηκε προηγουµένως, ορίζεται ως ειδικός αγορητής ο
Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. Πέτρος Τατσόπουλος. 

Από τη Χρυσή Αυγή µάς ενηµερώνουν ότι για τις συνεδριάσεις
ΜΒ’ και ΜΓ’ στις 30 Σεπτεµβρίου 2014 και 1η Οκτωβρίου 2014 αν-
τίστοιχα και µε θέµα ηµερήσιας διάταξης σε µόνη συζήτηση επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, όπως αυτό αναφέρ-
θηκε προηγουµένως, ορίζουν ως ειδικό αγορητή το Βουλευτή
Μεσσηνίας κ. Δηµήτριο Κουκούτση και ως Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο το Βουλευτή Αχαΐας κ. Μιχαήλ Αρβανίτη.

Από τη Κοινοβουλευτική Oµάδα του ΚΚΕ ορίζεται ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής κ. Γκιόκας Ιωάννης και
ως ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Λαµπρούλης Γεώργιος. 

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννα Κα-
ραµανλή. Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δεκα-
πέντε λεπτά. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε µε-

γάλη προσοχή όσα ειπώθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής
και την ακρόαση των φορέων, δηλαδή των εκκλησιών και δύο ορ-
γανώσεων για τα ανθρώπινα δικαιώµατα. 

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω από την ακρόαση των φο-
ρέων, γιατί εκεί ακούσαµε τις θέσεις της Εκκλησίας της Ελλάδος
όπως και των θρησκευτικών κοινοτήτων για το νοµοσχέδιο που
σήµερα συζητάµε. 

Η Εκκλησία της Ελλάδος έχει κατηγορηθεί και κατηγορείται
ότι βρίσκεται πίσω από κάθε προσπάθεια να αποτραπεί η από-
δοση νοµικής προσωπικότητας στις θρησκευτικές κοινότητες της
χώρας µας. Ορισµένοι µάλιστα θα συνεχίσουν  να την κατηγο-
ρούν και στο µέλλον, ανεξαρτήτως των θέσεων που εκφράζει,
διότι ο αντικληρικαλισµός είναι σύµφυτος µε την ιδεολογία τους. 

Πως αντιµετωπίζει την θρησκευτική ελευθερία η Εκκλησία της
Ελλάδος; Η αλήθεια είναι αυτή που εξέθεσε η ίδια η Εκκλησία
της Ελλάδος ενώπιον της Βουλής των Ελλήνων. 

Διαβάζω αποσπάσµατα από το υπόµνηµά της το οποίο και κα-
ταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

«Η Διαρκής Ιερά Σύνοδος της Εκκλησίας της Ελλάδας είχε το-
ποθετηθεί θετικά και µε παλαιότερη επιστολή παρατηρήσεών της
προς τον τότε Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Αρβανι-
τόπουλο, σε σχέση µε το παρόν νοµοσχέδιο κατά την φάση της
δηµόσιας διαβούλευσής του. 

Η θέση αυτή παραµένει αµετάβλητη έως σήµερα. Η Ορθόδοξη
Εκκλησία της Ελλάδος στέκεται αλληλέγγυα σε κάθε προσπά-
θεια του κράτους να προστατεύσει την ελεύθερη κυκλοφορία
των ιδεών, περιλαµβανοµένων και των θρησκευτικών, και είναι
και δική της επιθυµία η δηµόσια θρησκευτική δράση κάθε οµά-
δας και κάθε θρησκευτικού λειτουργού να γίνεται κατά τρόπο
εµφανή, αλλά και προσδιορίσιµο ως προς την προέλευσή της και
τη διαφορετικότητά της. 

Η προσπάθεια του παρόντος νοµοσχεδίου για τη νοµική τα-
κτοποίηση, την καταστατική οργάνωση και την άσκηση επο-
πτείας επί των θρησκευτικών ενώσεων προσώπων που
πρεσβεύουν θρησκευτικές ιδέες διαφορετικές σε σχέση µε την
πλειοψηφούσα Εκκλησία, θεωρούµε ότι συµβάλλει θετικά τόσο
στη δική τους προστασία και κατοχύρωση όσο και στην προστα-
σία της Ορθόδοξης Εκκλησίας της Ελλάδος και µάλιστα κατά
τρόπο αποτελεσµατικό και προληπτικό. 

Στο σηµείο αυτό, λοιπόν, θεωρούµε ότι η καλύτερη νοµοθετική
πολιτική για την προστασία της θρησκευτικής ελευθερίας δεν
είναι η συγκάλυψη των θρησκευτικών πεποιθήσεων, αλλά τασ-
σόµαστε υπέρ της νοµοθέτησης µέτρων για τη δηµόσια και φα-
νερή δράση κάθε θρησκείας, ώστε να είναι και γνωστή αλλά και
προστατευόµενη από το κράτος, σε µια ανοικτή και δηµοκρατική
κοινωνία.

Εποµένως, οποιαδήποτε νοµοθετική πρωτοβουλία µεταθέτει
τη δηµόσια δράση των θρησκευτικών ενώσεων και των λειτουρ-
γών τους από τον αµιγή χώρο του ιδιωτικού δικαίου (µε τη µορφή
των σωµατείων, ιδρυµάτων κ.λπ. που είχαν µέχρι σήµερα) πιο
κοντά στο χώρο προστασίας του δηµοσίου δικαίου, δίνοντάς
τους και ιδιαίτερη και κατάλληλη νοµική µορφή, κινείται προς τη
σωστή κατεύθυνση, καθ’ όσον η θρησκευτική ελευθερία στην
κύρια µορφή της µέχρι σήµερα στην Ελλάδα ασκείται και εκφρά-
ζεται περισσότερο ως συλλογικό δικαίωµα των οµάδων και λιγό-
τερο ως ατοµικό δικαίωµα µεµονωµένων ιδιωτών.»

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κείµενο αυτό, όπως και η
απόφαση της Διαρκούς Ιεράς Συνόδου για το αντιρατσιστικό νο-
µοσχέδιο, το οποίο και καταθέτω, έχουν ιστορικό χαρακτήρα και
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είµαι βέβαιη ότι το Υπουργείο Εξωτερικών θα το αξιοποιήσει σε
όλους τους διεθνείς οργανισµούς, ώστε να αναδειχθεί η αλήθεια
για την Ορθόδοξη Εκκλησία. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλες οι θρησκευτικές κοινότητες που µίλησαν στην επιτροπή
ήταν θετικότατες για το νοµοσχέδιο και τα σχόλιά τους ήταν σε
πολλές περιπτώσεις διθυραµβικά. 

Εµείς είχαµε ζητήσει να προσκληθούν οκτώ θρησκευτικές κοι-
νότητες, αλλά λόγω του Κανονισµού δύο απ’ αυτές δεν κατέστη
δυνατό να παραστούν. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά το υπόµνηµα που υπέβαλε η Ευαγ-
γελική Εκκλησία των γερµανόγλωσσων εν Ελλάδι, µια από τις
δύο Εκκλησίες που δεν παρέστησαν.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Διαβάζω µόνο ένα µικρό απόσπασµα αυτό το υπόµνηµα: «Η
στενή συνεργασία µας µε τα αδέλφια µας της Ορθοδόξου Εκ-
κλησίας και η αµοιβαία αναγνώριση αλλά και η αναγνώριση από
την ελληνική πολιτεία θα ανοίξουν περαιτέρω δρόµο στη βαθιά
κατανόηση και συνεργασία των δύο λαών µας.» Να σηµειώσω ότι
η Ευαγγελική Εκκλησία είναι µια από τις δύο επικρατούσες –για
να χρησιµοποιήσω την γνωστή σε όλους µας ορολογία- Εκκλη-
σίες της Γερµανίας.

Ποιος λογικός άνθρωπος δεν µπορεί να αντιληφθεί τη σηµασία
που έχει η αναγνώριση Εκκλησιών, όπως η Καθολική, η Αγγλικα-
νική και η Γερµανική, µέσω του άρθρου 13 του νοµοσχεδίου για
τη χώρα µας και τη διεθνή της θέση; Ποιος δεν µπορεί να αντι-
ληφθεί τη σηµασία της αναγνώρισης των Κοπτών, των οποίων οι
ναοί καίγονταν στην Αίγυπτο επί κυβέρνησης των Αδελφών Μου-
σουλµάνων ή της Εκκλησίας των Ασσυρίων και της Εκκλησίας
των Αρµενίων που µαζί µε τους Έλληνες ήταν τα θύµατα της µε-
γαλύτερης γενοκτονίας των χριστιανικών πληθυσµών της Ανατο-
λής στον 20ο αιώνα; 

Ποιος δεν µπορεί να καταλάβει το ειδικό βάρος της συγχαρη-
τήριας επιστολής του Παγκοσµίου Συµβουλίου Εκκλησιών του
οποίου ιδρυτικό µέλος είναι το Οικουµενικό Πατριαρχείο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Εκκλησία της Ελλάδος και οι
θρησκευτικές κοινότητες της χώρας µας εκφράστηκαν για το νο-
µοσχέδιο µε τον τρόπο που σας περιέγραψα. Αρκεί αυτό για να
αποφανθούµε ότι είναι ένα καλό νοµοθέτηµα που θα υπηρετήσει
το έθνος µε το σωστό τρόπο; Θα µπορούσε. Αλλά επειδή πρό-
κειται για µια πραγµατική τοµή στην πολιτική θρησκευµάτων στη
χώρα µας, καλό είναι να προβληµατιστούµε βαθύτερα, αλλά και
να διερευνήσουµε τυχόν εναλλακτικές λύσεις που προσφέρον-
ται.

Εστιάζω, λοιπόν, στην ακρόαση των φορέων στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων και στις δύο οργανώσεις που κλήθηκαν
να εκφράσουν τις απόψεις τους.

Η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου έστειλε
µια επιστηµονική συνεργάτιδα, όταν όλες οι θρησκευτικές κοινό-
τητες έστειλαν τους επικεφαλής τους, µε δεδοµένο ότι η ελλη-
νική Βουλή ετοιµάζεται να ψηφίσει ένα ιστορικό νοµοσχέδιο µε
τεράστια σηµασία. Ενώ, λοιπόν, δεν ακούσαµε τον εκπρόσωπο
της µεγαλύτερης Εκκλησίας της Γερµανίας µε δεκάδες εκατοµ-
µύρια πιστούς σε όλο τον κόσµο, ακούσαµε την επιστηµονική συ-
νεργάτιδα της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του
Ανθρώπου, η οποία απλώς µας ενηµέρωσε ότι η Εθνική Επιτροπή
έχει καταθέσει σχετική πρόταση το 2006.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι η εναλλακτική πρό-
ταση στο νοµοσχέδιο που προτείνει η Κυβέρνηση. Για να είµαστε
δίκαιοι στην κρίση του νοµοσχεδίου, οφείλουµε να το συγκρί-
νουµε µε κάτι που υπάρχει και όχι µε κάτι που κινείται αορίστως
στη σφαίρα των ιδεών, χωρίς να έχει αποτυπωθεί σε κείµενο. 

Δύο, λοιπόν, είναι οι λύσεις µπροστά µας για το θέµα της νο-
µικής προσωπικότητας των θρησκευτικών κοινοτήτων: Αυτή που
προτείνει η Κυβέρνηση τώρα και η λύση του 2006.

Διαβάζω τον σχετικό πρόλογο της πρότασης για τη ρύθµιση
σχέσεων Πολιτείας και Εκκλησίας που έχει αναρτηθεί στην ιστο-
σελίδα της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου,
για να γίνει αντιληπτό ποιος πραγµατικά συνέταξε αυτήν την
πρόταση: «Την Τετάρτη 19-10-2005 η Ελληνική Ένωση για τα Δι-
καιώµατα του Ανθρώπου» -προσέξτε παρακαλώ την ονοµασία-
«δια του αναπληρωτή εκπροσώπου της στην ΕΕΔΑ κ. Γιάννη Κτι-
στάκη, έθεσε υπ’ όψιν της επιτροπής ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο,
συνοδευόµενο από αιτιολογική έκθεση, για τη ρύθµιση των σχέ-
σεων Πολιτείας – Εκκλησίας, το οποίο συνέταξε ο ίδιος και ζή-
τησε την εγγραφή του ζητήµατος στην ηµερήσια διάταξη
επόµενης ολοµέλειας της ΕΕΔΑ. Πράγµατι, η ολοµέλεια στη συ-
νεδρίασή της στις 15-12-2005 συζήτησε το θέµα και αποφάσισε
να εγκρίνει επί της αρχής την πρόταση νόµου».

Κατά τη συνεδρίαση της 19ης Ιανουαρίου του 2006, η ολοµέ-
λεια της ΕΕΔΑ επεξεργάστηκε την πρόταση νόµου κατ’ άρθρον
και την ενέκρινε κατά πλειοψηφία µε µερικές αλλαγές.

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω για τα Πρακτικά το κείµενο αυτό
µαζί µε την πρόταση νόµου της ΕΕΔΑ.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν θα επιχειρηµατολογήσω για να αναφέρω το προφανές
συµπέρασµα, αλλά για να το καταλάβουν και εκείνοι που δεν θέ-
λουν να καταλάβουν. Η πρόταση της Εθνικής Επιτροπής δεν
είναι παρά η πρόταση της Ελληνικής Ένωσης για τα Δικαιώµατα
του Ανθρώπου, η οποία συντάχθηκε από ένα συγκεκριµένο πρό-
σωπο. 

Τα ακρωνύµια και των δύο οργανώσεων είναι ΕΕΔΑ και µαζί
µε την παραπλήσια ονοµασία τους δηµιουργείται η αναµενόµενη
σύγχυση.

Αυτή η πρόταση της Ελληνικής Ένωσης έχει κατατεθεί ως
πρόταση νόµου στη Βουλή από το ΣΥΡΙΖΑ την 1η Δεκεµβρίου του
2005, πριν δηλαδή γίνει και πρόταση της Εθνικής Επιτροπής για
τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά το απόσπασµα από τη σχετική συ-
νεδρίαση της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν απόσπασµα Πρακτικών, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πολλά τα καπέλα, αλλά το ίδιο κεφάλι βρίσκεται από κάτω κι
αυτό το κεφάλι, δηλαδή η Ελληνική Ένωση για τα Δικαιώµατα
του Ανθρώπου, ξεκίνησε την κριτική στο νοµοσχέδιο της Κυβέρ-
νησης µε τη φράση «Στη νοµοθετική αυτή προσπάθεια το Υπουρ-
γείο Παιδείας και Θρησκευµάτων ουδόλως αξιοποιεί
προγενέστερη πλήρη επεξεργασία σχεδίου νόµου της Εθνικής
Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου για τις σχέσεις πο-
λιτείας και θρησκευτικών κοινοτήτων που έχει εκπονηθεί ήδη από
το 2006». Τα επιχειρήµατα που παραθέτει στη συνέχεια εναντίον
του νοµοσχεδίου της Κυβέρνησης είναι αυτά που ακούσαµε από
την εισηγήτρια της ΔΗΜΑΡ και τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ.

Καταθέτω για τα Πρακτικά την ανακοίνωση της Ελληνικής
Ένωσης.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από αυτήν την αρχική φράση της Ελληνικής Ένωσης προκύ-
πτει και ο βασικός λόγος της αρνητικής στάσης της, ότι, δηλαδή,
το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων δεν νοµοθέτησε αυτό
που η Ελληνική Ένωση θεωρούσε σωστό. 

Όπως ήταν αναµενόµενο, η Ελληνική Ένωση για τα Δικαιώ-
µατα του Ανθρώπου προσκλήθηκε στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων από το ΣΥΡΙΖΑ, αλλά ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Ένωσης για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, προφανώς δεν θεώ-
ρησε τους Βουλευτές της Επιτροπής ακροατήριο αντάξιο της
θέσης του και έτσι δεν µας τίµησε µε την παρουσία του. 

Ποιοι, όµως, πραγµατικά εκφράζουν την Ελληνική Ένωση για
τα Ανθρώπινα Δικαιώµατα; Στην Εφηµερίδα «Χρόνος» της Κοµο-
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τηνής δηµοσιεύθηκε στις 8 Απριλίου του 2014 συνέντευξη του κ.
Χριστόπουλου, υποψήφιου Ευρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ και Αντι-
προέδρου της Ελληνικής Ένωσης για τα Δικαιώµατα του Ανθρώ-
που, όπως τον αναφέρει η εφηµερίδα. 

Καταθέτω το ρεπορτάζ της εφηµερίδας «Χρόνος» για τα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Καραµανλή καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Χριστόπουλος χαρακτηρίζει το νοµοσχέδιο αντάξιο της
«Αλβανίας του Χότζα και όχι Ελλάδας και Ευρωπαϊκής Ένωσης
του 2014». 

Για όσους ξεχνούν, λοιπόν, είναι ο ίδιος ο κύριος που είπε ότι
η µουσουλµανική µειονότητα της Θράκης είναι ένα «συµπαγές
τουρκικό πράγµα» και µαζί µε το Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ Χουσεΐν
Ζεϊµπέκ απείλησαν θεούς και δαίµονες για να µην είναι στο ευ-
ρωψηφοδέλτιο υποψήφια η Σαµπιχά Σουλεϊµάν. 

Ο λόγος -που όλοι γνωρίζουµε πια- είναι ότι η κ. Σουλεϊµάν δη-
λώνει Ελληνίδα Ροµά Μουσουλµάνα. Με τον αυτοπροσδιορισµό
της, δηλαδή, διαλύει στην πράξη την άποψη του κ. Χριστόπουλου
περί «συµπαγούς τουρκικού πράγµατος». 

Δυστυχώς, ο κ.Τσίπρας, που θέλει να πει ένα µεγαλοπρεπές
«όχι» στην κ. Μέρκελ, δεν κατάφερε να πει ένα µικρό «όχι» στους
κ. Χριστόπουλο και Ζεϊµπέκ.

Ερωτώ, λοιπόν, τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ: Τελικά, ποια θέση
παίρνει το κόµµα σας για το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης; Ότι
είναι µία θετική πρωτοβουλία, όπως είπατε εσείς στις επιτροπές
ή ότι µετατρέπει την Ελλάδα σε «Αλβανία του Χότζα»; 

Ας δούµε, όµως, σε τι µετατρέπει την Ελλάδα η πρόταση
νόµου του ΣΥΡΙΖΑ που κατέθεσε στη Βουλή το 2006 και µέχρι να
την εγκαταλείψουν ρητά και δηµόσια παραµένει η θέση τους! 

Θα αναφέρω συγκεκριµένα σηµεία:
Πρώτο σηµείο: Η απόκτηση της νοµικής προσωπικότητας της

θρησκευτικής ένωσης απαιτεί αίτηση είκοσι ατόµων και δεν απαι-
τείται προηγούµενη άδεια, η οποία, ακόµη και αν η χορήγησή της
περιβαλλόταν από δικαστικές εγγυήσεις θα αντέκειτο πιθανό-
τατα στις εγγυήσεις της θρησκευτικής ελευθερίας, αλλά απλή
εγγραφή σε ενιαίο δηµόσιο βιβλίο».

Δεύτερο σηµείο: Προβλέπει προεδρικά διατάγµατα για να λει-
τουργήσει ο νόµος, µε αποκορύφωµα την παράγραφο 7 του άρ-
θρου 2, του θεµελιώδους άρθρου, δηλαδή, όλου του συστήµατος
που πρότεινε η Ελληνική Ένωση, το οποίο αναφέρει: «Με προ-
εδρικό διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Υπουρ-
γού Δικαιοσύνης, ρυθµίζονται οι λεπτοµέρειες για την εφαρµογή
των διατάξεων του παρόντος άρθρου». Ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, δη-
λαδή, δεν λειτουργεί µε την ψήφισή του, αλλά αφού εκδοθούν
προεδρικά διατάγµατα. Ο λαγός µένει στο καπέλο για να τον βγά-
λει, δηλαδή, ο Υπουργός Δικαιοσύνης.

Συγκρίνετε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη νοµοτε-
χνική αρτιότητα της πρότασης της Ελληνικής Ένωσης µε την
πρόταση του Υπουργείου που δεν προαπαιτεί, φυσικά, κανένα
προεδρικό διάταγµα ή υπουργική απόφαση.

Τρίτο σηµείο: Τα � της πρότασης του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ ασχο-
λούνται µε την ίδρυση ναών και ευκτηρίων οίκων, τη µετονοµασία
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων σε Υπουργείο Παι-
δείας, την κατάργηση του µαθήµατος των θρησκευτικών, την εκ-
κλησιαστική εκπαίδευση, την κατάργηση του θρησκευτικού
όρκου, τον πολιτικό γάµο, τις ληξιαρχικές πράξεις, την κατάρ-
γηση της ειδικής νοµικής µεταχείρισης των θρησκευτικών λει-
τουργών, την αναγραφή του θρησκεύµατος σε διάφορα
έγγραφα, τον προσηλυτισµό, τα κοιµητήρια, την αποτέφρωση
νεκρών, τις θρησκευτικές υπηρεσίες των Υπουργείων και γενικό-
τερα, καταργεί διάφορους νόµους µε µία φράση. 

Περιττό να προσθέσω, κυρίες και κύριοι, ότι µε αυτήν τη λο-
γική κάθε είδους θρησκευτικά σύµβολα, όπως ο σταυρός και οι
εικόνες, εξαφανίζονται από κάθε δηµόσιο κτήριο. 

Ακόµη, αφιερώνει τρεις σελίδες για το πώς θα ορκιζόµαστε,
αφού καταργηθεί ο θρησκευτικός όρκος, ενώ για την επίλυση
του προβλήµατος της νοµικής προσωπικότητας των θρησκευτι-
κών κοινοτήτων, αφιερώνει µία και µόνο σελίδα. 

Από αυτό και µόνο το γεγονός είναι προφανές ότι ο κύριος
στόχος της πρότασης του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι η θρη-
σκευτική ελευθερία, αλλά η θέση της Ορθόδοξης Εκκλησίας
στην Ελλάδα.

Τέταρτο σηµείο: Με ένα άρθρο καταργείται το νοµικό καθε-
στώς της Εκκλησίας της Ελλάδος, των µουφτειών της Θράκης
και των ισραηλιτικών κοινοτήτων. 

Θα ρωτήσω µόνο αν έχουν ζητήσει οι συντάκτες της πρότασης
του ΣΥΡΙΖΑ, τη γνώµη των ισραηλιτικών κοινοτήτων για το θέµα
αυτό, διότι το µόνο κόµµα που σίγουρα θα συµφωνήσει να στα-
µατήσουν οι Ισραηλιτικές κοινότητες να είναι νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου είναι η Χρυσή Αυγή. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά το υπόµνηµα του Κεντρικού Ισ-
ραηλιτικού Συµβουλίου Ελλάδος από το οποίο διαβάζω το ακό-
λουθο απόσπασµα:

«Το άρθρο 16 καθιστά σαφές ότι το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Οργάνωση
της νοµικής µορφής των θρησκευτικών κοινοτήτων και των ενώ-
σεών τους στην Ελλάδα και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Γενι-
κής Γραµµατείας Θρησκευµάτων» δεν επηρεάζει το υφιστάµενο
νοµικό καθεστώς των Ισραηλιτικών Κοινοτήτων. Κατά συνέπεια,
συνεχίζεται να διασφαλίζεται η οµαλή και απρόσκοπτη λειτουρ-
γία των Ισραηλιτικών Κοινοτήτων στην Ελλάδα και η προβλεπό-
µενη από το Σύνταγµα θρησκευτική ελευθερία».

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Καραµανλή καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πέµπτο σηµείο: Καταργείται η µισθοδοσία των κληρικών εντός
δύο ετών από την ψήφιση της πρότασης, αλλά προβλέπονται
δέκα έτη για την επιστροφή ακινήτων που έχει παραχωρήσει η
Εκκλησία της Ελλάδας στο κράτος µετά την 1η Ιανουαρίου 1945.
Μ’ άλλα λόγια, δέκα χιλιάδες κληρικοί θα µείνουν απλήρωτοι. 

Αυτό πρότεινε ο ΣΥΡΙΖΑ επισήµως στη Βουλή το 2006. 
Η εκκλησιαστική περιουσία που παραχωρήθηκε µόνο το 1952

είναι 770.000 στρέµµατα. Εβδοµήντα χρόνια µετά η γη αυτή τι
έχει απογίνει; Σε τι κατάσταση είναι; Είναι χτισµένη; Έχει εν µέρει
δοθεί σε ιδιώτες; Η κοινή λογική λέει ότι δεν µπορεί να επιστρα-
φεί, αλλά προφανώς θα αποζηµιωθεί η Εκκλησία. Έχει υπολογί-
σει ο ΣΥΡΙΖΑ πόσα δισεκατοµµύρια ευρώ θα χρειαστούν. Και για
να είµαστε ξεκάθαροι, ο Έλληνας φορολογούµενος θα κληθεί
να πληρώσει αυτά τα τεράστια ποσά; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά απ’ αυτά που ανέφερα,
αναρωτιέµαι αν υπάρχει κάποιος που να έχει έστω και την παρα-
µικρή αµφιβολία ότι η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ είναι, όχι µόνο εκτός
τόπου και χρόνου, αλλά και ότι κύριος στόχος της δεν είναι η
θρησκευτική ελευθερία, αλλά να πλήξει συγκεκριµένα την Ορθό-
δοξη Εκκλησία. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, ζητάµε από τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ να µας
πει, χωρίς περιστροφές: Υιοθετεί σήµερα την πρόταση νόµου
του κόµµατός του γι’ αυτά τα θέµατα η οποία κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων το 2006, ή όχι; Ας µας πει καθαρά αν εξακο-
λουθεί να είναι η θέση του κόµµατός του αυτή ή όχι και ας µην
υπεκφύγει, όπως στην επιτροπή, όταν στην αντίστοιχη ερώτηση
της κυρίας Ρεπούση απάντησε ότι το θέµα µας δεν είναι η σχέση
Κράτους-Εκκλησίας, αλλά η νοµική προσωπικότητα των θρη-
σκευτικών κοινοτήτων. Η υπεκφυγή σηµαίνει µόνο ένα πράγµα,
ότι δηλαδή και σ’ αυτό το θέµα ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει να δώσει κα-
θαρή απάντηση, ότι δεν έχει σαφή θέση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα θέµα µείζονος σπουδαι-
ότητας, γιατί αφορά τα ανθρώπινα δικαιώµατα και τη θρησκευ-
τική ελευθερία, αλλά συγχρόνως αφορά και την εθνική µας
ταυτότητα και τον πολιτισµό µας, η Κυβέρνηση κατέθεσε ένα
σχέδιο νόµου το οποίο απαντά µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο
στα υπαρκτά προβλήµατα, σεβόµενο, τόσο το άρθρο 13 του Συν-
τάγµατος, όσο και το άρθρο 3. 

Όλα αυτά λύθηκαν εν µέσω της µεγαλύτερης οικονοµικής, κοι-
νωνικής και πολιτισµικής κρίσης της χώρας µας µετά το B’ Παγ-
κόσµιο Πόλεµο. Και λύθηκαν από µία συµµαχική κυβέρνηση.
Αυτό πρέπει να µας κάνει όλους σοφότερους για την αξία της
συνεργασίας.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι ιδιαίτερη τιµή και
περηφάνια γιατί έχω την ευκαιρία να είµαι εισηγήτρια της Νέας
Δηµοκρατίας σ’ ένα νοµοσχέδιο ιστορικού χαρακτήρα, ένα νο-
µοσχέδιο που είναι αποτέλεσµα της ειλικρινούς συνεργασίας µε-
ταξύ των δύο κοµµάτων της Κυβέρνησης, µε αποτέλεσµα να
είναι ένα νοµοσχέδιο που αποφεύγει τις ακρότητες και είναι προ-
σανατολισµένο στο τι πρέπει να γίνει στο πλαίσιο του εφικτού
προς όφελος του έθνους και όχι στο πλαίσιο ιδεολογικών εµµο-
νών προς όφελος ενός κόµµατος.

Μ’ αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι, η χώρα µας δεν αλ-
λάζει απλώς σελίδα, αλλά κλείνει µία ολόκληρη εποχή και ανοίγει
µία άλλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να στηρίξετε αυτό το
νοµοσχέδιο, παραµερίζοντας επιµέρους ενστάσεις και προβλη-
µατισµούς που τυχόν υπάρχουν, ώστε η χώρα µας να δώσει ένα
όσο το δυνατόν πιο ισχυρό µήνυµα σ’ όλο τον κόσµο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ιωάννης Αµανατίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εντελώς άκοµψη, αλλά βέβαια
σκόπιµη, ήταν η οµιλία της εισηγητού της Νέας Δηµοκρατίας η
οποία εδώ παρουσιάστηκε σαν αυτόκλητος εκφραστής της Εκ-
κλησίας της Ελλάδος, αναγιγνώσκοντας, µάλιστα, τη θέση την
οποία πήρε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Ουσιαστικά
«πέταξε τη µπάλα στην εξέδρα». 

Το σηµερινό σχέδιο νόµου µιλάει για τις θρησκευτικές ελευ-
θερίες και τις θρησκευτικές κοινότητες, πλην της Ελληνικής Ορ-
θοδόξου Εκκλησίας, των ισραηλιτικών κοινοτήτων και των
µουφτειών. Αντ’ αυτού, ακούσαµε µία πλήρη ανάλυση σχεδίου
νόµου µε σκόπιµες παρεµβολές και εµβόλιµα σκόπιµα ψέµατα
για ένα σχέδιο νόµου του 2005. 

Το επίδικο είναι: Το σηµερινό σχέδιο νόµου βοηθάει στο να
υπάρχουν οι θρησκευτικές ελευθερίες και να κατοχυρώνονται
στη χώρα µας, ναι ή όχι; Αν καταλαβαίνω καλά, η επιδίωξη του
Υπουργείου και της συγκυβέρνησης πρέπει να είναι αυτή. Και µ’
αυτό θα κριθείτε.

Για παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, δεν µπορείτε να ξεφύγετε
από ερωτήµατα και από δεσµεύσεις τις οποίες είχατε αναλάβει
-και µάλιστα την Παρασκευή στην επιτροπή- όπως ότι θα αλλά-
ξετε το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θρησκεία διαδραµατίζει ση-
µαντικό ρόλο στην πολιτική ζωή της κάθε χώρας, µε δεδοµένο
ότι οι πολιτικοί φορείς δεν λειτουργούν αποστειρωµένοι, αποµο-
νωµένοι και αποκοµµένοι από την κοινωνία, της οποίας αποτε-
λούν µέρος. Οι θρησκευτικές αξίες και πρακτικές επηρεάζουν
τους τρόπους και το ύφος του πολιτικού βίου, καθώς και τη λει-
τουργία των πολιτικών θεσµών, ενώ οι αλλαγές και οι προσαρ-
µογές των θρησκευτικών οµολογιών ασκούν επιρροή στην
εφαρµογή της πολιτικής. 

Αυτός είναι και ο βασικός λόγος που ένα σχέδιο νόµου για τις
θρησκευτικές κοινότητες έχει ιδιαίτερη σηµασία και απαιτεί διε-
ξοδική ανάλυση από τη Βουλή. 

Μέσα στην κοινωνία πολλοί παράγοντες µπορεί να επηρεά-
σουν, τόσο τη σχέση µεταξύ των θρησκευτικών κοινοτήτων, όσο
και τη σχέση µεταξύ των κοινοτήτων και των θεσµικών οργάνων
ή άλλων συστηµάτων αξιών, συµπεριλαµβανοµένων των επιστη-
µονικών συλλογικοτήτων, των σχολών οικονοµικής ή νοµικής
σκέψης και διαφόρων ιδεολογικών ή πολιτικών κινηµάτων, αν και
ορισµένοι απ’ αυτούς τους παράγοντες προφανώς προκύπτουν
µέσα από τις πεποιθήσεις και τις δοµές των ίδιων των θρησκειών.
Πολλοί προκύπτουν από την ιστορία, την πολιτική κουλτούρα και
το νοµικό πλαίσιο του κράτους ή της κοινωνίας  στην οποία βρί-
σκεται µια συγκεκριµένη θρησκευτική κοινότητα. 

Η Ελλάδα είναι συµβαλλόµενο µέρος σε µία σειρά διεθνών
συνθηκών που προστατεύουν το δικαίωµα στην ελευθερία της
θρησκείας και των πεποιθήσεων και απαγορεύουν τις διακρίσεις
µε βάση τη θρησκεία. Τα δικαιώµατα αυτά έχουν εµπλουτιστεί
περαιτέρω µε βάση δικαστικές αποφάσεις για συγκεκριµένες πε-
ριπτώσεις. Το Διεθνές Δίκαιο, και όταν ακόµη δεν καθίσταται αυ-

τόµατο µέρος της ελληνικής νοµοθεσίας, είναι σηµαντικό τουλά-
χιστον µε τρεις τρόπους: 

Πρώτα απ’ όλα η Ελλάδα δεσµεύεται από το Διεθνές Δίκαιο
σε διεθνή δικαστήρια και δεν θα πρέπει να παραβιάζει τις διε-
θνείς υποχρεώσεις της. 

Δεύτερον, το Διεθνές Δίκαιο για τα ανθρώπινα δικαιώµατα
µπορεί να επηρεάσει την ερµηνεία της νοµοθεσίας και την ανά-
πτυξη του Εθνικού Δικαίου. 

Τρίτον, το Κοινοβούλιο οφείλει να προσαρµόζεται στη θέσπιση
της νοµοθεσίας. Αυτό σηµαίνει ότι, οποιοσδήποτε νόµος ψηφί-
ζεται από το Κοινοβούλιο οφείλει να συνδέεται στενά µε τις διε-
θνείς συνθήκες για την ελευθερία της θρησκείας και των
πεποιθήσεων. 

Η θρησκευτική ελευθερία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέ-
πει να γίνεται αντιληπτή µόνο ως θετική ελευθερία, καθ’ ότι είναι
ο ακρογωνιαίος λίθος της ελευθερίας της έκφρασης και του συ-
νέρχεσθαι, οι οποίες είναι απαραίτητες για µία ασφαλή και ευη-
µερούσα κοινωνία. 

Όµως, όπως έχει τονιστεί στην οµολογία του Ευρωπαϊκού Δι-
καστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, η ελευθερία της θρησκείας
δεν είναι απλώς ένα ατοµικό δικαίωµα, αλλά έχει συλλογική διά-
σταση. 

Κατά συνέπεια, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο έχει κρίνει σε αρκε-
τές περιπτώσεις ότι το άρθρο 9 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για
τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, που αφορά την ελευθερία της
σκέψης, της συνείδησης και της θρησκείας, πρέπει να ερµηνεύε-
ται και να εφαρµόζεται σε συνδυασµό µε το άρθρο 11 της ίδιας
σύµβασης, σχετικά µε την ελευθερία του συνέρχεσθαι και συνε-
ταιρίζεσθαι, ώστε οι θρησκευτικές κοινότητες να έχουν τη δυνα-
τότητα να καταχωρούνται νοµικά, µε τρόπο που να καθιστά
εφικτό να ασκήσουν αποτελεσµατικά και συλλογικά τις θρησκευ-
τικές τους πεποιθήσεις. 

Η ανεξιθρησκία και η ελευθερία της λατρείας ήταν από τις
πρώτες αξίες που υπερασπίστηκαν τα νοµοθετικά κείµενα και τα
συντάγµατα του Αγώνα –του 1821 εννοώ- σε εποχές, µάλιστα,
που σε µεγάλα ευρωπαϊκά κράτη δεν είχαν βρει ακόµη τη θέση
τους στη δηµόσια σφαίρα. 

Στη Νοµική Διάταξη της Ανατολικής Χέρσου Ελλάδας αναφέ-
ρεται ότι ο Έλλην δεν ενοχοποιείται για τα θρησκευτικά και πο-
λιτικά του φρονήµατα και επίσης χρεωστεί να υποφέρει όλα τα
θρησκευτικά και πολιτικά φρονήµατα των οµοίων του. 

Μάλιστα, στο πρώτο άρθρο του Συντάγµατος της Τροιζήνας
προβλέπεται ότι καθείς εις την Ελλάδα επαγγέλλεται τη θρη-
σκεία του ελευθέρως και διά τη λατρεία αυτής έχει ίση υπερά-
σπισιν. 

Το πόσο προοδευτικές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν
αυτές οι διατυπώσεις γίνεται κατανοητό, αν αναλογιστούµε πως
µόνο στη Γαλλία την εποχή εκείνη προβλεπόταν η ελευθερία της
λατρείας και για πρώτη φορά το 1831 το Βέλγιο την εισήγαγε νο-
µοθετικά στο Σύνταγµά του. Έτσι, οι ίδιες βάσεις του νεότερου
πολιτικού µας πολιτισµού εµπεριέχουν τη θρησκευτική ισότητα
και ελευθερία. Ταυτόχρονα, οι άνθρωποι που τις έθεσαν, φρόν-
τισαν να αναγνωρίσουν τον ειδικό ρόλο που διαδραµάτιζε στον
κοινωνικό βίο η Ορθόδοξη Εκκλησία.

Όµως και η ελληνική Αριστερά στις µεγάλες στιγµές της
πάλης της χώρας µας µε τους κατακτητές διεκήρυξε πως βλέ-
πουµε ότι χιλιάδες παπάδες βρίσκονται τώρα στην πρωτοπορία
του κινήµατός µας και η συµβολή του κλήρου που στάθηκε στο
πλευρό µας υπήρξε ανεκτίµητη. 

Είναι αλήθεια ότι η νοµολογία που αναπτύχθηκε από τη δεκαε-
τία του ’80 µε την υποχρέωση της χώρας να συµµορφωθεί µε το
σύγχρονο ευρωπαϊκό νοµικό καθεστώς, αλλά και ειδικότερα την
τελευταία δεκαετία, έχει βοηθήσει να ξεπεραστούν παρωχηµένες
κρατικές παρεµβάσεις στα θρησκευτικά πράγµατα και συνέτεινε
στο πάγιο αίτηµα της Αριστεράς για ενίσχυση της θρησκευτικής
ελευθερίας. Για τον ΣΥΡΙΖΑ οι σχέσεις της πολιτείας µε τα θρη-
σκεύµατα πρέπει να µην εµποδίζουν τη θρησκευτική ελευθερία
και τα ανθρώπινα δικαιώµατα των πολιτών και να µην έχουν επι-
πτώσεις στη λειτουργία του πολιτικού συστήµατος.

Η ελευθερία της θρησκευτικής συνείδησης για τον ΣΥΡΙΖΑ συ-
νεπάγεται το δικαίωµα να πρεσβεύει κανείς οποιαδήποτε θρη-
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σκεία και να τη µεταβάλλει οποτεδήποτε, το δικαίωµα να εκδη-
λώνει και να διακηρύσσει κανείς τις θρησκευτικές του πεποιθή-
σεις γραπτώς ή προφορικώς ή, αντιθέτως, να µην τις
αποκαλύπτει, το δικαίωµα του συνεταιρίζεσθαι για θρησκευτι-
κούς σκοπούς, το δικαίωµα της θρησκευτικής ισότητας, το δι-
καίωµα της θρησκευτικής εκπαίδευσης.

Γενικά, θρησκευτική ισότητα σηµαίνει πως κανενός οι θρη-
σκευτικές πεποιθήσεις δεν µπορεί να αποτελέσουν κώλυµα για
την απόλαυση οποιουδήποτε ατοµικού, πολιτικού, αστικού, δικο-
νοµικού ή φορολογικού δικαιώµατος.

Προσδιορίζουµε τις σχέσεις του κράτους µε τις αναγνωρισµέ-
νες θρησκείες στα πλαίσια της συνταγµατικής επιταγής για ανεξι-
θρησκεία, των σύγχρονων προοδευτικών κοινωνικών κατακτήσεων
και του σεβασµού των θρησκευτικών ελευθεριών. 

Η θρησκευτική πίστη αποτελεί προσωπική επιλογή κάθε πολίτη.
Το κράτος και οι υπηρεσίες οφείλουν να τηρούν απόλυτη θρη-
σκευτική ουδετερότητα. 

Αναφορικά µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο -θα αναφερθώ και
στη συνέχεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα θέµατα αυτά-
βλέπουµε ότι στη µακρά προϊστορία του θέµατος ήδη µε την
απόφαση της 16ης Δεκεµβρίου 1997 του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, είχε κριθεί ότι οι άλλες
χριστιανικές εκκλησίες στην Ελλάδα, πέραν εκείνης της επικρα-
τούσας θρησκείας, είχαν ήδη αποκτήσει µια νοµική προσωπικό-
τητα sui generis προτού καν εισαχθεί ο Αστικός Κώδικας το 1946.
Με εκείνη τη σηµαντική απόφαση –δηλαδή του 1997- ανατρά-
πηκε η ατυχής απόφαση του Αρείου Πάγου, η υπ’ αρ. 360/1994,
η οποία παραδόξως είχε αρνηθεί την παροχή δικαστικής προ-
στασίας στο ρωµαιοκαθολικό ναό των Χανίων, προκαλώντας δι-
καιολογηµένα έντονη αντίδραση από την ελληνική νοµική
κοινότητα.

Η ελληνική πολιτεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρνήθηκε
τη συµµόρφωση προς την εν λόγω απόφαση. Έκανε, βέβαια, ένα
δειλό βήµα µε το ν. 2731/1999. Εντούτοις, µε το νόµο αυτό χά-
θηκε η ευκαιρία να πραγµατοποιηθεί ένας εκτενής και ουσιώδης
εξορθολογισµός στην κατάσταση των θρησκευτικών κοινοτήτων
στη χώρα µας. Μετά από πολυετή καθυστέρηση, το παρόν νο-
µοσχέδιο έρχεται να καλύψει ένα σπουδαίο ρυθµιστικό κενό επί
του θέµατος.

Η παρουσία πολλών θρησκευτικών κοινοτήτων στο ελληνικό
τοπίο δεν είναι µόνο ένα ποσοτικό γεγονός, µε συνέπειες για διά-
φορες κοινωνικές και πολιτισµικές δυναµικές και δείκτες. Παρά-
γει, επίσης, µια σηµαντική ποιοτική αλλαγή. Ποια είναι αυτή; Από
το να αντιµετωπίζεται ως παθολογία στο παρελθόν, τείνει τώρα
να εκλαµβάνει σαν διάσταση της ελευθερίας της συνείδησης. Ο
θρησκευτικός και πολιτιστικός πλουραλισµός καθιστά την κοινω-
νία ένα καλειδοσκόπιο πολιτισµών, των οποίων τα κοµµάτια είναι
σε συνεχή κίνηση. 

Έτσι, οι απόψεις που εκφέρουµε, κύριε Υπουργέ και κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αποσκοπούν στη διασάφηση εδαφίων του
σχεδίου νόµου µε αµφισβητούµενο περιεχόµενο, στην προσπά-
θεια να κατατείνουµε προς την προοδευτική ευρωπαϊκή και διε-
θνή νοµοθεσία για τα θρησκεύµατα, στη διασφάλιση της
ισότητας των θρησκευτικών ενώσεων έναντι του νόµου και στην
προάσπιση της θρησκευτικής ελευθερίας και των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων των πολιτών. 

Θα µπορούσα να πω ότι είναι ένα αξιοπρεπές νοµοσχέδιο,
κύριε Υπουργέ, που δίνει λύση στο χρονίζον πρόβληµα γύρω από
τη νοµική φύση της υπόστασης των θρησκευτικών κοινοτήτων
στη χώρα µας, ιδιαίτερα εκείνων της Ρωµαιοκαθολικής Εκκλη-
σίας, προτεσταντικών δογµάτων, καθώς και δογµάτων κάπως πε-
ρισσότερο συγγενικών προς τη θρησκεία της ανατολικής
Ορθόδοξης Εκκλησίας. 

Ωστόσο, είναι απαραίτητο να γίνουν κάποιες επισηµάνσεις που
αν δεν διορθωθούν είτε καθιστούν ευάλωτο το νοµοσχέδιο σε
παρερµηνεία για την εφαρµογή του είτε δεν καλύπτουν επαρκώς
τις θρησκευτικές κοινότητες. Είναι αυτό ακριβώς που επαγγέλ-
λεστε και αυτό που έχετε σαν στόχο και που νοµίζω ότι πρέπει
να υπάρχει σαν στόχος. 

Είναι το υπερβολικά υψηλό όριο των τριακοσίων προσώπων
τουλάχιστον, προκειµένου να συσταθεί θρησκευτικό νοµικό πρό-

σωπο, που καθιστά ανέφικτη την ένταξη πολλών κοινοτήτων,
ακόµη και παγκοσµίως µεγάλων θρησκειών, οι οποίες στη χώρα
µας έχουν µικρό αριθµό πιστών. Όµως παγκόσµια δεν είναι έτσι.
Το παραπάνω πρόβληµα λύνεται στο σουηδικό δίκαιο, λαµβάνον-
τας υπ’ όψιν την παγκόσµια εµβέλεια της κάθε εκκλησίας ή θρη-
σκευτικής κοινότητας. Αλλά και η πρόβλεψη για τη διάλυση του
θρησκευτικού νοµικού προσώπου µένει νοµικά µετέωρη, αφού
δεν διευκρινίζεται ο τρόπος ελέγχου της ρήτρας των εκατό πι-
στών. 

Ακόµα, δεν διευκρινίζεται τι θα γίνει στην περίπτωση µοναχι-
κών ταγµάτων υφισταµένων θρησκευτικών νοµικών προσώπων ή
εκκλησιαστικών νοµικών προσώπων, τα οποία θα επιθυµούν να
λάβουν το καθεστώς του θρησκευτικού νοµικού προσώπου, αλλά
δεν θα συµπληρώνουν τον αριθµό των τριακοσίων προσώπων.
Ένα θολό σηµείο αφορά στο καθεστώς και τον έλεγχο των πα-
ραρτηµάτων των θρησκευτικών και εκκλησιαστικών νοµικών προ-
σώπων. Έχουµε ήδη προτείνει ότι σε γνωστές θρησκείες θα ήταν
ευκολότερη και λιγότερο γραφειοκρατική διαδικασία να καταχω-
ρούνται αυτόµατα ως θρησκευτικά νοµικά πρόσωπα όσα σωµα-
τεία ιδρύµατα, ενώσεις κ.λπ. έχουν ΑΦΜ, µε δεδοµένο ότι,
προκειµένου να λάβουν το ΑΦΜ η πολιτεία έχει πραγµατοποιήσει
τους απαραίτητους ελέγχους νοµιµότητας. 

Άλλο σηµείο είναι η διάλυση ενός θρησκευτικού νοµικού προ-
σώπου. Αν παραµείνει χωρίς θρησκευτικό λειτουργό για περισ-
σότερο από έξι µήνες, είναι προβληµατική, γιατί αυτό το κώλυµα
µπορεί να οφείλεται σε εξωγενείς παράγοντες, όπως για παρά-
δειγµα η αδυναµία ή η καθυστέρηση αποστολής λειτουργού από
την κεντρική διοίκηση της θρησκευτικής οµολογίας, η οποία πι-
θανόν να βρίσκεται και εκτός Ελλάδος. Έχουν προκύψει τέτοιες
περιπτώσεις µέσα από το διάλογο που είχαµε σαν ΣΥΡΙΖΑ µε τις
θρησκευτικές κοινότητες. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, µας προκαλεί εντύπωση η αγνόηση
από το νοµοσχέδιο των αποκαλούµενων γνησίων ορθοδόξων χρι-
στιανών ή παλαιοηµερολογιτών, µιας µερίδας Ελλήνων πολιτών,
που σύµφωνα και µε τις εκθέσεις και του ίδιου του State Depart-
ment υπολογίζονται σε αρκετές δεκάδες χιλιάδες. Θα πρέπει να
γνωρίζετε βέβαια, ότι ως προς το ζήτηµα του εφαρµοστέου δι-
καίου στις κοινότητες των ΓΟΧ έχει εκδοθεί η υπ’ αριθµόν
1344/1991 απόφαση της ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, η οποία έκρινε ότι οι διατάξεις του καταστατικού χάρτη
της Εκκλησίας της Ελλάδος δεν εφαρµόζονται εκ των παλαιοη-
µερολογιτών, οι οποίοι έχουν συµπτύξει ιδιαίτερη θρησκευτική
κοινότητα σχετικά, µε την οποία έχει καταχωριστεί στα Πρακτικά
των συζητήσεων του Συντάγµατος 1975 ειδική δήλωση του αρ-
µοδίου Υφυπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων αναφεροµένη
στην ελευθερία των µελών της κοινότητας αυτής για την άσκηση
της θρησκευτικής τους λατρείας. 

Είναι σηµαντικό ζήτηµα, το οποίο αν συνδυαστεί µε τους τρια-
κόσιους τον αριθµό, ουσιαστικά αποκλείει τις θρησκευτικές κοι-
νότητες από το να γίνουν θρησκευτικά νοµικά πρόσωπα. 

Όσο κι αν λέει η αιτιολογική έκθεση, δεν διευκρινίζεται µε το
γράµµα του νόµου, µε τον τύπο, η έννοια της απαιτούµενης εδα-
φικής περιοχής για την ίδρυση θρησκευτικού νοµικού προσώ-
που, δηλαδή αν πρόκειται περί συνοικίας, δήµου, περιφέρειας
κ.λπ., ενώ προβλέπεται η υποβολή καταλόγου µε τα πρόσωπα
της διοίκησης χωρίς να γίνει µνεία του τι θα συµβεί αν τα πρό-
σωπα αυτά αποχωρήσουν ή µειωθούν. 

Σωστά, στο άρθρο 18 παράγραφος 1 προβλέπεται ότι τα υφι-
στάµενα σήµερα σχήµατα θρησκευτικών κοινοτήτων µπορούν να
µεταβιβάσουν την ακίνητή τους περιουσία µε δωρεά στα υπό
ίδρυση, προσεχώς.  Όµως αυτή η ρύθµιση έχει έναν υπερβολικά
απαιτητικό όρο, ότι η σχετική απόφαση πρέπει να λαµβάνεται µο-
νάχα µε οµόφωνη απόφαση των µελών. Εδώ υπάρχει ένας µεγά-
λος κίνδυνος. Αν ένα µέλος της υπάρχουσας σήµερα
θρησκευτικής κοινότητας διαφωνήσει, τότε µαταιώνεται η µεταβί-
βαση περιουσίας, παρ’ ότι είναι απολύτως αναγκαία από κάθε
άποψη. Η οµοφωνία δηλαδή µπορεί να υπονοµεύσει στην προκει-
µένη περίπτωση τη λειτουργία όλου του νόµου. Μπορεί εδώ να
προβλεφθεί µια υψηλή πλειοψηφία, παραδείγµατος χάριν των 

�. 
Κύριε Υπουργέ, για την τελική µας τοποθέτηση επί της αρχής
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θα περιµένουµε να εκπληρώσετε τη δέσµευση που είχατε κάνει
την Παρασκευή για το πρώτο σηµείο σε σχέση µε τα δυο προ-
απαιτούµενα που είπατε. Για το αν είναι ορισµένη αυτή η γεω-
γραφική περιοχή από την κοινότητα περιγράφεται µέσα στο
νόµο. Ξεκαθαρίστε το. Αν είναι ορισµένη και θεωρείτε όλη την
επικράτεια ξαναγράψτε το. Αυτό είχατε δεσµευθεί την Παρα-
σκευή. 

Επί των τροπολογιών και των άλλων θεµάτων, δυστυχώς, κύριε
Υπουργέ και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο δεν καταφέρατε σαν Κυβέρ-
νηση να πρωτοτυπήσετε, δηλαδή να µην έρθει καµµία τροπολο-
γία. Μέχρι στιγµής είναι είκοσι µία τροπολογίες. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Είκοσι µία υπουργικές;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Όχι. Έξι υπουργικές και δεκαπέντε
βουλευτικές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τι να κάνουµε;
Οι βουλευτικές είναι ελεύθερες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Δεν αντιλέγω, όµως πολλές από τις
βουλευτικές ξέρω ότι θα γίνουν δεκτές, µε την έννοια ότι ρυθµί-
ζουν θέµατα τα οποία άπτονται θρησκευµάτων και εδώ θέλω να
πω ότι είναι…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κρυπτοϋπουργικές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Όντως, βιαστικά το φέρατε. Θεωρώ

ότι θα µπορούσε να είχε τύχει περαιτέρω επεξεργασίας.
Ελπίζουµε ότι θα κάνετε δεκτές τις παρατηρήσεις µας, όπως

και στην επιτροπή.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, τρία λεπτά σας φτάνουν; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Ναι, θα κάνω ό,τι µπορώ.
Ευχαριστώ πάρα πολύ που µου δίνετε τον λόγο. Με τιµή και

συναίσθηση ευθύνης εισηγούµαι αυτό το σχέδιο νόµου, κύριε
Πρόεδρε, το οποίο οφείλω να πω στην πρώτη µου παρέµβαση
πως είναι το αποτέλεσµα µιας δουλειάς προκατόχων µου και κυ-
ρίως του κ. Αρβανιτόπουλου που είναι εδώ, που όχι µόνο δεν ανέ-
τρεψα, αλλά προσπάθησα όσο περισσότερο µπορούσα να λύσω
προβλήµατα και να το φέρω στη Βουλή. 

Στη συζήτηση µε τους φορείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το τι είπαν οι εκκλησίες που ήρθαν και κατέθεσαν άποψη, είναι
νοµίζω πολύ χαρακτηριστικό για την τελική σας κρίση. Και ο διε-
θνής αντίκτυπος –όπως θα πω και στην οµιλία µου- είναι πάρα
πολύ µεγάλος.

Προσπάθησα, κύριε Αµανατίδη, αυτό που και σε προηγούµενο
σχέδιο έκανα, να είναι ενήµερη η Βουλή για τις υπουργικές τρο-
πολογίες πολύ πριν την Ολοµέλεια. Και µπορείτε να πείτε ότι ο
αριθµός των τροπολογιών –έξι υπουργικές, η µία είναι για το πε-
τρέλαιο θέρµανσης, δεν είναι δική µας, οι άλλες είναι δικές µας-
ότι είναι αρκετά µεγάλος, συµφωνώ, αλλά σας έχω ενηµερώσει
κι έχω ενηµερώσει το Τµήµα από την επιτροπή, από την περα-
σµένη εβδοµάδα, όχι µόνο για το θεµατολόγιο, αλλά έχω κατα-

θέσει και το περιεχόµενο των τροπολογιών, για να µην αιφνιδιά-
ζεται το Τµήµα. 

Αυτό έγινε µε µια εξαίρεση, αυτή που αφορά το πειθαρχικό και
ποινικό δίκαιο των αναπληρωτών καθηγητών, σε σχέση µε κατη-
γορίες εναντίον τους ότι έχουν διαπράξει αδικήµατα κατά της
γενετήσιας ελευθερίας και τις αντίστοιχες αρµοδιότητές µας στο
χώρο της ιδιωτικής εκπαίδευσης, όπου µέχρι σήµερα δεν υπάρ-
χουν. 

Ως προς αυτό δεν µπόρεσα να ενηµερώσω, γιατί ήταν ένα
θέµα που και για µένα γεννήθηκε την περασµένη εβδοµάδα, κα-
θότι µε έκπληξή µου ενηµερώθηκα: Πρώτον, ότι υπάρχουν δυ-
νατότητες του Υπουργού να θέτει τέτοιους ανθρώπους εκτός
υπηρεσίας –εκπαιδευτικής υπηρεσίας, έχει σηµασία- ενώ διενερ-
γούνται πειθαρχικές ή ποινικές διώξεις, αλλά δεν υπάρχει η αν-
τίστοιχη αρµοδιότητα για τους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς
–απαράδεκτο, απαράδεκτη παράλειψη- και δεύτερον, ότι επί διο-
ριζοµένων αναπληρωτών -δασκάλων, καθηγητών- όλη αυτή η εν-
δεχόµενη προϊστορία δεν παίζει κανένα ρόλο. Εντοπίσαµε
περιπτώσεις ανθρώπων που διορίζαµε κι εµείς τώρα, διότι στο
βιογραφικό αυτών των ανθρώπων οι συµπεριφορές αυτές δεν
καταγράφονται. 

Κύριε Πρόεδρε, κάθεστε στην Έδρα, είστε Βουλευτής Χανίων,
ήθελα να σας πω ότι από τα Χανιά προέκυψε αυτό, όχι από Χα-
νιώτη, αλλά το παράδειγµα είναι από εκεί. Όπως µε ενηµέρωσε
ο αρµόδιος εισαγγελέας την περασµένη Τετάρτη, η περίπτωση
εκείνη είχε διοριστεί µε τη νέα σειρά των αναπληρωτών πριν από
λίγες εβδοµάδες. Άρα, λοιπόν, υπάρχει ανάγκη να θωρακίσουµε
το σύστηµά µας όσο είναι καιρός και γι’ αυτό το θέµα. 

Η τροπολογία κατετέθη, είναι εκπρόθεσµη, αλλά την υποστη-
ρίζουµε µε µεγάλη δύναµη. Δεν είχα ενηµερώσει το Τµήµα την
Παρασκευή, γιατί δεν ήξερα ότι υπάρχει αυτή η ανάγκη την
οποία διαπιστώσαµε στην πράξη και πάµε να την καλύψουµε.

Τέλος, για να µην υπάρχουν παρεξηγήσεις σε ό,τι αφορά την
ενηµέρωση των πολιτών. Υπολογίζαµε το δικαίωµα της µετεγ-
γραφής, έτσι όπως η Βουλή το ψήφισε στις 4 Μαΐου, να ασκηθεί,
δηλαδή το αίτηµα να κατατεθεί από την επόµενη Δευτέρα.
Επειδή το Υπουργείο Παιδείας θα υποδεχθεί τα αιτήµατα αυτά,
το ηλεκτρονικό του σύστηµα δεν θα είναι έτοιµο τη Δευτέρα και
όπως διευκρινίσαµε πριν από λίγη ώρα µε ανακοίνωση Τύπου,
θα ξεκινήσουµε να δεχόµαστε εγγραφές από την Πέµπτη 9
Οκτωβρίου έως και την επόµενη Παρασκευή 17 Οκτωβρίου.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, καταθέτω ορισµένες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις φραστικές -µόνο φραστικές. Και να σας πω ότι µετά από
συζήτηση µε την Εκκλησία της Ελλάδος, το Οικουµενικό Πα-
τριαρχείο και την Εκκλησία της Κρήτης, αποφασίστηκε ό,τι ο
νόµος προβλέπει για την Εκκλησία της Ελλάδος, σε σχέση µε τη
διαπίστωση και την απόδειξη της σύστασης στο παρελθόν πα-
λαιών ενοριών και ιερών µονών, να ισχύει και για την Εκκλησία
της Κρήτης.

Αυτά είναι, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
θείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Οι τροπολογίες συναδέλφων;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Θα τα πούµε αύριο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

ειδικός αγορητής του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ.
Πύρρος Δήµας.

ΠΥΡΡΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων

«Οργάνωση της νοµικής µορφής των θρησκευτικών κοινοτήτων
και των ενώσεών τους στην Ελλάδα και άλλες διατάξεις αρµο-
διότητας Γενικής Γραµµατείας Θρησκευµάτων» είναι ένα συστη-
µατικό και άρτια δοµηµένο νοµοθέτηµα. Αποτελεί το αποτέλεσµα
ενός µακρόχρονου και γόνιµου διαλόγου µε θρησκευτικές οργα-
νώσεις, αρχές και άλλα Υπουργεία. Έρχεται να ρυθµίσει και να
εντάξει στην έννοµη τάξη µας κατά το πρέπον ένα ευαίσθητο κοι-
νωνικό θέµα, αυτό της δηµόσιας λειτουργίας και δράσης των
θρησκευτικών κοινοτήτων. 

Πολλές ιστορικές εκκλησίες αντιµετώπιζαν ουσιώδη νοµικά
προβλήµατα στην κοσµική τους εκπροσώπηση, στη διοίκηση της
περιουσίας τους και γενικά στην κανονιστική τους αυτονοµία.
Άλλες αρνούνταν να υπαχθούν στο υφιστάµενο ελλιπές θεσµικό
πλαίσιο, επειδή θεωρούσαν ότι υποβάθµιζε σηµαντικά τον ανώ-
τερο σκοπό τους και το κύρος τους. Ασάφεια, ανοµία και αδικία
ήταν το αποτέλεσµα. Και ο λόγος ήταν ότι µέχρι σήµερα το νο-
µικό µας σύστηµα επέµενε στη διάκριση µεταξύ του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου και νοµικού προσώπου ιδιωτικού δι-
καίου. Μια ενδιάµεση κατηγορία δεν προβλεπόταν. Πώς όµως να
υπαχθεί και να λειτουργήσει µια γνωστή εκκλησία µε χιλιάδες πι-
στούς, σύµφωνα µε τις διατάξεις περί σωµατείων; 

Στο παρόν νοµοσχέδιο έχουµε την καινοτοµία που η έννοµη
τάξη µας χρειάζεται στο πλαίσιο της συνταγµατικά κατοχυρωµέ-
νης ελευθερίας της θρησκευτικής συνείδησης. Για πρώτη φορά
στην ελληνική έννοµη τάξη θεσπίζεται ένα ιδιαίτερο νοµικό πρό-
σωπο, το θρησκευτικό νοµικό πρόσωπο. 

Πριν από λίγες µέρες στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
οι εκπρόσωποι των θρησκευτικών οργανώσεων και εκκλησιών µί-
λησαν µε τα καλύτερα λόγια γι’ αυτήν τη νοµοθετική λειτουργία,
δηλώνοντας µάλιστα απερίφραστα πόσο χρήσιµη και θετική είναι
γι’ αυτούς η απόκτηση µιας θρησκευτικής νοµικής προσωπικό-
τητας. 

Ας γίνει κατανοητό και αφού χρειάζεται, θα το επαναλάβουµε.
Το παρόν νοµοσχέδιο δεν ρυθµίζει τις σχέσεις Εκκλησίας – Κρά-
τους, δεν είναι αυτός ο σκοπός του. Το παρόν νοµοσχέδιο έρχε-
ται να καλύψει ένα τεράστιο ρυθµιστικό κενό και να θεραπεύσει
µια νοµική παθολογία του παρελθόντος, δίνοντας λύση στην έν-
νοµη και πρέπουσα αναγνώριση των θρησκευτικών κοινοτήτων
από την ελληνική πολιτεία, στον τρόπο δηµόσιας λειτουργίας
τους και στη δηµόσια δράση τους. 

Δεν ρυθµίζεται η θρησκευτική λατρεία, αλλά τα έννοµα απο-
τελέσµατα που παράγονται στο πλαίσιο άσκησης της θρησκευ-
τικής λατρείας από τους πολίτες. Δεν εισάγεται κανένας
προληπτικός περιορισµός της θρησκευτικής ελευθερίας και ει-
δικότερα της ελευθερίας άσκησης της θρησκευτικής λατρείας.
Η νέα νοµική οργάνωση που προβλέπει το νοµοσχέδιο δεν είναι
υποχρεωτική για κανέναν. Οι θρησκευτικές κοινότητες µπορούν
να την επιλέξουν, εφόσον κρίνουν ότι έτσι εξυπηρετείται καλύ-
τερα ο σκοπός και η αποστολή τους. Πάντως ό,τι και όπως έχει
αναγνωριστεί παραµένει ως έχει. Με κανέναν τρόπο δεν περιο-
ρίζεται το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο, απλώς προστίθεται µια
ακόµη θεσµική δυνατότητα για την οργάνωση των θρησκευτικών
κοινοτήτων στην Ελλάδα.

Τα προαπαιτούµενα που θεσπίζει το παρόν νοµοσχέδιο είναι
παρεµφερή µε τα προαπαιτούµενα για τη σύσταση ενός νοµικού
προσώπου. Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις ο κάθε πιστός µιας
συγκεκριµένης γνωστής θρησκείας ή δόγµατος από εδώ και στο
εξής θα µπορεί να οργανώνεται στην οικεία θρησκευτική κοινό-
τητα και να µετέχει στη συλλογικά οργανωµένη θρησκευτική ζωή
της.

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν κωδικοποιεί και δεν απλουστεύει
άλλες διατάξεις, δεν µεταβάλλει στο ελάχιστο το σηµερινό κα-
θεστώς αδειοδότησης των λατρευτικών χώρων, δεν εξαρτά την

ίδρυση και τη λειτουργία τους από την απόκτηση της νοµικής
προσωπικότητας.

Για του λόγου το αληθές οι θρησκευτικές κοινότητες και χωρίς
νοµική προσωπικότητα έχουν το δικαίωµα να καθίσταται διάδικοι
ενώπιον των πολιτικών και διοικητικών δικαστηρίων. 

Οι πιστοί κάθε γνωστής θρησκείας είτε αποτελούν µία µικρή
θρησκευτική οµάδα είτε συνιστούν θρησκευτική κοινότητα, κατά
τις επιταγές του παρόντος νοµοσχεδίου µπορούν και µετά την
ψήφισή του να ασκήσουν ατοµικά, αλλά και συλλογικά ανεµπό-
διστα τη λατρεία τους, ακόµα και χωρίς νοµική προσωπικότητα,
υπό την προϋπόθεση, βέβαια, ότι τηρούνται οι όροι που το ίδιο
το Σύνταγµα µε το άρθρο 13 επιβάλλει. 

Κάτι που πρέπει να τονιστεί για να αποφευχθούν συγχύσεις
είναι ότι τη νοµική προσωπικότητα την αποκτά µόνο η θρησκευ-
τική κοινότητα, δηλαδή η ένωση πιστών και όχι ο ευκτήριος οίκος
ή ο ναός που η θρησκευτική κοινότητα µπορεί να λειτουργεί και
να εξυπηρετεί τις λατρευτικές τις ανάγκες. 

Κύριος άξονας του νοµοσχεδίου είναι ο νοµικός ορισµός των
βασικών εννοιών του. Κατ’ αρχάς, προσδιορίζεται και µάλιστα ευ-
ρέως, η έννοια της θρησκευτικής κοινότητας. Κατά δεύτερον,
ορίζεται η έννοια του θρησκευτικού νοµικού προσώπου, το οποίο
και αποκτά τη νοµική προσωπικότητα. Οι δύο αυτές έννοιες είναι
συµβατές µε όλες τις γνωστές θρησκείες, χριστιανικές και µη.
Εκτός από την έννοια του θρησκευτικού νοµικού προσώπου, που
αποτελεί ένωση φυσικών προσώπων, δηλαδή πιστών, ορίζεται η
έννοια του εκκλησιαστικού νοµικού προσώπου. Αυτή είναι η
Ένωση Θρησκευτικών Νοµικών Προσώπων, ένας είδος δηλαδή
δευτεροβάθµιας οργάνωσης για όσες θρησκείες έχουν συνο-
δική, επισκοπική ή ανάλογη δοµή. 

Οι διατάξεις που ισχύουν για τα θρησκευτικά νοµικά πρόσωπα
εφαρµόζονται ανάλογα και για τις εκκλησίες. Είναι σηµαντικό και
πρέπει να τονιστεί ότι στο πρώτο κεφάλαιο, που αποτελεί και τον
κύριο κορµό του νοµοθετήµατος δεν προβλέπεται καµµία νοµο-
θετική εξουσιοδότηση. Εξαντλεί δηλαδή τη ρύθµιση των θεµά-
των του σε επίπεδο τυπικού νόµου κι έτσι δεν απαιτείται η
συνήθης έκδοση ενός προεδρικού διατάγµατος ή µίας άλλης κα-
νονιστικής πράξης, που γνωρίζουµε πόσο χρονοβόρα και ανα-
σταλτική µπορεί να αποβεί. 

Το ΠΑΣΟΚ υποστηρίζει πλήρως το παρόν νοµοθέτηµα, που έρ-
χεται να ενδυναµώσει τη θρησκευτική ελευθερία στη χώρα µας
και να ισχυροποιήσει τη θέση µας στο διεθνή και ευρωπαϊκό
χώρο σε θέµατα θρησκευτικών ελευθεριών και ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
κι εµείς, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια των Ανεξάρτητων Ελλήνων
κυρία Σταυρούλα Ξουλίδου. 

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων σχετικά µε
την οργάνωση νοµικής µορφής θρησκευτικών κοινοτήτων και
ενώσεών τους στην Ελλάδα. 

Όπως έχω αναφέρει στις προηγούµενες τοποθετήσεις µου
στην αρµόδια Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, στην οποία
συζητήθηκε αρχικά το νοµοσχέδιο, πρόκειται για µία καινοτόµο
ρύθµιση που έρχεται να καλύψει ένα τεράστιο κενό νοµοθετικού
περιεχοµένου, σχετικά µε την οργάνωση θρησκευτικών κοινοτή-
των. 

Αυτό φυσικά, ως έθνος δηµοκρατικό και κοινωνία ευνοµού-
µενη, οφείλαµε να το έχουµε διευθετήσει εδώ και πολλά χρόνια,
προκειµένου η χώρα µας να µην είχε δεχθεί τόσο αυστηρή κρι-
τική σε διεθνές επίπεδο και να µην είχε κατηγορηθεί σε θέµατα
θρησκευτικής ελευθερίας, ανεµπόδιστης εκπλήρωσης θρησκευ-
τικών καθηκόντων των πολιτών και γενικότερα για ζητήµατα αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων. 

Με τη νοµοπαρασκευαστική αυτή διαδικασία αφήνουµε ορι-
στικά πίσω µας τα στοιχεία οπισθοδρόµησης, που µας χαρακτή-
ριζαν όλο αυτό το διάστηµα. Απαλλασσόµαστε από οποιαδήποτε
µορφή θρησκευτικού ρατσισµού και οδεύουµε προς µία κοινωνία
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θρησκευτικής ισότητας, αποδοχής της διαφορετικότητας, αξιο-
πρέπειας και σεβασµού, αντίστοιχη των αξιών που πρεσβεύουν
τα περισσότερα ευρωπαϊκά κράτη. 

Άλλωστε, εδώ και αρκετές δεκαετίες, η πλειονότητα των κρα-
τών – µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει προχωρήσει στη δια-
µόρφωση νοµικού πλαισίου, το οποίο καθορίζει τις σχέσεις της
πολιτείας µε τις διάφορες θρησκείες, µε τέτοιο τρόπο, ώστε να
µην εµποδίζεται η ειρηνική συνύπαρξη όλων των πολιτών, ανε-
ξαρτήτως των θρησκευτικών τους πεποιθήσεων. 

Αν και µε σηµαντική καθυστέρηση για τη χώρα µας, το συγκε-
κριµένο σχέδιο νόµου αποτελεί µία σηµαντική εξέλιξη. Καθένας
από εµάς, σε όποια θέση κι αν βρίσκεται, όποια ιδεολογία κι αν
τον διακατέχει, όποια θρησκευτική πεποίθηση κι αν τον διαπνέει,
οφείλει να φερθεί µε αίσθηµα συλλογικής ευθύνης και κοινωνι-
κής συνείδησης και να σταθεί αρωγός στη χάραξη της πολιτικής
για τις θρησκευτικές οργανώσεις στην Ελλάδα. Σύσσωµη η επί-
σηµη ελληνική πολιτεία εξάλλου έχει υποχρέωση απέναντι στην
αξία της δηµοκρατίας, της οποίας υπήρξε η κοιτίδα, να επιδείξει
τη δέουσα υπευθυνότητα στο ζήτηµα αυτό και να επιδιώξει µία
µόνιµη και βιώσιµη λύση και όχι πρόσκαιρους και επιφανειακούς
συµβιβασµούς, οι οποίοι αµαυρώνουν όπως προανέφερα διε-
θνώς την εικόνα της Ελλάδας. 

Το σηµερινό σχέδιο νόµου αποτελεί µια σπουδαία πρόκληση
για τη χώρα µας να ανταποκριθεί µε συνέπεια στις απαιτήσεις
των καιρών και να προβεί στη χάραξη εθνικής πολιτικής για την
οργάνωση όλων των θρησκευτικών κοινοτήτων, αναλαµβάνοντας
επιτέλους ενεργό δράση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε πριν διατυ-
πώσω τις απόψεις µου επί της αρχής του παρόντος νοµοσχεδίου
να κάνω µια ολιγόλεπτη αναφορά για ένα διαχρονικό ζήτηµα που
απασχολεί ειδικά την ελληνική κοινωνία και δεν είναι άλλο από
τις σχέσεις Κράτους και Εκκλησίας. 

Με την ιδιότητά µου ως θεολόγος φρονώ ότι πρόκειται για ένα
καίριο, αλλά και παρεξηγηµένο ζήτηµα, το οποίο κατά καιρούς
έχει δεχθεί πολλές και διαφορετικές κριτικές. Οφείλουµε κατ’
αρχάς να λάβουµε υπ’ όψιν µας το γεγονός ότι οι στενές σχέσεις
µεταξύ ελληνικού κράτους και ορθόδοξης χριστιανικής εκκλη-
σίας έχουν θεµελιωθεί εδώ και πολλούς αιώνες και µάλιστα οι
απαρχές τους ταυτίζονται χρονικά στο βάθος της ιστορίας µε τη
δηµιουργία του ίδιου του επίσηµου κράτους. 

Φυσικά, οι σχέσεις αυτές έχουν δοκιµαστεί και µάλιστα, σε και-
ρούς δύσκολους. Έχουν εξελιχθεί, όπως άλλωστε συµβαίνει σε
όλα τα είδη σχέσεων. Έχουν περάσει διαστήµατα έντονης δια-
φωνίας. Έχουν απασχολήσει την κοινή γνώµη και έχουν εγείρει
πολλά ερωτήµατα, σχετικά µε τα όρια και τη µεταξύ τους αλλη-
λεπίδραση. Διαχρονικά, ωστόσο, είναι αποδεδειγµένη η άρρηκτη
σχέση και η µεγάλη επιρροή που ασκεί η Ορθόδοξη Εκκλησία
στην ελληνική κοινωνία. 

Επανερχόµενη, λοιπόν, στο σηµερινό αντικείµενο συζήτησης,
θα ήθελα να επισηµάνω ότι το ζήτηµα της οργάνωσης των θρη-
σκευτικών κοινοτήτων αποτελεί, εκτός των άλλων, µια µοναδική
ευκαιρία για την Ελληνορθόδοξη Εκκλησία να ανταπεξέλθει στις
απαιτήσεις της σύγχρονης ελληνικής κοινωνίας και να αποµα-
κρύνει κάθε ίχνος φοβίας προς τους αλλόθρησκους, αποφεύγον-
τας τη µονολιθικότητα και την εµµονή σε παρωχηµένες
αντιλήψεις και οπισθοδροµικές ιδεοληψίες. 

Οφείλουµε να εξαλείψουµε κάθε µορφή ξενοφοβίας, δογµα-
τισµού και ρατσισµού προς τους πολίτες της χώρας µας, που
διακατέχονται από διαφορετικές θρησκευτικές πεποιθήσεις. Η
θρησκευτική ελευθερία είναι αναφαίρετο δικαίωµα όλων, που
επιτρέπει την ανεµπόδιστη άσκηση θρησκευτικών καθηκόντων,
καθώς και την ειρηνική συνύπαρξή τους µέσα στους κόλπους
µιας πολυσυλλεκτικής κοινωνίας. 

Επιπλέον, σε όσους υποστηρίζουν ή ακόµα φοβούνται ότι το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο κρύβει κινδύνους για τη συνοχή του
ελληνορθόδοξου λαού, καθώς και ότι παραχωρεί δικαιώµατα σε
εκείνους που απειλούν να εξαφανίσουν µε κάθε τρόπο τον ελλη-
νισµό και την ορθοδοξία, η απάντησή µας είναι ξεκάθαρη: Ο  ελ-
ληνισµός και η ορθοδοξία δεν έχουν να φοβηθούν τίποτα και
κανέναν!

Η ορθόδοξη θρησκεία αποτελεί ένα από τα σηµαντικά χαρα-

κτηριστικά του λαού µας, που αντικατοπτρίζει τις δυνατότητες,
την ψυχοσύνθεση ολόκληρης της κοινωνίας και εντέλει απεικο-
νίζει τα χαρακτηριστικά του λαού µας. 

Αν, λοιπόν, η ορθόδοξη πίστη δεν είναι απλώς και µόνο σύνολο
γνώσεων και δογµάτων, αλλά πολύ περισσότερο τρόπος ζωής
και δράσης, τότε δεν υπάρχει κανένας απολύτως κίνδυνος και
απειλή από τη συνύπαρξη µε άλλες θρησκευτικές κοινότητες.
Εξάλλου, σε καµµία περίπτωση δεν θα επιτρέψουµε το παρόν νο-
µοσχέδιο να γίνει φερέφωνο και µέσο εξυπηρέτησης συγκεκρι-
µένων θρησκευτικών οµάδων και των σκοπιµοτήτων τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες,
έχουµε την πεποίθηση ότι όλες οι θρησκευτικές κοινότητες πρέ-
πει να απολαµβάνουν το δικαίωµα της ελευθερίας από το κρά-
τος, καθώς και της δυνατότητας για νοµική οργάνωση σύµφωνα
µε τα πιστεύω και τις επιθυµίες των οπαδών τους. 

Φυσικά, το νοµικό πλαίσιο της οργάνωσης των θρησκευτικών
κοινοτήτων οφείλει να σέβεται τους νόµους και τους κανόνες
µιας δηµοκρατικής και ευνοµούµενης κοινωνίας και να µην προ-
σβάλλει τα χρηστά ήθη. 

Υπό την έννοια αυτή, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ένα ση-
µαντικό βήµα για την εφαρµογή της αρχής της ισότητας απέ-
ναντι σε όλες τις θρησκευτικές κοινότητες στην Ελλάδα, χωρίς
να παρακάµπτεται ούτε η έννοµη τάξη, αλλά ούτε και η εύρυθµη
λειτουργία της κοινωνίας µας. Ταυτόχρονα, ανταποκρίνεται στις
απαιτήσεις που επιβάλλουν οι σύγχρονες κοινωνικές συνθήκες
και τα δεδοµένα της εποχής.

Έχουµε επιπλέον την πεποίθηση ότι το παρόν σχέδιο νόµου
δεν έχει στόχο να αφαιρέσει δικαιώµατα ούτε και να µεροληπτήσει
υπέρ της µίας θρησκευτικής κοινότητας ή της άλλης. Αντιθέτως,
η χώρα µας µέσω του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων
βρίσκεται στην ευχάριστη θέση να παρασκευάζει για πρώτη φορά
ένα νοµικό πλαίσιο οργάνωσής τους και να παρέχει τη δυνατότητα
σε όποια θρησκευτική κοινότητα το επιθυµεί να ενταχθεί σε αυτό.
Με άλλα λόγια, δίνει την ελευθερία επιλογής του τρόπου οργάνω-
σης και λειτουργίας τους στη βάση της αρχής της ισότητας και
της άρσης των διακρίσεων, φυσικά στο πλαίσιο υπακοής στους
νόµους του κράτους. 

Απ’ όλα αυτά, προκύπτει ότι στόχος του νοµοσχεδίου δεν είναι,
λοιπόν, ο διαχωρισµός και οι αντιπαραθέσεις στους κόλπους της
κοινωνίας. Στόχος είναι η ειρηνική συνύπαρξη όλων των θρη-
σκευτικών κοινοτήτων που ζουν και δραστηριοποιούνται στη
χώρα µας. 

Υποχρέωση όλων µας είναι να διασφαλίσουµε ότι δεν θα εξυ-
πηρετηθούν τα συµφέροντα και οι σκοπιµότητες συγκεκριµένων
θρησκευτικών οµάδων, αλλά ότι το παρόν σχέδιο νόµου θα τη-
ρήσει τις αρχές της ίσης µεταχείρισης και της ισονοµίας και θα
κρατήσει ίσες αποστάσεις από όλες. 

Είναι, φυσικά, γεγονός αδιαµφισβήτητο ότι η συντριπτική πλει-
οψηφία των Ελλήνων πολιτών έχουν ασπαστεί την ορθόδοξη χρι-
στιανική θρησκεία, η οποία αποτελεί την επικρατούσα και ως εκ
τούτου την επίσηµη θρησκεία του κράτους, χωρίς αυτό να ση-
µαίνει την έλλειψη σεβασµού και αναγνώρισης των υπολοίπων
θρησκειών. Οι Έλληνες, ως λαός χαρακτηριζόµαστε για τη θρη-
σκευτική µας οµοιογένεια λόγω της ελληνορθόδοξης πίστης.
Όµως, σε καµµία περίπτωση δεν αποδεχόµαστε το δογµατισµό,
το θρησκευτικό ρατσισµό, τις στείρες ιδεοληψίες και τη µισαλ-
λοδοξία. Η ελεύθερη και ανεµπόδιστη άσκηση θρησκευτικών κα-
θηκόντων είναι αναφαίρετο δικαίωµα όλων των πολιτών που ζουν
σε µια δηµοκρατική χώρα. Ο σεβασµός στη θρησκευτική διαφο-
ρετικότητα εκτός από συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα
(άρθρο 13 του Συντάγµατος) είναι, επίσης, ένδειξη υψηλού
ήθους, συστήµατος αξιών και κοινωνικού πνεύµατος. 

Σηµαντικό κοµµάτι του νοµοσχεδίου είναι η σύσταση του Επο-
πτικού Συµβουλίου Μουσουλµανικών Ιεροσπουδαστηρίων Θρά-
κης, το οποίο θα έχει το ρόλο συµβουλευτικού οργάνου και θα
αναφέρεται στον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων για όλα
τα αρµόδια θέµατα που έγκεινται στη µουσουλµανική εκπαί-
δευση. Η αναβάθµιση του µουσουλµανικού εκπαιδευτικού συ-
στήµατος δεν συνεπάγεται αυτόµατα και ισοπέδωση ή
αποστέωση της ελληνικής εκπαίδευσης και του ορθοδόξου χρι-
στιανικού πνεύµατος. Η κίνηση αυτή έχει καθαρά διευρυµένο εκ-
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παιδευτικό χαρακτήρα, εναρµονισµένο µε την πολυσυλλεκτική
κοινωνία στην οποία ζούµε. 

Ο ρόλος του όπως προανέφερα, θα είναι συµβουλευτικός και
θα εισηγείται στον εκάστοτε Υπουργό Παιδείας θέµατα που θα
άπτονται στα ζητήµατα θρησκευτικής εκπαίδευσης της µουσουλ-
µανικής µειονότητας της Θράκης, όπως το πρόγραµµα σπουδών
των µουσουλµανικών ιεροσπουδαστηρίων, θέµατα σχετικά µε τη
φοίτηση και τις εγγραφές των µαθητών, τη συγγραφή βιβλίων
και λοιπά συναφή θέµατα, που διαµορφώνουν την εκπαιδευτική
θρησκευτική λειτουργία. Επίσης, θα είναι αρµόδιο για το συντο-
νισµό διάφορων επιµορφωτικών δραστηριοτήτων και την εκπό-
νηση επαγγελµατικών προγραµµάτων, µε στόχο την περαιτέρω
καλλιέργεια και ανάπτυξη των εκπαιδευτικών. 

Η πολιτεία οφείλει να σέβεται το διαφορετικό θρησκευτικό χα-
ρακτήρα και την ίδια στιγµή να επιδιώκει την ισότιµη ένταξη στη
γενική εκπαίδευση των µουσουλµάνων της Θράκης, χωρίς να
χρειάζεται οι µαθητές των σχολείων αυτών να απευθύνονται σε
χώρες του εξωτερικού, για να προχωρήσουν στις σπουδές τους.
Μια κοινωνία µε εκπαιδευτικό σύστηµα διευρυµένο και δηµοκρα-
τικό έχει χρέος την καθολική αποδοχή στους κόλπους της όλων
των διαφορετικών οµάδων που επιθυµούν να µετάσχουν στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση. Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο ενθαρρύ-
νουµε και τη σύσταση του Εποπτικού Συµβουλίου Μουσουλµα-
νικών Ιεροσπουδαστηρίων Θράκης.

Στο ίδιο θετικό πνεύµα κινείται και η απόφαση ίδρυσης κατεύ-
θυνσης µουσουλµανικών σπουδών στο Τµήµα Θεολογίας του
Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης. Όπως είπα, πρό-
κειται για κατεύθυνση του Τµήµατος Θεολογίας και όχι για ξε-
χωριστή σχολή. Το αντικείµενο των σπουδών θα σχετίζεται µε
την αµερόληπτη και αναλυτική µελέτη του Ισλάµ και θα αναδει-
κνύει την µακραίωνη συνύπαρξη χριστιανών και µουσουλµάνων
µέσω των γεγονότων που έχουν διαδραµατιστεί στην ιστορική
πορεία των δύο αυτών θρησκειών. Οι απόφοιτοι, λοιπόν, θα είναι
θεολόγοι µε ειδίκευση στα θέµατα ισλαµικού δόγµατος, όπως
άλλωστε συµβαίνει και σε άλλα κράτη όπως είναι η Αγγλία, ο Λί-
βανος, η Αυστραλία και η Ολλανδία. 

Επιπλέον, η προσφορά θα έχει και κοινωνικό περιεχόµενο. Ένα
άρτιο εκπαιδευτικό σύστηµα εξαλείφει συναισθήµατα κοινωνικής
και θρησκευτικής έπαρσης και αναδύει την ισονοµία, το σεβασµό
στη διαφορετικότητα και την κοινωνική αξιοπρέπεια. 

Ολοκληρώνοντας τη σηµερινή τοποθέτησή µου, επισηµαίνω
για άλλη µια φορά τη θετική προοπτική του νοµοσχεδίου που
ακολουθεί τον ευρωπαϊκό δρόµο σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα θρη-
σκευτικής οργάνωσης των κοινοτήτων και της ελεύθερης άσκη-
σης θρησκευτικών δικαιωµάτων. Σεβόµαστε ακόµα και τις
αντικρουόµενες απόψεις που µε υπερβάλλοντα ζήλο κάνουν
λόγο για αφανισµό του ελληνισµού και της ορθοδοξίας, αλλά
υποστηρίζουµε ότι το παρόν νοµοσχέδιο στοχεύει στην κάλυψη
νοµοθετικών κενών, τα οποία σε καµµία περίπτωση δεν υποβαθ-
µίζουν την αξία του ορθόδοξου χριστιανικού πνεύµατος. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι ψηφίζοντας το σηµερινό νοµοσχέδιο συµ-
βάλλουµε στην προώθηση της ειρηνικής συνύπαρξης όλων των
θρησκευτικών οµάδων που δραστηριοποιούνται στην ελληνική
κοινωνία. Εποµένως, τόσο η κοινωνία µας, όσο και η εικόνα της
χώρας µας στο εξωτερικό, µόνο να επωφεληθεί µπορεί από την
ψήφιση του σχεδίου νόµου. Είναι µια ιστορική στιγµή, την οποία
οφείλουµε όλοι να σεβαστούµε, καθώς εξοµαλύνεται επιτέλους
το χρόνιο ζήτηµα των σχέσεων του ελληνικού κράτους µε όλες
τις θρησκευτικές κοινότητες, ενώσεις και µειονότητες. 

Διατηρώντας ενδοιασµούς επί συγκεκριµένων άρθρων στα
οποία θα τοποθετηθώ αύριο διεξοδικά, εκφράζω τη γενικότερη
υποστήριξή µου επί του νοµοσχεδίου. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Κουκούτσης. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είπαµε και στην επιτροπή και επαναλαµβάνουµε και τώρα ότι

το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί, εκτός από νοµικό εξάµβλωµα-
έκτρωµα, την αρχή του τέλους της όποιας κοινωνικής ειρήνης
υπήρχε και είχε διατηρηθεί µέχρι σήµερα στα θρησκευτικά ζη-

τήµατα στη χώρα µας. Το νοµοσχέδιο αυτό, που όπως όλα τα
κρίσιµα ζητήµατα, έρχεται σε Τµήµα Διακοπής Εργασιών της
Βουλής, θα αποτελέσει την αρχή του τέλους της θρησκευτικής
αθωότητας. 

Μια απούσα Ιερά Σύνοδος, ιεράρχες στην πλειοψηφία τους
κλεισµένοι στα του οίκου τους και στις κονόµες τους, µια ξενό-
δουλη και εντολοδόχος Κυβέρνηση και ένας λαός σε οικονοµική
δυσπραγία, είναι το καταλληλότερο µείγµα για τη δηµιουργία
µιας εκρηκτικής κοινωνικής κατάστασης, η οποία θα ενθαρρύνει
τις έριδες µεταξύ των δεκάδων κοινοτήτων, που ζουν νόµιµα ή
παράνοµα στην Ελλάδα. 

Εδώ µιλάµε για ένα φιλοσοφικό δοκίµιο που συνέγραψε ο συν-
τάκτης της αιτιολογικής έκθεσης του νοµοσχεδίου. Δεν απαντάει
σε καµµία από αυτές τις εύλογες αιτιάσεις. Αναφέρει κάποιες
αµφισβητούµενες νοµικά συνταγµατικές θεωρίες, σε σχέση µε
την ανελευθερία της θρησκευτικής συνειδήσεως, χωρίς όµως να
εισαγάγει το συνταγµατικό προβληµατισµό στην ελληνική πραγ-
µατικότητα. 

Με άλλα λόγια, προσπαθεί να µεταφυτεύσει στην ελληνική
πραγµατικότητα ξένες διατάξεις και όχι αυτούσιες, αλλά χειρό-
τερες από το πρωτότυπο. Είναι η ίδια λογική που τηρεί η Κυβέρ-
νησή σας µε τους φορολογικούς νόµους που έρχονται στα
αγγλικά και τους µεταφράζετε. Από ποιες χώρες µεταφέρατε
αυτές τις ρυθµίσεις που θα ψηφίσετε σήµερα; Να µας το πείτε
να βρούµε το πρωτότυπο, γιατί η µετάφραση που έχετε κάνει,
εκτός από «ελεύθερη», είναι και επικίνδυνη για τη χώρα. 

Το νοµοσχέδιό σας αποφεύγει µε αόριστο τρόπο να αναφερ-
θεί σε συγκεκριµένα ερωτήµατα που τίθενται από την ανάγνωσή
του. Μας αναφέρει συνοπτικά τι συµβαίνει σε πολλές χώρες,
χωρίς όµως να εξαντλήσει το γιατί έχει νοµοθετηθεί έτσι και µε
ποιον τρόπο η ιστορική πραγµατικότητα κάθε χώρας έχει άµεση
σχέση µε τη θρησκευτική θεώρηση. 

Ακόµα κι εκεί, όµως, κάνει λάθος. Γιατί, ενώ θέλει να συνηγο-
ρήσει υπέρ της άκρατης φιλελευθεροποίησης των θρησκευτικών
θεσµών, παραλείπει να αναφέρει το σηµαντικότερο όλων, ότι δη-
λαδή σε καµµία, µα καµµία από τις χώρες-πρότυπα δεν ισχύει,
δεν επιτρέπεται να αποκτούν δικαιώµατα οι παράνοµα διαµένον-
τες στη χώρα. Αυτό ακριβώς εισηγείται η Κυβέρνησή σας για τη
χώρα µας. 

Πού είναι εκείνο το «ζήτω η Ελλάδα, ζήτω η θρησκεία, ζήτω η
Νέα Δηµοκρατία του 1980», κύριε Υπουργέ; Κολοκύθια τούµ-
πανα. Έµεινε µόνο η Νέα Δηµοκρατία. 

Με το κατάπτυστο αυτό νοµοσχέδιο βάζετε δυναµίτη στα θε-
µέλια της ίδιας της κοινωνίας. Αναµοχλεύετε πάθη, αναζωπυρώ-
νετε θρησκευτικές έριδες και δηµιουργείτε εστίες έντασης και
εχθρότητας. Χρησιµοποιώντας, δε, ως πρόσχηµα τα άρθρα 12
και 13 του Συντάγµατος, κάνετε πως ξεχνάτε ότι το δικαίωµα του
συνερίζεσθαι και του συνέρχεσθαι δεν απονέµεται σε παράνο-
µους αλλοδαπούς, αλλά µόνο σε Έλληνες πολίτες. 

Θα αρκούσε να διαβάσετε τις ρητές διατάξεις του Συντάγµα-
τος στα άρθρα 11 και 12 για να το καταλάβετε. Θα σας το δια-
βάσουµε εµείς, γιατί είναι γεγονός ότι µε το Σύνταγµα δεν τα
πάτε καλά, αφού έχετε καταπατήσει κάθε έννοια της συνταγµα-
τικής νοµιµότητας, προς χάριν των εντολέων σας. 

Ακούστε τι λέει το άρθρο 11, παράγραφος 1: «Οι Έλληνες
έχουν το δικαίωµα να συνέρχονται ήσυχα και χωρίς όπλα». Ακού-
στε τι λέει το άρθρο 12, παράγραφος 1: «Οι Έλληνες έχουν το
δικαίωµα να συνιστούν ενώσεις και µη κερδοσκοπικά σωµατεία,
τηρώντας τους νόµους». 

Έτσι, ο συντάκτης του νοµοσχεδίου σας, σύµφωνα µε τις εν-
τολές που έχει λάβει, φτιάχνει ένα νοµικό πουλόβερ, που µπο-
ρούµε πανεύκολα να το ξηλώσουµε, να το µακρύνουµε, να το
κοντύνουµε και δικαστικά και πολιτικά, όταν αποφασίσουµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ)

Αρκεί να µην είναι πολύ αργά. Αρκεί τότε να µην έχει κατα-
στραφεί κάθε έννοια κοινωνικής ειρήνης. 

Τι κάνετε, λοιπόν; Αποφασίζετε να ασχοληθείτε µε το να ορί-
σετε την θρησκευτική κοινότητα χωρίς κανένας να σας το έχει
ζητήσει. 

Ας απευθυνθώ στον ελληνικό λαό τουλάχιστον!

3786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



Αυτό το κάνετε µε έναν σκοπό: για να βάλετε από το παρά-
θυρο, µέσω της θρησκευτικής κοινότητας, λαθροµετανάστες στο
παιχνίδι της διεκδίκησης ταυτότητας. Έτσι δηµιουργείται µια
πλασµατική οντότητα –λέει, «θρησκευτική κοινότητα»- που απο-
τελείται τουλάχιστον από τριακόσιους οµοϊδεάτες οποιασδήποτε
υπαρκτής ή ανύπαρκτης αίρεσης και δόγµατος, που αποκτά µε
µια διαδικασία, χωρίς κανέναν σχεδόν έλεγχο, εκούσια δικαιοδο-
σία του µονοµελούς, νοµική προσωπικότητα, δηλαδή κυρίως δι-
καιώµατα, αλλά υποχρεώσεις ανύπαρκτες.

Αυτή η κοινότητα µπορεί να συναθροίζεται, µπορεί να φτιάχνει
ναούς, κτήρια, να παίρνει χρηµατοδοτήσεις, να παρεµβαίνει στα
πολιτικά πράγµατα, να κάνει ανακοινώσεις, να εκδίδει οτιδήποτε
άλλο, ό,τι επιτρέπεται τέλος πάντων στα νοµικά πρόσωπα. Επο-
µένως, διά µέσου αυτής αποκτούν τα ίδια δικαιώµατα και όσοι
µέχρι χθες παράνοµοι δεν είχαν κανένα από αυτά ή έστω τα είχαν
περιορισµένα ως ατοµικά, ως φυσικά πρόσωπα.

Χαρακτηριστικό του ότι δράτε ύπουλα και µε σκοπό να επιτύ-
χετε την αποσάθρωση της κοινωνίας είναι ότι επιτρέπετε οι τρια-
κόσιοι να είναι παράνοµοι. Δεν το λέτε ευθέως. Το λέτε όµως
έµµεσα. Δηλαδή, ότι µόνο ο θρησκευτικός τους ηγέτης, ο λει-
τουργός, ο ψευτοπαπάς, σαµάνος ή µάγος της φυλής Μπούα-
Μπούα πρέπει να έχει νόµιµη διαµονή στη χώρα. Για τους
υπόλοιπους γιατί δεν απαιτείται; Πού το είδατε αυτό να συµβαί-
νει σε οποιαδήποτε άλλη χώρα της υφηλίου; Μόνο στο ελλαδι-
στάν!

Το σχέδιό σας, λοιπόν, είναι να βάλετε στο παιχνίδι όλες τις
«κοινότητες» σε βάρος της πλειοψηφίας των Ελλήνων. Αντί να
πάρετε µαθήµατα από τα τεκταινόµενα σε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες µε τις ισλαµιστικές θρησκευτικές οµάδες και από τις εν-
τάσεις και τα εγκλήµατα που λαµβάνουν χώρα ανάµεσά τους,
αφήνετε το πεδίο ελεύθερο σε όλους.

Το περίφηµο τζαµί του Καµίνη, της Ρεπούση, αλλά και του Βο-
ρίδη είναι σουνιτικό. Το ξέρετε; Αυτό είναι διάκριση κύριε
Υπουργέ. Οι άλλοι; Οι σαλαφιστές, οι σιίτες, οι άλλες σέκτες δεν
έχουν το δικαίωµα να έχουν και αυτοί το τζαµί τους; Γιατί να είναι
σουνιτικό; Δεν το κατάλαβα. Πώς θα δικαιολογηθείτε στα άλλα
παιδιά του Ισλάµ; Πώς θα δικαιολογήσετε αυτή τη διάκριση;
Γιατί; Αυτούς τους αγαπάτε περισσότερο από τους άλλους λα-
θροµετανάστες; Μήπως επειδή είναι περισσότεροι; Βλέπετε, λοι-
πόν, πως η δικαιολογητική σας βάση είναι σαθρή και έρµαια σαν
το νοµικό σας πλαίσιο.

Ας δούµε, λοιπόν, κάποιες επίµαχες διατάξεις, λίγο πιο ανα-
λυτικά. Με τα δύο πρώτα άρθρα ορίζεται για πρώτη φορά νοµικά
-όπως είπαµε παραπάνω- η έννοια της θρησκευτικής κοινότητας.
Και αυτό γίνεται, όχι γιατί υπάρχει κανένα πρόβληµα αν δεν ορι-
στεί -παραδείγµατος χάριν τι έπαθε κάποιος που δεν ορίζεται
πουθενά νοµικά η έννοια «κοινωνία», «ειρήνη», «αγάπη»;- αλλά ο
λόγος που το κάνετε είναι ακριβώς επειδή, αν δεν οριστεί, δεν
θα µπορούν να συµπεριληφθούν σε αυτή όλοι εκείνοι που επιθυ-
µούν να τους αποδώσετε συγκεκριµένα νοµικά δικαιώµατα. 

Έτσι θεωρείτε ότι η θρησκευτική κοινότητα είναι ικανός αριθ-
µός φυσικών προσώπων µε συγκεκριµένη σχετική οµολογία, µό-
νιµα εγκατεστηµένο σε ορισµένη γεωγραφική περιοχή, οι οποίοι
µπορούν να αποκτήσουν νοµική προσωπικότητα, δηλαδή, οντό-
τητα να παρεµβαίνουν στα δρώµενα της χώρας, όταν είναι του-
λάχιστον τριακόσια άτοµα. Ζωή σε µας!

Αν κάνετε ένα κόπο να ξαναδιαβάσετε τα παραπάνω, θα αντι-
ληφθείτε εύκολα δύο πράγµατα. 

(Θόρυβος στα υπουργικά έδρανα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ, κύριε Υπουρ-

γέ.
Σας προσέχει, κύριε συνάδελφε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Πρώτον, για να θεωρηθεί κά-

ποιος ότι ανήκει σε κάποια τέτοια κοινότητα δεν απαιτείται να
είναι νόµιµος κάτοικος, αλλά µόνο να κατοικεί σε ορισµένη πε-
ριοχή -παραδείγµατος χάριν στον Άγιο Παντελεήµονα, στη
Θήβα, στη Φλώρινα- και να συγκεντρώσει άλλους διακόσιους
ενενήντα εννέα σαν και αυτόν, εκ των οποίων ο ένας τουλάχιστον
να δηλώσει θρησκευτικός λειτουργός, ιερουργός ή ποιµένας. Γι’
αυτόν µόνο απαιτείται να διαµένει µόνιµα.

Σας παρακαλώ, κύριε Σαµπαζιώτη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας προειδοποίησα.
Εσείς δεν πήρατε χαµπάρι.

Παρακαλώ, συνεχίστε, κύριε Κουκούτση.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Δεύτερον, ότι µε αυτό το νοµικό

κεκτηµένο, το οποίο πιστοποιείται από µια διαδικασία που δεν
αποτελεί εχέγγυο σοβαρής δικανικής κρίσης –εκούσια δικαιοδο-
σία-, η κοινότητα αυτή, αναγνωρισµένη πλέον, αποκτά συγκεκρι-
µένα δικαιώµατα, όπως ίδρυση ναού, δικαίωµα συνάθροισης,
διδασκαλίας, απόκτηση κεφαλαίων κ.λπ. και διά µέσου αυτής τα
άτοµα τα οποία συµµετέχουν σε αυτήν. Αν αυτό δεν είναι έµµεση
νοµιµοποίηση των παράνοµων, τι είναι;

Εποµένως αυτό που κάνετε εδώ είναι για άλλη µια φορά να κα-
ταπατάτε ευθέως τη ρητή διάταξη του άρθρου 12 του Συντάγµα-
τος, που επιτρέπει τη δυνατότητα απόκτησης τέτοιου δικαιώµατος
για σύσταση κάθε είδους ενώσεως αποκλειστικά σε Έλληνες πο-
λίτες. 

Στο ακατάλληλο αυτό επιχείρηµα, που δεν αποτελεί προϊόν
φαντασίας ή εµµονής, αλλά γραµµατικής ερµηνείας του Συντάγ-
µατος, η αιτιολογική έκθεση απαντάει µε µια νοµική –ας που επι-
τραπεί η έκφραση, κύριε Γενικέ- ντρίµπλα. Αναφέρει στη σελίδα
28 ότι το δικαίωµα του συνεταιρίζεσθαι, σύµφωνα µε τη νοµολο-
γία των δικαστηρίων, έχει αναγνωριστεί και στους αλλοδαπούς
βάσει διεθνών συµβάσεων. 

Όµως η νοµολογία που παραθέτετε όχι µόνο δεν είναι πάγια,
όπως λέτε, αλλά αποτελείται από µεµονωµένες αποφάσεις πρω-
τοδικείων –ούτε καν εφετείων- και ασφαλώς δεν έχει κριθεί
ακόµα από τον Άρειο Πάγο. Εποµένως ούτε πάγια νοµολογία
είναι, όπως ψευδώς αναφέρεται, ούτε ακόµα περισσότερο µη αµ-
φισβητήσιµη. 

Όµως ψεύδεστε και σε κάτι ακόµα, στο ότι ακόµα και αυτή η
νοµολογία που αναφέρετε δεν αφορά παράνοµους αλλοδαπούς,
παρά µόνο αλλοδαπούς που έχουν νοµίµως ενταχθεί και διαβι-
ούν στην Ελλάδα. 

Το µέγεθος δε της απάτης, προκειµένου να περάσει η στρεβλή
και απαράδεκτη νοµική σας άποψη, ενισχύεται από το γεγονός
ότι έχετε επικαλεστεί ακόµα και πρωτοβάθµια απόφαση του Μο-
νοµελούς Πρωτοδικείου Αθηνών που αναφέρεται σε σύσταση
σωµατείου από Βορειοηπειρώτες. 

Εκεί, λοιπόν, το πρωτοδικείο έκρινε ότι οι Βορειοηπειρώτες
µπορούν να συστήσουν ένωση, παρ’ ότι δεν έχουν την ελληνική
υπηκοότητα, έχουν όµως την ελληνική εθνικότητα. Μόνο το γε-
γονός ότι επικαλεστήκατε τέτοια απόφαση στην επίσηµη αιτιο-
λογική έκθεση σας καθιστά καταγέλαστους και αποκαλύπτει
ποιες είναι οι πραγµατικές προθέσεις σας. Πρόκειται για την υπ’
αριθµόν 4300/1996 απόφαση του µονοµελούς πρωτοδικείου, που
την καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κουκούτσης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίαςς και Πρακτικών της Βουλής)

Εποµένως αποδείξαµε ότι όχι µόνο δεν σας ενδιαφέρει να σε-
βαστείτε τα θρησκευτικά δικαιώµατα των αλλοδαπών που κατοι-
κούν στην Ελλάδα, αλλά –αντίθετα- θέλετε να αποδώσετε
έµµεσα δικαιώµατα στους παρανόµως διαβιούντες στην Ελλάδα
για τους λόγους που εσείς ξέρετε.

Η διαδικασία δε που επιλέξατε να το κάνετε σας εκθέτει. Η
εκούσια δικαιοδοσία, όπως καλώς γνωρίζουν οι νοµικοί, είναι µία
διαδικασία ελάχιστων εγγυήσεων δικαστικής έρευνας. Δηλαδή,
σε αυτήν τη διαδικασία υπάγονται οι πιο εύκολες και οι πιο ανώ-
δυνες αστικές υποθέσεις, όπως τα συναινετικά διαζύγια, η ανα-
γνώριση δικαστικής συµπαράστασης στα σωµατεία κ.λπ.. 

Θέλοντας, λοιπόν, να δώσετε το άλλοθι της δικαστικής διερεύ-
νησης της υπόθεσης της θρησκευτικής κοινότητας αφήνετε έναν
πρωτοδίκη να βγάλει τα κάστανα από τη φωτιά, δηλαδή να τα
βάλει κυριολεκτικά µε θεούς και δαίµονες από κάθε οργανωµένη
κοινότητα αλλοδαπών που θα ζητάει να της αναγνωρίσει τα θρη-
σκευτικά δικαιώµατα. 

Ουσιαστικά, αυτό που σας ενδιαφέρει δεν είναι η ουσία, αλλά
ο τύπος. Ξεγελάτε την κοινή γνώµη διαφηµίζοντας τη δικαστική
διαδικασία, η οποία όµως είναι προσχηµατική, εύκολη και χωρίς
κανένα εχέγγυο σοβαρότητας, έστω και αν σε αυτήν µπορεί να
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παρέµβει η πολιτεία, κάτι που ποτέ δεν πρόκειται να το κάνει,
όπως ποτέ δεν έχει παρέµβει για τη σφράγιση των τριακοσίων
και άνω παράνοµων τζαµιών που λειτουργούν στη χώρα µας.

Είστε µια Κυβέρνηση «Δεξιάς» -γιατί και το ΠΑΣΟΚ τι είναι, σο-
σιαλισµός λέει- έχετε όµως µια αριστερή ιδεοληψία σε σχέση µε
το θρήσκευµα και αυτό αποκαλύπτεται από το εξής: Όταν επι-
καλείστε τη νοµοθεσία που επικρατεί σε άλλες χώρες, κρίνετε
ως αντισυνταγµατική τη ρύθµιση στον ρωσικό νόµο, που προβλέ-
πει τη δυνατότητα αναγκαστικής διάλυσης θρησκευτικής κοινό-
τητας που έχει αποκτήσει νοµική προσωπικότητα, εφόσον αυτή
παραβιάζει το Σύνταγµα και τους νόµους. 

Αντίθετα, κρίνετε συνταγµατικό να παραβαίνετε, όπως προ-
είπα, τη ρητή –το τονίζω, ρητή- διάταξη του άρθρου 12 σε σχέση
µε την ιθαγένεια εκείνων που σχηµατίζουν νοµικές ενώσεις. Το
Σύνταγµα το έχετε δει σαν ακορντεόν, σαν ξεχείλωµα, κάτι που
το αποδεικνύετε µε την κάθε ευκαιρία. Δεν θα προχωρήσω άλλο,
για τα άρθρα θα µιλήσουµε αύριο.

Επίσης θα ήθελα να πω στον κ. Λοβέρδο ότι µου είχε υποσχε-
θεί πως σήµερα θα µιλάγαµε και για την περίφηµη εβραϊκή φο-
ρολόγηση στην Ελλάδα, δηλαδή για την πέτσια. Σε αυτό θα
αναφερθεί ο συναγωνιστής κ. Αρβανίτης εκτενέστερα –µιας και
είναι το ατού του, αφού είναι και γνώστης του αντικειµένου- και
ελπίζω να πάρουµε πειστικές απαντήσεις από την τοποθέτηση
του Υπουργού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει η ειδική

αγορήτρια της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Μαρία Ρεπούση.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητάµε

σήµερα επιχειρεί να επιλύσει ένα πρόβληµα που ταλαιπωρούσε
για πάρα πολλά χρόνια πολλές θρησκευτικές κοινότητες που λει-
τουργούσαν και εξακολουθούν να λειτουργούν στη χώρα µας. Ο
νόµος δεν αναγνώριζε στις κοινότητες αυτές νοµική προσωπικό-
τητα συµβατή µε τη φυσιογνωµία και το έργο τους. Η µόνη νο-
µική µορφή που µπορούσαν να έχουν ήταν αυτή του σωµατείου,
µορφή περιοριστική και, όπως οι ίδιες οι θρησκευτικές κοινότη-
τες, οι ίδιοι οι φορείς, τονίζουν αλλά και η αιτιολογική έκθεση πα-
ραδέχεται, ασύµβατη και περιοριστική –ασύµβατη µε τη
θρησκευτικότητά τους και περιοριστική για το έργο τους. 

Η πρακτική αυτή συνιστούσε ταυτόχρονα µία διάκριση στη
χώρα µας, καθώς η Καθολική Εκκλησία της Ελλάδας, για παρά-
δειγµα, δεν είχε δικαίωµα να αιτηθεί µία νοµική προσωπικότητα
συµβατή µε το έργο της, ενώ ταυτόχρονα η Εκκλησία της Ελλά-
δας και οι ισραηλιτικές κοινότητες αναγνωρίζονταν ως νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Να θυµίσω εδώ –αν και το πρό-
βληµα δεν είναι ποσοτικό, αλλά ποιοτικό- ότι ο αριθµός των κα-
θολικών στην Ελλάδα εκτιµάται σήµερα στις τριακόσιες χιλιάδες.

Το παρόν σχέδιο νόµου πράγµατι, λοιπόν, επιλύει το πρόβληµα
αυτό, θεσµοθετώντας την έννοια του θρησκευτικού νοµικού προ-
σώπου για τις θρησκευτικές κοινότητες που επιθυµούν να λει-
τουργούν οργανωµένα και µε έναν τρόπο που να αντιλαµβάνεται
και να αναγνωρίζει το εσωτερικό δίκαιο της χώρας. 

Με αυτήν την έννοια, είναι θετικό και συµφώνησαν σε αυτό και
οι εκπρόσωποι των θρησκευτικών φορέων που κλήθηκαν στην
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων να εκφράσουν την άποψή
τους. Σηµειώνω εδώ ότι οι φορείς αυτοί, οι εκπρόσωποι, ήταν
αποκλειστικά εκπρόσωποι ορθόδοξων και καθολικών δογµάτων.
Δεν ήταν εκεί κανείς παρών εκπροσωπώντας τα ισλαµικά δόγ-
µατα που υπάρχουν στην Ελλάδα. 

Το πρόβληµα αυτό µέσα από το παρόν σχέδιο νόµου επιλύε-
ται, ωστόσο αυτό γίνεται µε συγκεκριµένο τρόπο, που δεν είναι
ουδέτερος και φέρει τη σφραγίδα της Κυβέρνησης του κ. Σα-
µαρά και του συγκεκριµένου Υπουργού Παιδείας που το εισηγεί-
ται. Φέρει, µε άλλα λόγια, µια βαθιά, συντηρητική σφραγίδα της
συγκεκριµένης Κυβέρνησης, γεγονός που επιβεβαιώθηκε πλή-
ρως και από την οµιλία της εισηγήτριας της Νέας Δηµοκρατίας,
η οποία αναλώθηκε στο µεγαλύτερο µέρος της οµιλίας της µε
το who is who των µελών της Εθνικής Ένωσης για τα Δικαιώµατα
του Ανθρώπου. Θέλω εδώ να σηµειώσω ότι δεν απαγορεύεται
κάποιος που είναι µέλος αυτής της επιτροπής –ο κ. Χριστόπου-
λος συγκεκριµένα, καθηγητής στο Πάντειο Πανεπιστήµιο- να

δραστηριοποιείται και πολιτικά. Από πού κι ως πού αυτό είναι
ασυµβίβαστο; 

Η οµιλία της εισηγήτριας της Νέας Δηµοκρατίας, κατά την
άποψή µου, εκφράζει τη σύγχυση του στίγµατος που εκπέµπει
σήµερα η Νέα Δηµοκρατία του κ. Σαµαρά. Από τη µια, διακηρυ-
κτικά, λέει ότι θέλει να είναι η συνέχεια της µεγάλης φιλελεύθε-
ρης, δηµοκρατικής παράταξης, που στοχεύει στον
εξευρωπαϊσµό της χώρας και στις αναγκαίες αλλαγές που χρει-
άζεται το θεσµικό µας πλαίσιο και από την άλλη κρατά την Ελ-
λάδα δέσµια της καθυστέρησης και των προκαταλήψεων, όπως
αυτή που αφορά την αναγνώριση της θρησκευτικής ελευθερίας
και της ισοτιµίας στα θρησκεύµατα. 

Καλώ και την εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας να µας πει ξε-
κάθαρα πώς θέλει την Ελλάδα η Νέα Δηµοκρατία. Τη βλέπει ένα
κράτος δικαίου που εγγυάται στους πολίτες της αλλά και σε κάθε
κάτοικο την ισοπολιτεία ή τη θέλει να καταδικάζεται διαρκώς από
το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων για παρα-
βιάσεις και διακρίσεις στα ανθρώπινα δικαιώµατα; Τη θέλει ένα
κράτος που τόσο η συνταγµατική όσο και η έννοµη τάξη εναρ-
µονίζονται προς τις κοινές συνταγµατικές παραδόσεις των Ευ-
ρωπαίων εταίρων ή να αποτελεί πάντοτε την εξαίρεση στους
κοινούς ευρωπαϊκούς κανόνες;

Αυτά είναι πολύ βασικά ερωτήµατα για τη φυσιογνωµία, για το
παρόν και το µέλλον του κράτους µας και της χώρας µας και όσο
δεν τα απαντά κανείς, δεν µπορεί να µιλά για διγλωσσία.

Γίνοµαι πιο συγκεκριµένη για το σχέδιο νόµου που συζητάµε
σήµερα. Κάθε πρόταση νόµου που επιδιώκει να ρυθµίσει τις σχέ-
σεις ανάµεσα στην πολιτεία και στις εκκλησίες οφείλει, κατά την
άποψή µου, να αποβλέπει αφ’ ενός τόσο στη βελτίωση της θρη-
σκευτικής ελευθερίας και ισότητας και αφ’ ετέρου να δηµιουργεί
τις προϋποθέσεις που θα επιτρέψουν τόσο στην Ορθόδοξη Εκ-
κλησία της Ελλάδος όσο και στις άλλες να αναπτυχθούν σε υγι-
είς βάσεις στη χώρα µας και να εκπληρώσουν την αποστολή
τους, απαλλαγµένες από τον ασφυκτικό εναγκαλισµό του κρά-
τους.

Το κάνει αυτό το παρόν σχέδιο νόµου; Κατά την άποψή µας,
το κάνει µε έναν συγκεκριµένο τρόπο, που αναιρεί στην πραγµα-
τικότητα το δικαίωµα της απαραβίαστης θρησκευτικής ελευθε-
ρίας και της ισότητας.

Πρώτον, αφήνει στην άκρη το ζήτηµα που καίει, δηλαδή το ζή-
τηµα µιας συνολικής ρύθµισης σε ισότιµη βάση ανάµεσα στις
σχέσεις πολιτείας και εκκλησιών. Αφήνει, λοιπόν, στην άκρη, στο
συρτάρι, την πρόταση που έκανε το αρµόδιο θεσµικό όργανο της
πολιτείας –εκτός και αν δεν θέλουµε θεσµικά όργανα, αν δεν θέ-
λουµε η πολιτεία να έχει θεσµικά όργανα τα οποία να γνωµοδο-
τούν, όπως είναι η Ελληνική Ένωση για τα Δικαιώµατα του
Ανθρώπου- µία πρόταση επεξεργασµένη, του 2005, που µε αί-
τηµα της πολιτείας είχε γίνει αντικείµενο επεξεργασίας από το
αρµόδιο θεσµικό όργανο, δεν τη συµβουλεύεται καθόλου, δεν
την λαµβάνει καθόλου υπ’ όψιν. Και όχι µόνο δεν την λαµβάνει
υπ’ όψιν, αλλά, όπως ειπώθηκε και στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων από την εκπρόσωπο αυτής της ένωσης, δεν συµβου-
λεύτηκε καθόλου το Υπουργείο Παιδείας το αρµόδιο θεσµικό όρ-
γανο της πολιτείας, προκειµένου να καταθέσει το παρόν σχέδιο
νόµου.

Θέλω εδώ να πω ότι αφήνει στην άκρη το σύνολο της πρότα-
σης, το οποίο, όπως στην αιτιολογική έκθεση τονίζεται, αναλαµ-
βάνει αυτήν την πρωτοβουλία και επιθυµεί να ξεκαθαρίσει ότι δεν
βάλλει κατά του θρησκευτικού αισθήµατος του ελληνικού λαού
ούτε αµφισβητεί τις παραδόσεις του. Επιδιώκει απλώς, σε έναν
κόσµο που εξελίσσεται µε ιλιγγιώδεις ρυθµούς, να συµβάλει
στην προσαρµογή ενός απαρχαιωµένου θεσµικού πλαισίου, που
γέννησε τα γνωστά προβλήµατα στις καινούργιες συνθήκες. Και
τούτο χωρίς αιφνιδιασµούς ούτε άλµατα που θα µπορούσαν εν-
δεχοµένως να προκαλέσουν φόβο, πόνο και τραύµατα στους πι-
στούς και στους θρησκευόµενους, αλλά µε ρεαλιστικές
προτάσεις για τις απολύτως αναγκαίες µεταβολές προς την πρό-
οδο και την εξέλιξη, πολύ περισσότερο όταν στην Ελλάδα –τονί-
ζει- τα δεδοµένα του προβλήµατος έχουν σε µεγάλο βαθµό
ανατραπεί την τελευταία δεκαπενταετία. 

Με το µεταναστευτικό ρεύµα που άλλαξε την όψη της ελληνι-
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κής κοινωνίας, επηρεάζοντας πλέον και τις βαθύτερες τοµές της,
η χώρα µας βλέπει όλο και περισσότερο τον εαυτό της όχι πια
ως µονοπολιτισµική και θρησκευτικά απολύτως οµοιογενή χώρα,
αλλά ως πολυπολιτισµική και θρησκευτικά διαφοροποιηµένη.
Πρόκειται για µία µεταβολή που, όπως σηµειώνεται στην εισηγη-
τική έκθεση, επιβάλλει αλλαγές οπτικής, κριτηρίων και µεθόδων,
για τις οποίες η παρούσα πρόταση ήθελε να αποτελέσει ένα
πρώτο, αλλά σταθερό βήµα.

Να τονίσω, επίσης, ότι η συγκεκριµένη πρόταση του αντίστοι-
χου θεσµικού οργάνου της πολιτείας κινούταν στην προοπτική
µιας σταδιακής απεξάρτησης Εκκλησίας και Κράτους και για
όσους είχαν αναλάβει την πρωτοβουλία αυτή, είχαν αναλάβει
αυτό το έργο, η προοπτική τους ήταν µία γενικευµένη απαίτηση
για διεύρυνση και εµβάθυνση των εγγυήσεων της ισοπολιτείας
και του κράτους δικαίου, έτσι ώστε η συνταγµατική και γενικό-
τερα η έννοµη τάξη της Ελλάδας να εναρµονιστεί µε τις κοινές
συνταγµατικές παραδόσεις. Αυτό, για την αποκατάσταση της
πρότασης, η οποία, όπως είπα, κινούταν στην προοπτική ενός
ήπιου καθεστώτος διακριτών ρόλων και όχι σε ένα καθεστώς
πλήρους διαχωρισµού Εκκλησίας και Κράτους.

Το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, αφήνει πρώτο στην άκρη όλο
αυτό το σκεπτικό και όλη τη συνολική θεώρηση αυτών των σχέ-
σεων, κάνοντας µία συγκεκριµένη επιλογή. Παίρνει ένα µέρος
αυτού του ζητήµατος των σχέσεων και το ρυθµίζει µε έναν συγ-
κεκριµένο τρόπο. 

Ας περάσουµε στην πραγµατικότητα στη ρύθµιση που επιβάλ-
λει. Συστατικό στοιχείο της θρησκευτικής ελευθερίας είναι η ισο-
πολιτεία και η ισότητα. Εδώ έχουµε, όχι δύο ούτε τρία, στην
πραγµατικότητα έχουµε τέσσερα καθεστώτα νοµικά. 

Το πρώτο είναι αυτό που έχουν οι µουφτείες. Τι είναι οι µου-
φτείες; Δηµόσιες υπηρεσίες. 

Το δεύτερο νοµικό καθεστώς είναι το νοµικό πρόσωπο δηµο-
σίου δικαίου που έχει η Εκκλησία της Ελλάδας και οι ισραηλιτικές
κοινότητες. 

Το τρίτο είναι το νοµικό καθεστώς που προτείνει το παρόν σχέ-
διο νόµου για τα υπόλοιπα θρησκεύµατα, τις θρησκευτικές κοι-
νότητες που αριθµούν πάνω από τριακόσια άτοµα –ελπίζω στην
επικράτεια- και που είναι το νοµικό καθεστώς ιδιωτικού δικαίου.
Δεν µας εξηγήθηκε ούτε από τον Υπουργό ούτε στην εισηγητική
έκθεση γιατί έχουµε εδώ δύο νοµικά καθεστώτα δηµοσίου και
ιδιωτικού δικαίου.

Και το τέταρτο –γιατί υπάρχει και τέταρτο- είναι αυτό της µη
αναγνώρισης θρησκευτικού νοµικού προσώπου. Στην Ελλάδα
λειτουργούν πάνω από ογδόντα δόγµατα. Από αυτά τα ογδόντα
και πλέον δόγµατα µε τις ρυθµίσεις του παρόντος σχεδίου
νόµου, µόνο δύο ή τρία µπορούν να αιτηθούν τη νοµική προσω-
πικότητα του θρησκευτικού νοµικού προσώπου. Όλα τα άλλα
αποκλείονται. Γιατί ακριβώς µπαίνει το όριο των τριακοσίων ατό-
µων και στην ουσία, θέτοντας το όριο αυτό, αναιρεί τον οικουµε-
νικό χαρακτήρα των θρησκειών, όλων των αναγνωρισµένων
θρησκειών, είτε πολυθεϊκών, είτε µονοθεϊκών, παραδοσιακών ή
µη, ενώ στην ίδια τη ρύθµιση του νόµου, για παράδειγµα, σε
άλλο άρθρο λέει ότι αν πέσουν κάτω από τα εκατό µέλη, τότε
αναιρείται η νοµική προσωπικότητα του νοµικού προσώπου ιδιω-
τικού δικαίου.

Μία άλλη διάκριση είναι ότι επεµβαίνει στα εσωτερικά των εκ-
κλησιαστικών κοινοτήτων, προσβάλλοντας στην πραγµατικότητα
το αυτοδιοίκητο της θρησκευτικής κοινότητας, ρυθµίζοντας µία
σειρά από πράγµατα στο άρθρο 2 και στο άρθρο 3 και ταυτό-
χρονα –πιστεύω ότι θα επανέλθουµε αύριο- έχει µία διάταξη για
τη διάλυση του θρησκευτικού νοµικού προσώπου, αν η λειτουρ-
γία του έχει καταστεί –λέει- παράνοµη, ανήθικη ή αντίθετη προς
τη δηµόσια τάξη.

Αυτοί είναι πάρα πολύ γενικόλογοι όροι, που θέτουν υποκει-
µενικά ζητήµατα για τη διάλυση των θρησκευτικών νοµικών προ-
σώπων. Εµείς και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
προτείναµε µία διάταξη που θα λέει ότι διαλύεται, εφόσον δεν
σέβεται τους νόµους και το Σύνταγµα του κράτους και υιοθετή-
σαµε και άλλη µία διατύπωση που υπάρχει στην πρόταση της
ΕΕΔΑ, σχετικά µε τον µισαλλόδοξο λόγο και τις αντίστοιχες πρα-
κτικές. Θεωρούµε, δηλαδή, ότι είναι λόγος µη αναγνώρισης θρη-

σκευτικής νοµικής προσωπικότητας, η µισαλλοδοξία είτε στο
λόγο είτε στο έργο και στην πρακτική κάποιας θρησκευτικής κοι-
νότητας.

Γι’ αυτούς βασικά τους λόγους πιστεύουµε ότι, ενώ το παρόν
σχέδιο νόµου επιχειρεί να επιλύσει ένα µακροχρόνιο πρόβληµα
που υπάρχει ισοτιµίας και άσκησης της θρησκευτικής ελευθε-
ρίας ανάµεσα στα διαφορετικά θρησκεύµατα που υπάρχουν στη
χώρα µας, το κάνει µε έναν τέτοιο τρόπο, που βάλλει ευθέως
κατά της θρησκευτικής τους ελευθερίας, για την οποία θεω-
ρούµε αναπόσπαστο µέρος την ισοπολιτεία και την ισοτιµία της
µεταχείρισης.

Σε ό,τι µας αφορά κάθε πρόσωπο, µα κάθε πρόσωπο -ακόµα
και ένα- έχει δικαίωµα να εκδηλώνει τις θρησκευτικές του πεποι-
θήσεις ατοµικά ή συλλογικά, δηµόσια ή κατ’ ιδίαν µε τη λατρεία,
µε την εκπαίδευση, την άσκηση των θρησκευτικών του καθηκόν-
των και τις τελετές. Επίσης έχει το δικαίωµα να αποσιωπά τις
θρησκευτικές του πεποιθήσεις και να τις µεταβάλλει ελεύθερα
και χωρίς τύπους. Το κράτος οφείλει από τη µεριά του να δια-
σφαλίσει την απόλυτη άσκηση της θρησκευτικής ελευθερίας και
να σέβεται εξίσου όλα τα θρησκεύµατα. 

Όλες, λοιπόν, οι θρησκευτικές ενώσεις που υπάρχουν στη
χώρα µας, εφόσον σέβονται τους νόµους και το Σύνταγµα της
χώρας και δεν έχουν µισαλλόδοξο λόγο και αντίστοιχες πρακτι-
κές, έχουν ίσα δικαιώµατα και υποχρεώσεις. Η απόλαυση δε των
ατοµικών, πολιτικών και κοινωνικών τους δικαιωµάτων δεν µπορεί
να εξαρτάται από τις θρησκευτικές πεποιθήσεις κανενός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει ο ειδικός

αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γιώργος
Λαµπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί να λύσει τα

ζητήµατα οργάνωσης των διαφόρων θρησκευτικών οµάδων σε
κοινότητες εκτός της Ορθόδοξης Εκκλησίας, της ισραηλιτικής
κοινότητας και των Μουφτειών της Θράκης.

Υπάρχει πρόβληµα; Υπάρχουν ζητήµατα που χρήζουν αντιµε-
τώπισης; Ασφαλώς και υπάρχουν. Το θέµα είναι πώς επιλύονται
και βεβαίως τι λύσεις προτείνονται. 

Εµείς, το Κοµµουνιστικό Κόµµα προσεγγίζουµε το προτεινό-
µενο νοµοσχέδιο στη βάση της θέσης µας για τις σχέσεις Κρά-
τους-Εκκλησίας στο πλαίσιο του διαχωρισµού Εκκλησίας και
Κράτους, έχοντας µάλιστα καταθέσει και στο παρελθόν πρόταση
νόµου στην οποία προβλέπονταν συγκεκριµένες ρυθµίσεις για
την αναγνώριση των θρησκευτικών ενώσεων-κοινοτήτων, θέση
που και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ στο παρελθόν δεν συ-
ζήτησαν και δεν συζητούσαν –όπως και τώρα- αλλά και άλλα κόµ-
µατα που το προέβαλλαν ως θέση-αίτηµα και βεβαίως πλέον δεν
αναφέρονται καν σε αυτό – ίσως γιατί δεν συνάδει µε την πορεία
προς τις κυβερνητικές καρέκλες. 

Όµως ποια ήταν και η ουσία αυτών των προτάσεων του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος; Η ουσία ήταν ότι ο έλεγχος του κράτους
πρέπει να περιοριστεί στη διακρίβωση των τυπικών προϋποθέ-
σεων, χωρίς να παρεµβαίνει στην εσωτερική οργάνωση των θρη-
σκευτικών ενώσεων. Μάλιστα προτείναµε συγκεκριµένη
διαδικασία: αίτηση είκοσι τουλάχιστον φυσικών προσώπων, που
συνοδεύονταν από συστατική πράξη και βεβαίως το καταστα-
τικό, υπογεγραµµένο από τους ιδρυτές τους, δηλαδή, ό,τι ισχύει
για τις ενώσεις προσώπων και τα σωµατεία. Ενώ για τη διάγνωση
του θρησκευτικού χαρακτήρα της θρησκευτικής ένωσης ή κοι-
νότητας –ή όπως αλλιώς θέλετε ονοµάστε τη- λαµβάνονταν ιδίως
υπ’ όψιν η διάρκεια και η ύπαρξη συγκροτηµένου θρησκευτικού
δόγµατος, ενώ αποκλειόταν η εγγραφή ενώσεων που διακήρυτ-
ταν ή ακολουθούσαν ή ακολουθούν µισαλλόδοξες πρακτικές.
Δεν λέµε ότι θα πρέπει να αναγνωρίζονται ως θρησκευτικές ενώ-
σεις οργανώσεις που κηρύττουν εγκληµατικούς σκοπούς.

Επίσης προβλεπόταν η δυνατότητα διαγραφής από το ειδικό
βιβλίο των θρησκευτικών ενώσεων όταν εξέλειπαν οι προϋποθέ-
σεις για την εγγραφή σύµφωνα µε όσα αναφερθήκαν προηγου-
µένως.

Μέχρι εκεί, λοιπόν, και η παρέµβαση του κράτους. Από εκεί
και πέρα να αποφασίζουν ελεύθερα οι θρησκευτικές ενώσεις για
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την εσωτερική οργάνωσή τους, όχι να τίθενται προϋποθέσεις και
όροι, οι οποίοι στην ουσία αποσκοπούν στον έλεγχο και τη χει-
ραγώγηση.

Έτσι γιατί, για παράδειγµα, προτείνετε στο νοµοσχέδιο –ακού-
στηκε και από τα άλλα κόµµατα και στην επιτροπή- τόσο µεγάλο
αριθµό υπογραφών –το λιγότερο τριακόσιες-, προκειµένου να γί-
νεται αναγνώριση της θρησκευτικής κοινότητας, όπως και το ζή-
τηµα της καθορισµένης γεωγραφικής περιοχής των ατόµων που
θα απαρτίζουν τη θρησκευτική κοινότητα;

Εδώ, για παράδειγµα, έχουµε άτοµα που ανήκουν σε διαφο-
ρετικά δόγµατα, µετανάστες κ.λπ.. Τι θα γίνει µε αυτούς όταν ο
αριθµός τους είναι µικρότερος των τριακοσίων; Είναι ή δεν είναι
απαγορευτικό; Ή, για να αναφερθούµε σε άλλο παράδειγµα, τι
είναι αυτή η γενική διάταξη περί αναστολής λειτουργίας θρη-
σκευτικών κοινοτήτων για λόγους δηµόσιας τάξης και ασφάλειας
που αναφέρεται στο νοµοσχέδιο;

Το ρωτήσαµε και στην επιτροπή δύο φορές, αλλά απάντηση
δεν πήραµε. Δεν µας είπε κάτι συγκεκριµένο ο Υπουργός. 

Όλοι µας το ξέρουµε ότι µε πρόσχηµα τη δηµόσια τάξη και
ασφάλεια µπορούν να γίνουν τα πάντα. Εάν δεν πρόκειται περί
θρησκευτικού δόγµατος, αλλά υποκρύπτονται άλλες εγκληµατι-
κές δραστηριότητες, ας αντιµετωπιστεί συγκεκριµένα στην πε-
ρίπτωση αυτή και όχι µε γενικές διατάξεις που χωρούν, βεβαίως,
τα πάντα.

Ένα άλλο παράδειγµα είναι το θέµα που αφορά στις διαδικα-
σίες και διατυπώσεις σύστασης, στο άρθρο 3 εν προκειµένω,
όπου τα µέλη-ιδρυτές µαζί µε την υπογραφή της συστατικής
πράξης θα πρέπει να καταθέτουν και τα πλήρη στοιχεία ταυτό-
τητας, κατοικίας κ.λπ.. Το ίδιο ισχύει για τις προϋποθέσεις που
µπαίνουν για τη θέση του ιερέα, καθώς προβλέπεται κατάθεση
βιογραφικού σηµειώµατος, από όπου θα προκύπτουν οι θρη-
σκευτικές σπουδές, ο τρόπος και ο χρόνος ανάδειξης, εκλογής,
επιλογής τους στη θέση κ.λπ.. Και, βεβαίως, θεωρούµε υπερβολή
την ανάρτηση στο διαδίκτυο της ιδιότητας του θρησκευτικού λει-
τουργού, όπως αναφέρεται και µέσα στο σχετικό άρθρο. Γιατί
να απαιτούνται τα ανωτέρω; 

Θα αναφέρω άλλο ένα παράδειγµα. Γιατί να παρεµβαίνει αυ-
τεπάγγελτα ο εισαγγελέας ή κατόπιν αιτήσεως του Υπουργού
Παιδείας και Θρησκευµάτων κατά τη συζήτηση της αίτησης για
αδειοδότηση της θρησκευτικής κοινότητας; Το ίδιο, βεβαίως, γί-
νεται –θα απαντήσετε ενδεχοµένως- και µε τα σωµατεία. Εµείς,
όµως, ήµασταν κατά αυτού. Ποιος είναι ο λόγος, λοιπόν; 

Ένα ακόµη παράδειγµα είναι το ζήτηµα της διάλυσης του θρη-
σκευτικού νοµικού προσώπου σε περίπτωση που τα µέλη του µέ-
νουν λιγότερα από εκατό. Γιατί να προβλέπεται αυτό; Μπορεί να
βρούµε ή να βρείτε έναν άλλον τρόπο, µία άλλη πρόταση. 

Έτσι, λοιπόν, συνοψίζοντας, µε βάση και τη θέση µας αυτή,
που εκφράστηκε και από την αρχή, και µε βάση και τις ανωτέρω
ενστάσεις –αν θέλετε- ή και τις ερωτήσεις, εµείς θα ψηφίσουµε
«παρών» στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο τροπολογίες
που έχει καταθέσει η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος. 

Η µία αφορά τον ενιαίο φόρο κατανάλωσης. Έχει να κάνει δη-
λαδή µε την εξίσωση ενιαίου φόρου κατανάλωσης, που επιβλή-
θηκε τον Οκτώβριο του 2012 και τέθηκε σε εφαρµογή, η οποία
σε συνδυασµό µε τις αυξήσεις στις τιµές του πετρελαίου εκτί-
ναξε την τελική τιµή του πετρελαίου θέρµανσης, καθιστώντας το
απλησίαστο για τη λαϊκή οικογένεια.

Η λαϊκή οικογένεια, βεβαίως, εξαιτίας των συνεπειών της κα-
πιταλιστικής κρίσης και της συνεχιζόµενης αντιλαϊκής πολιτικής
για τη διαχείριση της κρίσης έχει οδηγηθεί σε σηµαντική επιδεί-
νωση της θέσης της, ώστε να µην µπορεί να καλύψει βασικές
ανάγκες επιβίωσης, όπως η προστασία από το ψύχος. 

Τα µέτρα της Κυβέρνησης για το επίδοµα θέρµανσης –µάλιστα
υπάρχει και σχετική τροπολογία της Κυβέρνησης για µείωση
κατά εκατό ευρώ στον ειδικό φόρο κατανάλωσης- κατά τη γνώµη
µας αποτελούν κοροϊδία. Δεν µπορούν να αντισταθµίσουν την
αδυναµία κάλυψης των αναγκών θέρµανσης της λαϊκής οικογέ-
νειας. Αυτό δεν µπορούν να το κάνουν ούτε βέβαια και τα ηµίµε-
τρα που προτείνουν τα άλλα κόµµατα, που µιλούν για µείωση του

συντελεστή του ενιαίου φόρου κατανάλωσης ή για διεύρυνση
του κριτηρίου για τους δικαιούχους του επιδόµατος θέρµανσης.

Βεβαίως για το Κοµµουνιστικό Κόµµα η λύση για την επεί-
γουσα αντιµετώπιση του προβλήµατος βρίσκεται στην άµεση κα-
τάργηση του ενιαίου φόρου κατανάλωσης αλλά και του ΦΠΑ,
που επιβαρύνει τόσο το πετρέλαιο θέρµανσης αλλά και το φυ-
σικό αέριο για την οικιακή χρήση.

Διότι -δείτε τώρα- έρχεται και µία άλλη τροπολογία, η οποία
από τη µία µεριά –έστω όπως το προπαγανδίζει η Κυβέρνηση-
µειώνει την τιµή στο πετρέλαιο, µειώνοντας τον ειδικό φόρο κα-
τανάλωσης, και από την άλλη µεριά δίνει προνόµια οικονοµικά –
δηλαδή χαµηλές τιµές αγοράς- σε µη οικιακής χρήσης φυσικό
αέριο. Η όποια µείωση –προς επιχειρηµατίες στην ουσία, που κα-
ταναλώνουν τεράστιες, µεγάλες ποσότητες φυσικού αερίου- θα
µετακυλιστεί στη λαϊκή κατανάλωση, δηλαδή στην κατοικία. Άρα
εµπαίζετε, κοροϊδεύετε και, βεβαίως, ακολουθείτε µια βαθύτατα
αντιλαϊκή πολιτική και σε αυτόν τον τοµέα. 

Η δεύτερη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1853 και ειδικό 211
αφορά την κατάσταση απόγνωσης την οποία βρίσκονται σήµερα
χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι ασφαλισµένοι στον ΟΑΕΕ, στο
ΕΤΑΑ αλλά και οι φτωχοµεσαίοι αγρότες που είναι ασφαλισµένοι
στον ΟΓΑ, καθώς βρίσκονται σε αδυναµία να πληρώσουν τις
ασφαλιστικές τους εισφορές. Γι’ αυτό εκβιάζονται και απειλούν-
ται µε κατασχέσεις, µε ατοµικές ειδοποιήσεις, που στέλνονται
κατά χιλιάδες µέσω του ΚΕΑΟ, σύµφωνα µε τις οποίες επιβαρύ-
νονται µε πρόστιµα και προσαυξήσεις. Αδυνατούν να θεωρήσουν
τα βιβλιάρια υγείας, µένοντας ακάλυπτοι από υγειονοµική περί-
θαλψη, στερούµενοι ακόµη και αυτών των ελάχιστων παροχών
που έχουν αποµείνει.

Βεβαίως, αυτή η κατάσταση δεν διαµορφώθηκε τυχαία, αλλά
είναι αποτέλεσµα της συγκεκριµένης πολιτικής, που µεταφέρει
τα βάρη της κρίσης στα λαϊκά στρώµατα, για να σωθεί η κερδο-
φορία του κεφαλαίου µε τη λεηλασία των λαϊκών εισοδηµάτων,
τη δυσβάσταχτη φοροεπιδροµή και τα χαράτσια. Είναι αποτέλε-
σµα της πολιτικής της λεγόµενης απελευθέρωσης της αγοράς
και βεβαίως της λεηλασίας των αποθεµατικών των ταµείων και
της µείωσης της θεσµοθετηµένης υποχρέωσης του κράτους για
ενίσχυση, για χρηµατοδότηση των ταµείων. 

Σε αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση και για να υπάρχει άµεση
ανακούφιση των αυτοαπασχολούµενων στον ΟΑΕΕ, των ασφα-
λισµένων στο ΕΤΑΑ και τον ΟΓΑ, η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος πρότεινε και προτείνει συγκεκριµένα
µέτρα:

Να µην επιβάλλονται πρόστιµα και κανενός είδους προσαυξή-
σεις στις ασφαλιστικές εισφορές των ασφαλισµένων αυτών των
κατηγοριών που δεν έχουν πληρωθεί λόγω οικονοµικής αδυνα-
µίας. Τυχόν πρόστιµα και προσαυξήσεις που έχουν επιβληθεί να
διαγράφονται. Βεβαίως, από τη ρύθµιση να εξαιρούνται οι εργο-
δοτικές εισφορές. Να απαγορευθεί µε οποιονδήποτε τρόπο η µε-
ταβίβαση των απαιτήσεων από απλήρωτες ασφαλιστικές
εισφορές των ασφαλισµένων -ΟΓΑ, ΕΤΑΑ, ΟΑΕΕ- στο Κέντρο Εί-
σπραξης Ασφαλιστικών Οφειλών, αλλά και σε οποιοδήποτε τρίτο
φυσικό ή νοµικό πρόσωπο.

Παράλληλα να υπάρξει απαγόρευση της κατάσχεσης και κάθε
µέτρο αναγκαστικής εκτέλεσης εις βάρος των ασφαλισµένων για
την είσπραξη των οφειλόµενων ασφαλιστικών εισφορών. Τα βι-
βλιάρια ασθενείας των ασφαλισµένων να θεωρούνται χωρίς καµ-
µία προϋπόθεση. Βεβαίως, οι οφειλόµενες ασφαλιστικές
εισφορές των ασφαλισµένων, όπως διαµορφώνονται και ύστερα
από την εφαρµογή του πρώτου άρθρου της τροπολογίας µας,
να υπόκεινται σε µακροχρόνια ρύθµιση για µηνιαίες δόσεις µε
τέτοιον τρόπο, ούτως ώστε το ετήσιο άθροισµα των µηνιαίων δό-
σεων να µην ξεπερνάει συνολικά το 10% του διαθέσιµου εισοδή-
µατος των ασφαλισµένων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξάρτητων Δηµοκρα-

τικών Βουλευτών κ. Πέτρος Τατσόπουλος. 
ΠΕΤΡΟΣ ΤΑΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο είναι προς τη σωστή κατεύ-
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θυνση, γι’ αυτό δεν θα σας γκρινιάξω και πολύ για τα επιµέρους
ούτε για τη φάµπρικα των άσχετων τροπολογιών, γιατί δεν είναι
µια φάµπρικα που ξεκίνησε µε αυτό το νοµοσχέδιο και ούτε θα
τελειώσει µε αυτό το νοµοσχέδιο. Φαντάζοµαι µέχρι να εκπνεύσει
αυτή η Σύνοδος θα έχουµε συνέχεια τροπολογίες. Τουλάχιστον,
όµως, µία από τις τροπολογίες της «δωδεκάτης» δεν µπορώ,
κύριε Υπουργέ, να µην τη σχολιάσω. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ποια;

ΠΕΤΡΟΣ ΤΑΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει κατατεθεί από Βουλευτές
αυτή η τροπολογία και αναφέρεται στα µητροπολιτικά συµβού-
λια. Αφού διαπιστώνει ότι στη σύνθεση των µητροπολιτικών συµ-
βουλίων κατά τεκµήριο δεν προσέρχονται οι προϊστάµενοι των
τοπικών διευθύνσεων οικονοµικών υπηρεσιών –αυτό συµβαίνει-
προτείνει οι ίδιες οι µητροπόλεις, η ίδια η Διαρκής Ιερά Σύνοδος
να έχουν πλήρως τον έλεγχο της σύνθεσης των µητροπολιτικών
συµβουλίων. Δηλαδή, οι ίδιες οι µητροπόλεις να κρίνουν αν τα
οικονοµικά τους –λέει ο κακόπιστος- είναι εντάξει ή όχι. Αυτό
είναι τροπολογία. Προσέξτε την, όταν θα έρθει. 

Δεν θα µείνω πολύ στα άλλα επιµέρους θέµατα, γιατί αναπτύχ-
θηκαν πολύ από τους συναδέλφους προηγουµένως και για τον
µεγάλο αριθµό των τριακοσίων και για την ορισµένη εδαφική πε-
ριοχή και όλα αυτά. Δεν θα τα επαναλάβω, για να µη χάνουµε και
πολύ χρόνο. 

Θα προσπαθήσω να µείνω στο γενικό κάδρο. Φοβάµαι ότι όλα
ξεκινούν στραβά. Και ξεκινούν στραβά από την αρχή. Διότι η Ελ-
λάδα µπορεί να διατείνεται ότι είναι ένα κοσµικό κράτος, αλλά
είναι ένα όχι και τόσο κοσµικό κράτος. 

Σε αντίθεση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, όπως η Πολωνία, η
Ιταλία, η Ισπανία, που είχαν µεγάλη θρησκευτική παράδοση,
ιδίως µε την Καθολική Εκκλησία, αλλά µπορέσανε αρκετά νωρίς
και µε παρρησία, µε σθένος, να χωρίσουν την Εκκλησία από το
Κράτος, εµείς προτιµήσαµε να δηµιουργήσουµε ένα υβρίδιο, να
δηµιουργήσουµε ένα κοσµικό κράτος που έχει και λίγο θρησκευ-
τικό χαρακτήρα. Θυµίζει λίγο την περίφηµη φράση στη «Φάρµα
των Ζώων» του Όργουελ: «Όλοι είµαστε ίσοι, αλλά µερικοί είναι
πιο ίσοι από τους άλλους». Αυτό συνέβη από την αρχή, ήδη από
το πρώτο Σύνταγµα της Επιδαύρου, που ξεκινάει: «Εις το όνοµα
της Αγίας, της Οµοούσιου και Αδιαιρέτου Τριάδος.». 

Αυτός ο σφιχτός εναγκαλισµός, λοιπόν, της Εκκλησίας µε το
Κράτος οδήγησε συν τω χρόνω σε ορισµένες τερατογενέσεις.
Ένιωθε η ίδια η Εκκλησία υποχρεωµένη να παίρνει θέση σε πράγ-
µατα για τα οποία σε ένα αµιγές κοσµικό κράτος δεν θα της έπε-
φτε λόγος, όπως, για παράδειγµα, λέµε τώρα, για την επέκταση
του συµφώνου συµβίωσης στα οµόφυλα ζευγάρια, για την οποία
καταδικαστήκαµε κιόλας, επειδή δεν την εφαρµόσαµε, από το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. Τι λόγο να
έχουν οι µητροπολίτες για ένα αστικό δικαίωµα; Και όµως, θεω-
ρούν ότι έχουν.

Εµείς από την άλλη µεριά, το κοσµικό κράτος, θεωρούµε ότι
πρέπει να πούµε τη γνώµη µας, εάν το Άγιο Φως, για παρά-
δειγµα, αυτή η πασοκική ευρεσιτεχνία, πρέπει να µεταφέρεται
από τα Ιεροσόλυµα µε τιµές Αρχηγού κράτους. Δηλαδή, µπαί-
νουµε εµείς σε έναν χώρο δογµατικής, που δεν µας πέφτει
λόγος, επειδή το κράτος µπαίνει στα χωράφια της Ορθοδόξου
Εκκλησίας. Γι’ αυτό, όσο επώδυνος και εάν είναι ο χωρισµός,
είµαι βέβαιος ότι µακροπρόθεσµα θα είναι προς το συµφέρον και
της Εκκλησίας και του Κράτους.

Αυτός ο σεβασµός προς τις θρησκευτικές αντιλήψεις πρέπει,
ξέρετε, να είναι αµφίδροµος. Βεβαίως πρέπει να έχουµε σεβα-
σµό προς τις θρησκευτικές αντιλήψεις κάθε συµπολίτη µας. Βε-
βαίως ο καθένας µπορεί και πρέπει να εκπληροί τα θρησκευτικά
του καθήκοντα ή να µην τα εκπληροί, να έχει τις άλφα αντιλήψεις
ή να µην έχει τις άλφα αντιλήψεις, σύµφωνα µε τις πεποιθήσεις
του.

Αλλά πρέπει να είναι ξεκάθαρο, κύριε Υπουργέ, ευθύς εξαρ-
χής, ότι σε ζητήµατα δικαίου έπεται το θρησκευτικό δίκαιο και
προηγείται πάντοτε το δίκαιο του κράτους. Δεν µπορούν σε µία
δυτική κοσµική πολιτεία, όπως θεωρούµε ότι είναι η Ελλάδα, να
υπάρχουν στεγανά, να υπάρχουν άβατα.

Δεν µπορεί στη Θράκη, για παράδειγµα, να εφαρµόζεται το ισ-

λαµικό δίκαιο, δεν µπορεί να εφαρµόζεται η σαρία. Δεν µπορεί
να έχουµε θύλακες και η κάθε κοινότητα, ανάλογα µε τις θρη-
σκευτικές της αντιλήψεις, θα αποφασίζει για θέµατα οικογενει-
ακού δικαίου, για παράδειγµα. Τι πρέπει να κάνει στην κόρη του
ο αντίστοιχος Έλληνας πολίτης, εάν δεν συµφωνεί µαζί της για
την επιλογή του συντρόφου της; Τι να κάνει; Να την αποκληρώ-
σει; Να τη σκοτώσει; Είναι στη δικαιοδοσία του ανθρώπου, σύµ-
φωνα µε τις θρησκευτικές του αντιλήψεις;

Είναι πράγµατα που θα έπρεπε να είναι λυµένα και που δεν
είναι δικιά µας αποκλειστικότητα, τα βρήκε µπροστά της όλη η
Ευρωπαϊκή Κοινότητα. Στη Γερµανία είχαµε τα ίδια προβλήµατα.
Στη Γαλλία µε το θέµα της µαντίλας είχαµε τα ίδια προβλήµατα.

Πρέπει να τα αντιµετωπίσουµε αυτά τα προβλήµατα, αλλά κυ-
ρίως πρέπει να είναι σαφές και καθαρό αυτό που αναφέρεται
µέσα στο νοµοσχέδιο, αλλά δεν ξέρω κατά πόσον έχουµε τη δύ-
ναµη να το επιβάλλουµε κιόλας, ότι πρέπει να γίνεται σεβαστό
το Σύνταγµα. Μάλλον, όπως είπε και η κ. Ρεπούση, δεν αναφέ-
ρεται, αλλά θα έπρεπε να αναφέρεται µέσα στο νοµοσχέδιο. Ανα-
φέρεται µέσα στην έκθεση της ΕΕΔΑ ότι απ’ όλες τις
θρησκευτικές κοινότητες θα πρέπει να είναι σεβαστό το Σύν-
ταγµα και οι νόµοι της ελληνικής πολιτείας.

Κλείνοντας, πρέπει να σας πω ότι δεν έχουµε πια το δικαίωµα
να είµαστε αθώοι. Αυτό το νοµοσχέδιο, πέρα από κάποια συντη-
ρητική µυρωδιά, έχει και µια αθωότητα. Μιλάει, προφανώς, για
µία άλλη εποχή, κατά την οποία οι θρησκευτικές κοινότητες θα
µπορούσαν να καταθέτουν τα καταστατικά τους, να γίνεται ο
έλεγχος των καταστατικών τους και, άµα τα καταστατικά είναι
εντάξει, να δίνεται και η αντίστοιχη άδεια.

Δεν έχουµε το δικαίωµα να είµαστε τόσο αθώοι. Ζούµε σε µία
περιοχή όπου ανθεί η φονταµενταλιστική µισαλλοδοξία. Ζούµε
σε µία περιοχή όπου άνθρωποι πιστεύουν ότι έχουν το δικαίωµα
να σκοτώσουν, να αποκεφαλίσουν για τις θρησκευτικές τους πε-
ποιθήσεις. Αυτές οι χώρες δεν είναι µακριά µας, είναι πολύ κοντά
µας και δεν πρέπει µε κανέναν τρόπο να δώσουµε την ευκαιρία,
µε το πρόσχηµα δηµιουργίας νοµικού προσώπου σε µια θρη-
σκευτική κοινότητα, να δηµιουργήσουµε στην ουσία ένα προσχη-
µατικό νοµικό πρόσωπο για µια φονταµενταλιστική οργάνωση. 

Αυτό που πολύ σωστά, κύριε Υπουργέ, ονοµάζει «εποπτεία»
το νοµοσχέδιο δεν πρέπει να περιοριστεί στον έλεγχο των κατα-
στατικών. Δεν πρέπει να περιοριστεί στο εάν επιτελούν τα θρη-
σκευτικά τους καθήκοντα σύµφωνα µε το τι έχουν δηλώσει στο
καταστατικό τους. Πρέπει να επεκταθεί και στο τι είδους ρητο-
ρική και πρακτική υπάρχει καθηµερινά µέσα σε αυτές τις κοινό-
τητες, για να µη µείνει αυτό που ονοµάζεται «δηµόσια τάξη» και
«δηµόσια ασφάλεια» κενό γράµµα. 

Σε κάθε περίπτωση, το νοµοσχέδιο είναι προς θετική κατεύ-
θυνση, αλλά χρειάζεται και µεγάλη προσοχή, ώστε αυτοί οι θύ-
λακες που θα δηµιουργηθούν να είναι θύλακες που πραγµατικά
θα προωθούν την κατανόηση ανάµεσα σε ανθρώπους διαφορε-
τικών θρησκευτικών αντιλήψεων και όχι τη µισαλλοδοξία. Δεν
έχουµε πια το περιθώριο για τη δηµιουργία και άλλων θυλάκων
µισαλλοδοξίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Και εµείς ευχαριστούµε. 
Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος από τη Νέα Δηµο-

κρατία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η πολιτική σας ακεραιότητα επέβαλε να ανα-

γνωρίσετε προ ολίγου τη µεγάλη συµβολή του προκατόχου σας
στη διαµόρφωση του νοµοσχεδίου. Αυτό σάς τιµά ιδιαιτέρως.
Όπως και η διαχείριση των τροπολογιών από τις συζητήσεις µας
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων µέχρι σήµερα επίσης
είναι απόδειξη πολιτικής ακεραιότητας και ήθους, διότι δεν αιφ-
νιδιάζονται οι συνάδελφοι Βουλευτές και της επιτροπής και του
Τµήµατος. 

Χρειάζεται όµως µια προσοχή στο θέµα ορισµένων τροπολο-
γιών που έχουν κατατεθεί από συναδέλφους και οι οποίες θα
πρέπει, πριν τις κάνετε αποδεκτές, να εξετασθούν σε όλες τους
τις διαστάσεις. 

Το νοµοσχέδιο που καλούµαστε να εγκρίνουµε, κυρίες και κύ-
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ριοι συνάδελφοι, είναι νοµοσχέδιο το οποίο αποτελεί επιστέγα-
σµα διεξοδικού και µακροχρόνιου διαλόγου. Συνεπώς έχουν
τεθεί όλα τα θέµατα, έχουν εξετασθεί από όλες τις οπτικές -συν-
ταγµατικές, εκκλησιαστικές- αλλά βεβαίως και από την οπτική
ακόµα και όσων αρνούνται το δικαίωµα του θρησκεύεσθαι σε
όλους εκείνους οι οποίοι θέλουν να έχουν θρησκευτικές πεποι-
θήσεις και να αποτελούν µέλη της οποιασδήποτε θρησκευτικής
κοινότητας. 

Εντυπωσιάζοµαι όταν ακούω κυρίες και κυρίους συναδέλφους
να αδικούν κατάφωρα τη χώρα µας, να την εµφανίζουν ως χώρα
που δεν σέβεται τα ατοµικά δικαιώµατα, που δεν πιστεύει στην
ελευθερία του εκφράζεσθαι, του συνέρχεσθαι, του οργανώνε-
σθαι. Ωραία! Μπορεί κανείς να θέλει να κάνει αντιπολίτευση, να
θέλει να αντιπαρατεθεί µε Υπουργούς, µε την Πλειοψηφία. Δεν
συναισθάνεται όµως τι ζηµιά προκαλεί σε αυτήν τη χώρα όταν
µε την αχαλίνωτη ρητορική του προσπαθεί να την παρουσιάσει
ότι είναι µια χώρα η οποία δεν συµπορεύεται µε τις αξίες της ευ-
ρωπαϊκής ιδέας, η οποία γεννήθηκε σε αυτόν τον τόπο, την υιο-
θέτησαν οι ευρωπαϊκοί λαοί και την υπερασπιζόµαστε όλοι
σήµερα; 

Άκουσα ένα δήθεν αµείλικτο ερώτηµα προς εσάς, κυρία Κα-
ραµανλή, από άλλη συνάδελφο της Βουλής: «Αυτή είναι η Ελ-
λάδα που θέλει η Νέα Δηµοκρατία;» Υποθέτω ότι η συνάδελφος
έχει µια εντελώς εσφαλµένη εντύπωση, πρώτα από όλα για τη
σηµερινή Ελλάδα, αλλά και για τη Νέα Δηµοκρατία!

Έργο της Νέας Δηµοκρατίας και της πλειοψηφίας του ΠΑΣΟΚ
κατά καιρούς είναι το σηµερινό Σύνταγµα. 

Είναι ένα Σύνταγµα προοδευτικό, έργο του 1975, το οποίο
προέβλεψε την ένταξη της χώρας σε ευρωπαϊκές κοινότητες, µε
απόλυτο σεβασµό στα δικαιώµατα. 

Ο νόµος είναι σύµφωνος µε τις συνταγµατικές διατάξεις. Ο
Υπουργός που δούλεψε για το νοµοσχέδιο, ο προκάτοχος του κ.
Λοβέρδου, ήταν Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας. 

Γιατί σώνει και καλά πρέπει να είµαστε εµείς της Νέας Δηµο-
κρατίας κάτι άλλο από αυτό που είµαστε; Αφήστε µας να προσ-
διορίσουµε εµείς τα πιστεύω µας, εµείς την ταυτότητά µας! Και
έχουµε δείγµα γραφής. Είναι ακραίο, αυταρχικό, ολοκληρωτικό
να θέλεις σώνει και καλά να στολίσεις τον πολιτικό σου αντίπαλο
µε κοσµητικά επίθετα τα οποία δεν έχεις δικαίωµα να χρησιµο-
ποιείς. Είναι και απόδειξη δειλίας, δεν µπορώ να αντιπαρατεθώ
µε επιχειρήµατα και καταφεύγω στη γνωστή βιοµηχανία λάσπης
και ταυτοχρόνως αδικώ έναν ολόκληρο λαό που εµπιστεύεται
αυτήν την παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας επί δεκαετίες, αδικώ
τη χώρα µου στην οποία κυβέρνησε η Νέα Δηµοκρατία, έτσι, για
να επιµείνω δογµατικά σε θέσεις και απόψεις που δεν γνωρίζω
κατά πόσον αντιπροσωπεύουν φιλελεύθερη, ανοικτή σκέψη. 

Όλα, λοιπόν, όσα συµπεριλαµβάνει το νοµοσχέδιο ως διατά-
ξεις έρχονται να εναρµονιστούν µε τις διατάξεις του Συντάγµα-
τος, να αποδείξουν ότι η Ελλάδα αποδίδει σεβασµό σε κάθε
θρησκευτική κοινότητα και στα πιστεύω της. 

Βεβαίως, δεν µπορεί κανείς να µας κατηγορήσει ότι αρνού-
µεθα τα δικαιώµατά τους. Μάλιστα, ως νοµικές προσωπικότητες
αναγνωρίζονται θρησκευτικές κοινότητες πολυπληθείς, χωρίς να
χρειάζεται να υποβληθούν σε άλλες διαδικασίες. 

Θα κάνω ακόµα δύο σχόλια. 
Το πρώτο γίνεται µε αφορµή συζήτησης στην Επιτροπή Μορ-

φωτικών Υποθέσεων αλλά και µε µία σηµερινή αναφορά άλλου
συναδέλφου. 

Το Σύνταγµα στα άρθρα 3 και 13 διαλαµβάνει πρόνοιες µε τις
οποίες ρυθµίζονται πλήρως οι σχέσεις Κράτους και Εκκλησίας.
Δεν αισθάνοµαι ότι αυτή η σχέση έχει ανάγκη άλλης ρυθµίσεως,
διότι και το προοίµιο του Συντάγµατος µας υποχρεώνει να ανα-
γνωρίσουµε αυτό που η συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού
λαού πιστεύει. Ως εκ τούτου υπάρχει το προοίµιο «εις το όνοµα
της Αγίας και Οµοουσίου Τριάδος». 

Ο σεβασµός στους άλλους, σε όσους πιστεύουν κάτι διαφο-
ρετικό, δεν σηµαίνει ότι εµείς πρέπει να ξεριζώσουµε την πίστη
µας, την ελληνικότητά µας, πρέπει να πάψουµε να οµιλούµε την
ελληνική γλώσσα –θα µας πει κάποιος αύριο- διότι στη διεθνή
κοινότητα θα µπορέσουµε να συνεννοηθούµε µε την αγγλική µε
άνεση ή µε οποιαδήποτε άλλη. Τότε ο ακρωτηριασµός της ταυ-

τότητος θα είναι συντριπτικός. Δεν θα µπορεί κανείς να διαβάσει
τις αρχαίες επιγραφές στη Βεργίνα, στην Επίδαυρο και οπουδή-
ποτε αλλού. 

Άρα αυτό το οποίο εµείς υπερασπιζόµαστε δεν είναι τίποτε
άλλο παρά αυτό που η παράδοση, η ιστορία, οι θρύλοι, ο µύθος
έβαλαν στην καρδιά του ελληνικού λαού µε το εκπαιδευτικό µας
σύστηµα αλλά και µε την παράδοση της ελληνικής οικογένειας. 

Δεν υπάρχει λόγος, µέσα σε όλα τα άλλα τα πολύ ενδιαφέ-
ροντα που έχουµε να συζητήσουµε, να προσπαθούµε να κά-
νουµε αναφορές σε θέµατα τα οποία συντηρούν την ελληνική
παράδοση. Ναι, και το Άγιο Φως, ναι, και η ορκωµοσία των Βου-
λευτών, ναι, και ο αγιασµός στα σχολεία, ναι, και η έπαρση της
σηµαίας -για την οποία έπεσαν Ελληνίδες και Έλληνες, για να
έχουµε εµείς ανεξαρτησία και ελευθερία,- ναι, για την πίστη των
χριστιανικών πληθυσµών που εσφαγιάσθησαν στην Ανατολή και
σφαγιάζονται και σήµερα και ναι, χάριν τού ότι ο χριστιανισµός
αποτελεί τη θρησκεία της ελευθερίας της συνειδήσεως, η οποία
δεν επιβάλλεται µε κοσµικούς κανόνες και κοσµικά µέτρα! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Αµέσως, κύριε Πρόεδρε, συµπληρώνω τις σκέψεις µου. 
Μπορεί να θέλουµε να εκφράσουµε τις αντιθέσεις µας και τις

διαφωνίες µας, αλλά θα πρέπει να είµαστε ευαίσθητοι σε αυτό
το οποίο επεσήµανε ο συνάδελφος που µίλησε πριν από µένα,
ότι εµείς δεν καλλιεργούµε τη µισαλλοδοξία. Δεν γνωρίζω µισαλ-
λόδοξο χριστιανικό κήρυγµα οποιασδήποτε εκδοχής του Χριστια-
νισµού, γνωρίζω τόσα άλλα, όµως, που µιλούν περί απίστων, που
προτρέπουν στον σφαγιασµό. Δυστυχώς, ορισµένες πτέρυγες
της Βουλής -δεν θα ήθελα να συµβαίνει- σιωπούν. 

Περίµενα να ακούσω περισσότερα για τα όσα συµβαίνουν
στην Ανατολή σήµερα µε τους τζιχαντιστές. Περίµενα να ακούσω
περισσότερα για την «Μπόκο Χαράµ». Περίµενα να ακούσω πολύ
περισσότερα για όσα δυστυχώς επαπειλούνται στην ευρύτερη
περιοχή της Μεσογείου και των Βαλκανίων. 

Κύριε Πρόεδρε, υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο, αισθανόµενος ότι
είµαστε σε συνταγµατική αρµονία. Κύριε Υπουργέ, και παρα-
καλώ, µιλώντας από την καρδιά µου, να σκεφτούµε ότι ίσως καµ-
µιά φορά µε τις τοποθετήσεις µας ακυρώνουµε τη µεγάλη αξία
την οποία έχει στην οικουµενικότητα των ιδεών, των σκέψεων,
των αρχών ως πηγής τους, η πατρίδα µας, η Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Χατζησοφιά.
ΑΝΝΑ ΧΑΤΖΗΣΟΦΙΑ: Κύριε Υπουργέ, στη συζήτηση επί του

παρόντος νοµοσχεδίου συνέβη το εξής παράδοξο: Η Κυβέρνηση
καταθέτει το σχέδιο νόµου στη Βουλή και, ενώ η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση τηρεί µία στάση αναµονής σε µάλλον θετική κατεύ-
θυνση ως προς τις περισσότερες ρυθµίσεις του, σταδιακά, το
κλίµα οξύνεται και αυτό συµβαίνει γιατί η Συµπολίτευση τοποθε-
τείται όχι επί των πραγµατικών θέσεων του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά επί µίας
καρικατούρας αυτών των θέσεων. Ενώ δηλαδή η Ριζοσπαστική
Αριστερά υπογραµµίζει µε κάθε ευκαιρία ότι τάσσεται υπέρ της
ανεξιθρησκείας, υπέρ της ελευθερίας της θρησκευτικής συνεί-
δησης του πολίτη, η εισηγήτρια της Κυβέρνησης αποφάσισε
προχθές –και προφανώς όχι αφ’ εαυτού της- στη δεύτερη ανά-
γνωση του νοµοσχεδίου στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
να ακολουθήσει την τόσο προσφιλή στον κ. Σαµαρά εµφυλιοπο-
λεµική λογική, την οποία συνέχισε και σήµερα.

Μεταξύ των άλλων ακούσαµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ βάλλει κατά των
χριστιανών και ότι θέλουµε –λέει- να µετατρέψουµε τη χώρα σε
Αλβανία του Ενβέρ Χότζα. Όλα αυτά γίνονται σε µία απεγνω-
σµένη προσπάθεια οικειοποίησης της ορθόδοξης χριστιανικής
πίστης, από την παράταξη που τόσο ανάλγητα καταπατά κάθε
έννοια αλληλεγγύης. 

Η στάση αυτή είναι φυσική, γιατί ο πανικός είναι κακός σύµ-
βουλος. Η αίσθηση του τέλους που κοντοζυγώνει δεν σας επι-
τρέπει να διατηρήσετε την ψυχραιµία σας. 

Πριν από λίγες µόλις ώρες τρεις Γενικοί Γραµµατείς της Κυ-
βέρνησης παραιτήθηκαν, ώστε να πολιτευθούν στις επερχόµενες

3792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



εκλογές. Την ίδια στιγµή το Υπουργείο Πολιτισµού εκδίδει δελτίο
Τύπου για να απαντήσει σε κείµενο προς διαβούλευση θέσεων
του ΣΥΡΙΖΑ για τον πολιτισµό. Εκτός του ότι το Υπουργείο δια-
στρεβλώνει, χρησιµοποιείται και ως γραφείο προπαγάνδας της
Νέας Δηµοκρατίας -για να µην µπούµε στην ουσία του δελτίου
Τύπου, που επαίρεται για το πολιτιστικό του έργο, τη στιγµή που
ο χώρος µαστίζεται από 80% έως 90% ανεργία, ανάλογα µε την
ειδικότητα της τέχνης. 

Όλα αυτά τα µηνύµατα συνηγορούν στο ότι η συγκυβέρνηση
Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ καταρρέει. Καταρρέει αφήνοντας
πίσω της όχι µόνο ένα διαλυµένο κοινωνικό κράτος, όχι µόνο
αποδιαρθρωµένες εργασιακές σχέσεις, αλλά δυστυχώς και αν-
θρώπινες απώλειες. Σήµερα χάθηκε ένας ακόµα συµπολίτης µας,
ο οποίος περίµενε για ώρες στην ουρά της τράπεζας, προκειµέ-
νου να πληρώσει από το υστέρηµά του έναν ακόµη φόρο για το
σπίτι του, αυτό το σπίτι του που, σύµφωνα µε την προπαγάνδα
σας, κινδύνευε να το χάσει µόνο από τους κοµµουνιστές και τους
αναρχοσυριζαίους. 

Το τέλος, όµως, του πολιτικού σας χρόνου δεν σας ωθεί µόνο
στην κινδυνολογία, αλλά και στον λαϊκισµό, κάτι για το οποίο
συχνά µας κατηγορείτε. Γιατί πώς αλλιώς θα µπορούσε να χα-
ρακτηρίσει κάποιος την προσπάθειά σας να παρουσιάσετε ως
φιλολαϊκή την τροπολογία για τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στο
πετρέλαιο θέρµανσης; Αφού τα προηγούµενα χρόνια είχατε αυ-
ξήσει τον ειδικό φόρο στο πετρέλαιο κατά 1.471%, αποφασίσατε
χθες να τον µειώσετε κατά 30%. Διατηρείτε δηλαδή την αύξηση
κατά 1.441%!

Εµείς είχαµε καταθέσει τη δική µας τροπολογία στο σχέδιο
νόµου: «Ρύθµιση θεµάτων Εφοδιαστικής», µε την οποία ζητού-
σαµε να µειωθεί ο φόρος κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρµαν-
σης όσο αυξήθηκε, δηλαδή να ακυρωθεί η αύξηση που είχε γίνει
και να επανέλθει εκεί που ήταν πριν, 21 ευρώ το χιλιόλιτρο
φόρος. 

Έστω και την ύστατη στιγµή, σας καλούµε να υιοθετήσετε την
τροπολογία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, για να µη θρηνή-
σουµε και άλλα θύµατα.

Όσον αφορά την τέταρτη τροπολογία, µε γενικό αριθµό 1862
και ειδικό 220, της 26ης Σεπτεµβρίου, θα ήθελα να κάνω µία ει-
δική αναφορά στο φλέγον θέµα των αδιόριστων εκπαιδευτικών.
Όπως είχαµε την ευκαιρία να επισηµάνουµε και κατά την πρό-
σφατη συζήτηση του νοµοσχεδίου για την ίδρυση Συµβουλίου
Εθνικής Πολιτικής για την Παιδεία, η πολιτεία έχει όχι µόνο τη
νοµική, αλλά και την ηθική υποχρέωση να διορίσει επιτέλους
τόσο τους διοριστέους του ΑΣΕΠ όσο και τους αναπληρωτές και
ωροµίσθιους καθηγητές, που επί χρόνια διδάσκουν τα παιδιά µας
υπό ένα καθεστώς πλήρους εργασιακής ανασφάλειας.

Αντί όµως να εκπληρώσετε αυτήν την υποχρέωση, τι επιλέγετε
να κάνετε µε τη σχετική τροπολογία; Επιλέγετε να κάνετε -ας µου
επιτραπεί ο όρος- κουτοπονηριές. Όπως έχετε πράξει και σε
πλήθος άλλων νοµοσχεδίων, άλλα γράφετε στην αιτιολογική έκ-
θεση -όπου συνήθως διαβάζουµε καταπληκτικές εκθέσεις ιδεών-
και άλλα προβλέπετε στις νοµοθετικές ρυθµίσεις.

Εν προκειµένω, φαινοµενικά επεκτείνετε και για το επόµενο
σχολικό έτος την ισχύ της ρύθµισης του άρθρου 9 του ν.
3848/2010, το οποίο ορίζει ότι θα διοριστούν οι αναπληρωτές και
ωροµίσθιοι εφόσον υπάρχουν εκπαιδευτικές ανάγκες. Με µια
πρώτη µατιά, λοιπόν, η τροπολογία που φέρνετε κινείται σε θε-
τική κατεύθυνση, καθώς, σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση,
θα διορίσετε επιπλέον εκπαιδευτικούς εφόσον υπάρχουν ανάγ-
κες κατά το έτος 2015-2016. 

Όµως, κατά έναν µαγικό τρόπο, από το κείµενο του νόµου η
φράση «εφόσον υπάρχουν εκπαιδευτικές ανάγκες» έχει αντικα-
τασταθεί από τη φράση «εφόσον υπάρξουν διορισµοί». Σε απλά
ελληνικά, θα προβείτε σε διορισµούς εάν και εφόσον δώσουν τη
σύµφωνη γνώµη τους οι δανειστές και το πλέγµα συµφερόντων
της ιδιωτικής εκπαίδευσης και όχι εάν πρέπει να καλυφθούν τα
χιλιάδες κενά στα σχολεία ολόκληρης της χώρας.

Το δυσάρεστο για τους εκπαιδευτικούς όλων των κατηγοριών
και των βαθµίδων είναι ότι συνεχίζετε να τους εµπαίζετε χωρίς
ντροπή. Το ευχάριστο είναι ότι το ακαδηµαϊκό έτος 2015-2016,
ανεξάρτητα από τις δικές σας προθέσεις, θα γίνουν διορισµοί,

γιατί να είστε σίγουροι ότι η αυριανή κυβέρνηση αυτής της
χώρας θα λαµβάνει τις αποφάσεις της µε δύο µόνο γνώµονες:
τις ανάγκες της κοινωνίας και τις ανάγκες των εργαζοµένων.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση και τα δύο κριτήρια υπαγο-
ρεύουν το εξής: περισσότερους δασκάλους και καθηγητές στα
δηµόσια σχολεία, ούτως ώστε το κοινωνικό αγαθό της παιδείας
να µη µετατραπεί σε προνόµιο για λίγους. Αυτό αποτελεί δέ-
σµευση, γιατί είµαστε η αυριανή κυβέρνηση, η κυβέρνηση της
ανατροπής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει ο συνά-

δελφος κ. Κουράκης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλήσω για

την τροπολογία που έχετε καταθέσει σχετικά µε τις µετεγγρα-
φές. Είναι ένα θέµα που απασχολεί πάρα πολλές ελληνικές οι-
κογένειες, οι οποίες εξαιτίας της οικονοµικής κρίσης θα
ζοριστούν πολύ. Πάρα πολλά παιδιά δεν θα σπουδάσουν, γιατί
δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν στις ανάγκες.

Τον Μάιο υπήρχε µία διάταξη που έθετε ένα καθεστώς µετεγ-
γραφών. Πάρα πολλά παιδιά συµπλήρωσαν τα µηχανογραφικά
τους δελτία µε βάση αυτό το καθεστώς. Έχουν τακτοποιήσει τη
ζωή τους µε έναν ορισµένο τρόπο, ανάλογα µε τα οικονοµικά
τους, και έρχεστε τώρα εσείς και βάζετε ορισµένους περιορι-
σµούς. 

Θα έλεγα ότι αυτό είναι άδικο, γιατί πολλά παιδιά, αν ήξεραν
αυτούς τους περιορισµούς όταν συµπλήρωναν τα µηχανογρα-
φικά τους, θα έκαναν άλλες επιλογές.

Στη συζήτηση που κάναµε στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ, εί-
χατε βάλει ορισµένους περιορισµούς, τους οποίους µπορώ σε
έναν βαθµό να δεχθώ, µε την έννοια ότι κάποιος πρέπει να παίρ-
νει µετεγγραφή για τον τόπο εκείνο που µειώνει τα οικογενειακά
έξοδα. 

Τότε είχαµε προτείνει, εκτός από τον τόπο κατοικίας των γο-
νέων ή τον τόπο σπουδών των αδερφών τους, να συµπεριλαµ-
βάνεται και ο πλησιέστερος τόπος στον τόπο κατοικίας. Με χαρά
µας πρέπει να πω ότι το είχατε δεχθεί και µάλιστα το συµπερι-
λάβατε και στην τροπολογία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ήταν δική σας πρόταση.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ναι, ήταν δική µας η πρόταση και
τη δεχτήκατε. Αυτό είναι πάρα πολύ θετικό και δείχνει ότι, κάτω
από ορισµένες προϋποθέσεις, µπορεί να γίνεται κι ένας διάλο-
γος. 

Θα ήθελα, όµως, επειδή είχαµε µηνύµατα από ορισµένες οι-
κογένειες πάνω σε αυτό ακριβώς το ζήτηµα, να δούµε σοβαρά
το εξής: 

Όταν ένα παιδί από τη νησιωτική Ελλάδα –είναι λόγου χάριν
από τη Μύκονο ή από την Πάρο- έχει περάσει στη Φιλολογία και
το πλησιέστερο πανεπιστήµιο είναι στη Ρόδο, αυτό σηµαίνει ότι
θα πρέπει να πηγαίνει στη Ρόδο µέσω Πειραιά, ενώ φαίνεται πιο
δίκαιο και πιο ανακουφιστικό για την οικογένεια να πηγαίνει στον
Πειραιά ή την Αθήνα. Αυτός είναι ο λόγος που εµείς ετοιµάσαµε
και θα καταθέσουµε αύριο εκπρόθεσµη, βεβαίως, τροπολογία. 

Με βάση το άρθρο 101 του Συντάγµατος, που λέει ότι ο κοινός
νοµοθέτης και η διοίκηση, όταν δρουν κανονιστικά, υποχρεούν-
ται να λαµβάνουν υπ’ όψιν τις ιδιαίτερες συνθήκες των νησιωτι-
κών και ορεινών περιοχών, προτείνουµε να δικαιούνται τη
µεταφορά θέσης εισαγωγής τους κατ’ επιλογήν σε αντίστοιχή
σχολή ή τµήµα ΑΕΙ που βρίσκεται εκτός περιφέρειας κατοικίας
των γονέων τους, µε κριτήριο την αµεσότερη ακτοπλοϊκή σύν-
δεση του τόπου κατοικίας των γονέων µε την περιφέρεια στην
οποία εδρεύει  η σχολή ή το τµήµα υποδοχής. 

Νοµίζω ότι είναι κάτι το οποίο µπορείτε να κάνετε αποδεκτό.
Αύριο θα έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε αν πραγµατικά
είναι µέσα στο πνεύµα. Νοµίζω, όµως, ότι εξυπηρετεί. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα στο οποίο εµείς θα επιµένουµε -και θα
επιµείνουµε και σήµερα- είναι το δικαίωµα µεταφοράς θέσης των
εισακτέων µε το δικαίωµα της συµµετοχής του 10%, γιατί είναι
δίκαιο. Επανερχόµαστε για δεύτερη φορά, πέραν από το ότι το
είχαµε θέσει και στην επιτροπή. Το 10% ίσχυε κάθε χρονιά. Δη-
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λαδή, οι µαθητές αξιοποιούσαν τη βαθµολογία τους, ώστε στην
επόµενη ακαδηµαϊκή να εισάγονται στο πανεπιστήµιο ή στο ΤΕΙ
που θέλουν. Μία χρονιά -δηλαδή πέρυσι- δεν συνέβη αυτό. 

Εµείς κάνουµε µία τροπολογία και θέλουµε αυτό να επανέλθει.
Για ποιον λόγο; Διότι αυτό το 10% δεν είναι επιπλέον του αριθ-
µού, δεν είναι µπόνους. Το 90% είναι γι’ αυτούς που δίνουν µε
τις πανελλαδικές και το 10% γι’ αυτούς που αξιοποιούν τη βαθ-
µολογία τους από προηγούµενη χρονιά για να εισαχθούν. Είναι
µικρός ο αριθµός και είναι δίκαιο. 

Μάλιστα, πρέπει να σας πω ότι -θα µου πείτε πως δεν δικαιο-
λογείται άγνοια νόµου- πάρα πολλοί σπουδαστές, µαθητές δεν
το γνώριζαν, διεγράφησαν από τη σχολή στην οποία είχαν εισαχ-
θεί και πήγαν στην άλλη σχολή να εγγραφούν και τώρα είναι µε-
τέωροι. Είναι µία εκπρόθεσµη, επίσης, τροπολογία που θα
παρακαλούσα να γίνει δεκτή.

Ένα τρίτο σηµείο είναι το εξής. Κάποιος ο οποίος είχε περάσει
στο πανεπιστήµιο και ανήκε σε µία κατηγορία δηµοσίου λειτουρ-
γού -είτε ΟΤΑ είτε δουλεύει σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου είτε υπηρετεί στις Ένοπλες Δυνάµεις ή τα Σώµατα
Ασφαλείας είτε είναι αιρετό όργανο των ΟΤΑ- είχε µέχρι τώρα τη
δυνατότητα να πάρει µετεγγραφή εκεί όπου υπηρετεί και να
σπουδάσει, για να έχουµε περισσότερους µορφωµένους δηµο-
σίους υπαλλήλους. Καταργείτε αυτήν τη δυνατότητα. 

Θα έλεγα να µην επιµείνετε, να µην ισχύσει, δηλαδή, η κατάρ-
γηση για όλες αυτές τις κατηγορίες και να πάρουν τη µετεγ-
γραφή για να µπορούν να σπουδάσουν. Αυτό γιατί εµείς θέλουµε
όλες αυτές οι κατηγορίες που ανέφερα προηγουµένως, να έχουν
περισσότερα προσόντα, να είναι πιο µορφωµένοι άνθρωποι. Κι
αυτό δεν µπορεί να τους το στερήσει κανένας. 

Ακόµη θα έλεγα ότι πάρα πολλοί από αυτούς που θα πάρουν
µετεγγραφή, όντως αποδυναµώνουν πάρα πολύ τα περιφερει-
ακά πανεπιστήµια, ενώ επιβαρύνουν πάρα πολύ τα κεντρικά. Εί-
χατε πει κάποια στιγµή ότι, για να αντιµετωπιστεί αυτό, όσον
αφορά την επιβάρυνση των κεντρικών πανεπιστηµίων και ΤΕΙ, θα
µεταφέρονταν πιστώσεις από τα περιφερειακά πανεπιστήµια στα
κεντρικά πανεπιστήµια και ΤΕΙ. Θα έλεγα ότι αυτό είναι άδικο,
γιατί ήδη τα περιφερειακά πανεπιστήµια θα υποστούν µία πολύ
µεγάλη µείωση, εξαιτίας του ότι θα χάσουν ένα µέρος του δυνα-
µικού τους, όσον αφορά τους σπουδαστές και τους φοιτητές. Ας
µην υποστούν και µία δεύτερη υποβάθµιση, µε στέρηση κονδυ-
λίων.

Αυτό που θα µπορούσε, βεβαίως, να γίνει είναι να ενισχυθούν
τα κεντρικά πανεπιστήµια µε πιστώσεις όσον αφορά κυρίως σε
διορισµούς και διδακτικό και διοικητικό προσωπικό, για να µπο-
ρούν να αντεπεξέλθουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μία λέξη θα ήθελα να πω, κύριε Υπουργέ, και, αν έχετε την κα-
λοσύνη, προσέξτε µε -θα επανέλθω και αύριο- σχετικά µε την
τροπολογία –έχουµε εκδώσει κι ένα δελτίο Τύπου- που αφορά
την κατάργηση, στην ουσία, του Προέδρου του ΤΕΙ της Στερεάς
Ελλάδας. Νοµίζω ότι δεν πρέπει να προβείτε σε αυτήν την ενέρ-
γεια. Θα πρέπει να το αποσύρετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Αν κάνει εκλογές.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Πάρα πολύ ωραία. Συµφωνούµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Αν κάνει εκλογές.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Συµφωνούµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Σας λέει ό,τι θέλει, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε. Θα
κάνει εκλογές και δεν θα την εφαρµόσουν…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Όχι, δεν είναι έτσι. Το ζήτηµα είναι
το εξής…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ρωτήστε τους συναδέλφους. Δεν κάνει εκλογές.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Εµείς δεν µπαίνουµε στην ουσία.
Εµείς είχαµε µία συγχώνευση -αυτό που πέρασε ο κ. Αρβανιτό-
πουλος, ο οποίος είναι σήµερα εδώ στην Αίθουσα- µε την οποία
διαφωνούσαµε, αλλά δεν είναι εκεί το θέµα µας. Στη Στερεά Ελ-
λάδα, στο ΤΕΙ Χαλκίδας και Λαµίας υπήρχαν δύο Πρόεδροι. Ορί-

στηκε από το Υπουργείο ο ένας, έτσι ώστε να διενεργήσει τις
εκλογές.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Και δεν κάνει, όµως.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Για διάφορους λόγους, για τους
οποίους δεν ευθύνεται µόνο ο ίδιος, αλλά και το Υπουργείο, κα-
θυστερούν οι εκλογές.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Εµείς του λέµε, κύριε εκπρόσωπε, να κάνει εκλογές και
τώρα λέει ότι θα κάνει.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Δεν είµαι εκπρόσωπος.
Αυτήν τη στιγµή, όπως ξέρετε, έχουν απειλήσει µε παραίτηση

οι καθηγητές των ΤΕΙ…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Οι δικοί του.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ε, όχι και οι δικοί του τώρα!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Είναι ένας εφιάλτης αυτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Το προεδρείο των ΤΕΙ έχει πάρει

θέση επ’ αυτού. Εγώ θα έλεγα ότι έναν πρόεδρο –και δεν έχουµε
καµµία συγγένεια ούτε γνωρίζουµε τον άνθρωπο-, ο οποίος έχει
εκλεγεί έξι φορές και την τελευταία φορά µε ποσοστό 85%, δεν
µπορεί να έρχεται ο Υπουργός, να παρεµβαίνει στο αυτοδιοίκητο
των ΤΕΙ, να τον καταργεί και να διορίζει κάποιον άλλο. Θα έλεγα
ότι πρέπει να ασκήσουµε όλοι πίεση -και το Υπουργείο και εµείς
ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση-, ώστε µέσα σε ένα πολύ σύντοµο
χρονικό διάστηµα να γίνουν αυτές οι εκλογές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν καταλαβαίνω, µάλιστα, γιατί αναφέρεστε µόνο στην καθυ-

στέρηση των εκλογών στο ΤΕΙ της Στερεάς Ελλάδας και όχι και
της δυτικής Ελλάδας, που έχει ακριβώς το ίδιο πρόβληµα. Γιατί
αυτή η µεροληπτική διάκριση; Και τα δύο έχουν καθυστερήσει
πάρα πολύ στις εκλογές.

Εν πάση περιπτώσει, θα παρακαλούσα µέχρι αύριο να αποσύ-
ρετε -προσβάλλει τους πάντες αυτό το πράγµα- αυτήν την ευθεία
παρέµβαση του Υπουργείου σε ένα ανώτατο εκπαιδευτικό
ίδρυµα, γιατί αλλιώς πραγµατικά εισερχόµαστε σε µια πολύ δύ-
σκολη ατραπό. Θα επανέλθουµε και αύριο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Λοβέρδος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Είµαι υποχρεωµένος να κάνω µία-δύο αναφορές σε αυτά τα
δύο θέµατα τροπολογιών που ανέφερε ο συνάδελφος Κουράκης,
διότι ανεβαίνω στο Βήµα µετά από τη δική του τοποθέτηση-αγό-
ρευση και, παρ’ ότι θέλω να αφιερώσω όλο µου το χρόνο στο
σχέδιο νόµου, δεν µπορώ να αποφύγω δύο νύξεις. Τις τροπολο-
γίες θα τις συζητήσουµε αύριο. Απ’ ό,τι φαίνεται, θα έχουµε
πάρα πολύ χρόνο, γιατί όλη η συνεδρίαση θα πάει σε αυτές,
αφού οι συνάδελφοι δεν έδειξαν ιδιαίτερη επιθυµία να παρέµ-
βουν σε αυτό το σχέδιο νόµου, προφανώς συµφωνούντες, όπως
διαµορφώθηκε και ένα κλίµα στην αντίστοιχη Επιτροπή Μορφω-
τικών Υποθέσεων. Αύριο, λοιπόν, θα πω τα περισσότερα. Σήµερα
θα πω ένα-δύο πράγµατα.

Κατ’ αρχάς, ως προς το τελευταίο: Δεν είναι ότι καθυστερεί να
κάνει εκλογές, όπως ίσως και σε άλλες περιπτώσεις συµβαίνει.
Είναι ότι συνδυάζεται αυτή η καθυστέρηση τού να κάνει εκλογές,
κύριε συνάδελφε, µε µία διαρκή εβδοµαδιαία ή και ηµερήσια
όχλησή του προς το Υπουργείο για παρεµβάσεις, διότι δεν µπο-
ρεί να διοικήσει το ίδρυµα. Έχει βουλιάξει οικονοµικά και έχει ξε-
σηκωθεί ένα κοµµάτι της Λαµίας και ολόκληρος ο Νοµός
Ευβοίας, ειδικά οι κάτοικοι της Χαλκίδας οι οποίοι είχαν συναλ-
λαγές µε το ΤΕΙ.

Είναι ένας εφιάλτης να έρχεται ένας Πρόεδρος και να σου
λέει, «έχω πρόβληµα, το οποίο δεν µπορώ να λύσω και δεν θα το
λύσω». Και του λες «αφού δεν µπορείς, τουλάχιστον κάνε εκλο-
γές για να πάρει το ίδρυµα τη σειρά του». Και οι προφάσεις για
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τις οποίες δεν κάνει εκλογές είναι του τύπου: «όχι, περιµένω µια
δική σας ενέργεια, παραδείγµατος χάριν να υποδείξω στο νοµικό
µου σύµβουλο να µου κάνει γνωµάτευση.»

Κύριε συνάδελφε, είναι τόσες οι συνεδριάσεις που έχουµε
κάνει. Έχουµε ξεφύγει! Δεν µπορώ να αφήσω αυτό το πράγµα
να συνεχίζεται έτσι. Άλλωστε, αν δεν µε απατάει η µνήµη µου,
έχω ερωτήσεις ή διαθέσεις ερωτήσεων από όλες τις πτέρυγες
της Βουλής. Πρέπει να παρέµβουµε.

Επειδή οι άλλοι πρόεδροι των ΤΕΙ της υπολοίπου χώρας λένε
να µην εισαγάγω την τροπολογία για ψήφιση, να την κρατήσω,
διότι τα ιδρύµατα έχουν την αυτοτέλεια –σωστό είναι αυτό- δεν
πρόκειται να εφαρµόσουµε την ρύθµιση αυτή, αν αύριο ψηφιστεί,
αλλά θα την έχουµε για να κάνει εκλογές, για να πάρει το ΤΕΙ τη
σειρά του. Έχουµε βοηθήσει από όλες τις πλευρές. Αύριο θα
έχω περισσότερο χρόνο να κάνω αναφορά.

Τώρα, σε ό,τι αφορά τις µετεγγραφές: Η ρύθµιση ψηφίστηκε
στις 4 Μαΐου από εκατόν σαράντα εννιά Βουλευτές µε ονοµα-
στική ψηφοφορία. Όπως συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ µας ενηµέ-
ρωσε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων και ο ΣΥΡΙΖΑ θα
την ψήφιζε, αλλά δεν τη ψήφισε γιατί η τροπολογία είχε δεκαέξι
άρθρα και διαφωνούσε µε άλλα άρθρα. Οι Ανεξάρτητες Έλληνες
τοποθετήθηκαν έτσι. Άρα διαµορφώνεται υπέρ αυτής της διάτα-
ξης µια πλειοψηφία τεράστια µε διακόσιους πενήντα, µε διακό-
σιους εβδοµήντα Βουλευτές. Δεν είχε µιλήσει στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων η Χρυσή Αυγή. Αν είχε µιλήσει, θα σας
έλεγα ότι είµαστε και τριακόσιοι. Είναι τεράστια πλειοψηφία και
λέει να προστατευθούν οι άνθρωποι που έχουν ανάγκη.

Άρα, κάτι που ψηφίζεται προ των ευρωεκλογών, πώς θα το
πάρει η Βουλή πίσω µετά τις ευρωεκλογές; Με τι επιχειρήµατα
και µε τι σθένος πολιτικό; 

Δεύτερον, υπάρχει πλειοψηφία για να το πάρει πίσω, αν υπάρ-
χει, λόγω των πραγµάτων, αδυναµία των πανεπιστηµίων και των
ΤΕΙ να λειτουργήσουν; Ούτε το ένα είναι σωστό, ούτε το άλλο
υπάρχει. 

Συνεπώς η µόνη λύση για το Υπουργείο Παιδείας είναι να προ-
σπαθήσει µία έντιµη εφαρµογή. Το επαναλαµβάνω, µία έντιµη
εφαρµογή!

Θα αναλύσω αύριο το ιστορικό της υπόθεσης. Θα εξηγήσω ότι
µεσολάβησε µία απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας για
ένα άλλο 10%, των εισαγοµένων βάσει ειδικών προβληµάτων. Θα
εξηγήσω πώς φτάσαµε στην 4η Μαΐου και θα ενηµερώσω την Αί-
θουσα για πράγµατα που ενδεχοµένως συνάδελφοι να µην τα
γνωρίζουν, ειδικά αυτοί που δεν είναι και νοµικοί. 

Θέλω, όµως, κύριοι συνάδελφοι –και αναφέροµαι σε όσους
από εσάς, παίρνοντας τον λόγο, λέτε ότι αυτή η κατηγορία αδι-
κείται, η άλλη κατηγορία αδικείται, στους συναδέλφους που έλε-
γαν σε προηγούµενες συνεδριάσεις- και της Ολοµέλειας- να
πάµε τη ρύθµιση και ένα χρόνο πίσω, δηλαδή να την πάµε και
στο 2013, δηλαδή για αυτούς που εισήχθησαν τον Ιούλιο του
2013 µε εκείνη τη διαγωνιστική διαδικασία- να σας πω ένα
πράγµα: Εάν ο αριθµός των αιτήσεων, που όπως είπα και στην
αρχή της συνεδρίασης θα αρχίσουν να κατατίθενται ηλεκτρονικά
στο Υπουργείο Παιδείας από την άλλη Πέµπτη, 9 Οκτωβρίου και
θα ολοκληρωθεί η διαδικασία τη µεθεπόµενη Παρασκευή, 17 του
µηνός, δεν είναι σε λογικό αριθµό, θα υπάρξουν πανεπιστήµια
και ΤΕΙ –τµήµατα- που θα πούνε, «δεν εφαρµόζουµε καθόλου τη
διάταξη, δεν µπορούµε». Θα πρέπει να τους καταλάβουµε αυ-
τούς. 

Εµείς πρέπει να συνδυάσουµε δύο δεδοµένα. Από τη µία τη
φτώχεια που έχει χτυπήσει και τα µεσαία στρώµατα και από τη
άλλη τη δυνατότητα των πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ να λειτουρ-
γήσουν. 

Παραδείγµατος χάριν, ένα τµήµα του Πολυτεχνείου λέει: «Εγώ
ζήτησα να πάρω εκατό. Μου έδωσες εκατόν ογδόντα. Τώρα µου
έχεις και νόµο περί µετεγγραφών πολύ γενναιόδωρο. Ωραία, θα
πάρω και άλλους εκατόν ογδόντα. Δεν τους αντέχω. Άντε να
κάνω φροντιστήρια ή εργαστήρια και το καλοκαίρι. Αν αντί για
άλλους εκατόν ογδόντα, είναι χίλιοι αυτοί, δεν µπορώ να λειτουρ-
γήσω. Σηκώνω τα χέρια και δεν εφαρµόζω τη διάταξη.». 

Εµείς έχουµε την ευθύνη και αυτής της προοπτικής, έχουµε
την ευθύνη και αυτής της δυσκολίας. Άρα η έντιµη εφαρµογή

λέει να κάνω ό,τι µπορώ για να το εφαρµόσω µε τρόπο γενναι-
όδωρο και µετά ήρεµα να αποφασίσουµε µία καλύτερη ρύθµιση
για τις µετεγγραφές, µετά από συζήτηση στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων, που θα συνδυάζουµε, όµως, όλα τα δεδο-
µένα. 

Κύριοι συνάδελφοι, θα βρεθείτε σε πραγµατική δυσκολία όσοι
αρνηθείτε τις λογικές παρεµβάσεις που εµπεριέχει η τροπολογία
εάν µετά από λίγες µέρες, στις 17 Οκτωβρίου που θα τελειώσει
η περίοδος των αιτήσεων, δείτε τους αριθµούς που είδαµε στην
ενδεικτική περίοδο των αιτήσεων που κάναµε πριν από λίγες
µέρες, στην οποία ζητούσαµε από τον εγγραφόµενο φοιτητή ή
φοιτήτρια να µας πει ενδεικτικά αν θέλει να κάνει µετεγγραφή.
Δηλαδή, τι θα πείτε στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο, στη Νοµική
Σχολή, αν επαναληφθεί αυτός ο αριθµός που είδαµε τις προ-
ηγούµενες µέρες, δηλαδή οι οκτώ στους δέκα; Και η Νοµική Αθη-
νών και Θεσσαλονίκης δεν αντέχουν και η εξαιρετική Σχολή του
Δηµοκριτείου θα καταστραφεί. 

Άρα χρειαζόµαστε κάποιο συνδυασµό. Αυτό είναι κάτι που θα
κουβεντιάσουµε αύριο. Πιστεύω ότι οι παρεµβάσεις, οι οποίες
κάνουµε, είναι πάρα πολύ λογικές και, πάντως, προέκυψαν από
τον εβδοµαδιαίο διάλογο που κάνουµε µε τα ιδρύµατα. 

Να, όµως, κύριε Κουράκη, που έτσι έχασα πάνω από το ένα
τρίτο της οµιλίας µου. Θα προσπαθήσω να µην παραλείψω κάτι
σοβαρό, όσον αφορά το σχέδιο νόµου το οποίο έχω την τιµή να
παρουσιάζω σήµερα εδώ. 

Έχω ιδιαίτερη τιµή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γιατί αίρεται
µία εκκρεµότητα που υπήρχε από το 1946. Αυτή η εκκρεµότητα
αφορά το να µπορούν στην καθηµερινή τους λειτουργία όσοι πι-
στεύουν κάτι άλλο από αυτό που πιστεύουµε εµείς –και όταν λέω
«εµείς» εννοώ η πλειοψηφία των Ελλήνων- και συγκροτούνται σε
εκκλησίες, χωρίς κωλύµατα σε δευτερεύουσες φαινοµενικά –
πρωτεύουσες όµως- δραστηριότητές τους, να ασκούν τη λα-
τρεία τους αυτή καθ’ αυτή. Κι όµως, αυτή η εκκρεµότητα υπήρχε
από το 1946! Πήγαινε, ερχόταν, υπήρχαν προσπάθειες, υποχω-
ρήσεις. Ήµασταν σε βήµα σηµειωτόν τόσες δεκαετίες. 

Ας δούµε, όµως, γιατί φτάνουµε σήµερα εδώ και έχω εγώ την
τιµή να παρουσιάζω αυτό το σχέδιο νόµου. Διότι τα τελευταία
χρόνια µια σειρά από Υπουργούς πήραν πρωτοβουλίες και ο
κάθε φορά επόµενος δεν έκανε δολιοφθορά στον προηγούµενο. 

Έτσι, λοιπόν, εγώ όχι µόνο δεν κάνω δολιοφθορά στον κ. Αρ-
βανιτόπουλο, αλλά αντίθετα λέω ότι αυτός έχει κάνει τη µεγαλύ-
τερη διαδροµή, σήκωσε στους ώµους του όλη τη διαπραγµάτευση
και όλη τη διαβούλευση. Και από την πλευρά µου εκτίµησα όλη
αυτήν την πορεία που ξεκινάει από το 2009-2010 και την ώθησα
προς το Κοινοβούλιο, κλείνοντας το διάλογο και φέρνοντας εδώ
το σχέδιο νόµου. 

Νιώθω, λοιπόν, τιµή και υπερηφάνεια και έχω και αντίληψη της
ευθύνης που αναλογεί σε όλους µας για τη στάση που θα κρα-
τήσουµε απέναντι σε αυτό το σχέδιο νόµου. Εµείς είµαστε υπέρ.
Το φέρνουµε, λοιπόν, στη Βουλή και ζητάµε από τη Βουλή να το
υπερψηφίσει. 

Πέραν του κ. Αρβανιτόπουλου –του οποίου τη δράση υπο-
γράµµισα και πριν και τώρα- θέλω να ευχαριστήσω το Γενικό
Γραµµατέα Θρησκευµάτων κ. Καλαντζή και το νοµικό του σύµ-
βουλο, το δικηγόρο ο οποίος βοήθησε αυτήν την πορεία, τον κ.
Στέφανο Βαζάκα. Επίσης, θα ήθελα να ευχαριστήσω και όλους
τους εισηγητές, ανεξαρτήτως της τελικής τους στάσης, για τα
επιχειρήµατα τα οποία άρθρωσαν, υποστηρίζοντας ή εν µέρει
υποστηρίζοντας ή ενδεχοµένως υποστηρίζοντας το παρόν σχέ-
διο νόµου. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είπα και στην επιτροπή -θα το
επαναλάβω- ότι έχω παρακολουθήσει ως φυσικό πρόσωπο, µε
την επιστηµονική µου ιδιότητα και στη συνέχεια µε την κοινοβου-
λευτική, την εφαρµογή του άρθρου 13 του Συντάγµατος περί
θρησκευτικής ελευθερίας. Μεταπολιτευτικά η πορεία είναι καλή,
αλλά δύσκολη. Το 1976-1978, στη δεκαετία του ’80, του ’90, του
2000 δεν ήταν αυτονόητα αυτά τα οποία λέµε σήµερα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία. Κατακτούσαµε ένα προς ένα τα µεγάλα
βήµατα, κάναµε ένα προς ένα και µε κόπο τα µεγάλα βήµατα
προς την ολόπλευρη προστασία της θρησκευτικής ελευθερίας. 

Σε ό,τι µε αφορά, λοιπόν, η συµβολή µου στην πράξη -που
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αυτό έχει τη µεγάλη σηµασία- για την υπέρβαση των προβληµά-
των που δηµιουργούσε η εφαρµογή της νοµοθεσίας περί προ-
σηλυτισµού, έγκειται στο ότι έχω γράψει, έχω δικάσει, έχω
υποστηρίξει και έχω δώσει όλο µου τον εαυτό µαζί µε πολλούς
και έχουµε καταφέρει αυτή η νοµοθεσία να εφαρµόζεται µε έναν
τρόπο που δεν θίγει κανέναν. 

Όσον αφορά το γιατί ο νοµοθέτης δεν την αποσύρει, η απάν-
τηση είναι η εξής: Διότι το Σύνταγµα προβλέπει την αποδοκιµα-
σία του προσηλυτισµού. Με ποινικό τρόπο; Η απάντηση είναι ότι
έτσι εκτιµάται. Όσον αφορά το αν έχει σηµασία, η απάντηση είναι
πως όχι πια. 

Δεύτερον, εδώ στη Βουλή µε δική µου πρωτοβουλία το 2006-
2007 που ήταν Υπουργός η κ. Γιαννάκου, έξι, επτά Βουλευτές
από όλα τα κόµµατα πλην του ΚΚΕ που στήριζε, αλλά δεν υπο-
γράφει το ΚΚΕ τροπολογίες άλλων, µεταξύ των οποίων πιο βα-
ρυσήµαντη υπογραφή ήταν αυτή του κ. Κουβέλη, είχαµε
προτείνει και η Υπουργός τότε είχε δεχθεί και είχαµε άρει την
προϋπόθεση για την έγερση ενός ναού µιας άλλης γνωστής θρη-
σκείας, την άδεια του δικού µας επιχώριου µητροπολίτη. 

Το πηγαίναµε δεκαετία µε δεκαετία και φτάσαµε σε ένα σηµείο
που αυτή η παρέµβαση που διευκολύνει τη ζωή όσων πιστεύουν
κάτι διαφορετικό από εµάς, να είναι καίρια, να είναι σοβαρή και
να αναγνωρίζεται πρώτα απ’ όλα από τους ενδιαφεροµένους και
δεύτερον, από τη διεθνή κοινότητα αυτή καθαυτή. 

Εάν δείτε τις συνοµιλίες του Γενικού Γραµµατέα Θρησκευµά-
των, του κ. Καλαντζή, µε εκπροσώπους όλων των εκκλησιών, των
πρεσβειών που υπάρχουν στην Αθήνα και κάνουν καταγραφή σε-
βασµού των δικαιωµάτων, του Συµβουλίου της Ευρώπης, του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, του Παγκόσµιου Οργανισµού Εκ-
κλησιών, άλλων χωρών µεµονωµένων, που µάλιστα το φέρνουν
ως παράδειγµα, εάν δείτε τις επισηµάνσεις, το διάλογο µεταξύ
καθολικών και ορθοδόξων πρόσφατα στην Ιορδανία, στο Αµµάν,
που έγιναν γι’ αυτό, θα καταλάβετε ότι κάνουµε µια προσπάθεια
σήµερα που έχει διεθνές ακροατήριο. Και µου φαίνεται -και συµ-
παθάτε- µε ανακόλουθο να εκφράζουµε διαµαρτυρίες και να
λέµε ότι εξαρτάµε από αυτές –δικαιολογηµένο πολιτικά είναι, δεν
λέω, αλλά πάντως έχει µια πολιτική ανακολουθία- τη στάση µας
στην ψηφοφορία επί της αρχής τουλάχιστον από το τι θα κάνετε
εσείς στην α’ ή β’ πρότασή µας για αλλαγές, όταν οι ίδιοι οι εν-
διαφερόµενοι στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων εξέφρα-
σαν ολόπλευρα την υποστήριξή τους. 

Και σας µεταφέρω, συνάδελφοι που δεν είστε στην επιτροπή,
ότι Βουλευτής ερώτησε τον εκπρόσωπο της Καθολικής Εκκλη-
σίας, µε την οποία υπήρξε, εάν θέλετε, και η µεγαλύτερη δυσκο-
λία κατά το παρελθόν: «Υπάρχει κάτι που να µην σας αρέσει;».
Ερώτηση σκούπα! Βρε αδερφέ, κάτι δεν βρίσκεις να πεις όχι να
το υιοθετήσω; Κοινοβουλευτικά είναι αδόκιµο ερώτηµα. Το
κόµµα, ο Βουλευτής λέει, δεν εξαρτά αυτό που θα πει από αυτό
που θα πει ο φορέας, αλλά έστω. Πόσα ποτάµια δεν έχουν πε-
ράσει από µπροστά µας, τι δεν έχουµε ακούσει αυτόν τον καιρό!
Το ακούµε και αυτό, Βουλευτής να λέει: «υπάρχει κάτι που δεν
σας αρέσει;» για να το υιοθετήσει. Και η απάντηση ήταν ευθεία,
να τη διαβάσετε: «α’, β’, γ’, δ’ πλεονεκτήµατα του σχεδίου
νόµου». 

Είναι τσιγκουνιά από όλες τις πλευρές να λέει ο άλλος: «µε εν-
διαφέρει γιατί µε βοηθάει» και εσύ να του λες: «δεν ξέρεις καλά
εσύ. Θα σου πω εγώ τι θα πεις. Εγώ ξέρω καλύτερα και δεν µου
αρέσει.» Όχι, υπάρχει θέµα εδώ. Και υπάρχει σοβαρό θέµα, πολύ
σοβαρό θέµα. 

Πάντως, στην άκρη όλα αυτά. Όποιος ανατρέξει στα Πρακτικά
της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων την περασµένη εβδο-
µάδα, την Τετάρτη, στη συνεδρίαση της δωδεκάτης µεσηµβρι-
νής, θα δείτε εκεί όλες τις τοποθετήσεις να είναι θετικές απέναντι
στο παρόν σχέδιο νόµου. Δεν λέω ότι δεν υπάρχουν και άλλα
πράγµατα να κάνουµε στο µέλλον, θα υπάρξουν και υπάρχουν,
αλλά κάθε πράγµα µε τη σειρά του. Και ας δίνουµε αξία σε κάθε
παρέµβαση που γίνεται στο χώρο της θρησκευτικής ελευθερίας,
µην την υπονοµεύουµε µε δευτερεύουσες ή µε άσχετες παρα-
τηρήσεις που αφορούν πολύ σοβαρά θέµατα όπως είναι η σχέση
κράτους- εκκλησίας, αλλά όχι αυτό το προκείµενο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο χαρακτηρισµός «θρησκευτικό

νοµικό πρόσωπο», που εντοπίζεται και σε άλλες έννοµες τάξεις,
για τη δική µας έννοµη τάξη είναι απολύτως πρωτότυπος. Η διά-
κριση που εµείς γνωρίζουµε στο δικό µας νοµικό σύστηµα είναι
ανάµεσα στα νοµικά πρόσωπα του δηµοσίου και του ιδιωτικού
δικαίου. Ο χαρακτηρισµός «θρησκευτικό νοµικό πρόσωπο» είναι
µια νοµική χρωµατική, η οποία διαφοροποιεί και έχει πάρα πολύ
µεγάλη σηµασία. Έχω προτείνει πρώτος τη χρήση αυτών των
διαφορετικών χρωµατικών για τα πανεπιστήµια στη συζήτηση για
το άρθρο 16 το 2006. Έχω και σχετική συγγραφή, έλεγα να πάµε
σε κάτι ενδιάµεσο. 

Ναι, έλεγα να αναθεωρηθεί το άρθρο 16, αλλά στην κατοχύ-
ρωση των πανεπιστηµιακών νοµικών προσώπων µε α’, β’, γ’, δ’,
ε’ ιδιαιτερότητες ήµουν µόνος. Δεν έχει σηµασία. 

Κάποια χρόνια µετά ο νοµοθέτης µπορεί από αύριο να κάνει
χρήση αυτού του όρου. Έχει σηµασία; Έχει. Ποια σηµασία έχει;
Έχει διπλή σηµασία. θρησκευτικό νοµικό πρόσωπο σηµαίνει πα-
νηγυρικός τύπος αναγνώρισης του άλλου στις καθηµερινές συ-
ναλλαγές. Του έλεγες να είναι σωµατείο µε είκοσι µέλη, µε απλή
διαδικασία. Σου έλεγε: «δεν θέλω, γιατί δεν µου αναγνωρίζεις
αυτό που είµαι. Με θεωρείς σωµατείο, ενώ είµαι κάτι παραπάνω». 

«Εµείς είµαστε πιστοί µιας θρησκείας» -λέει ο άλφα ή ο βήτα-
«οργανωνόµαστε. Θέλουµε να αναγνωριστούµε ως τέτοιοι και να
έχουµε τα δικαιώµατα που έχετε και εσείς. Δεν θέλουµε να απο-
κτήσουµε περισσότερα δικαιώµατα από εσάς, αλλά θέλουµε στις
καθηµερινές µας συναλλαγές να έχουµε όσα δικαιώµατα έχετε
και εσείς».

Η αναγνώριση αυτή είναι για τους ίδιους, όπως ακούσαµε στην
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων και όπως γνωρίζουµε από την
πείρα µας, πάρα πολύ µεγάλη υπόθεση. Υπήρχαν άνθρωποι που
κάθονταν ισόβια φυλακή, διότι δεν ήθελαν να µετέλθουν αυτού
του µέσου νοµιµοποίησης, διότι πίστευαν σε κάτι άλλο και αυτό
ήθελαν να τους αναγνωριστεί. Στους δύσκολους καιρούς της
χούντας, πριν ή λίγο µετά τη χούντα, υπήρχαν άνθρωποι που βα-
σανίζονταν γι’ αυτό. Τώρα πια ευτυχώς αυτά δεν συµβαίνουν.
Πανηγυρικός τύπος, λοιπόν. Η αναγνώρισή του είναι πάρα πολύ
θετικό βήµα. 

Δεύτερον, πάµε στα πρακτικά θέµατα. Γρηγορότερη διαδικα-
σία αναγνώρισης απ’ αυτήν των σωµατείων. 

Αναγνώριση –πολύ σοβαρό αυτό- ως επικεφαλής θρησκευτι-
κού τους λειτουργού. Αυτό είναι µια διαφορετική µορφή απ’ ό,τι
τα σωµατειακά. Εδώ τους δίνεις τη δυνατότητα να κατοχυρώ-
σουν µε αυτόν τον τρόπο τη δική τους θρησκευτική πυραµίδα
στην ιεραρχία τους. Πάρα πολύ σοβαρό. 

Τρίτον –ειπώθηκε, δεν το είπαµε εµείς- οι σοβαρές για την κα-
θηµερινότητά του λειτουργίες που εξυπηρετούνται από το ΑΦΜ
τους. Αποκτούν τέτοιες δυνατότητες ευθέως και όχι πλαγίως. Σε
αυτό µάλιστα το τελευταίο έδωσαν πάρα πολλοί µέσα στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων ιδιαίτερη σηµασία.  

Πιστεύω, λοιπόν, ότι πρέπει να το δεχθούµε αυτό το σχέδιο
νόµου για τα βασικά θέµατα που ρυθµίζει και ας κρατήσουµε,
τουλάχιστον στα θέµατα της αρχής, επιµέρους διαφωνίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω ένα λεπτό ακόµη; Κλείνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Μπορείτε να έχετε και

δύο λεπτά, κύριε Υπουργέ. Γιατί εγώ υπολόγιζα ότι θα φθάσετε
τα τριάντα!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός  Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων): Όχι, όχι! Κλείνω απαντώντας. 

Είπα στην επιτροπή –επιβεβαιώνω τον κ. Αµανατίδη 100%- ότι
στο άρθρο 1 του σχεδίου νόµου, που κάνει λόγο για «ορισµένη
γεωγραφική περιοχή», επειδή υπάρχει µια δυσπιστία σε αυτό, ο
κ. Αµανατίδης αλλά και άλλοι συνάδελφοι πρότειναν να πούµε
σε όλη την επικράτεια ή σε κάποια περιοχή της επικράτειας. Είπε
πως θεωρεί πολύ λογικό να το πούµε αυτό, γιατί αυτό θέλουµε.
Αυτό λέει και η εισηγητική έκθεση. 

Υπάρχει πρόβληµα εδώ στη στάση της Νέας Δηµοκρατίας. Η
εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας εισακούστηκε. Λέει όχι. Δεν
θέλουµε αυτήν την αντιπαράθεση να τη µετατρέψουµε σε µια
άγονη αντιπαράθεση σε βάρος της ψήφισης του σχεδίου νόµου.
Έτσι, το παίρνω πίσω. Έχετε δίκιο σε αυτό που λέτε ότι υπάρχει
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µια υποχώρηση σε σχέση µε αυτό που είπα την Παρασκευή. Δεν
µπορώ να σας πω όχι. Έχετε δίκιο. 

Πρώτα απ’ όλα, υπάρχει διαφωνία ανάµεσα σε εµάς και στη
Νέα Δηµοκρατία. 

Δεύτερον, δεν θέλουµε αυτή η διαφωνία για ένα τόσο επιµέ-
ρους θέµα να δηµιουργήσει πρόβληµα στο ίδιο το σχέδιο νόµου. 

Τρίτον, η ανάγνωση αυτής της ρύθµισης, έτσι όπως είναι δια-
τυπωµένη, διασκεδάζει τις ανησυχίες σας. Δηλαδή µε αυτόν τον
τρόπο, όπως διατυπώνουµε τη ρύθµιση, και το «σε όλη την επι-
κράτεια» επιτρέπεται και σε «ορισµένη περιοχή της χώρας» επι-
τρέπεται. Ο δικαστής έχει ευχέρεια. Γιατί όλες οι υποθέσεις για
τις οποίες µάλιστα καταθέτετε και αιτιάσεις εδώ –«γιατί δεν ανα-
γνωρίζετε τους τάδε και τους τάδε;»- µετά την ψήφιση του νόµου
και µε την ένδειξη που δίνει το σχετικό άρθρο περί των εκκλησιών
που αποκτούν αυτά τα δικαιώµατα ο δικαστής έχει πια την ευχέ-
ρεια να δέχεται αιτήσεις, να βάζει κάτω τα κριτήρια και να απο-
δέχεται. 

Ανοίγουµε δρόµο για όλους όσοι έχουν τα κριτήρια του νόµου
προφανώς, όχι για κάθε έναν που ισχυρίζεται ότι εκπροσωπεί
θρησκεία. Και έχουµε τέτοιους κοµπογιαννίτες πολλούς.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε την εφαρµογή της διάταξης µε αυτό
το πνεύµα. Είναι τέτοια η διατύπωση που ο εφαρµοστής του δι-
καίου δεν θα έχει πρόβληµα. Και µάλιστα, ερωτηθέντες ανώτατοι
δικαστικοί οµοφώνησαν σε αυτό, ότι δηλαδή όπως είναι έτσι η
διάταξη αφήνει ευχέρεια στον εφαρµοστή να κρίνει ανάλογα µε
το αίτηµα που έχει µπροστά του. Ναι, οι οµολογούντες την τάδε
πίστη στο Αιγάλεω ή οι οµολογούντες την τάδε πίστη στην ελλη-
νική επικράτεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θεωρώ, λοιπόν, ότι δεν είναι λόγος αυτός για να πει κανείς
«όχι» στο σχέδιο νόµου.

Τέλος, θέλω να αναφερθώ στην κ. Ρεπούση, νοµίζω –δεν
ήµουν εδώ- στην αδυναµία, κατά τη γνώµη της, να προσδιοριστεί
ο όρος για τη διάλυση του σωµατείου, για τη διάλυση του θρη-
σκευτικού νοµικού προσώπου εννοώ, αν ο σκοπός και η λειτουρ-
γία του σωµατείου έχουν καταστεί παράνοµες ή ανήθικες και τι
σηµαίνει αυτό. Εσείς το είπατε;

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Η διάταξη είναι αντιγραφή από τον Αστικό Κώδικα, από το
άρθρο 105, ο οποίος εφαρµόζεται σαράντα, πενήντα, εξήντα
χρόνια και υπάρχει νοµολογία µεταπολιτευτική σαράντα ετών γι’
αυτό. Μια χαρά είναι αυτή η διάταξη. Δεν αλλάζουµε κάτι που η
νοµολογία προσδιόρισε σε ένα δηµοκρατικό πολίτευµα µε σωστό
τρόπο. Πολλές έννοιες στην ελληνική έννοµη τάξη και σε όλες
τις έννοµες τάξεις και στη διεθνή έννοµη τάξη χωρούν ερµηνείες.
Όταν όµως η νοµολογία προσδιόρισε νοµολογιακά το ζητού-
µενο, δεν πας να το αλλάξεις τότε. Θα δηµιουργήσεις προβλή-
µατα στη νέα εφαρµογή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ωραία. Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Μα, κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Γιατί; Τα δύο λεπτά,
εντός παρενθέσεως πέντε…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ήσασταν γενναιόδωρος, αλλά όπως πάντα είστε κοµψός.

Εγώ τελείωσα. Αυτά είναι τα επιχειρήµατά µου. Τα υπόλοιπα
αύριο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εµείς ευχαριστούµε. 

(Χειροκροτήµατα)
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Δρίτσας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Το «ωραία», κύριε Πρόεδρε, όλο τον ειρµό τον κάνει κοµ-
µάτια. Και το στυλ, βέβαια.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτό που δεν φροντί-
σατε να κάνετε στο χρόνο που ήσασταν στο Βήµα και που θα
πρέπει όλοι οι Υπουργοί να το κάνουν -και εµείς το ζητούµε πιε-

στικά κάθε φορά- είναι από την αρχή της συνεδρίασης ή τουλά-
χιστον από την οµιλία σας να αποσαφηνίσετε στο Τµήµα ποιες
από τις βουλευτικές τροπολογίες προτίθεστε να κάνετε δεκτές. 

Η τακτική να ανακοινώνεται αυτό…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Τις βουλευτικές τροπολογίες;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Από τις βουλευτικές τροπολογίες.

Έχουν κατατεθεί, δόξα τω Θεώ, πάρα πολλές. Αν δεν µπορείτε
τώρα και δεν έχετε αποφασίσει, τουλάχιστον αύριο µε την αρχή
της συνεδρίασης…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Δεν τις έχω δει. Έλειπα, ήµουν στο Άγιον Όρος. Δεν τις
έχω δει τις πιο πολλές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Γνωρίζετε κι εσείς από
το Άγιον Όρος. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ωραία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Πάντως, αύριο µε την

έναρξη –κύριε Δρίτσα, µε συγχωρείτε…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δέχοµαι την ειλικρινή απάντηση, αλλά

είναι άκρως…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Με συγχωρείτε, κύριε

Δρίτσα, που παρεµβαίνω.
Κύριε Υπουργέ, αυτό το αίτηµα νοµίζω ότι είναι απολύτως δί-

καιο. Θα πρότεινα λοιπόν και σε εσάς και µέσω υµών, απευθυ-
νόµενος προς όλους τους Υπουργούς, στην έναρξη της
διαδικασίας για τις τροπολογίες και τα άρθρα να λέτε από την
αρχή ποιες τροπολογίες γίνονται δεκτές, για να τοποθετούνται
και οι οµιλητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Ευχαριστώ πολύ.
Σας κρατάω είκοσι δευτερόλεπτα, κύριε Δρίτσα.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Έτσι κι αλλιώς, για τις τροπολογίες θα

µιλήσουµε αύριο. Απλώς ήθελα αυτήν την επισήµανση να κάνω.
Χαίροµαι για την παρέµβαση του κυρίου Προέδρου αλλά και για
την ειλικρινή απάντηση του κυρίου Υπουργού.

Παρ’ όλα αυτά, µου έκανε εντύπωση. Προφανώς, κύριε
Υπουργέ, είχατε µια οµιλία σε εντελώς διαφορετικό µήκος κύµα-
τος από το συγκυβερνών κόµµα, το οποίο υποστηρίζει το νοµο-
σχέδιο σας. Και διά της εισηγήτριάς του η Νέα Δηµοκρατία και
µε παρέµβαση άλλων Βουλευτών µας είπε άλλα αντ’ άλλων, µόνο
και µόνο για να επιβεβαιώσει ότι ενδιαφέρεται µόνο να κάνει αν-
τιπολίτευση στον ΣΥΡΙΖΑ και όχι για την ουσία των πραγµάτων.

Αλλά το κάνατε κι εσείς λίγο αυτό το λάθος, σε µικρότερο
βαθµό και εν πάση περιπτώσει σε ελεγχόµενο επίπεδο. Δεν έχει
δικαίωµα ένα κόµµα της Αντιπολίτευσης -όχι µόνο της Αξιωµατι-
κής, αλλά όλης της Αντιπολίτευσης- να ζυγίσει µε κάθε σχολα-
στική λεπτοµέρεια την ευθύνη του για το αν ψηφίζει ή δεν
ψηφίζει ένα νοµοσχέδιο; Η Κυβέρνηση προφανώς το εισάγει, το
υπερασπίζεται και έχει τις απόψεις της. Αυτό σηµαίνει ότι κάθε
κόµµα πρέπει να προσέρχεται θετικά σε όλα τα επίπεδα; Προ-
φανώς και όχι. Μακάρι να οµονοούσαµε σε όλα. Θα ήταν καλό,
αν και µπορεί να ήταν και ανιαρό. 

Εν πάση περιπτώσει, η ευθύνη είναι εκείνη που κάνει κάθε
κόµµα να στέκεται για το αν κάποιο ζήτηµα είναι σηµαντικό ή όχι.
Σε ένα τέτοιου χαρακτήρα νοµοσχέδιο -στο οποίο κι εµείς, µε
όποιες παρατηρήσεις για συντηρητισµούς ή ελλείψεις ή οτιδή-
ποτε άλλο, έχουµε προσέλθει στη γενική του κατεύθυνση µε έναν
θετικό τρόπο- το µείζον ζήτηµα –διότι αυτό προσπαθεί µετά από
τόσα χρόνια που θα έπρεπε να έχει συµβεί αυτό- είναι να θεσµο-
θετήσει την κατοχύρωση της θρησκευτικής ελευθερίας, µέσα σε
ένα συνταγµατικό και νοµικό πλαίσιο που διέπει το ελληνικό κρά-
τος. Φέρνετε τώρα αυτό το νοµοσχέδιο, ενώ το συγκεκριµένο ή
κάτι ανάλογο, θα έπρεπε να έχει έρθει πριν από είκοσι χρόνια,
µέσα από ακριβώς πολλές πιέσεις, λέγοντας ότι µας παρακολου-
θεί η Ευρώπη. Δεν µας παρακολουθεί µόνο η Ευρώπη, αλλά εί-
µαστε και εκτεθειµένοι -δεν λέω στην Ευρώπη της Μέρκελ- στην
ευρωπαϊκή δηµοκρατική κοινή γνώµη. Από αυτήν την άποψη,
όντως είναι µία καθυστέρηση. 

Έρχεται, λοιπόν, καθυστερηµένα να ρυθµίσει ένα νοµικό κενό
στοιχειώδους κατοχύρωσης των θρησκευτικών ελευθεριών δια-
φόρων θρησκειών ή δογµάτων στα οποία πιστεύουν άνθρωποι
που ζουν στη χώρα µας και κατά το µεγαλύτερο ποσοστό τους
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είναι Έλληνες πολίτες. Δεν πρέπει, λοιπόν, αυτό να τύχει µιας
ακόµα µεγαλύτερης προσοχής από την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση και από όλα τα κόµµατα, ώστε πράγµατι, όσο είναι δυνα-
τόν αυτήν τη στιγµή, να κατοχυρωθεί αυτή η θρησκευτική
ελευθερία; 

Σχετικά µε το ζήτηµα των τριακοσίων, για το οποίο µας ειρω-
νευτήκατε, λέγοντας «πριν από εσάς για εσάς. Εσείς δεν ξέρετε,
εµείς ξέρουµε», κύριε Υπουργέ, δεν είναι σωστά πράγµατα αυτά.
Στην επιτροπή και στην ακρόαση των φορέων ήρθαν οι µεγαλύ-
τερες από τις θρησκευτικές ενώσεις, τις θρησκευτικές κοινότη-
τες. Για τον αριθµό των τριακοσίων, για παράδειγµα, πράγµατι η
Καθολική Εκκλησία δεν είναι δυνατόν να έχει πρόβληµα. Γιατί να
έχει; Εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες πολίτες ζουν στην Ελλάδα
και φυσικά δεν έχουν καµµιά δυσκολία να συναθροίσουν τον
αριθµό των τριακοσίων. Κάποιες άλλες όµως -και όχι αυτές που
θα επιλέξω εγώ ή οποιοσδήποτε άλλος, αλλά αυτές που επιλέγει
το ίδιο το σχέδιο νόµου- δεν τους έχουν ή δεν είναι πάντα εύκολο
ή οι καιροί αλλάζουν και πότε τους έχουν και πότε δεν τους
έχουν. Αυτοί δεν ήρθαν στην επιτροπή. 

Σας βεβαιώ ότι εµείς εξαντλήσαµε, όσο περισσότερο µπορού-
σαµε, το διάλογο µε όλες αυτές τις κοινότητες και πολλές άλλες
που δεν ήρθαν στην επιτροπή. Έχουµε βεβαιώσεις ότι θα το επι-
θυµούσαν αυτό. Δεν είναι εξωτικές θρησκευτικές κοινότητες,
είναι αυτές που το νοµοσχέδιο προβλέπει, αναγνωρίζει, καλύπτει
και οργανώνει ονοµαστικά και συγκεκριµένα. Άρα γιατί η συζή-
τηση για τον αριθµό των τριακοσίων είναι εφεύρηµα του ΣΥΡΙΖΑ,
παραξενιά, άρνηση ή οτιδήποτε άλλο; Από πού κι ως που;  

Ή ο προσδιορισµός της γεωγραφικής περιοχής, της ασαφούς,
της «ορισµένης γεωγραφικής περιοχής» –γιατί είναι ορισµένη γε-
ωγραφική περιοχή, δεν είναι επικράτεια- δεν έχει µία σηµασία;
Λέτε ότι θα το λύσουν τα δικαστήρια. Μα, γιατί να το λύσουν τα
δικαστήρια, όταν µιλάµε για κατοχύρωση δικαιωµάτων θρησκευ-
τικών κοινοτήτων; 

Αυτά δεν είναι τεράστια ζητήµατα, είναι όµως σηµαντικά, ώστε
τουλάχιστον ένα νοµοσχέδιο να κάνει ένα βήµα. Ακούστηκαν κρι-
τικές -πολλές απ’ αυτές τις συµµερίζοµαι- για το πόσο περισσό-
τερο θα µπορούσε να κατοχυρώσει τέτοιου είδους ελευθερίες
και δικαιώµατα και να προβλέψει την ισοτιµία θρησκευτικών κοι-
νοτήτων χωρίς φοβίες. Δηλαδή, οι Έλληνες καθολικοί δεν είναι
Έλληνες; Δεν µπορεί να είναι και «Ελληναράδες» ακόµα; Τι είναι
αυτό, δηλαδή, που πρέπει να µας κάνει διστακτικούς για το αν
κάποιος είναι Έλλην πολίτης ανάλογα µε το αν έχει διαφορετικό
θρήσκευµα; Είναι δυνατό να το συζητάµε αυτό το 2014 σε αυτή
την ιστορική χώρα, τη χώρα του Ρήγα Φεραίου; Είναι δυνατόν;
Απ’ αυτήν την άποψη, έχει µεγάλη σηµασία µέχρι αύριο ακόµα
και αυτά τα λίγα, τα συγκεκριµένα, να τα δει κανείς και να τα
φροντίσει.

Τέλος, επειδή µιλάµε για θρησκείες, για µεταφυσική, για πίστη,
πράγµατι το 2008 η Αριστερά έφερε αυτά τα ζητήµατα. Δεν ήταν
η πρώτη φορά. Η Αριστερά πολλές φορές έχει φέρει σε όλες της
τις εκδοχές και τις µορφές αυτά τα ζητήµατα και στη Βουλή αλλά
και στο δηµόσιο λόγο. Μην κοιτάτε που σ’ αυτά έχει γίνει φτωχός
πια ο δηµόσιος λόγος. Δεκαετίες πριν, η χώρα µας συνταράχ-
θηκε από τέτοιου είδους συζητήσεις, οι οποίες ήταν πολύ γόνι-
µες κατά το µεσοπόλεµο και σε άλλες περιόδους. Όταν λέω ότι
συνταράχθηκε, εννοώ ότι συνταράχθηκε γιατί οι αντιθέσεις ιδεών
είναι πάντα σηµαντικές και σπουδαίες, έστω και αν υπάρχει και
φανατισµός. 

Θα «κλειδαµπαρώσουµε» τη συζήτηση για τη ρύθµιση των σχέ-
σεων πολιτείας και κράτους, µας λέει η Νέα Δηµοκρατία; Δεν
ξέρω το ΠΑΣΟΚ τι λέει επ’ αυτού. Είναι αµαρτία το να θέτει κα-
νείς αυτό το θέµα; Είναι εθνική υποβάθµιση; Είναι εθνική µειοδο-
σία; Είναι άνοιγµα στους τζιχαντιστές; Έλεος! Το ακούσαµε και
αυτό, δηλαδή το ότι κατέθεσε πρόταση νόµου το 2008 ο τότε ΣΥ-
ΡΙΖΑ για τη ρύθµιση σχέσεων Πολιτείας και Εκκλησίας, για τις
θρησκευτικές ενώσεις και για την κατοχύρωση της θρησκευτικής
ελευθερίας, λίγο ή πολύ Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Λυκουρέντζος, µάς το συνέδεσε εµµέσως πλην σαφώς µε τον
κίνδυνο των τζιχαντιστών. Βέβαια, ένα σηµαντικό τµήµα εκείνης
της πρότασης νόµου είναι άρθρα του σηµερινού νοµοσχεδίου,
όπως το µητρώο και πολλά άλλα. Βέβαια, εκείνη η πρόταση

νόµου επεκτεινόταν και σε άλλα ζητήµατα που δεν θίγονται απ’
αυτό το νοµοσχέδιο. 

Κύριε Υπουργέ, δεν είστε µέλος της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά
συγκυβερνάτε. Επιτέλους, δώστε και ένα ιδεολογικό στίγµα
άλλου τύπου για να κατοχυρώσετε και να υπερασπιστείτε αυτό
το νοµοσχέδιό σας, αν σας ενδιαφέρει, διότι αν ταυτίζεστε µε
όλα αυτά που ακούστηκαν εδώ, ο µεσαίωνας είναι προ των
πυλών και όχι η θρησκευτική ελευθερία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας κ. Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε, αν και οφείλω να οµολογήσω ότι δεν κατάλαβα
την τελευταία αποστροφή του λόγου σας, κύριε συνάδελφε.

Ο µεσαίωνας υπάρχει, εκεί στο κράτος αυτό του Λεβάντε και
των ισλαµιστών το οποίο πολεµάει όλη η Δύση, όπως ξέρετε, τις
τελευταίες µέρες, οι οποίοι κόβουν κεφάλια ανθρώπων και δια-
πράττουν κάθε είδους βαρβαρότητα που µπορεί να περάσει από
το ανθρώπινο µυαλό. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Πριν από εσάς και πριν τους βοηθή-
σουν οι σύµµαχοί σας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μη µε διακόπτετε. Μα,
µην εκνευρίζεστε. Εγώ σας άκουσα τόσο προσηνής και ήρεµος.
Εσείς είστε ευγενής άνθρωπος, αριστοκράτης. Πώς το κάνετε
αυτό; Αφήστε µε να ολοκληρώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Για να βάλω και εγώ τα
πράγµατα στη θέση τους, δεν επιτρέπω καµµιά διακοπή, γιατί
κανένας δεν διεκόπη µέχρι στιγµής. 

Συνεχίστε, κύριε Γεωργιάδη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επανέρχοµαι, λοιπόν. 
Κύριε Υπουργέ, ανέφερε ο συνάδελφος κ. Λυκουρέντζος µια

ευρωπαϊκή πραγµατικότητα. Δεν φαντάζοµαι να µην έχει παρα-
κολουθήσει ο κ. Δρίτσας και ο ΣΥΡΙΖΑ τη συζήτηση σε πανευρω-
παϊκό επίπεδο, για να µην πω σε παγκόσµιο, για το πόσο τα
πράγµατα έχουν αλλάξει και πόσο οι κίνδυνοι έχουν αυξηθεί από
τα διάφορα ισλαµικά τεµένη στις πόλεις της Δύσεως και το αν
εκεί γίνεται προπαγάνδα και προσηλυτισµός στο ακραίο Ισλάµ.
Δεν πιστεύω να µην είδατε το χθεσινό βίντεο ενός από αυτών των
φανατικών µουσουλµάνων, ο οποίος είπε ότι επειδή συνεχίζονται
οι επιθέσεις στο κράτος µας –κράτος να υποθέσουµε ότι το λένε
αυτοί- θα µεταφέρουµε τον πόλεµο µέσα στις πόλεις σας και στα
µετρό και στα εµπορικά σας κέντρα. 

Τι είπε ο κ. Λυκουρέντζος, το οποίο θα έπρεπε να ψέξει ο
Υπουργός; Ανέφερε µια συγκεκριµένη άσχηµη πραγµατικότητά,
λυπηρή πραγµατικότητα, αλλά πραγµατικότητα. Να µην την ανα-
φέρουµε; 

Και δεν θυµάµαι –γιατί θέλω να είµαι ειλικρινής µε το ΣΥΡΙΖΑ-
όλο αυτό το διάστηµα που έχει ξεκινήσει αυτή η παγκόσµια εκ-
στρατεία εναντίον του ισλαµικού κράτους -και οµολογώ ότι δεν
γνωρίζω- καµµία δήλωση του ΣΥΡΙΖΑ για το αν καλώς γίνεται
αυτή η επιχείρηση της Δύσης ή όχι. Ειλικρινά δεν το γνωρίζω. Αν
έχετε βγάλει ανακοίνωση, διορθώστε µε. Καλώς η Δύση πολεµά
αυτό το κράτος ή κακώς το πολεµάει; Πρέπει να πάνε τα αερο-
πλάνα εκεί και να βοµβαρδίσουν τους στόχους ή δεν πρέπει;
Πρέπει να σταµατήσουµε την εξάπλωσή τους ή δεν πρέπει; Έχει
ο ΣΥΡΙΖΑ θέση γι’ αυτό ή στην γενική αρχή «να διαλυθεί το
ΝΑΤΟ» δεν πρέπει να πάει ούτε εκεί πέρα η Δύση και να βλέ-
πουµε να κεφάλια να κόβονται και να µην κάνουµε τίποτα; 

Ειλικρινά δεν γνωρίζω. Περιµένω να ακούσω τη δευτερολογία.
Δεν γνωρίζω ποια είναι η θέση σας, δεν την ξέρω. Το µόνο που
άκουσα είναι κριτική στον κ. Λυκουρέντζο λες και είπε κάτι τρο-
µερό. Είπε το αυτονόητο και µια αυτονόητη ανησυχία κάθε λογι-
κού ανθρώπου στην εποχή που ζούµε. 

Αυτή, όµως, η ανησυχία και αυτό το µέγεθος και η δύναµη του
δυτικού πολιτισµού, του κόµβου της ελευθερίας, δεν θα µας εµ-
ποδίσει να προχωρήσουµε υπερασπιζόµενοι τις δυτικές αξίες, να
σεβόµαστε τους ανθρώπους οι οποίοι έχουν άλλο θρήσκευµα και
να εξασφαλίσουµε το δικαίωµά τους να θρησκεύονται κατά τον
τρόπο που επιθυµούν. Αυτή είναι η δική µας υπεροχή. Ο δικός
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µας πολιτισµός και η δική µας προάσπιση της ελευθερίας είναι
που µας δίνει τη δυνατότητα, παρά αυτόν το φόβο που ανέφερα
προηγουµένως, να σεβόµαστε τις θρησκείες όλων των άλλων αν-
θρώπων και να θέλουµε να βρούµε τον τρόπο να εξασφαλίζουµε
το αναφαίρετο δικαίωµα τους να θρησκεύονται. 

Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, γιατί κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι -ειλικρινά το πιστεύω- το κόµµα της Αξιωµατικής
Αντιπολιτεύσεως –θα πω µετά για την κ. Ρεπούση που µας έθεσε
µια µοµφή- πάσχει από µια µικροψυχία. Για να το καταλάβω, λοι-
πόν, γιατί πάλι µπορεί να µην το έχω καταλάβει, τελικά το ψηφί-
ζετε το νοµοσχέδιο ή δεν το ψηφίζετε; Δεν το έχω καταλάβει,
συγχωρέστε µε. Η συζήτηση τώρα είναι για τις τρεις, τέσσερις,
πέντε λεπτοµέρειες που είπατε και µάλιστα χρησιµοποιήσατε τη
φράση «σχολαστικά εξετάζοντάς το»; Εγώ δεν λέω ότι δεν έχετε
το δικαίωµα. Προφανώς έχει κάθε δικαίωµα κάθε κόµµα να εξε-
τάσει όσο σχολαστικά θέλει κάθε νοµοσχέδιο. Στο τέλος, όµως,
παίρνει µία θέση. Ζυγίζει τα συν και τα πλην και όσο σχολαστική
εξέταση και αν κάνει λέει: «ψηφίζω ναι» ή «ψηφίζω όχι». Εγώ από
το ΣΥΡΙΖΑ σήµερα δεν έχω ακούσει αν ψηφίζει «ναι» ή «όχι».

Άκουσα τον κ. Δρίτσα µε προσοχή που είπε «µέχρι αύριο ελπί-
ζουµε να έχουν διορθωθεί και αυτά και να έχουν ληφθεί υπ’ όψιν
κ.λπ., αλλά στο διά ταύτα, αν τελικώς στη ψηφοφορία θα είναι
και ο ΣΥΡΙΖΑ µέσα, κύριε Υπουργέ, αυτό εγώ δεν το κατάλαβα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ)

Όµως, θα µου επιτρέψετε να σας πω το εξής για να καταλάβει
και ο κόσµος που µας παρακολουθεί. Εδώ έχουµε ένα νοµοσχέ-
διο για το οποίο οι ίδιοι οι ενδιαφερόµενοι, δηλαδή οι ίδιες οι
θρησκευτικές κοινότητες, έχουν εκφράσει και στη Βουλή και δη-
µοσίως και γραπτώς και προφορικώς την ευαρέσκειά τους και
τα συγχαρητήριά τους στο ελληνικό κράτος και τον Υπουργό που
φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο στη Βουλή. 

Το Παγκόσµιο Συµβούλιο των Εκκλησιών έχει κάνει επιστολή,
η οποία λέει: «Εύγε εις στην ελληνική πολιτεία, που ρυθµίζει αυτό
το θέµα µετά από τόσα χρόνια». 

Αυτό το νοµοσχέδιο προκαλεί τα ευµενή σχόλια διεθνώς και
αναβιβάζει τη θέση της Ελλάδας σε όλα τα fora τα σχετικά µε τις
συζητήσεις περί ανθρωπίνων δικαιωµάτων και θρησκευτικών
ελευθεριών. Είναι αναµφίβολα ένα βήµα µπρος για τη χώρα.
Ακόµα και εσείς το είπατε. Σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Τελικώς είµαστε µαζί ή είµαστε πάλι χώρια; Εµείς θέλουµε να
είµαστε µαζί. Και µην πείτε ότι το κάνουµε για να αντιπολιτευ-
θούµε το ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί έχει σηµασία για ένα τέτοιο νοµοσχέδιο
να έχει την ψήφο της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως ή να µην έχει
την ψήφο της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως. Ωραία είναι η σχο-
λαστική ανάγνωση, ωραίες είναι οι αντιρρήσεις. Πάντα θα βρί-
σκουµε πράγµατα για να διαφωνούµε. Ο εχθρός του καλού είναι
το καλύτερο. Αλλά στο διά ταύτα λέτε ναι ή όχι στο νοµοσχέδιο;
Τώρα είστε ένα κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως. Αν λέτε
ναι έχουµε πράγµατι µια πολύ µεγάλη πλειοψηφία και στέλνουµε
ένα σηµαντικό µήνυµα έξω. 

Γνωρίζω και πιστεύω ότι αυτό θα πείτε τελικώς και ότι οι
όποιες διαφωνίες θα είναι σε επίπεδο σχολαστικής αντιµετωπί-
σεως. Το «σχολαστικό» το λέω επειδή το είπε ο κ. Δρίτσας. Δεν
είναι δική µου φράση. Το λέω, όπως ακριβώς, το ανέφερε ο
καλός συνάδελφος.

Έρχοµαι τώρα στην κ. Ρεπούση. Η κ. Ρεπούση πάλι κινήθηκε
στην ίδια αµφισηµία. Τα ίδια ερωτήµατα ισχύουν προφανώς και
για σας. Θα µου επιτρέψετε να απαντήσω στο ερώτηµα: «ποια
Ελλάδα θέλετε;» είπατε κ. Ρεπούση, απευθυνόµενη στην εισηγή-
τρια της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κυρία Ρεπούση, είναι λίγο δύσκολο να το πείτε εσείς αυτό και
ειδικά τώρα. Οδεύετε προς τον ΣΥΡΙΖΑ και δράττοµαι της χθεσι-
νής σας προτάσεως. Προς τον ΣΥΡΙΖΑ σε λίγο θα οδεύσει και η
κ. Μακρή µετά τη διαγραφή της από τους ΑΝΕΛ. Θα είστε στο
ίδιο κόµµα εσείς και η κ. Ραχήλ Μακρή. Έχετε ακούσει σε αυτήν
τη Βουλή τι έχει πει η κ. Ραχήλ Μακρή και τι εσείς για όλα αυτά
τα θέµατα; 

Ποια Ελλάδα θέλετε τώρα, κ. Ρεπούση; Για πείτε µου; Ποια
από τις δύο Ελλάδες θέλετε; 

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Όταν θα πάρω τον λόγο θα σας απαντήσω.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα, λοιπόν, επειδή τα
πράγµατα στην πολιτική είναι λίγο πιο σύνθετα και πολύπλοκα
καλό είναι να κρατάµε τους τόνους λίγο πιο χαµηλά.  Δεν είναι
αυτό το νοµοσχέδιο µέσω του οποίου θα κάνετε επίθεση στην
Νέα Δηµοκρατία και την Κυβέρνηση. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι
ένα νοµοσχέδιο για να στείλουµε ένα συγκεκριµένο µήνυµα. 

Ακούστηκε στην Αίθουσα ότι ήρθε µε καθυστέρηση. Ήρθε µε
καθυστέρηση. Όµως το γεγονός ότι έρχεται τώρα και ρυθµίζεται
ένα τέτοιο θέµα έχει να κάνει µε ευθύνη του νυν Υπουργού ή του
προηγουµένου ή της Κυβέρνησης για την καθυστέρηση εξήντα
ετών; Μα, όσο µεγαλύτερη είναι η ενδεχόµενη καθυστέρηση
τόσο µεγαλύτερο είναι το εύγε για τον Υπουργό που το λύνει
τώρα. Αν ήταν ένα θέµα απλό θα είχε λυθεί από τους προηγού-
µενους. 

Ρωτάει ο ΣΥΡΙΖΑ: «γιατί δεν υιοθετήσατε την πρόταση του
2006;». Είναι το επιχείρηµα περί καθυστέρησης ή περί της προ-
τάσεως περί εθνικής επιτροπής του 2006. Μα, ο διάλογος προ-
χώρησε και κατέληξε σε κάποιο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
σήµερα. Τι θα πει ήταν η πρόταση του 2006; Σήµερα το 2014 εί-
µαστε όλοι µαζί σε αυτό; Μπορεί να πει αύριο το Παγκόσµιο Συµ-
βούλιο Εκκλησιών ότι πράγµατι η ελληνική Βουλή µε συντριπτική
πλειοψηφία, χωρίς µεµψιµοιρία, στέλνει ένα µήνυµα; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Σε αυτό θα φταίτε εσείς γιατί δεν
κάνετε πίσω. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αυτήν την Ελλάδα θέ-
λουµε, κυρία Ρεπούση. Αυτή είναι η απάντηση. Θέλουµε την Ελ-
λάδα που σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώµατα και σέβεται τις
ανθρώπινες ελευθερίες. Θέλουµε την Ελλάδα που επειδή το
κάνει αυτό οι έξω και οι ενδιαφερόµενοι τη συγχαίρουν γι’ αυτό.
Δε θέλουµε την Ελλάδα που και την ώρα που τη συγχαίρουν όλοι
οι ενδιαφερόµενοι, εσείς, τώρα, για τους δικούς σας πολιτικούς
λόγους, γιατί πρέπει οπωσδήποτε και εσείς να κάνετε αντιπολί-
τευση στην Κυβέρνηση για τους λόγους που όλοι γνωρίζουµε,
θα πρέπει να βρείτε ένα τρόπο να κατηγορήσετε την Ελλάδα εκεί
που όλοι οι άλλοι λένε εύγε. Αυτή δεν είναι η Ελλάδα που θέ-
λουµε. Αυτή είναι η παλιά Ελλάδα. Αυτή ακριβώς είναι η Ελλάδα
από την οποία πάµε να ξεφύγουµε, κυρία Ρεπούση. 

Εσείς δεν επιτρέπεται ταυτόχρονα να παρουσιάζετε εαυτόν
ως ρηξικέλευθη επιστήµονα η οποία δεν υπολογίζει από κόστος,
υπερασπιζόµενη τις ιδέες της και ταυτόχρονα να κάνετε εδώ µι-
κροπολιτική σε ένα τόσο σοβαρό θέµα. 

Λοιπόν, η Ελλάδα που θέλουµε είναι η Ελλάδα που πρέπει να
είναι ενωµένη σε τέτοια θέµατα. Αυτή είναι η Ελλάδα που θέ-
λουµε και αυτή είναι η απάντηση που σας δίνει η Νέα Δηµοκρα-
τία. 

Εµείς είµαστε πάρα πολύ περήφανοι που ο προηγούµενος
Υπουργός ο Κωνσταντίνος Αρβανιτόπουλος, όπως αναφέρθηκε
πριν, έφερε το µεγαλύτερο βάρος για να φτάσει το νοµοσχέδιο
αυτό εδώ και που ο νυν Υπουργός ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος το συ-
νέχισε. Να, η Ελλάδα που θέλουµε. Ο επόµενος Υπουργός να
µην ξηλώνει το έργο του προηγούµενου, κύριε Υπουργέ. Αλλά ο
επόµενος Υπουργός να συνεχίζει εκεί που έχτισε ο προηγούµε-
νος. Αυτήν την Ελλάδα θέλουµε.

Δεν σας αρέσει αυτή η Ελλάδα; Δεν σας αρέσει ούτε η Ελλάδα
η ενωµένη, η οποία παίρνει τα εύγε για τα ανθρώπινα δικαιώµατα
ούτε η Ελλάδα όπου µπορούν οι Υπουργοί να διαδέχονται ο ένας
τον άλλο και να συνεργάζονται; Ποια Ελλάδα σας αρέσει;

Εντάξει, «πουλήσατε» πολύ µνηµόνιο, τώρα πάει κι αυτό. Τέ-
λειωσε κι αυτό. Προσέξτε τώρα γιατί ξέρετε, κύριε συνάδελφε -
εσείς είστε νέος συνάδελφος, εγώ ήµουν εδώ όταν εξελέγη το
ΠΑΣΟΚ µε 44% και εκατόν εξήντα έδρες- τέτοια έλεγαν κι εκείνοι
τότε. Μόλις όµως ήρθαν σε επαφή µε την πραγµατικότητα, να
τους βλέπατε τότε πώς σιγά-σιγά έφευγαν τα γελάκια κι άρχιζαν
οι ευθύνες. Κι όταν έρχονται οι ευθύνες, τα γελάκια πάνε περί-
πατο. Γι’ αυτό κρατήστε µικρό καλάθι, γιατί ποτέ δεν ξέρεις τι
σου επιφυλάσσει η ιστορία στην επόµενη στροφή. Αυτό διδάσκει
η πολιτική. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, προφανώς υποστηρίζουµε αυτό το νοµο-
σχέδιο, γιατί πρώτον, είναι ένα σωστό νοµοσχέδιο. Πράγµατι,
έπρεπε ενδεχοµένως να έχει έρθει νωρίτερα, αλλά ήρθε το πλή-
ρωµα του χρόνου για να µπορέσει η ελληνική πολιτεία να το ρυθ-
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µίσει. Είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο αναβαθµίζει τη χώρα µας
στο διεθνές στερέωµα σε ένα πεδίο στο οποίο είχε δεχθεί έντο-
νες και πολλές κριτικές εδώ και πάρα πολλές δεκαετίες. Και υπό
την έννοια αυτήν καλούµε και τα υπόλοιπα κόµµατα της Βουλής,
χωρίς µεµψιµοιρία, χωρίς πολιτικαντισµούς, χωρίς προσωπικές
πολιτικές στρατηγικές, αλλά µε θάρρος, όπως αξίζει σε υπεύθυ-
νους πολιτικούς, να πούνε «ναι, στηρίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο»
γιατί είναι πράγµατι µια τοµή. Είναι καλό και πρέπει ο τόπος επι-
τέλους να πάει µπροστά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε, κυρία Ρε-

πούση, τι θέλετε; 
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ζητώ τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μισό λεπτό. Προσω-

πικό δεν σηµαίνει ότι είναι κάθε φορά επειδή αναφέρεται το
όνοµα…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πολιτική αναφορά ήταν,
κυρία Ρεπούση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας παρακαλώ,
κύριε Γεωργιάδη.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Έγινε προσωπική αναφορά σε µένα και
στην κ. Μακρή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ακριβώς. Αν διαβά-
σετε τον Κανονισµό, θα δείτε ότι η προσωπική αναφορά, η επί-
κληση του ονόµατος, δεν συνιστά προσωπικό λόγο. Επί
προσωπικού σηµαίνει όταν θίγεται…

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Μα, ξέρετε τι είπε; Αν δεν είναι αυτό προ-
σωπικό, τότε ποιο είναι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εν πάση περιπτώσει,
έχετε τον λόγο για ένα λεπτό για να εξηγήσετε το προσωπικό. 

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Έχω πει και σε προηγούµενη συνεδρίαση
στον κ. Γεωργιάδη να µε αντιµετωπίζει από τη θέση από την
οποία µιλάω. Είµαι αγορήτρια της Δηµοκρατικής Αριστεράς,
Βουλευτής της Δηµοκρατικής Αριστεράς και ως τέτοια πρέπει
να µου απευθύνεται. Δεν καταλαβαίνω όλο αυτό το «θα πάτε στο
ΣΥΡΙΖΑ» και «ποιος άλλος θα πάει». Είναι πολιτικό επιχείρηµα
αυτό, κύριε Γεωργιάδη; Αυτό παρακαλώ πάρα πολύ να σταµα-
τήσει. 

Επιπλέον, ο κ. Γεωργιάδης µάς αποδίδει προθέσεις. Αν εµείς
λέµε ότι η Ελλάδα, ενδεχοµένως, δεν σέβεται όσο θα έπρεπε τα
ανθρώπινα δικαιώµατα, δεν το λέµε για να αµαυρώσουµε την ει-
κόνα της χώρας µας. Το λέµε γιατί την αγαπάµε τη χώρα µας και
θέλουµε να είναι στην πρώτη γραµµή για το σεβασµό των αν-
θρώπινων δικαιωµάτων. Και δεν είναι, κύριε Γεωργιάδη, η Ελ-
λάδα στην πρώτη γραµµή των ανθρωπίνων δικαιωµάτων,
ακριβώς γιατί εσείς ως κόµµα και η Κυβέρνησή σας δεν τα υπε-
ρασπίζεται όπως πρέπει να τα υπερασπίζεται. Γι’ αυτό κι έχουµε
πάρα πολλές καταδίκες. Τρεις καταδίκες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Με συγχωρείτε, αυτό
δεν είναι προσωπικό. Τελειώσατε επί προσωπικού.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ωραία. Να βάλω µια τελεία στο ότι µας
αποδίδει ο κ. Γεωργιάδης προσωπικά κίνητρα για την τοποθέ-
τησή µας. Όταν λέµε ότι η Ελλάδα καταδικάζεται για παραβίαση
ανθρώπινων δικαιωµάτων, δεν καταδικάζεται από µας, από το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο καταδικάζεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Ρεπούση,
αυτά µπορεί να τα πει η Κοινοβουλευτική σας Εκπρόσωπος. 

Ωραία. Δεν υπάρχει λοιπόν θέµα επί προσωπικού, αλλά να το
προσέχουµε αυτό και να µην κάνουµε προσωπικές αναφορές.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ
κ. Κουτσούκος για δώδεκα λεπτά.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες κύριοι συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ, επειδή πολλές

φορές από αυτό το Βήµα έχω ασκήσει κριτική στον τρόπο που
νοµοθετεί η Κυβέρνηση είτε αυτό έχει να κάνει µε τη βιασύνη
που εισάγονται τα νοµοσχέδια κάτω από πιεστικές ανάγκες είτε
µε τροπολογίες της τελευταίας στιγµής, οφείλω να τοποθετηθώ

και να αναγνωρίσω ότι ο τρόπος που εισήχθη αυτό το νοµοσχέ-
διο και η διαδικασία µε την οποία καταρτίστηκε είναι -θα έλεγα-
ο άριστος, κατά την άποψή µου, τρόπος του νοµοθετείν.

Αν αυτό το είχαµε τηρήσει µε ευθύνη και των Υπουργών και
της Βουλής, πιστεύω ότι η ποιότητα του νοµοθετικού έργου θα
ήταν πάρα πολύ διαφορετική. Αναφέροµαι και σε εσάς, κύριε
Υπουργέ, µε την ιδιότητά σας ως νοµικού.

Στην συγκεκριµένη περίπτωση έχουµε ένα άρτια νοµοθετικά
επεξεργασµένο πόνηµα, έχουµε µια διαδικασία διαλόγου που τη-
ρήθηκε, έχουµε µια κοινωνική αποδοχή µε την έννοια ότι το περιε-
χόµενο του νοµοσχεδίου επικροτείται από τους ενδιαφερόµενους
και βεβαίως έχουµε την τήρηση των κοινοβουλευτικών διαδικα-
σιών και σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο και σε ό,τι αφορά τις τρο-
πολογίες του Υπουργού, όπως µας εξήγησε. Τώρα υπάρχει και
µια σειρά άλλες τροπολογίες, στις οποίες θα αναφερθούµε αύριο. 

Θα πρόσθετα ότι υπάρχει µια συνέχεια στη διοίκηση µε την έν-
νοια ότι ένας Υπουργός αξιοποιεί τη δουλειά που έγινε στο
Υπουργείο του, της δίνει µια καινούργια ποιοτική και ποσοτική
διάσταση και τη φέρνει στη Βουλή, γιατί συνήθως οι Υπουργοί
όχι όταν διαδέχεται το ένα κόµµα το άλλο, αλλά και του ίδιου
κόµµατος, ο ένας γκρεµίζει ό,τι έχτισε ο προηγούµενος. Αυτό
οφείλουµε να το σηµειώσουµε και νοµίζω αναγνωρίζεται και από
όλες τις πτέρυγες. Όφειλα να το αναγνωρίσω και εγώ και να σας
δώσω συγχαρητήρια.

Τώρα έρχεται αυτό το νοµοθέτηµα να λύσει ένα παλιό πρό-
βληµα. Είπε ο κ. Δρίτσας, ότι εδώ και είκοσι χρόνια έπρεπε να το
έχουµε λύσει. Εγώ λέω σαράντα, γιατί είκοσι; Δεν υπήρχαν άν-
θρωποι που πίστευαν σε διαφορετικές θρησκείες, κύριε Δρίτσα,
πριν είκοσι και τριάντα και σαράντα χρόνια; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Υπήρχαν. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Οι συνθήκες, όµως, αλλάζουν, ωρι-

µάζουν. Σωστά επισηµάνατε ότι στο παρελθόν αυτός ο διάλογος
απασχολούσε, προβληµάτιζε και πυροδοτούσε, θα έλεγα, τη δη-
µόσια συζήτηση. Σήµερα, έχουµε άλλα πολύ πιεστικότερα προ-
βλήµατα. Σε ένα βαθµό τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τα
δικαιώµατα, τις ελευθερίες, µια συζήτηση περί της γενικότερης
κουλτούρας και αντιλήψεων έχουν υποχωρήσει. Αυτό έχει να
κάνει µε την κατάσταση που βρίσκεται σήµερα η πνευµατική κοι-
νότητα της χώρας µας, που πολλοί αναγνωρίζουν ότι στο παρελ-
θόν είχε την πνευµατική δύναµη να παρεµβαίνει και να
δηµιουργεί κοινωνικά ρεύµατα, να αλλάζει καταστάσεις, κάτι το
οποίο δεν το έχει σήµερα.

Θα έλεγα ότι όπως το πολιτικό σύστηµα είναι υπονοµευµένο,
δηλαδή οι αντιπροσωπευτικοί του θεσµοί λόγω της κρίσης, το
ίδιο συµβαίνει και µε την πνευµατική κοινότητα. Οι πνευµατικοί
ταγοί του τόπου, δηλαδή, σε µια κρίσιµη φάση που βρίσκεται η
χώρα µας αδυνατούν να διαµορφώσουν ένα πλαίσιο ολοκληρω-
µένων προτάσεων, πέρα από εκείνους που κάθε φορά για κοµ-
µατικούς λόγους υπογράφουν διάφορα κοµµατικά κείµενα –δεν
µε ενδιαφέρει αυτό.

Λέω, λοιπόν, ότι έρχεται να λύσει ένα πρόβληµα, το οποίο το
κάνει µε έναν τρόπο άρτιο, γιατί προσδιορίζει την έννοια της θρη-
σκευτικής κοινότητας, δηµιουργεί το πλάσµα νόµου αυτό του
θρησκευτικού νοµικού προσώπου, το οποίο δεν το είχαµε, γιατί
από τη µια µεριά είχαµε τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
και από την άλλη τα σωµατεία του αστικού κώδικα ή τις εταιρείες
του αστικού δικαίου. 

Όµως, ο συνταγµατικός νοµοθέτης δεν απαγορεύει να ιδρύ-
σουµε ειδικού σκοπού νοµικά πρόσωπα, το κάνει αυτό, προσδιο-
ρίζει τις διαδικασίες σύστασης, λέει µε ποιον τρόπο πρέπει να
συνταχθεί ο κανονισµός και τι να περιλαµβάνει, πώς αναγνωρί-
ζεται αυτή η νοµική προσωπικότητα, διαλαµβάνεται των ζητηµά-
των της περιουσίας και της διοίκησης, αντιµετωπίζει υπαρκτά
προβλήµατα όπως είναι η αναγνώριση της Καθολικής Εκκλησίας,
έχει διατάξεις που οδηγούν στη διαφάνεια και σε ένα σχετικό
έλεγχο δηλαδή, όπως είναι το µητρώο των θρησκευτικών λει-
τουργών και βεβαίως επιλύει και µια σειρά θέµατα µε πιο σπου-
δαίο από αυτά τα ζητήµατα της Εκκλησίας της Κρήτης και άλλων
υφιστάµενων νοµικών εκκλησιαστικών οντοτήτων.

Θα έλεγα ότι µετά από τη συζήτηση και ψήφιση αυτού του νο-
µοθετήµατος προφανώς και αναβαθµίζεται η χώρα µας στη διε-
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θνή της θέση σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα των θρησκευτικών ελευ-
θεριών. Δεν θα µπορεί κανένας µε κανέναν τρόπο να της προσ-
δώσει οποιοδήποτε ψόγο ή οποιεσδήποτε άλλες σκοπιµότητες.

Φυσικά, αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο εµπεριέχει και
ιδεολογικές διαστάσεις. Εσείς µόνος σας, κύριε Δρίτσα, είπατε
–και είναι σωστό- ότι ορισµένα ζητήµατα της πρότασης νόµου
που καταθέσατε το 2006, 2008 –αν θυµάµαι καλά- εµπεριέχονται.
Θα µπορούσαν να είναι και άλλα, αλλά προφανώς έχει και µια
ιδεολογική διάσταση.

Εγώ ήθελα να τονίσω, µιας και αναφερθήκατε στο ΠΑΣΟΚ,
πως εµείς σε µία σειρά νοµοθετήµατα, που έχουν έρθει τον τε-
λευταίο καιρό, όπως στο αντιρατσιστικό για παράδειγµα, προ-
σπαθούσαµε να προσδώσουµε έναν ιδεολογικό χαρακτήρα σε
σχέση µε την αναγνώριση των δικαιωµάτων, των ελευθεριών –
θρησκευτικών, πολιτικών και άλλων- και φυσικά της διαφορετι-
κότητας, για να είµαστε µία σύγχρονη, προοδευτική κοινωνία. 

Ως προς το αν αυτό επισκιάζεται κάθε φορά από ζητήµατα που
αφορούν την καθηµερινότητα του πολίτη, τη δυσκολία µε την
οποία τα βγάζει πέρα, την κρίση που επηρεάζει το εισόδηµά του,
την καθηµερινότητα του κ.λπ., εγώ πιστεύω ότι δεν µπορεί να
επισκιάζεται. Σε αυτήν τη µάχη, η οποία ταυτόχρονα είναι για να
βγούµε από την κρίση και να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα,
δεν µπορεί να παραµερίζουµε τον αγώνα τον καθηµερινό για την
κατοχύρωση των δικαιωµάτων, των ελευθεριών, την αναβάθµιση
της δηµοκρατίας κ.ο.κ.. Παρά το γεγονός ότι η κρίση όλα αυτά
τα επηρεάζει και τα υποβαθµίζει, ο αγώνας πρέπει να είναι πα-
ράλληλος και διπλός. 

Θα έλεγα ότι µε αυτό το πνεύµα, εσείς –χωρίς να έχω καµµία
διάθεση αντιπολίτευσης, δεν θέλω να κάνω εγώ την αντιπολί-
τευση στον ΣΥΡΙΖΑ, όπως επικρίνατε τους συναδέλφους της
Νέας Δηµοκρατίας νωρίτερα- έχετε δείξει µία σχετική µικροψυ-
χία. Δηλαδή, για νοµοθετήµατα, τα οποία θα έπρεπε να ψηφίσετε
διότι άπτονται, εγγίζουν την ιδεολογία της προοδευτικής παρά-
ταξης, της δηµοκρατικής παράταξης και της Αριστεράς, τα οποία
µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο εµείς τα έχουµε προωθήσει, παίρ-
νουν σάρκα και οστά σε αυτό εδώ το Κοινοβούλιο, εσείς βρί-
σκετε πάντα µία «δικαιολογία» να κρατάτε µία απόσταση από
αυτά. Νοµίζω πώς αυτή δεν είναι µία σωστή κοινοβουλευτική
στάση, χωρίς να θέλω εγώ να σας υποδείξω τι θα κάνετε. 

Με αυτά τα σύντοµα, κύριε Πρόεδρε, που µε ρωτήσατε πόσο
χρόνο θα χρειαστώ, θέλω να τελειώσω την τοποθέτησή µου. Φυ-
σικά θα υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. Θα µιλήσουµε αύριο για
τις τροπολογίες, οι οποίες είναι πάρα πολύ σηµαντικές, κατατε-
θειµένες από την Κυβέρνηση, αλλά και διαφόρων συναδέλφων.
Με άλλες συµφωνούµε, σε άλλες έχουµε αντιρρήσεις, θα τα
πούµε. 

Μόνο που θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, ότι θεωρώ πολύ σηµαν-
τική τη διαδικασία που πάει να ρυθµίσει το ζήτηµα των µετεγγρα-
φών, µε την έννοια ότι από ένα καθεστώς, το οποίο ήταν
απαγορευτικό και δεν αναγνώριζε –εννοώ το προηγούµενο κα-
θεστώς, πριν τη ρύθµιση του Μαΐου- την ανάγκη να λύνουµε κοι-
νωνικά προβλήµατα, µε δεδοµένο ότι έτσι λειτουργεί το
εκπαιδευτικό σύστηµα, το σύστηµα των εισαγωγικών εξετάσεων
–χωρίζει οικογένειες, αναγκάζει τον άλλο να έχει τρία σπίτια, ένα
που κατοικεί, ένα γιατί σπουδάζει το παιδί στην Πάτρα, το άλλο
στην Κοµοτηνή και έπρεπε να βρούµε έναν τρόπο να το λύσουµε-
µπήκαµε σε µία διαδικασία που άνοιξε πάρα πολύ από αυτό το
στενό και απαγορευτικό. Φαίνεται ότι δηµιουργούνται κάποια
προβλήµατα και κάνετε τώρα µία προσπάθεια να τα λύσετε. 

Συµφωνούµε να βρούµε τη χρυσή τοµή, να γίνει λειτουργικό
και αποδοτικό. Το περιµένει ο κόσµος, θέλω να σας το πω κι εγώ,
έχοντας τα ερεθίσµατα των καθηµερινών τηλεφωνηµάτων από
γονείς που περιµένουν να δουν ποια θα είναι η τελική ρύθµιση,
ώστε να δουν τι θα κάνουν µε τα παιδιά τους. 

Ευχαριστώ και όπως είπα το υπερψηφίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κουτσούκο για το σύντοµο και το ουσιαστικό της
παρέµβασης. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων κ. Γαβριήλ Αβραµίδης για δώδεκα λεπτά. 

ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν

σχέδιο νόµου επιχειρείται ο καθορισµός του νοµικού πλαισίου
για την οργάνωση των θρησκευτικών κοινοτήτων και των ενώ-
σεών τους, που λειτουργούν στη χώρα µας, ενώ παράλληλα ρυθ-
µίζονται θέµατα της Γενικής Γραµµατείας Θρησκευµάτων. 

Χαρακτηρίζεται από το Υπουργείο Παιδείας ως δηµιουργία
ενός κοινού συστήµατος για τη νοµική οργάνωση όσων θρησκευ-
τικών κοινοτήτων το επιθυµούν, εκτός από τις τρεις που έχουν
ήδη συγκεκριµένο νοµικό καθεστώς: Εκκλησία της Ελλάδος, ισ-
ραηλιτικές κοινότητες και µουφτείες. 

Το σχέδιο νόµου δεν αφορά και δεν µεταβάλλει τα ισχύοντα
νοµικά καθεστώτα, δηλαδή, πρώτον, την επικρατούσα θρησκεία
της Ανατολικής Ορθόδοξης Εκκλησίας του Χριστού –άρθρο 3
του Συντάγµατος- δεύτερον τις ισραηλιτικές κοινότητες και τρί-
τον τις µουφτείες της Θράκης. 

Η αρχή της ανεκτικότητας στις πολιτισµένες χώρες –ένα µε-
γάλο ποσοστό αποτυπώθηκε στην έννοια της ουδετερότητας του
κράτους- οφείλει δε να σέβεται εξίσου όλες τις θρησκευτικές πα-
ραδόσεις. Ρωτώ, όµως: Σέβεται όλες τις θρησκευτικές παραδό-
σεις; Απαντώ όχι. 

Συγκεκριµένα, αναφέροµαι στους ζηλωτές, τους συµπατριώ-
τες µας του παλιού ηµερολογίου, διότι κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, σε αργό θάνατο οδηγούνται οι ζηλωτές, οι αρνητές του
ΑΜΚΑ µε ευθύνη της Κυβέρνησης και προσωπικώς του Πρωθυ-
πουργού, ο οποίος ως άλλος Πόντιος Πιλάτος «ένιψε τας χείρας
του», χωρίς να απαντήσει σε παρασηµοφορηθέντα απόστρατο
αξιωµατικό αρνητή του ΑΜΚΑ. Περιορίστηκε µόνο να προωθήσει
την επιστολή του τελευταίου στο Υπουργείο Οικονοµικών, το
οποίο µε τη σειρά του δήλωσε ορθά κοφτά ότι αν οι αρνητές του
ΑΜΚΑ δεν υποκύψουν και συνεχίζουν να αρνούνται να πάρουν
ΑΜΚΑ, τότε τους κόβεται η σύνταξη και η ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη. 

Πρόκειται για αναλγησία της Κυβέρνησης, διότι ακόµα και αν
θεωρεί η Κυβέρνηση ότι η στάση αυτή είναι απόρροια θρησκευτι-
κού φανατισµού, ότι αρνούνται να λάβουν γι’ αυτό τον λόγο τον
περιβόητο ΑΜΚΑ, διαπράττει έγκληµα η Κυβέρνηση µε το να τους
στερεί τη σύνταξη και ουσιαστικά να οδηγούνται στο θάνατο. 

Για το θέµα αυτό έχουµε ασκήσει κοινοβουλευτικό έλεγχο µαζί
µε το συνάδελφο το Γιάννη Δηµαρά και θέλω να επιµείνω σε
αυτό το µεγάλο ανθρωπιστικό πρόβληµα, που έχει να κάνει µε
τη θρησκευτική συνείδηση κάποιων ανθρώπων, η οποία προστα-
τεύεται από το Σύνταγµα. 

Πέρυσι στις 4 Νοεµβρίου είχαµε καταθέσει αναφορά, όπου ζη-
τούσαµε το λόγο για τον οποίο οι δηµόσιες υπηρεσίες αρνούνται
τη χορήγηση βεβαίωσης διακοπής σύνταξης, µε αποτέλεσµα οι
ανωτέρω συµπολίτες µας να µην µπορούν να απευθυνθούν σε
φιλανθρωπικά ιδρύµατα για τρόφιµα, φάρµακα και ιατρικές εξε-
τάσεις, αλλά και να απαλλαχθούν από την εφορία. 

Λάβαµε κάποιες απαντήσεις. Δίνω και την ερώτηση και τις
απαντήσεις για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γαβριήλ Αβραµίδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Επανήλθαµε, επίσης, µε ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγ-
γράφων, επιµένοντας για το πόσοι είναι οι δικαιούχοι στην επι-
κράτεια που για λόγους θρησκευτικής συνείδησης δεν έχουν
ΑΜΚΑ και δεν τους αποδίδονται οι συντάξεις τους και ζητήσαµε
αναλυτικές καταστάσεις ανά ταµείο. Λάβαµε µια απάντηση για
τον αριθµό. Μόνο στο δηµόσιο είναι οκτακόσιοι ενενήντα τρεις,
όπως µας απάντησε το Υπουργείο. Δεν γνωρίζει πόσοι απ’ αυ-
τούς θεωρούν ότι παραβιάζεται η θρησκευτική τους συνείδηση
και δεν το έχουν δηλώσει.

Επίσης, επιµείναµε και πρόσφατα, τη χρονιά αυτή. Ρωτήσαµε
γιατί η πολιτεία τούς αφήνει αβοήθητους, τι προτίθεται να κάνει
προκειµένου να έχουν υγειονοµική περίθαλψη που δικαιούνται.
Είναι αναπάντητη η ερώτηση. Είναι του Φεβρουαρίου. Επανήλ-
θαµε τον Ιούλιο µε αναφορά την οποία καταθέσαµε στον Υπουργό
Υγείας, παρακαλώντας να απαντηθεί η αίτηση του κ. Δανδουλάκη
Στυλιανού, αποστράτου Αντιπλοιάρχου του Πολεµικού Ναυτικού,
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ο οποίος ζήτησε να του δοθεί µια βεβαίωση για να έχει τη δυνατό-
τητα να έχει περίθαλψη από διάφορους φορείς που προσφέρουν
φιλανθρωπική στήριξη, καθώς και η οικογένειά του. 

Έχω την επιστολή του εδώ και θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρό-
εδρε, να διαβάσω κάποιο κοµµάτι. Λέει ο κ. Δανδουλάκης: «Είχα
θεµελιώσει δικαίωµα µε σαράντα συντάξιµα έτη. Παρακαλώ, όπως
δώσετε» –λέει στον κύριο Υπουργό, τον προηγούµενο Υπουργό
Υγείας- «εντολή σε αρµόδια Υπηρεσία σας να µου εκδώσει βεβαί-
ωση ότι δηµόσια νοσοκοµεία και υπηρεσίες υγείας µού αρνούνται
το αγαθό της περίθαλψης µετά την εφαρµογή του ν. 3655/2008
έως και τώρα, στην οποία να αναγράφεται ο λόγος αρνήσεως
αυτής. Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, αν και κατέβαλα όλες τις εισφο-
ρές µου για την περίθαλψη από το 1968, που κατετάγη στο Πολε-
µικό Ναυτικό, ως το Μάιο του 2013, όπου µου κατεβλήθη η
τελευταία σύνταξη κ.τ.λ, και στερούµαστε παντελώς του κοινωνι-
κού αγαθού της περίθαλψης λόγω του ότι µε αναφορά…». Και συ-
νεχίζει: «Τη βεβαίωση αυτήν τη χρειαζόµαστε για να µπορούµε να
προµηθευόµαστε αναγκαία φάρµακα και υπηρεσίες υγείας, αλλά
και κάποια τρόφιµα από φιλανθρωπικά ιδρύµατα». 

Δεν είναι δυνατόν. Έχουµε και άλλες, έχουµε επιµείνει, υπάρ-
χει και η τελευταία απάντηση που µας εδόθη ότι είναι εξήντα σε
διάφορα ταµεία. Τα καταθέτω όλα αυτά εδώ για τα Πρακτικά της
Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γαβριήλ Αβραµίδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Από τη στιγµή που υπάρχει µια τόσο σηµαντική πρωτοβουλία
νοµοθετική από το Υπουργείο η οποία θέλει να τακτοποιήσει χρο-
νίζοντα ζητήµατα, δεν µπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
έχουµε συµπολίτες µας που κάνουν µια επιλογή δική τους για
λόγους συνείδησης και οι οποίοι αντιµετωπίζουν αυτό το φάσµα
της πείνας, της στέρησης, της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης
των ιδίων και των οικογενειών τους. 

Θα συνεχίσω, όµως, µε το θέµα µας. Ευχόµαστε να µπει τέλος
στην άναρχη κατάσταση γύρω από τα εκκλησιαστικά νοµικά πρό-
σωπα και τις εκκλησιαστικές κοινότητες που δραστηριοποιούνται
στη χώρα, µε την απόκτηση νοµικής υπόστασης. Η ρύθµιση της
οργάνωσης µιας θρησκευτικής κοινότητας µε συγκεκριµένο νο-
µικό τύπο επιλύει σωρευµένα προβλήµατα δεκαετιών. 

Είναι θετικό το γεγονός ότι πλέον κάθε θρησκευτική οµάδα, η
οποία θα θέλει να αναγνωριστεί από το ελληνικό κράτος, θα µπο-
ρεί να το πράττει ακολουθώντας µια συγκεκριµένη διαδικασία, η
οποία θα είναι ανεξάρτητη από την εκάστοτε πολιτική ηγεσία,
αφού θα διεκπεραιώνεται µέσω των ελληνικών δικαστηρίων. 

Με βάση το προηγούµενο καθεστώς, νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου ήταν µόνο η Εκκλησία της Ελλάδος και οι εβραϊκές
κοινότητες για ιστορικούς λόγους. Οι µουφτήδες της Θράκης
ανήκαν στην κατηγορία των δηµόσιων υπηρεσιών και όλες οι
υπόλοιπες εκκλησίες ήταν νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου δη-
λαδή σωµατεία. Ταυτόχρονα, θρησκευτικές κοινότητες έθεταν
το ζήτηµα µε αποτέλεσµα, ενώ η θρησκευτική τους ελευθερία
ήταν δεδοµένη, να αντιµετωπίζουν συνεχείς πρακτικές δυσκολίες
από το πώς θα ηλεκτροδοτηθεί ένα ακίνητο µέχρι το ότι οι λει-
τουργοί ήταν ασφαλισµένοι ως οδηγοί κ.λπ., γεγονός που αµαύ-
ρωνε και αµαυρώνει τη διεθνή εικόνα της χώρας και κυρίως ήταν
αιτία απογοήτευσης για Έλληνες πολίτες ως προς τον τρόπο µε
τον οποίο η πολιτεία, η πατρίδα, τούς αντιµετωπίζει. 

Με τη νέα ρύθµιση, λοιπόν, η Εκκλησία της Ελλάδος, οι εβραϊ-
κές κοινότητες και οι µουφτήδες διατηρούν το νοµικό τους κα-
θεστώς, ενώ οι υπόλοιπες εκκλησίες θα υπαχθούν στο καθεστώς
των θρησκευτικών νοµικών προσώπων. Η νοµική οργάνωση των
θρησκευτικών κοινοτήτων µέχρι σήµερα, για όσες επιζητούν να
αποκτήσουν νοµική προσωπικότητα, γίνεται κυρίως κατά τις δια-
τάξεις του Αστικού Κώδικα, δηλαδή µε µορφή σωµατείου ή αστι-
κής µη κερδοσκοπικής εταιρείας. 

Υπήρξε έντονο ενδιαφέρον από πολλές χώρες, καθώς το σχέ-
διο νόµου θα δώσει ένα τέλος σε µια σειρά νοµικών εκκρεµοτή-
των ενισχύοντας και βελτιώνοντας την ελληνική έννοµη τάξη.
Έχει συναντήσει ενθουσιώδη διεθνή υποδοχή από τον πάπα ως
το Παγκόσµιο Συµβούλιο Εκκλησιών αλλά και από κράτη, όπως

η Μεγάλη Βρετανία, και θα ισχυροποιήσει πάρα πολύ τη διεθνή
θέση της Ελλάδας σε θέµατα θρησκευτικών ελευθεριών και αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων. Ήδη η Μεγάλη Βρετανία, µια χώρα µε
ιδιαίτερες ευαισθησίες σε θέµατα θρησκευτικών ελευθεριών,
έχει χαιρετήσει την πρωτοβουλία της ελληνικής Κυβέρνησης χα-
ρακτηρίζοντάς της πρωτοποριακή, ενώ ειδική σηµασία έχει το
γεγονός πως υπάρχει ειδική µέριµνα για τις εκκλησίες, όπως
είναι η Κοπτική ή η Αιθιοπική, που προέρχονται από περιοχές
όπου οι χριστιανοί διώκονται.

Να σηµειώσω ότι στο γεγονός ότι οι χριστιανοί διώκονται σή-
µερα αναφέρθηκε και ο κύριος Πρωθυπουργός στην οµιλία του
για την επέτειο των σαράντα χρόνων από τη διακήρυξη της Νέας
Δηµοκρατίας λέγοντας: «Στη Μέση Ανατολή γίνεται ο µεγαλύτε-
ρος διωγµός χριστιανών για πρώτη φορά εδώ και αιώνες». Νοµίζω
ότι ίσως δεν θυµάται ο απερχόµενος κύριος Πρωθυπουργός ότι
ήταν το πρώην κόµµα του, η Πολιτική Άνοιξη, που είχε υποστηρίξει
το 1996 το να υπάρξει καθιέρωση Ηµέρας Μνήµης για τη Γενο-
κτονία των Αρµενίων και είχε ψηφίσει το τότε κόµµα του και την
αναγνώριση της γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου. Είναι ζη-
τήµατα για τα οποία ενδεχοµένως φταίει ο λογογράφος του κ. Σα-
µαρά, αλλά οφείλουν και αυτοί που ελέγχουν, να µην επιτρέπουν
τέτοιες διατυπώσεις, εκτός και αν το πιστεύουν ότι δεν έχει γίνει
καµµία γενοκτονία στην Ανατολή. Οι τότε τζιχαντιστές του πρώτου
τετάρτου του 20ου αιώνα εξόντωσαν συστηµατικά τους Αρµένι-
ους, τους Έλληνες του Πόντου και της Ιωνίας και τους Ασσυρο-
χαλδαίους, οι οποίοι σήµερα είναι µάλιστα ανάµεσα σ’ αυτούς που
πλήττονται στην περιοχή, όπως πλήττονται και οι ορθόδοξοι του
Λιβάνου, διότι ήδη οι τζιχαντιστές διεισδύουν εκεί. 

Είχα την ευκαιρία πρόσφατα, πριν από δύο εβδοµάδες περί-
που, να συζητήσω µε τον πρόεδρο του ελληνορθόδοξου κόµµα-
τος του Λιβάνου, τον κ. Δηµήτρη Ροντρίγκ Ελ Χουρί. Είναι ένα
κόµµα, το οποίο έχει δηµιουργηθεί εδώ και δύο χρόνια ως µια
προσπάθεια πολιτικής άµυνας των ορθοδόξων εκεί. Μάλιστα
πολλοί από αυτούς δηλώνουν απόγονοι των Βυζαντινών. Και εί-
δαµε την ακραία αυτή έκφραση της τροµοκρατίας, της εγκληµα-
τικότητας, του ακρότατου ισλαµισµού µε όλα αυτά τα οποία
κάνει, µε τους αποτρόπαιους αποκεφαλισµούς, να επιχειρεί και
εκεί στην περιοχή του Λιβάνου. 

Είναι ζητήµατα για τα οποία πρέπει να µιλήσουµε καθαρά. Και
να µη λησµονούµε πως ήταν ο ίδιος ο Υπουργός Εξωτερικών της
χώρας µας που είχε υποστηρίξει τους βοµβαρδισµούς στη Συρία
που ουσιαστικά θα ενίσχυαν τότε τους σηµερινούς ακραίους τζι-
χαντιστές. Βεβαίως, και καλώς υπάρχει η παρέµβαση των µεγά-
λων ισχυρών χωρών -εννοείται και µε τη σιωπηρή συγκατάθεση,
από ό,τι φαίνεται, ή την ανοχή ή την πρόσκληση των χωρών όπου
υπάρχει το πρόβληµα- ώστε να χτυπηθεί µε άµεσο τρόπο η ακρό-
τητα αυτή. 

Και, βεβαίως, θεωρώ ότι δεν µπορεί να υπάρξει περίπτωση να
έχουν νοµιµοποίηση και εκπροσώπηση τέτοιες ακραίες θρησκευ-
τικές εκφάνσεις και ακρότητες, µέσα από τη διαδικασία αυτή την
οποία νοµοθετεί η ελληνική Βουλή. 

Μεταξύ, λοιπόν, των εκκλησιών που θα ευεργετηθούν από
αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία περιλαµβάνονται η Ορθόδοξη
Αρµενική Εκκλησία, η Κοπτική Εκκλησία, οι Αιθίοπες Ορθόδοξοι,
οι Ασσύριοι, οι Αγγλικανοί και η Ελληνική Ευαγγελική Εκκλησία. 

Η χώρα µας καθυστέρησε σηµαντικά, ως µέλος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, να αντιµετωπίσει νοµοθετικά τα θέµατα των θρη-
σκευτικών κοινοτήτων, σε σχέση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες
που καθιέρωσαν νοµικό πλαίσιο µεταξύ του κράτους και των δια-
φόρων θρησκειών. 

Σαφώς, κοινό µέληµα αποτελεί η µη παρεµπόδιση των θρη-
σκευτικών ελευθεριών και η ειρηνική άσκηση των θρησκευτικών
δικαιωµάτων των πολιτών που συνυπάρχουν. 

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ένα βήµα για την εφαρµογή
της αρχής της ισότητας, όπως συµβαίνει στον ευρωπαϊκό χώρο,
απέναντι στις θρησκευτικές κοινότητες που υπάρχουν στην Ελ-
λάδα. Η αρχή της ισότητας, άλλωστε, αναγνωρίζεται ως η οριο-
θέτηση της ελευθερίας άσκησης της θρησκείας και στο σχέδιο
του Ευρωπαϊκού Συντάγµατος.

Αύριο θα έχουµε την ευκαιρία να µιλήσουµε αναλυτικά για τα
άρθρα του νόµου και τις τροπολογίες.

3802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού

Συνδέσµου Χρυσή Αυγή, κ. Μιχαήλ Αρβανίτης-Αβράµης, για δώ-
δεκα λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατά το µάλλον συνεφώνησαν οι πάντες, µε ελάχιστες διαφο-

ροποιήσεις, πλην βεβαίως των ισοπεδωτών, οι οποίοι έχουν
στόχο ξεκάθαρα την ισοπέδωση της πατρίδος και οι οποίοι είχαν
κάποιες περισσότερες…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κύριε Αρβανίτη, το Κοµµουνιστικό Κόµµα είπε «όχι». 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Είπε «όχι» το Κοµµουνιστικό
Κόµµα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Είπαµε «παρών». Δεν το ακού-
σατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα τα πείτε στην οµι-
λία σας, κύριε Λαµπρούλη. Μη διακόπτετε.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Το Κοµµουνιστικό Κόµµα
είπε «παρών». Ένα το κρατούµενο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Η οµιλία µου έγινε. Μίλησα ήδη.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Δεν σας άκουσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μη διακόπτετε.
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Δεν πειράζει. Μπορεί να µε

διακόπτει ο κύριος Υπουργός. Κανένα πρόβληµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ωραία, κύριε Λαµ-

προύλη, αφού µιλήσατε, θα τα πείτε αύριο.
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Εξάλλου το Κοµµουνιστικό

Κόµµα δεν έχει σχέση µε τις θρησκείες. Οι κοµµουνιστές είναι
άθεοι. Το έχουν δηλώσει. Κατά ταύτα, είτε πει «παρών» είτε πει
«όχι» είτε πει «ναι», αυτό είναι παντελώς αδιάφορο.

Σηµασία έχει ότι επιβεβαιωνόµεθα εµείς, οι οποίοι λέµε ότι η
αριστερά µείζων Αντιπολίτευσις, αλλά περιέργως και οι Ανεξάρ-
τητοι Έλληνες, ετάχθησαν υπέρ αυτού του νοµοσχεδίου. 

Δηλαδή, η µυωπία µας έχει φτάσει σε τέτοιο βαθµό, η αυτο-
κτονική διάθεση έχει φτάσει σε τέτοιο θαµβό, που δεν βλέπουµε
ούτε µισό µέτρο πέρα από τη µύτη µας!

Εµείς, βεβαίως, γνωρίζουµε ποιο είναι το σχέδιο. Γνωρίζουµε
πού αποσκοπεί η πολιτική της Κυβερνήσεως.

Ρωτούσε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας: «Τι Ελλάδα θέλετε;». Το ρώτησε τρεις φορές. Ρωτούσε
προς τα αριστερά. Προς τα δεξιά δεν κοίταξε, εκεί που βρίσκεται
η Χρυσή Αυγή, να του πούµε εµείς τι Ελλάδα θέλουµε!

Θέλουµε την Ελλάδα που θέλει ο ελληνικός λαός, τον οποίο
περιφρονείτε, αγνοείτε και εξαπατήσατε, για να πάρετε την
ψήφο του! Αυτήν την Ελλάδα θέλουµε! Την Ελλάδα της αξιοπρέ-
πειας, της υπερηφάνειας, της εθνικής ανεξαρτησίας και όχι την
Ελλάδα της υποδουλώσεως, της ταπεινώσεως και της ισοπεδώ-
σεως, όχι την Ελλάδα της γενοκτονίας του γένους, της φυλής
µας, που επιχειρείτε εσείς σταδιακά και ύπουλα!

Αυτή την Ελλάδα θέλουµε, µε τις αρχές, τις αξίες, τις παρα-
δόσεις, τα ιδανικά µας! Εζήσαµε µαζί µε την Ορθοδοξία αγκαλιά
για αιώνες, επιβιώσαµε, µεγαλουργήσαµε και κατορθώσαµε να
αντιµετωπίσουµε βαρβάρους Ανατολής και Δύσεως, µε αυτές τις
αρχές, µε αυτή την πίστη!

Και έρχεται η Εκκλησία της Ελλάδος –διάβασε εδώ η ειδική
αγορήτρια της Νέας Δηµοκρατίας ένα σηµείωµα που έστειλαν-
και ετάχθη, αν δεν απατώµαι, υπέρ του νοµοσχεδίου.

Θρησκευτική ελευθερία, δικαιώµατα ανθρώπινα, επιλεκτική
επίκληση ανθρωπίνων δικαιωµάτων, επιλεκτική επίκληση διαφό-
ρων αποφάσεων, διαφόρων δικαστικών αποφάσεων ή αποφά-
σεων του ΟΗΕ ή συνόδων ή οτιδήποτε άλλο, που µας
συµφέρουν.

Άλλες αποφάσεις, όπως είναι η απόφαση του Παλέρµο, που
συνυπέγραψε και η Ελλάδα και λέει ότι βασικό στοιχείο της εγ-
κληµατικής οργάνωσης είναι η αποκόµιση χρηµατικού οφέλους,
δεν τη λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας. Γιατί, δεν µας συµφέρει για τη
Χρυσή Αυγή και κλείνουµε µέσα στη φυλακή τους χρυσαυγίτες.
Επιλεκτική, λοιπόν, επίκληση ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Αυτά µου έκαναν, λοιπόν, εντύπωση όσον αφορά την Ελλάδα
που θέλουµε και την οποία δεν θέλετε εσείς. Θέλετε να την κα-
ταργήσετε. Ανθελληνίζετε, είστε εθνοκτόνοι. Το έχω πει επανει-
ληµµένως.

Επικαλούµεθα το Διεθνές Δίκαιο για τα ανθρώπινα δικαιώµατα.
Θα έρθουν εδώ, λοιπόν, και θα γίνουν νοµικά πρόσωπα, θρησκευ-
τικές κοινότητες των εξ Ανατολών και εκ του Νότου ορµωµένων
µε έναν –ξέρω εγώ- µάγο της φυλής, έναν ιεράρχη, ο οποίος θα
τους λέει εκεί τα θρησκευτικά και πρέπει να είναι νόµιµος. Οι
άλλοι, όµως, οι παράνοµοι, που αποτελούν το εκκλησίασµα, τι θα
κάνουν; Θα παραµένουν και σιγά-σιγά θα νοµιµοποιηθούν και θα
αποτελέσουν θύλακες.

Προβλέπεται στο νοµοσχέδιο ότι θα ελέγχονται τα έγγραφα
και όλα τα υπόλοιπα και αν βγουν νόµιµα τα έγγραφα, έχει
καλώς, θα συνιστούν αυτό το νοµικό µόρφωµα το οποίο αυτοµά-
τως µε µία αίτηση –κάθε Παρασκευή γίνεται στην Πάτρα, ίσως
να το ξέρετε κύριε Υπουργέ- κατά την εκουσίαν δικαιοδοσία
χωρίς καµµία νοµική βάσανον θα εκδίδεται και θα ονοµάζεται νο-
µικό πρόσωπο.

Είπε ο κ. Τατσόπουλος –και µου έκανε εντύπωση, εκτός βε-
βαίως που µίλησε µε τα χειρότερα λόγια για την Ορθοδοξία, καλά
κάνει, δικαίωµά του είναι του ανθρώπου- το εξής: Δεν προβλέπεται
στο νοµοσχέδιο ότι αυτοί θα αποτελέσουν θύλακες επικινδύνους
για την ελληνική κοινωνία. Τι νοµίζετε ότι θα κάνουν αυτοί;

Ποιοι είναι αυτοί; Ποιον πολιτισµό έχουν και τι θα κάνουν; Τι
θα διδάξουν τα παιδιά µας, που θα τους παρακολουθούν να µα-
στιγώνονται; Τι θα διδάξουν τα παιδιά µας, που ξέρουν πολύ
καλά ότι εκτελώντας τα θρησκευτικά τους καθήκοντα θα λιθοβο-
λήσουν µια γυναίκα δηµόσια και θα την σκοτώσουν, επειδή κατά
τη γνώµη του εξετράπη ή το λέει η θρησκεία τους;

Αυτοί οι οποίοι θάβουν ζωντανούς τους αντιπάλους τους,
αυτοί οι οποίοι αποκεφαλίζουν εν ψυχρώ δυτικούς παρατηρητάς
ή δηµοσιογράφους ή οτιδήποτε άλλους, αυτοί θα αποτελέσουν
τους θύλακες. Και δεν είναι τίποτα άλλο παρά µόνο κάλυψη και
αυτό θα αποτελέσει αποσάθρωση της ελληνικής κοινωνίας. Οι
κίνδυνοι ασφαλείας είναι τεράστιοι.

Βέβαια, θα µου πείτε ότι έχουµε Υπουργό Δηµοσίας Τάξεως
τον κ. Κικίλια. Εκεί εντάξει! Αλλά, ως πότε θα είναι ο κ. Κικίλιας
για να µας προστατεύει;

Και είπε η ειδική αγορήτρια ότι αυτό το νοµοσχέδιο υπηρετεί
το συµφέρον του έθνους. Ετόλµησε και εξεστόµισε τον όρο
«έθνος». Διά ποίου τρόπου υπηρετεί το συµφέρον του έθνους
δεν µας το είπε όµως. Τι είδους υπηρεσία προσφέρει στο έθνος;

Λείπατε, κύριε Γεωργιάδη. Είπα: ποια Ελλάδα θέλει ο ελληνι-
κός λαός, που εσείς δεν τον παρακολουθείτε, γιατί δεν κάνετε
τη βόλτα σας στα χωριά να δείτε ποια Ελλάδα θέλουν και να µη
ρωτάτε την αριστερή πτέρυγα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σας άκουσα και θα σας
απαντήσω.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ξέρω ότι η Εκκλησία της
Ελλάδος είναι οιονεί νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Όσοι
είναι νοµικοί ξέρουν από εκκλησιαστικό δίκαιο. Δεν είναι καν κα-
θαρό νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Αυτά, λοιπόν, τι θα
είναι; Θρησκευτικές κοινότητες, νοµικά πρόσωπα προφανώς
ιδιωτικού δικαίου.

Ποιος µου λέει εµένα ότι µέσα σε λίγο χρονικό διάστηµα δεν
θα απαιτήσουν, µε την ευλογία των ευρωπαίων φίλων µας και
εταίρων, να γίνουν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, όπως κα-
τάφερε –όπως ήταν φυσικό και εύλογο να γίνει, όπως είπε ο αγο-
ρητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων- η εβραϊκή κοινότης εδώ;
Νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου το 1920 επί Ελευθερίου Βε-
νιζέλου και επεκυρώθη το 1930 επίσης. Και τι κάνει αυτό; Δου-
λεύει για τους Εβραίους.

Είπαν πολλοί: «Δεν φορολογείται». Φυσικά, ως νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου δεν φορολογείται. Και είπαν ότι οι
Εβραίοι, όµως, Έλληνες πολίτες που έχουν επιχειρήσεις εµπο-
ρικές κλπ., φορολογούνται. Είναι αληθές αυτό. Αλλά, για την πέ-
τσια δεν είπαν τίποτα. Να µου το θυµηθείτε, έτσι θα γίνουν και
αυτοί.

Πέραν αυτού, στο άρθρο 1 του καταστατικού –είναι δηµοσιευ-
µένο στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως- εκτός των άλλων που
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λένε, ότι θα κάνουν ιερατικά σχολεία, ευαγή ιδρύµατα κ.λπ., θα
έχουν έµβληµα το Magen David, δηλαδή το Αστέρι του Δαβίδ –
µια χαρά κάνουν, δικαίωµά τους είναι– λένε και θα υπηρετούν
ό,τι εθνωφελές.

Ζήτησα επανειληµµένως στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας να καλέσουν το Κεντρικό Ισραηλιτικό Συµβούλιο, να µου
πουν τι µέχρι σήµερα εθνωφελές –µε τα δισεκατοµµύρια που
έχουν, µε το χρυσάφι που έχουν- προσέφεραν στην ελληνική πα-
τρίδα.

Τι; Τίποτα. Σας το λέγω εγώ. Ό,τι χρήµατα παίρνουν από την
πέτσια, που φορολογούν αυτοί τους Εβραίους Έλληνες πολίτες,
πάνε κατευθείαν στις εβραϊκές τράπεζες. Αυτό γίνεται. Και µόνο
το ελληνικό δηµόσιο κάνει γι’ αυτούς δαπάνες, προκειµένου να
στηθούν αγάλµατα ή εκείνου του Μάτσα, που είχε την εταιρεία
στα Γιάννενα, και τα λοιπά. Έτσι θα γίνουν και αυτοί νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου.

Η Ελλάς χάνεται και ερωτάστε: ποιος σας είπε ότι έχετε το δι-
καίωµα εσείς; Σας το έχει δώσει κανείς κάνοντας δηµοψήφισµα;
Μέσα στο καλοκαίρι και στα τρία Τµήµατα περάσατε το αντιρα-
τσιστικό το λεγόµενο, περάσατε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Παιδείας, τώρα περνάτε για τις θρησκευτικές κοινότητες.

Και συνεφώνησε και η Εκκλησία της Ελλάδος! Δυστυχώς είναι
ελάχιστες οι εξαιρέσεις των µητροπολιτών που έχουν τον Ελλη-
νισµό και την Ορθοδοξία στην ψυχή τους. Και αυτό οφείλουν να
έχουν.

Το επιδιωκόµενο είναι η επιβίωση της ελληνικής φυλής. Πείτε
το καθαρά, «Δεν θέλουµε να επιβιώσει η ελληνική φυλή, θέλουµε
να χαθεί, θέλουµε ισοπέδωση πλήρη, θέλουµε να γίνουν υβρίδια
όλοι οι Ευρωπαίοι».

Το είπα από εδώ, από τούτου του Βήµατος ότι θα χτυπήσουν
το κεφάλι τους στον τοίχο. Πολύ µε ενδιαφέρει αυτό. Το ζήτηµα
είναι ότι είµαστε δεµένοι στο άρµα τους. Και τι είδαµε απ’ αυ-
τούς; Δυστυχία του λαού µας, εθνικό εξευτελισµό και κίνδυνο
ανά πάσα στιγµή. Πότε µας επροστάτευσαν;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα χρειαστείτε και
άλλο χρόνο;

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτοί, λοιπόν, ζήτησαν, κοπτόµενοι δήθεν για τα ανθρώπινα

δικαιώµατα, να έρθουν εδώ και να γίνουν επικίνδυνοι θύλακες
για την ελληνική κοινωνία. Και επαναλαµβάνω και πάλι, µου έκανε
εντύπωση που το έθιξε εν τω πέρατι του λόγου του ο κ. Τατσό-
πουλος.

Ζητώ ένα λεπτό µόνο ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Μίλησε εκτεταµένα ο ειδικός αγορητής µας και επί των άρ-

θρων.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Επί των άρθρων

αύριο.
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ναι, όχι επί των άρθρων,

δεν είναι τέτοιο ζήτηµα. Το ζήτηµα είναι ότι αυτοί οι οποίοι θα
αποτελούν το εκκλησίασµα, είναι βέβαιο ότι θα αποκτήσουν εδώ
δυνατότητα νοµίµου διαµονής. Ήδη έρχονται καραβιές, εκατοµ-
µύρια από δαύτους! Τι θα γίνει το γένος µας; Δεν το πονάει κα-
νείς το γένος µας; Όλοι επιδιώκετε την ισοπέδωση; Θα ήθελα να
πω αρκετά άλλα. Ξέρω ότι οµιλώ εις ώτα µη ακουόντων, όπως
πάντα συµβαίνει.

Επίσης, η αγορήτρια των Ανεξάρτητων Ελλήνων –τώρα, τι εί-
δους ανεξάρτητοι είναι- είπε ότι θα εξαφανίσει αυτό το νοµοσχέ-
διο κάθε ίχνος ξενοφοβίας και οποιοδήποτε άλλον σχετικό φόβο.
Τους φαντάζεστε; Τους ξέρετε; Τους έχετε δει τι δουλειές κάνουν;

Επίσης, είπε ότι δεν διαταράσσεται η έννοµη τάξη. Όταν θα
έρθουν οι σουνίτες µε τους σιίτες σε σύγκρουση, µε µαχαίρια
και µε καλάσνικοφ, και θα περνούν τα παιδιά µας µε τις οικογέ-
νειές µας την ώρα που θα γίνεται η σύγκρουση, τότε να σας πω
εγώ τι ακριβώς θα συµβεί. Δεν διαταράσσεται -λέει- η έννοµος
τάξη, ειρηνική συνύπαρξη θα υπάρχει, δόξα τω θεώ είµαστε ευ-
τυχισµένοι από το νοµοσχέδιο αυτό. Δεν βλέπουµε ούτε µισό
µέτρο πέρα απ’ τη µύτη µας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, έχετε ξεπεράσει τον χρόνο οµιλίας. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω µόνο να ανακοινώσω στο Τµήµα, γιατί είναι απαραίτητο,

κύριε Πρόεδρε, ότι ως γνωστόν τον Αύγουστο του 2010 Αλβανοί
παρακρατικοί εδολοφόνησαν τον Αριστοτέλη Γκούµα, χτυπών-
τας τον µε αυτοκίνητο και περνώντας µε ελιγµούς πάνω από το
σώµα του, το οποίο έλιωσαν κυριολεκτικά. Έκαναν ελιγµούς
µπρος-πίσω και το έλιωσαν. Μάρτυρες; Δεκάδες. Στον Αυλώνα.
Ο λόγος; Επειδή, παρά τις συστάσεις και τις απειλές που του
έκαναν, αυτός εξακολουθούσε να οµιλεί την ελληνική γλώσσα,
κύριε Πρόεδρε. Και τι έγινε; Η αλβανική κυβέρνηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε συνάδελφε,
έχετε ξεπεράσει τα δεκαπέντε λεπτά, είστε εκτός θέµατος. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Αξίζει τον κόπο να ενηµε-
ρώσω το Τµήµα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εντάξει, πολλά αξί-
ζουν τον κόπο, αλλά δεν θα τα πούµε όλα εδώ, κύριε Αρβανίτη.
Δείτε το χρονόµετρο.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Το είδα, κύριε Πρόεδρε. Το
Τµήµα ενηµερώνω και τελείωσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Όλα τα θέµατα θα τα
βάλουµε εδώ, απόψε;

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ζητάω να πω µόνο αυτό το
πράγµα. Ζητήθηκε από την αλβανική κυβέρνηση δικαστική συν-
δροµή, από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, και το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης ευχαρίστως την έδωσε τη δικαστική συνδροµή για
στέλεχος της Χρυσής Αυγής, το οποίο πήγε στο µνηµόσυνο και
αποκάλεσε «δολοφόνους» τους δολοφόνους, πράγµατι, του Αρι-
στοτέλη Γκούµα και διετάχθη τώρα ανάκριση. Επειδή ήταν χρυ-
σαυγίτης!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε, ολοκληρώσατε, δεκαέξι λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Γεωργιάδη, για
ποιο θέµα θέλετε τον λόγο; Επί προσωπικού;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι επί προσωπικού, ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, θέλω να κάνω µία παρέµβαση
δύο λεπτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ως Κοινοβουλευτι-
κός θα περιµένετε µετά τη σειρά σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μα, αναφέρθηκε το όνοµα
της δικής µας εισηγήτριας επτά φορές!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Με συγχωρείτε, εάν
είναι επί προσωπικού, θα πάρετε τον λόγο για ένα λεπτό. Εάν δεν
είναι επί προσωπικού, προηγείται η κ. Ξηροτύρη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα µου επιτρέψετε για
δύο λεπτά, κυρία συνάδελφε; Με την άδειά σας.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Αν σας επιτρέπει ο
κύριος Πρόεδρος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Όχι ο κύριος Πρό-
εδρος. Έχετε το λόγο εσείς. Αν θέλετε εσείς να παραχωρήσετε.
Με την άδειά σας, να τον παραχωρήσω. Αν όχι, δεν τον παρα-
χωρώ.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εντάξει, µε την άδειά

σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Με την άδειά σας, για δύο

λεπτά.
Ζήτησα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν θέλω σε καµµία πε-

ρίπτωση να εµφανίζεται στην Αίθουσα κάποια πλευρά εδώ ως η
έχουσα το αποκλειστικό δικαίωµα στον πατριωτισµό. Αυτό το
οποίο ακούσαµε προηγουµένως ήταν ένα παραλήρηµα! Επρό-
κειτο περί παραληρήµατος, κύριε συνάδελφε.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Τα παραληρήµατα τα έχεις
σε αποκλειστικότητα!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δηλαδή, τι είπατε περίπου;
Ακούστε τι είπατε, για να καταλάβετε πού βρίσκεστε. Ο Αρχιεπί-
σκοπος; Οι φράσεις που χρησιµοποιήσατε ήταν συγκεκριµένες,
δεν θέλω καν να τις επαναλάβω; Ο Οικουµενικός Πατριάρχης;

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Δεν ανέφερα αυτό, είπα για
τον Αρχιεπίσκοπο!
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε συνάδελφε, µη µε
διακόπτετε. Για το ίδιο ακριβώς νοµοσχέδιο για το οποίο κατη-
γορήσατε τον Αρχιεπίσκοπο ότι αυτός δήθεν, λόγω του ότι είναι
δειλός, εδέχθη αυτό το νοµοσχέδιο, για το ίδιο αυτό ακριβώς νο-
µοσχέδιο ο Οικουµενικός Πατριάρχης έχει στείλει επιστολή συγ-
χαρητηρίων. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Την ίδια δουλειά κάνει κι
αυτός!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα, αν είναι, κύριε συνά-
δελφε, δειλός ο ένας, είναι δειλός και ο άλλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Γεωργιάδη,
στο Προεδρείο να απευθύνεστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δηλαδή, για να το κατα-
λάβουµε, κύριε Πρόεδρε, ο Αρχιεπίσκοπος είναι όπως απρεπώς
τον είπε ο κύριος συνάδελφος, ο Πατριάρχης το ίδιο, εµείς δεν
µπορούµε να µιλάµε για έθνος, και οι µόνοι που µπορούν να µι-
λούν για έθνος είστε εσείς; Είστε µε τα καλά σας; Είστε η ντροπή
του πατριωτισµού! Η ντροπή του πατριωτισµού είναι αυτό το
κόµµα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Γεωργιάδη,
σας παρακαλώ! Στο Προεδρείο να απευθύνεστε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Η ντροπή του πατριωτι-
σµού είναι αυτό το κόµµα! 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Θέλετε την αποκλειστικό-
τητα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακούστε και κάτι άλλο,
κύριε Πρόεδρε. Επειδή εγώ εν τη παρουσία µου δεν επιτρέπω
τέτοια πράγµατα, ο κ. Αρβανίτης έκανε και την εξής απρέπεια,
για να παρουσιάσει τη δήθεν συνωµοσιολογία η οποία κατακλύ-
ζει το διαδίκτυο. Ποια συνωµοσιολογία; Επί χρόνια, δύο έως τρία
τουλάχιστον, διαβάζω στα διάφορα blogs ότι µε µία τροµερή συ-
νωµοσία εξαιρούνται οι Εβραίοι πολίτες, λέει, της φορολογίας.
Τώρα είπε «πράγµατι, πληρώνουν τη φορολογία οι Εβραίοι, αλλά
εξαιρείται το κοµµάτι που δίνουν στη δική τους κοινότητα», λες
και εµείς φορολογούµαστε γι’ αυτό που θα δώσουµε στο δίσκο
στην εκκλησία. Προσέξτε, όµως, τι δεν είπε.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Πού ωφέλησαν την Ελλάδα
οι Εβραίοι;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μη µε διακόπτετε, κύριε.
Να πάτε να διαβάσετε την ιστορία του Μαρδοχαίου Φριζή και τι
έκανε αυτός για την Ελλάδα και αν έχετε κάνει εσείς τα µισά! 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Γιατί διακόπτετε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακούστε, κύριε Πρόεδρε.

Για να περάσει η συνωµοσιολογία στο διαδίκτυο, γιατί έτσι κερ-
δίζουν ψήφους, µε τη συνωµοσιολογία, τι είπε; Ότι ο Ελευθέριος
Βενιζέλος σε δύο διαφορετικές φάσεις της διακυβερνήσεώς του
έδωσε, λέει, τη νοµική προσωπικότητα στο Κεντρικό Ισραηλιτικό
Συµβούλιο, άρα, να ο Βενιζέλος που είναι –δεν ξέρω και εγώ-
µέσα στη συνωµοσιολογία…

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Δικά σας συµπεράσµατα
είναι. Δεν έθιξα τον Βενιζέλο, είπα επί κυβερνήσεώς του.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν µας είπατε, κύριε συ-
νάδελφε, ο Ιωάννης Μεταξάς τι έκανε για το Κεντρικό Ισραηλι-
τικό Συµβούλιο. Αφού δεν σας αρέσει ο Βενιζέλος, τι έκανε ο
Ιωάννης Μεταξάς;

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ο Μεταξάς…(Δεν ακού-
στηκε) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν θα πάµε στο
1920 και στο 1930!

Ολοκληρώσατε, κύριε συνάδελφε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακούστε, λοιπόν, συνωµο-

σιολογία που οδηγεί σε τέτοιον εξευτελισµό του πατριωτισµού,
όπως αυτόν που παρουσιάστηκε προηγουµένως σε αυτήν την Αί-
θουσα, λες και πατριώτης είναι όποιος παραληρεί κατ’ αυτόν τον
ρατσιστικό τρόπο, ε, όχι, αυτό δεν µπορούµε να το ανεχθούµε!

Ευχαριστώ πολύ. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας παρακαλώ!
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Υπηρέτησες σε προδοτική

Κυβέρνηση, δεν έχεις δικαίωµα να µιλάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Ξηροτύρη,
έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 

Δεν πιστεύω να µας γυρίσετε και εσείς στο 1920 και στο 1930. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε,

κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας επανέλθουµε
σε ένα νηφάλιο κλίµα, γιατί συζητούµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
έρχεται πραγµατικά να δει τα προβλήµατα και να αναγνωρίσει
τα θέµατα της ελευθερίας, όσον αφορά τη θρησκεία, τα θέµατα
των δικαιωµάτων των ανθρώπων, των θρησκευτικών κοινοτήτων
και πρέπει όλα αυτά να τα προσεγγίσουµε µε µεγάλη νηφαλιό-
τητα. Ούτε εξάρσεις ούτε πατριωτισµοί ούτε τίποτα. Είµαστε άν-
θρωποι, έχουµε το άρθρο 13 του Συντάγµατος που πρεσβεύει
και επιβάλλει τη θρησκευτική ελευθερία και οφείλουµε να διορ-
θώσουµε πολλά πράγµατα τα οποία έχουν µείνει άλυτα. 

Με το νοµοσχέδιο επιχειρείται η ρύθµιση της οργάνωσης της
θρησκευτικής κοινότητας µε συγκεκριµένο νοµικό τύπο, ούτως
ώστε να διευκολύνεται η δράση και η λειτουργία της κοινότητας
και παράλληλα να προστατεύεται η ιδιαιτερότητα της φύσης, της
αποστολής των θρησκευτικών φορέων, ιδιαιτερότητα που δεν
αµφισβητείται, όπως δεν αµφισβητούνται και τα δικαιώµατα του
«συνέρχεσθαι» και του «συνεταιρίζεσθαι», θέµατα πολύ σοβαρά
που παρέµειναν αρρύθµιστα για πάρα πολλά χρόνια, όπως και η
αιτιολογική έκθεση επισηµαίνει, µε αποτέλεσµα να ταλαιπωρούν-
ται στη χώρα διάφορες θρησκευτικές κοινότητες, οι οποίες δεν
είχαν νοµική προσωπικότητα. Η µόνη προσωπικότητα που τους
αναγνωριζόταν ήταν αυτή του σωµατείου, ενώ από τη δοµή τους
και τον σκοπό τους δεν µπορούσαν να ενταχθούν σε αυτό το νο-
µικό καθεστώς.

Η Ορθόδοξη Εκκλησία της Ελλάδος –και σωστά- καθώς και οι
ισραηλιτικές κοινότητες είναι οργανωµένες σε νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου. Οι µουφτείες της Θράκης είναι οργανωµένες
σε δηµόσιες υπηρεσίες. Όµως, µε αυτό το νοµοσχέδιο δηµιουρ-
γείται ένα διαφορετικό καθεστώς για τις άλλες κοινότητες που
θα αναγνωριστούν τώρα ως θρησκευτικές κοινότητες, οι οποίες
µέχρι τώρα ήταν οργανωµένες ως σωµατεία του Αστικού Κώδικα,
επειδή έχουν νοµική προσωπικότητα µόνο για τα ιδρύµατα που
λειτουργούν πριν την εισαγωγή του Αστικού Κώδικα, όπως για
παράδειγµα η Καθολική Εκκλησία. 

Διάβασα –γιατί δεν ήµουν στην επιτροπή- την ακρόαση των
φορέων και κράτησα ένα χαρακτηριστικό σηµείο από τον εκπρό-
σωπο της Αγγλικανικής Εκκλησίας που ανέφερε ότι µε αυτό το
νοµοσχέδιο επιλύονται ορισµένα θέµατα. Και µάλιστα είπε ότι
στην Ελλάδα η Αγγλικανική Εκκλησία υπάρχει από το 1830 και
όµως δεν έχει ούτε καν ΑΦΜ. Δεν µπορεί να συµµετάσχει, να
κάνει τη δουλειά της, να λειτουργήσει έστω ως ένας φορέας ο
οποίος πρέπει πράγµατι και να ελέγχει και να ελέγχεται και για
τα έσοδά του και για τις δραστηριότητές του. 

Κατά το παρελθόν έγιναν σηµαντικές προσπάθειες για την επί-
λυση του προβλήµατος, όµως δεν κατέληξαν σε κάποια λύση και
έτσι είχαµε ένα διπλά αρνητικό αποτέλεσµα για την Ελλάδα,
καθώς οι Έλληνες πολίτες, που έχουν διαφορετικό θρήσκευµα,
υφίστανται όλες αυτές τις επιβαρύνσεις και από την άλλη πλευρά
πραγµατικά η ευρωπαϊκή κοινότητα µας έχει επαναφέρει στην
τάξη ή µας έχει καταδικάσει για θέµατα για τα οποία εµείς δεν
έχουµε πράξει, ιδίως όσον αφορά τα θέµατα της αναγνώρισης
των θρησκευτικών κοινοτήτων και γενικά της πλήρους και ίσης
µεταχείρισης όλων των Ελλήνων και των ξένων που βρίσκονται
εδώ, αναφορικά µε θέµατα της θρησκευτικής τους προσήλωσης
και των ιδιαιτεροτήτων τους.

Ως προς αυτό το θέµα, λοιπόν, της ρύθµισης των θρησκευτι-
κών κοινοτήτων, το νοµοσχέδιο θα έλεγε κανείς ότι επιτυγχάνει
το σκοπό του. Όµως, κατά τη δική µας αντίληψη, είναι άτολµο
ως προς το να κάνει έστω την αρχή για ένα ολοκληρωµένο πλαί-
σιο για την εγγύηση της θρησκευτικής ελευθερίας και ισότητας
εν όψει βέβαια όλων αυτών των συνθηκών που επικρατούν πλέον
στην Ελλάδα και στην Ευρώπη.

Το ζήτηµα αυτό είχε απασχολήσει από το 2005 -µετά από σχε-
τικό αίτηµα της πολιτείας- την Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώ-
µατα του Ανθρώπου που είναι το αρµόδιο θεσµικό όργανο και
στο οποίο είχε ανατεθεί η εκπόνηση πρότασης για τη ρύθµιση
των σχέσεων πολιτείας και εκκλησιαστικών κοινοτήτων. 
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Στην πρόταση της εθνικής επιτροπής αναγνωριζόταν ο οικου-
µενικός χαρακτήρας των θρησκειών, το απαραβίαστο της θρη-
σκευτικής ελευθερίας του πολίτη, το καθεστώς της ισονοµίας
ανάµεσα στις διαφορετικού θρησκεύµατος Εκκλησίες.

Επίσης, στην πρόταση υιοθετούνταν η γραµµή της σταδιακής
απεξάρτησης της Εκκλησίας και Κράτους και γίνονταν συγκεκρι-
µένες προτάσεις στην κατεύθυνση του κοινού ευρωπαϊκού κε-
κτηµένου. 

Η πρόταση αυτή της Εθνικής Επιτροπής δεν αξιοποιήθηκε και
σήµερα αξιοποιείται εν µέρει. Τον Νοέµβριο του 2005 η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του Συνασπισµού µε βάση αυτή την πρόταση
της Εθνικής Επιτροπής –ήµουν µέλος τότε της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας- συνυπογράψαµε µια πρόταση νόµου για τη ρύθµιση
σχέσεων Πολιτείας και Εκκλησίας, τις θρησκευτικές ενώσεις και
οντότητες και την κατοχύρωση της θρησκευτικής ελευθερίας.

Και εδώ, κύριοι συνάδελφοι από όλες τις πλευρές, δεν είναι
δυνατόν να µας εγκαλείτε γιατί ένα κόµµα της Αριστεράς –όπως
και το ΚΚΕ αναφέρθηκε και ο ΣΥΡΙΖΑ, εγώ περίµενα σε µεγαλύ-
τερο βαθµό- δεν θέτει στη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου -
και εσείς, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι το καταλαβαίνετε πολύ
καλά- πραγµατικά θέµατα ουσιαστικά, τα οποία και το Σύνταγµά
µας προβλέπει, αλλά και η Εθνική Επιτροπή προβλέπει. Τα κόµ-
µατα της Αριστεράς τουλάχιστον προσβλέπουν σε µια πράγµατι
σταδιακή απεξάρτηση της Εκκλησίας από το Κράτος και αυτό πι-
στεύουµε ότι θα είναι σε όφελος και των δύο και πολύ περισσό-
τερο της Εκκλησίας.

Κύριε Υπουργέ, είπατε στην οµιλία σας ότι πραγµατικά όλα
αυτά τα οποία έχει µέχρι τώρα το νοµικό µας πλαίσιο και αυτά
τα οποία και η επιτροπή το 2005 είχε καταγράψει και είχε βάλει
ως όραµα ότι πρέπει να επιτευχθούν τα κατακτούµε σιγά σιγά µε
µικρά βήµατα κ.λπ.. Καταλαβαίνω ότι κι εσείς θα θέλατε πολύ
περισσότερα να γίνουν. Όµως, εδώ πρέπει να υπάρξει αυτός ο
διάλογος. 

Εγώ θέλω να πω δυο-τρεις αρχές αυτής της πρότασης που
είχαµε κάνει τότε, το 2005. Τι έλεγε αυτή η πρόταση; Έλεγε ότι
υπηρετούσε έναν διπλό σκοπό, ότι αποβλέπει αφ’ ενός µεν στο να
βελτιώσει τις εγγυήσεις της θρησκευτικής ελευθερίας και της
ισότητας εν όψει των νέων συνθηκών που έχουν επικρατήσει στην
Ελλάδα και στην Ευρώπη και αφ’ ετέρου να δηµιουργήσει τις
θεσµικές προϋποθέσεις που σε µεσοµακροπρόθεσµη προοπτική
θα επιτρέψουν στην Εκκλησία της Ελλάδος και στις άλλες
θρησκευτικές κοινότητες να αναπτυχθούν σε υγιείς βάσεις στη
χώρα µας και να εκπληρώσουν την αποστολή τους, απαλλαγµένες
από τον ασφυκτικό εναγκαλισµό του κράτους. Γιατί, όπως κάθε
µέρα συνειδητοποιεί ένας ακόµη µεγαλύτερος αριθµός πολιτών
στους οποίους υπάγονται και οι ειλικρινείς θρησκευόµενοι, η
παρατεινόµενη στενή διαπλοκή Πολιτείας και Εκκλησίας
υπονοµεύει το πνευµατικό έργο της δεύτερης, ενώ ταυτόχρονα
προσβάλλει τις αρχές της ισοπολιτείας που η πρώτη έχει ταχθεί
από το Σύνταγµα να υπηρετεί. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, και τότε είχαµε αναλάβει µε πάρα πολλή
προσοχή αυτή την πρωτοβουλία να κάνουµε αυτή την πρόταση
νόµου -µία αντίστοιχη είχε προτείνει και το ΚΚΕ- ακριβώς γιατί
θέλαµε να προσαρµοστούµε σε αυτούς τους ιλιγγιώδεις
ρυθµούς που επιβάλλουν να αλλάξει ένα απαρχαιωµένο θεσµικό
πλαίσιο και σε καµµία -µα σε καµµία- περίπτωση µε την πρότασή
µας εκείνη και τώρα µε τη συζήτηση που κάνουµε δεν θέλαµε να
διαταράξουµε και τις παραδόσεις µας και τη θρησκευτική
αντίληψη του λαού µας και όλα αυτά τα οποία πραγµατικά χρόνια
τώρα προάγονται.

Πρέπει, από την άλλη πλευρά, όλα αυτά να λειτουργήσουν µε
υγιείς βάσεις και να απαλλαγούν από αυτό που είπα, από τον
σφικτό εναγκαλισµό. Πραγµατικά θα πρέπει να υπάρχει αυτή η
σταδιακή απεξάρτηση του Κράτους από την Εκκλησία, για να
επιτελέσουν και οι δύο τον ρόλο τους καλύτερα. 

Όπως είπε και η εισηγήτριά µας κ. Ρεπούση, κι εγώ θέλω να
πω, κύριε Υπουργέ, ότι µε το νοµοσχέδιο γίνονται κάποια
ουσιαστικά βήµατα στο µέρος αυτό που αφορά τις θρησκευτικές
κοινότητες. Είναι σε θετική κατεύθυνση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Παρ’ όλα αυτά, όπως σας είπα, πρέπει πράγµατι να δούµε
πολύ περισσότερα πράγµατα και νοµίζω ότι µε ταχύτερα βήµατα
πρέπει να τα δούµε. 

Όσον αφορά τώρα δύο-τρία θέµατα ουσιαστικά από τα άρθρα
του νοµοσχεδίου, το θέµα της ασάφειας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα τα πούµε και
αύριο για τα άρθρα.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ναι, εντάξει κύριε
Πρόεδρε, εν πάση περιπτώσει. Μη µε διακόπτετε τώρα αµέσως.
Θέλω να πω ορισµένες επισηµάνσεις οι οποίες αφορούν τη
φιλοσοφία του νοµοσχεδίου. Πώς θα γίνει; 

Αναφέροµαι στο θέµα της γεωγραφικής περιοχής και της
ασάφειας που επικρατεί εδώ. Στην αιτιολογική έκθεση, όπως και
η Επιστηµονική Επιτροπή επισηµαίνει, φαίνεται ότι η γεωγραφική
περιοχή µπορεί πραγµατικά να αναχθεί και στο θέµα της
επικράτειας. Όµως, στον νόµο δεν είναι σαφής αυτός ο ορισµός
και σας έχουµε ζητήσει όλοι να γίνει µία διόρθωση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα ουσιαστικό θέµα, το οποίο έχουµε θέσει -κι έχουµε κατα-
θέσει και τροπολογία- είναι πράγµατι το θέµα των τριακοσίων
µελών, αυτού του αριθµού. Η Επιστηµονική Επιτροπή το αφήνει
λίγο ασαφές. Λέει ότι ως προς τον αριθµό υπάρχουν και ευνοϊκό-
τερα νούµερα σε άλλες χώρες, υπάρχουν και αυστηρότερα κ.λπ.. 

Εµείς βλέπουµε τα δικά µας δεδοµένα. Και στα δικά µας δε-
δοµένα βλέπουµε ότι πραγµατικά δεν καλύπτονται οι περισσότε-
ρες κοινότητες, οι οποίες υπάρχουν εδώ. Μη µου πείτε ότι στην
επιτροπή οι φορείς είπαν ότι είναι καλό το νοµοσχέδιο ως προς
αυτό. Διότι στην επιτροπή ήταν αυτοί οι φορείς οι οποίοι ανα-
γνωρίζονται. Όλοι οι άλλοι –που είναι πάρα πολλοί, ογδόντα κα-
ταγράφονται- δεν ήταν στην επιτροπή και δεν ακούσαµε την
άποψή τους, αλλά την καταλαβαίνουµε. Γι’ αυτό θα πρέπει να
δείτε το θέµα του αριθµού των τριακοσίων µελών και να γίνει µι-
κρότερος αυτός ο αριθµός. 

Υπάρχουν και κάποια άλλα θέµατα. Θα τα συζητήσουµε και
στη συζήτηση επί των άρθρων. 

Θα ήθελα µισό λεπτό για να µιλήσω για τις τροπολογίες. 
Δεν γίνεται, κύριε Υπουργέ, να έχεις σε αυτό το νοµοσχέδιο

τροπολογία για το πετρέλαιο θέρµανσης, το οποίο είναι τεράστιο
θέµα για τον ελληνικό λαό, και να έχεις και τροπολογία για το πα-
ράκτιο µέτωπο, που είναι ένα άλλο θέµα αναπτυξιακό, τεχνικό
κ.λπ.. Δεν είναι σωστή διαδικασία αυτή. Θα µου πείτε ότι θα έρθει
άλλος Υπουργός να το υποστηρίξει. Πώς συνάδουν αυτά τα πράγ-
µατα; Το πετρέλαιο θέρµανσης είναι ένα τεράστιο θέµα που έχει
ταλαιπωρήσει και ταλαιπωρεί τον ελληνικό λαό κι έχουµε όλοι εδώ
καταθέσει τις προτάσεις µας. Αυτό το θέµα δεν µπορούµε να το
συζητάµε µε τροπολογία σε ένα νοµοσχέδιο που έχει εντελώς
άλλο θέµα. Εδώ, πρέπει λίγο να αρθούµε από τις περιπτώσεις, ενώ
στο άλλο θα προσγειωθούµε στην πραγµατικότητα. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι µια ατυχέστατη και αυτή τη φορά δια-
δικασία. Θα τα πούµε αύριο επί των άρθρων και επί των τροπο-
λογιών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για

ένα λεπτό επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε, έχετε τον

λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, διαµαρτυρόµαστε συ-

νεχώς για τον ευτελισµό του ελληνικού Κοινοβουλίου από αυτήν
την Κυβέρνηση µε τον ορυµαγδό των τροπολογιών. Το Προ-
εδρείο µάς λέει κάθε φορά ότι η απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων πράγµατι είναι αυτή. 

Πότε θα τελειώσει αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Το ξέρετε αυτό. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Προσέξτε, δεν το λέω τυχαία. Καταγ-

γείλαµε  νωρίτερα και διαµαρτυρηθήκαµε για όσες τροπολογίες
έχουν ήδη έρθει και είναι ετερόκλητες, έξω από τον χαρακτήρα
του νοµοσχεδίου, κι έρχονται σε άσχετο νοµοσχέδιο και όλα
αυτά. 

Στις 20.10’, κύριε Πρόεδρε, παρά τις διαµαρτυρίες µας ήρθε
τροπολογία -δεν ξέρω, παρ’ όλο που το υπογράφει, αν το γνωρί-
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ζει ο κ. Λοβέρδος- του Υπουργείου Ναυτιλίας και του Υπουργείου
Οικονοµικών. Τώρα, πριν από λίγο, στις 20.10’ ήρθε µια τεράστια
τροπολογία, ένα νοµοσχέδιο ολόκληρο. Είναι δυνατόν να το
ανεχθούµε αυτό; 

Σας ζητώ να αποσυρθούν -όπως και την προηγούµενη φορά
αποσύρθηκαν- όλες οι σηµερινές τροπολογίες που κατατέθηκαν
σήµερα από το µεσηµέρι και µετά. Δεν είναι δυνατόν να γίνεται
αυτό. Προστατεύστε το κύρος του Κοινοβουλίου στοιχειωδώς!  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Την απόσυρση των
τροπολογιών την ζήτησαν τα κόµµατα, όχι το Προεδρείο. Δεν
µπορεί το Προεδρείο να τις αποσύρει. 

Κυρία Καραµανλή, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Χαίροµαι που η οµιλία µου προκάλεσε αντιδράσεις από τον

ΣΥΡΙΖΑ, τη Δηµοκρατική Αριστερά και τη Χρυσή Αυγή. Για να
αναφέρονται σε εµένα, µάλλον κάτι καλό θα έκανα. Ωστόσο, στα
ερωτήµατα που έθεσα απάντηση δεν έχω πάρει. Ακούµε, κρί-
νουµε και τα κρατάµε αυτά.

Σε ό,τι αφορά το σχέδιο νόµου που συζητάµε, καµµία από τις
υπάρχουσες δυνατότητες νοµικής οργάνωσης των θρησκευτι-
κών κοινοτήτων δεν αφαιρεί γιατί βασική λογική µας είναι να δώ-
σουµε το δικαίωµα της επιλογής. 

Όπως γνωρίζετε καλά, το δικαίωµα στην επιλογή σηµαίνει «δι-
καίωµα στην ευθύνη». Η καινοτοµία, το σηµαντικό στοιχείο του
νοµοσχεδίου είναι ότι δηµιουργεί ένα σύστηµα. Έτσι, η χώρα µας
για πρώτη φορά θα αποκτήσει ένα ολοκληρωµένο σύστηµα για
τη νοµική οργάνωση των θρησκευτικών κοινοτήτων. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό κλείνει οριστικά και η συζήτηση για τα
νοµικά καθεστώτα των θρησκευτικών κοινοτήτων στην Ελλάδα.
Πρόκειται για µια ιστορική στιγµή. 

Το νοµοσχέδιο αποτελείται από δύο κεφάλαια. Το πρώτο κε-
φάλαιο αφορά την οργάνωση της νοµικής µορφής των θρησκευ-
τικών κοινοτήτων της χώρας µας. Το δεύτερο κεφάλαιο αφορά
µια σειρά ρυθµίσεων για διάφορα ζητήµατα, µε σηµαντικότερο
τις προβλέψεις για την Εκκλησία της Κρήτης και τις ιερές Μη-
τροπόλεις Δωδεκανήσου. 

Η νοµική οργάνωση των θρησκευτικών κοινοτήτων µέχρι σή-
µερα, για όσες από αυτές βεβαίως επιθυµούν να αποκτήσουν νο-
µική προσωπικότητα, γίνεται κυρίως κατά τις διατάξεις του
Αστικού Κώδικα, λαµβάνουν, δηλαδή, το συνήθη νοµικό τύπο του
σωµατείου ή της αστικής µη κερδοσκοπικής εταιρείας. 

Αυτή, όµως, είναι µία λύση ανάγκης και όχι µία επιλογή, αφού
έως σήµερα το νοµικό µας σύστηµα δεν προσέφερε καµµία άλλη
δυνατότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου είναι
απόρροια ενός µακροχρόνιου, πολύπλευρου και εξαντλητικού
διαλόγου µε όλες τις ενδιαφερόµενες πλευρές. Θέλω να πω ότι
το νοµοσχέδιο αυτό δεν αφορά, δεν επηρεάζει και δεν µεταβάλ-
λει τα ισχύοντα νοµικά καθεστώτα, δηλαδή, πρώτον, την επικρα-
τούσα θρησκεία της Ανατολικής Ορθόδοξης Εκκλησίας του
Χριστού, άρθρο 3 του Συντάγµατος, δεύτερον, τις ισραηλιτικές
κοινότητες και, τρίτον, τις µουφτείες της Θράκης.

Με τον προτεινόµενο νόµο θεσµοθετείται για πρώτη φορά η
έννοια του θρησκευτικού νοµικού προσώπου -µια νέα µορφή νο-
µικού προσώπου- προκειµένου να ρυθµιστεί µε τον καλύτερο
τρόπο και µε ταυτόχρονη προστασία και σεβασµό του θεµελιώ-
δους ατοµικού δικαιώµατος της θρησκευτικής ελευθερίας, το
ευαίσθητο θέµα της οργάνωσης και της απόκτησης νοµικής µορ-
φής θρησκευτικών οµάδων, το οποίο συνδέεται και µε το δι-
καίωµα του συνεταιρίζεσθαι.

Οι λεπτοµέρειες θα συζητηθούν αύριο στη συζήτηση κατ’ άρ-
θρον. Γι’ αυτό θέλω να επιµείνω στις βασικές αρχές που χαρα-
κτηρίζουν αυτό το νοµοσχέδιο και να ολοκληρώσω.

Πρώτον, η Ελλάδα ασκεί το κυριαρχικό της δικαίωµα να οργα-
νώσει τη νοµική µορφή των θρησκευτικών κοινοτήτων της χώρας
προκρίνοντας τη δηµιουργία ενός συστήµατος. 

Δεύτερον, δηµιουργείται το θρησκευτικό νοµικό πρόσωπο, ένα
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου το οποίο αφορά, όµως, µόνο θρη-
σκευτικές κοινότητες. 

Τρίτον, το θρησκευτικό νοµικό πρόσωπο έχει πλήρη ελευθερία
στην εσωτερική του οργάνωση υπό την προϋπόθεση ότι δεν πα-

ραβιάζονται οι νόµοι και το Σύνταγµα. 
Τέταρτον, η διαδικασία απόδοσης της ιδιότητας του νοµικού

προσώπου σε µία θρησκευτική κοινότητα λαµβάνει χώρα µέσω
δικαστηρίων και ο οποιοσδήποτε ενδιαφερόµενος, καθώς και το
Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων, µπορεί να παρεµβαίνει.
Το δικαστήριο θα εξετάζει αν εκπληρώνονται οι τρεις όροι του
Συντάγµατος και οι προϋποθέσεις του νόµου και θα αποφασίζει
σχετικά. Οι τρεις όροι του Συντάγµατος είναι: Να πρόκειται περί
γνωστής θρησκείας, δηλαδή να µην έχει κρυφά δόγµατα και δο-
ξασίες, η λατρεία να µην αντίκειται στα χρηστά ήθη και δηµόσια
τάξη και να µην ασκείται προσηλυτισµός.

Τα υπόλοιπα αύριο, σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ολοκληρώνουµε µε τον συνάδελφο κ. Αµανατίδη, ο οποίος

έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω και εγώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ζητήστε τον. Δεν ζη-

τήσατε, κυρία Ρεπούση. Δεν εξυπακούεται ότι όλοι παίρνουν τη
δευτερολογία. Μόνο όσοι τη ζητάνε.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Σας το ζητάω τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας είδα που διαµαρ-

τυρηθήκατε. Είπα ότι θα ολοκληρωθεί η συνεδρίαση µε τον κ.
Αµανατίδη, γιατί δεν ζήτησε άλλος τον λόγο. Τώρα που τον ζη-
τήσατε, θα τον έχετε κι εσείς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παίρνω τον λόγο
για να αποσαφηνίσω ορισµένα πράγµατα ειδικά σε µία περίοδο
που οι αυξανόµενες εστίες κρίσης στη Βόρεια Αφρική και τη
Μέση Ανατολή και ιδιαίτερα η άνοδος των τζιχαντιστών στην πε-
ριοχή αποτελούν εξαιρετικά ανησυχητικές εξελίξεις σε περιφε-
ρειακό αλλά και σε παγκόσµιο επίπεδο.

Είναι προφανές ότι οι καταστροφικές «ανθρωπιστικές» επιχει-
ρήσεις των ειδικών δυνάµεων στη Σοµαλία, στο Ιράκ, στο Αφγανι-
στάν, στη Λιβύη, στο Μάλι, η αποτυχηµένη πολιτική στο
παλαιστινιακό και η γεωπολιτική σύγκρουση των δυτικών και φι-
λοδυτικών σηµιτικών χωρών µε το Ιράν, έχουν οδηγήσει στην ενί-
σχυση βίαιων φονταµενταλιστικών, ισλαµιστικών οµάδων,
πνίγοντας τις ελπίδες που είχαν διαφανεί για την ανάδυση δηµο-
κρατικών δυνάµεων στην περιοχή.

Σαν ΣΥΡΙΖΑ καταδικάζουµε απερίφραστα τις φρικαλεότητες
που διαπράττονται καθηµερινά από το λεγόµενο ισλαµικό κράτος
στη Συρία και στο Ιράκ κατά αµάχων, µε συστηµατικούς διωγ-
µούς των χριστιανικών κοινοτήτων και άλλων θρησκευτικών και
εθνοτικών µειονοτήτων από τις πατρογονικές εστίες στις οποίες
διαµένουν εδώ και αιώνες. Οι ενέργειες αυτές, οι απαγωγές ιε-
ραρχών, η καταπίεση των γυναικών, η βεβήλωση εκκλησιών και
µνηµείων και η κατάργηση των θρησκευτικών ελευθεριών υπο-
γραµµίζουν πόσο σηµαντική παραµένει ακόµα η κατοχύρωση της
ελευθερίας της θρησκευτικής συνείδησης στην περιοχή µας.

Παράλληλα, οι εξελίξεις αναδεικνύουν το γεγονός ότι ο θρη-
σκευτικός φονταµενταλισµός ενισχύεται όπου κυριαρχούν η
φτώχεια και οι γεωπολιτικές συγκρούσεις και ότι το φαινόµενο
αυτό δεν αντιµετωπίζεται µε τη βία, αλλά µε πολύπλευρες πρω-
τοβουλίες για την περιφερειακή σταθερότητα, την ανασυγκρό-
τηση των κρατών της περιοχής και τον διαθρησκευτικό διάλογο.

Πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι στο πλαίσιο αυτό η ανάγκη προ-
ώθησης από την Ελλάδα µιας συνεκτικής, πολυεπίπεδης στρα-
τηγικής για τη Μέση Ανατολή και τη Βόρεια Αφρική, που να
εµπεριέχει και τη διάσταση της θρησκευτικής εκκλησιαστικής δι-
πλωµατίας, καθίσταται ακόµα πιο επιτακτική.

Κύριε Πρόεδρε, αυτά θα τα πω για τον κ. Γεωργιάδη, γιατί δεν
έχει καταλάβει τη θέση µας ή δεν την έχει ακούσει. Ας την ακούσει
στη Βουλή λοιπόν. Ένα νοµοσχέδιο για να ψηφιστεί, πρέπει να
είναι σαφές. Και θέλω να επικεντρώσω στο τι θα ψηφίσουµε τελικά
χωρίς γκρίζες περιοχές.

Κύριε Υπουργέ, από την προηγούµενη Τετάρτη, από την πρώτη
συνεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων σας καταθέ-
σαµε πλήρως την οµιλία µας και τα ερωτήµατά µας.

Μέχρι και την πρώτη µέρα που συζητάµε στη Βουλή, δεν έχουµε
πάρει καµµία απάντηση σε κανένα απ’ αυτά. Η σιγή η οποία υπάρ-
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χει, όπως και η αθέτηση της υπόσχεσης από την Κυβέρνηση, δεν
είναι σηµάδια διαλόγου. Είναι σηµάδια για το ότι προφανώς δεν
θέλει τη συναίνεση σε ένα τέτοιο σηµείο, αλλά, αντίθετα, θέλει να
φέρει όλη την Αντιπολίτευση –όχι µόνο τη Μείζονα- απέναντί της.
Είναι επιδίωξή της αυτή τη στιγµή. 

Μέχρι τώρα µας κατηγορούσατε ότι σαν ΣΥΡΙΖΑ λέµε «όχι» σε
οτιδήποτε φέρνετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Εδώ η επιµονή σας, η εµµονή σας σε σηµεία τα οποία σας έχει

επισηµάνει και η ΔΗΜΑΡ αλλά και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης, σηµαίνει όχι ότι έχετε πει κάτι καλό, αλλά πως έχετε πει
κάτι το οποίο ίσως εάν το δείτε µε την κοινή λογική, θα καταλάβετε
ότι έχουµε δίκιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Νοµίζω, κύριοι συνάδελφοι, ότι σή-
µερα ανοίγει η συζήτηση, γιατί δεν κλείνουν θέµατα µε αυτό το
νοµοσχέδιο. 

Κύριε Πρόεδρε, θα σας διαβάσω ξανά την έκφραση και πείτε
µου τι καταλαβαίνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μα, τη διαβάσατε.
Πάλι;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Λέει: «Θρησκευτική κοινότητα είναι
ικανός αριθµός φυσικών προσώπων µε συγκεκριµένη θρησκευτική
οµολογία γνωστής θρησκείας, µόνιµα εγκατεστηµένος σε ορι-
σµένη γεωγραφική περιοχή». Πείτε µου τι καταλαβαίνετε και αν
δεν χρειάζεται αυτό διασαφήνιση. 

Αυτό ακριβώς, µαζί µε τον αριθµό ο οποίος µπαίνει, είναι απα-
γορευτικό στην ουσία και δυσκολεύει την αναγνώριση των θρη-
σκευτικών νοµικών προσώπων. Εάν δεν το καταλαβαίνετε, τότε
νοµίζω ότι δεν είναι ζήτηµα νοηµοσύνης αλλά ζήτηµα σκοπιµότη-
τας.

Κύριε Πρόεδρε, εµείς είµαστε θετικοί σε πολλά σηµεία, όπως
το άρθρο 13, στα οποία θα τοποθετηθούµε αύριο. Ωστόσο, όµως,
υπάρχει επιµονή της Κυβέρνησης, η οποία αποκαλύφθηκε µε την
αλλαγή στη στάση της. Και η Κυβέρνηση έχει αποκλειστικά την
ευθύνη, καθώς δεν µπορεί ο κύριος Υπουργός να τα ρίχνει σε ένα
κόµµα. Τα κόµµατα κάνουν τη δουλειά τους και εισηγούνται. Η Κυ-
βέρνηση είναι αυτή που τα φέρνει. Και µη µου πείτε ότι θα πέσει
η Κυβέρνηση εάν ο κύριος Υπουργός το δεχθεί ή θα καταστραφεί
η χώρα ή θα βγούµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Σιγά την ιστορία!
Αυτό είναι δικαιολογία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε κύριε συνάδελφε!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Μετά από αυτό –και εφόσον δεν αλ-
λάξει θέση η Κυβέρνηση- εµείς θα ψηφίσουµε «παρών» επί της
αρχής, µε θετικό πρόσηµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε. 
Η κ. Ρεπούση έχει τον λόγο, για τρία λεπτά
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ασκούµε κριτική για να βελτιώσουµε το σχέδιο νόµου µε βάση

τις δικές µας απόψεις. Και αυτό το κάνουµε για το καλό του τόπου.
Πιστεύουµε ότι αυτές οι απόψεις είναι πατριωτικές, αν όχι περισ-
σότερο, τουλάχιστον στον ίδιο βαθµό µε τις δικές σας. Θέλουµε
µια Ελλάδα σύγχρονη, που σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώµατα και
που δεν καταδικάζεται κάθε τρεις και λίγο από το Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων για τις παραβιάσεις που γί-
νονται συστηµατικά στη χώρα µας. Τελευταία έχουµε πάρα
πολλές καταδίκες που αφορούν τόσο τους Ροµά όσο και τους µε-
τανάστες και τους οµοφυλόφιλους. 

Θεωρούµε ότι το παρόν σχέδιο νόµου έχει τη σφραγίδα της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Υπουργού Παιδείας
προσωπικά. Εάν επιµείνει ο Υπουργός στις προϋποθέσεις που
κατά την άποψή του εξαιρούν των θετικών ρυθµίσεων τη συντρι-
πτική πλειοψηφία των θρησκευτικών δογµάτων που είναι τώρα
αναγνωρισµένα στην Ελλάδα, εµείς, δεχόµενοι ότι κινείται στη
θετική κατεύθυνση, το µόνο που µπορούµε να κάνουµε είναι να
ψηφίσουµε «παρών». 

Επίσης, θέλουµε να σηµειώσουµε το ψυχροπολεµικό κλίµα

µέσα στο οποίο εντάχθηκε η συζήτηση για το παρόν σχέδιο
νόµου. Τόσο η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας όσο και ο
Υπουργός Παιδείας, συστηµατικά αναφέρθηκαν απαξιωτικά στις
ενστάσεις και τα σχόλια, εάν όχι άλλων, τουλάχιστον της δικής
µας εισήγησης. 

Για την αποκατάσταση της αλήθειας και επειδή αναφέρθηκε
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων σε ό,τι αφορούσε τη συ-
ζήτηση µε τους φορείς, τα εξής. Σηµειώνω εδώ, όπως είπε και η
Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπος, ότι πράγµατι οι φορείς συµ-
φώνησαν µε το παρόν σχέδιο νόµου. Όµως προσκεκληµένοι ήταν
µόνο οι φορείς οι οποίοι εµπεριέχονται και στους οποίους ανα-
γνωρίζεται το αίτηµα της απόκτησης νοµικής προσωπικότητας.
Όλοι οι άλλοι φορείς απουσίαζαν.

Θέλω, λοιπόν, εδώ να διαβάσω το απόσπασµα της συζήτησης
στην επιτροπή από τα πρακτικά της επιτροπής, για να σηµειώσω
τη διαστρέβλωση που έκανε πριν, στην τοποθέτησή του, ο
Υπουργός Παιδείας. Λέω εγώ στον εκπρόσωπο της Καθολικής
Εκκλησίας: «Θα ήθελα να ευχαριστήσω τους εκπροσώπους των
Εκκλησιών. Ήταν πάρα πολύ ενδιαφέροντα όλα όσα µας είπαν
και χαίροµαι ιδιαίτερα διότι αυτό το σχέδιο νόµου έχει την επι-
δοκιµασία τους, καθώς λύνει χρόνια προβλήµατα στη σχέση
τους µε την ελληνική πολιτεία. Επειδή εδώ, όµως, είµαστε η
Βουλή των Ελλήνων και είµαστε από τη θέση µας υποχρεωµένοι
να κάνουµε ό,τι καλύτερο γίνεται ως σχόλιο εποικοδοµητικό, για
να βελτιωθούν τα σχέδια νόµου, θα ήθελα να ρωτήσω τον Σεβα-
σµιότατο Νικόλαο, τον Αρχιεπίσκοπο των Καθολικών Αθηνών από
την Ιερά Σύνοδο της Καθολικής Ιεραρχίας, επειδή αναφέρθηκε
σε κάποια ζητήµατα που χρειάζονται περαιτέρω βελτίωση, τι
ακριβώς εννοεί. Νοµίζω, εξάλλου, ότι σε αυτό αναφέρθηκαν και
άλλοι εκπρόσωποι των Εκκλησιών και θα θέλαµε ως Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων να ακούσουµε τα σχόλιά σας για πε-
ραιτέρω βελτιώσεις». Αυτή η τοποθέτηση έγινε από εµένα, ενώ
ο Υπουργός είπε ότι επέµενα να µου πει ο εκπρόσωπος της Κα-
θολικής Εκκλησίας τα αρνητικά. 

Ο εκπρόσωπος της Καθολικής Εκκλησίας απάντησε ότι το νο-
µοσχέδιο κινείται σε θετική κατεύθυνση, ως πρώτο βήµα βλέπει
τα θετικά του και πως σε ένα 80% ή 90% τους ικανοποιεί. Και µας
ευχαρίστησε γι’ αυτήν τη συνοµιλία. 

Αυτό προς αποκατάσταση της αλήθειας, διότι έχω καταλάβει
ότι ο Υπουργός συστηµατικά διαστρεβλώνει αυτά τα οποία υπο-
στηρίζω. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Εγώ δεν έκανα καµµία αναφορά σε εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε την κ.
Ρεπούση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. Αυτά συµβαίνουν όταν κάνουµε προσωπικές ανα-
φορές. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Δεν έκανα καµµία αναφορά σε εσάς. Εσείς θέλετε τις ανα-
φορές. Τις επιθυµείτε. Αποκτάτε υπόσταση από τις αναφορές.
Εγώ δεν έκανα καµµία αναφορά σε εσάς. Όµως, αυτά που δια-
βάσατε είναι ανάγλυφα –νοµίζω- για κάποια επιχειρήµατα αν ήθε-
λαν να στραφούν εναντίον σας. Εγώ, πάντως, δεν το ήθελα! 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε, κύριε Γεωρ-
γιάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κατ’ αρχάς θα ήθελα να
ξεκινήσω, κύριε Πρόεδρε, µε µία επισήµανση. 

Υπάρχει µία διαφοροποίηση, κύριε Υπουργέ, µεταξύ του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και της ΔΗΜΑΡ. Ο ΣΥΡΙΖΑ εψήφισε «παρών» -ακούστε,
κύριε Υπουργέ!- αλλά µε θετικό πρόσηµο. Δεν γνώριζα αυτήν την
ψήφο στη Βουλή µέχρι σήµερα. Μετά από επτά χρόνια στη
Βουλή έµαθα και κάτι που δεν γνώριζα, «παρών» -προσέξτε!-
αλλά µε θετικό πρόσηµο. Η κ. Ρεπούση ψήφισε σκέτο «παρών»,
µε ουδέτερο πρόσηµο. Δεν έβαλε το θετικό πρόσηµο! 

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Δεν ήξερα ότι υπάρχει. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Έχει πολύ µεγάλο ενδια-
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φέρον ότι έχουµε την πρώτη διαφοροποίηση της κ. Ρεπούση µε
τον ΣΥΡΙΖΑ εδώ και περίπου δυο, τρεις µήνες, έστω και σε αυτό
το πολύ µικρό βήµα. 

Επίσης, θα πρέπει να πω στην εισηγήτρια της ΔΗΜΑΡ ότι ο
λόγος που η ΔΗΜΑΡ έχει φθάσει στο 1% είναι ακριβώς αυτή σας
η συµπεριφορά. Προσέξτε τι διαβάσατε προηγουµένως: Διαβά-
σατε έναν διάλογο από την επιτροπή όπου είς εκ των ανθρώπων
που είναι άµεσα ενδιαφερόµενοι γι’ αυτό το νοµοσχέδιο σάς είπε
ότι κινείται σε θετική κατεύθυνση και συµφωνεί στο 80% έως
90%. Και σε ένα νοµοσχέδιο στο οποίο αυτοί που δήθεν –τονίζω
το «δήθεν»- υπερασπίζεστε σας λένε ότι τους λύνει τα προβλή-
µατα και συµφωνούν κατά 80% έως 90%, το γενναιότερο που
µπορούσατε να κάνετε είναι το «παρών». 

Διάβαζα µια γελοιογραφία προχθές όπου είχε έναν εκπρό-
σωπο της ΔΗΜΑΡ -στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»- και τον ρωτούσαν για
τον ΕΝΦΙΑ και έδινε επτά διαφορετικές απαντήσεις. 

Κάποτε όταν µπαίνεις εδώ, πρέπει να παίρνεις θέση στα πράγ-
µατα. Και φυσικά το «παρών» δεν είναι θέση, είναι υπεκφυγή. 

Έρχοµαι, όµως, στον αγαπητό συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ. 
Εγώ σας κάλεσα από το Βήµα να µας πείτε εάν υποστηρίζετε

τη δράση της Δύσεως εναντίον του κράτους των τζιχαντιστών
και είπατε ότι θα µου απαντήσετε. Σας προκαλώ να πάρετε τα
Πρακτικά και αν µπορέσετε εσείς να καταλάβετε εάν ο ΣΥΡΙΖΑ
είναι υπέρ ή κατά αυτής της δράσης από αυτά που είπατε, εγώ
θα σας δώσω ένα βραβείο. 

Όµως, δεν έχετε καταλάβει κάτι. Δεν είστε πια το κόµµα του
4%. Είστε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση της χώρας, που θέλετε
ντε και καλά, διά της προεδρικής εκλογής, να πάτε τον τόπο σε
εκλογές, για να διεκδικήσετε την εξουσία. 

Η εξουσία, όµως, κύριε Πρόεδρε, δεν επιτρέπει να πηγαίνεις
και να λες διάφορες σάλτσες, γιατί έχουµε κάποια αεροπλάνα
που απογειώνονται από διάφορες βάσεις διαφόρων κρατών και
πηγαίνουν και βοµβαρδίζουν στόχους. Σε αυτήν τη δράση είναι
υπέρ ο ΣΥΡΙΖΑ ή κατά; 

Άκουσα: «Πρέπει να επιλυθεί το πρόβληµα των τζιχαντιστών
διά µακρού διαλόγου και πολλών πρωτοβουλιών σε διεθνές επί-
πεδο όπου θα συζητήσουµε». Όσο εσείς συζητάτε, αυτοί κόβουν
κεφάλια! Όσο εσείς συζητάτε, αυτοί βιάζουν γυναίκες! Όσο
εσείς συζητάτε αυτοί επιβάλλουν την κλειτοριδεκτοµή!

Τι θέλετε να κάνουµε τώρα; Να ξεκινήσουµε έναν ωραίο διά-
λογο, γενικό, έως ότου οδηγήσει στη διάλυση του ΝΑΤΟ και
µέσα από τη διάλυση του ΝΑΤΟ να έρθει η παγκόσµια ειρήνη και
η συναδέλφωση των λαών, όπου θα φτάσει να διαλυθεί το κρά-
τος των τζιχαντιστών ή θα µας πει επιτέλους ο ΣΥΡΙΖΑ, ως κόµµα
της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως, εάν θέλει να γίνει αυτή η
δράση ή δεν θέλει; Αν και απ’ όσα είπατε κατάλαβα τι θέλετε να
πείτε τελικά. 

Ψηφίζετε εις την δράσιν κατά του κράτους των τζιχαντιστών
«παρών», αλλά µε θετικό ή αρνητικό πρόσηµο. Γι’ αυτό δεν
παίρνω όρκο. Αυτή σας, όµως, η συµπεριφορά δείχνει το µέγε-
θος της ανευθυνότητάς σας. Δεν µπορείτε να πάρετε καθαρή
θέση ούτε γι’ αυτούς που κόβουν κάθε µέρα εκατοντάδες κεφά-
λια ανθρώπων. Ούτε γι’ αυτό δεν µπορείτε να µιλήσετε! Και σε
αυτό είστε παντελώς ανάξιοι να πάρετε θέση! Τέτοιο κόµµα είστε
και µε τέτοια µυαλά θέλετε να πάρετε την εξουσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
Γεωργιάδη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όσον αφορά δε το νοµο-
σχέδιο…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Όχι. Ο Κοινοβουλευ-

τικός Εκπρόσωπος. Εσείς όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Αυτό που έκανε ο κ. Γεωργιάδης

είναι unfair. Διαµαρτύροµαι, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Όχι. Δεν καταλά-

βατε. Δεν έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Είπε στον κ. Δρίτσα ότι δεν θα δευ-
τερολογήσει και παίρνει τον λόγο. Είναι η δεύτερη φορά που το
κάνει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εγώ απαντώ σε εσάς. Όχι
στον κ. Δρίτσα. Σε εσάς απαντώ.

Όσον αφορά, δε, το νοµοσχέδιο τα πράγµατα είναι πάρα πολύ
απλά: Δεν έχει µπορέσει να αρθρώσει πειστικό λόγο κόµµα της
Αντιπολιτεύσεως γιατί, κύριε Υπουργέ, δεν το υποστηρίζει, ούτε
κατά µία κεραία. Τώρα, όλα αυτά περί αρνητικού προσήµου, θε-
τικού προσήµου, ουδετέρου προσήµου καταλαβαίνετε ότι είναι
υπεκφυγές. Είναι «άλλα λόγια να αγαπιόµαστε». Άρα, στην πραγ-
µατικότητα, το νοµοσχέδιό σας έχει πετύχει την υποστήριξη, θα
έλεγα, της τεράστιας πλειοψηφίας της Βουλής των Ελλήνων και
σας συγχαίρουµε γι’ αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Καταλαβαίνετε,

κύριε Αµανατίδη; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Καταλαβαίνω πολύ καλά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ωραία. Αφού κατα-

λαβαίνετε, να µην το συνεχίσουµε.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα ότι ο Υπουργός Δι-

καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε
στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν.
3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, δικο-
γραφία που αφορά τους διατελέσαντες Υπουργούς Οικονοµικών
από το έτος 1998 έως σήµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παι-
δείας και Θρησκευµάτων: «Οργάνωση της νοµικής µορφής των
θρησκευτικών κοινοτήτων και των ενώσεών τους στην Ελλάδα
και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Γενικής Γραµµατείας Θρη-
σκευµάτων.».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων «Οργάνωση
της νοµικής µορφής των θρησκευτικών κοινοτήτων και των ενώ-
σεών τους στην Ελλάδα και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Γενι-
κής Γραµµατείας Θρησκευµάτων» έγινε δεκτό επί της αρχής
κατά πλειοψηφία.

Έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τρίτης 5 Αυγούστου (από-
γευµα), Τετάρτης 6 Αυγούστου, Πέµπτης 28 Αυγούστου και Τρί-
της 2 Σεπτεµβρίου (πρωί-απόγευµα) και ερωτάται το Τµήµα αν
τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Τρίτης 5 Αυγούστου (απόγευµα), Τετάρτης 6 Αυγού-
στου, Πέµπτης 26 Αυγούστου και Τρίτης 2 Σεπτεµβρίου
(πρωί-απόγευµα) επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 23.20’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τετάρτη 1η Οκτωβρίου 2014 και ώρα
10.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος: νοµοθετική εργα-
σία, συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Οργάνωση της νοµικής
µορφής των θρησκευτικών κοινοτήτων και των ενώσεών τους
στην Ελλάδα και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Γενικής Γραµ-
µατείας Θρησκευµάτων», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που
έχει διανεµηθεί.
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